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comerç de la neu, presentada pel Grup Parlamentari 
Compromís (RE número 19.868)  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 11041
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Proposició no de llei sobre la inclusió en la futura 
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admisión a trámite del Decreto Ley 9/2020, de 3 de 
julio, del Consell, de medidas urgentes en los ámbitos 
de seguridad ferroviaria, de puertos titularidad de la 
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I. TEXTOS APROBADOS

B. RESOLUCIONES Y MOCIONES

1. Resoluciones

Resolución 129/X, sobre las reformas legislativas estatales 
necesarias en materia de vivienda, aprobada por la 
Comisión de Obras Públicas, Infraestructuras y Transportes 
en la reunión de 25 de junio de 2020

 
PRESIDENCIA DE LAS CORTS VALENCIANES

En cumplimiento de lo dispuesto en el artículo 96.1 del 
Reglamento de las Corts Valencianes, se ordena publicar en 
el Butlletí Oficial de les Corts Valencianes la Resolución 129/X, 
sobre las reformas legislativas estatales necesarias en materia 
de vivienda, aprobada por la Comisión de Obras Públicas, 
Infraestructuras y Transportes en la reunión de 25 de junio  
de 2020 .

Palau de les Corts Valencianes 
València, 25 de junio de 2020

El presidente 
Enric Morera i Català

COMISIÓN DE OBRAS PÚBLICAS, INFRAESTRUCTURAS Y 
TRANSPORTES

La Comisión de Obras Públicas, Infraestructuras y 
Transportes, en la reunión de 25 de junio de 2020, ha 
debatido el texto de la Proposición no de ley sobre las 
reformas legislativas estatales necesarias en materia de 
vivienda, presentada por el Grupo Parlamentario Compromís 
(RE número 14.257, con corrección de errores RE número 
14.358, BOCV número 68) y las enmiendas presentadas por 
el Grupo Parlamentario Compromís (RE número 19.828) y 
por el Grupo Parlamentario Socialista (RE numero 19.864).

Finalmente, de acuerdo con lo establecido en el artículo 166 del 
Reglamento de las Corts Valencianes, ha aprobado la propo-
sición no de ley con los textos de las enmiendas presentadas 
por el Grupo Parlamentario Compromís (RE número 19.828) 
y por el Grupo Parlamentario Socialista (RE numero 19.864) 
incorporados en la resolución siguiente:

RESOLUCIÓN

Las Corts Valencianes instan al Consell a:

1. Instar al gobierno del Estado a elaborar una nueva ley de 
segunda oportunidad (Ley 1/2013, modificada en marzo de 
2019) que regule medidas de reestructuración de la deuda, 
menos estrictas y más garantistas para la ciudadanía, con 
medidas sociales alternativas habitacionales .

2. Instar al gobierno del Estado a revisar la legislación 
hipotecaria para adaptarla a la jurisprudencia europea y 
eliminar aquellas cláusulas declaradas abusivas .

I. TEXTOS APROVATS

B. RESOLUCIONS I MOCIONS

1. Resolucions

Resolució 129/X, sobre les reformes legislatives estatals 
necessàries en matèria d’habitatge, aprovada per la 
Comissió d’Obres Públiques, Infraestructures i Transports 
en la reunió de 25 de juny de 2020

 
PRESIDÈNCIA DE LES CORTS VALENCIANES

Per tal de complir el que hi ha disposat en l’article 96.1 del 
Reglament de les Corts Valencianes, s’ordena publicar en 
el Butlletí Oficial de les Corts Valencianes la Resolució 129/X, 
sobre les reformes legislatives estatals necessàries en matèria 
d’habitatge, aprovada per la Comissió d’Obres Públiques, 
Infraestructures i Transports en la reunió de 25 de juny  
de 2020 .

Palau de les Corts Valencianes 
València, 25 de juny de 2020

El president 
Enric Morera i Català

COMISSIÓ D’OBRES PÚBLIQUES, INFRAESTRUCTURES I 
TRANSPORTS

La Comissió d’Obres Públiques, Infraestructures i Transports, 
en la reunió de 25 de juny de 2020, ha debatut el text de 
la Proposició no de llei sobre les reformes legislatives 
estatals necessàries en matèria d’habitatge, presentada pel 
Grup Parlamentari Compromís (RE número 14.257, amb 
correcció d’errades RE número 14.358, BOCV número 68) i 
les esmenes presentades pel Grup Parlamentari Compromís 
(RE número 19.828) i pel Grup Parlamentari Socialista (RE 
numero 19.864).

Finalment, d’acord amb el que hi ha establit en l’article 166 del 
Reglament de les Corts Valencianes, ha aprovat la proposició 
no de llei amb els textos de les esmenes presentades pel Grup 
Parlamentari Compromís (RE número 19.828) i pel Grup 
Parlamentari Socialista (RE numero 19.864) incorporats en la 
resolució següent:

RESOLUCIÓ

Les Corts Valencianes insten el Consell a:

1. Instar el govern de l’Estat a elaborar una nova llei de 
segona oportunitat (Llei 1/2013, modificada al març de 
2019) que regule mesures de reestructuració del deute, 
menys estrictes i més garantistes per a la ciutadania, amb 
mesures socials alternatives habitacionals .

2. Instar el govern de l’Estat a revisar la legislació hipotecària 
per adaptar-la a la jurisprudència europea i eliminar-ne 
aquelles clàusules declarades abusives .
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3. Instar al gobierno del Estado a la modificación de la Ley del 
crédito inmobiliario 5/2019 para que se hagan las modifica-
ciones legislativas a la ley a fin de adaptarla a las resoluciones 
del TJUE respecto al vencimiento anticipado.

Palau de les Corts Valencianes 
València, 25 de junio de 2020

La presidenta 
Mercedes Caballero Hueso

La secretaria 
Pape Robles Galindo

Resolución 130/X, sobre la creación del comité valenciano 
del transporte, aprobada por la Comisión de Obras 
Públicas, Infraestructuras y Transportes en la reunión de 25 
de junio de 2020

PRESIDENCIA DE LAS CORTS VALENCIANES

En cumplimiento de lo dispuesto en el artículo 96.1 del 
Reglamento de las Corts Valencianes, se ordena publicar en 
el Butlletí Oficial de les Corts Valencianes la Resolución 130/X, 
sobre la creación del comité valenciano del transporte apro-
bada por la Comisión de Obras Públicas, Infraestructuras y 
Transportes en la reunión de 25 de junio de 2020 .

Palau de les Corts Valencianes 
València, 25 de junio de 2020

El presidente 
Enric Morera i Català

 

COMISIÓN DE OBRAS PÚBLICAS, INFRAESTRUCTURAS Y 
TRANSPORTES 

La Comisión de Obras Públicas, Infraestructuras y 
Transportes, en la reunión de 25 de junio de 2020, ha 
debatido el texto de la Proposición no de ley sobre la 
creación del comité valenciano del transporte, presentada 
por el Grupo Parlamentario Ciudadanos (RE número 14.503, 
BOCV número 68) y la enmienda presentada por el Grupo 
Parlamentario Socialista (RE numero 19.824), así como la 
enmienda transaccional presentada por los grupos parlamen-
tarios Socialista, Popular, Ciudadanos, Compromís y Unidas 
Podemos (RE número 19.877)

Finalmente, de acuerdo con lo establecido en el artículo 166.3 
del Reglamento de las Corts Valencianes, ha aprobado la 
proposición no de ley con el texto de la enmienda transaccio-
nal incorporado en la resolución siguiente:

RESOLUCIÓN

Las Corts Valencianes instan al Consell a:

3. Instar el govern de l’Estat a la modificació de la Llei del 
crèdit immobiliari 5/2019 perquè es facen les modificacions 
legislatives a la llei per adaptar-la a les resolucions del TJUE 
respecte al venciment anticipat .

Palau de les Corts Valencianes 
València, 25 de juny de 2020

La presidenta 
Mercedes Caballero Hueso

La secretària 
Papi Robles Galindo

Resolució 130/X, sobre la creació del comitè valencià del 
transport, aprovada per la Comissió d’Obres Públiques, 
Infraestructures i Transports en la reunió de 25 de juny 
de 2020

PRESIDÈNCIA DE LES CORTS VALENCIANES

Per tal d’acomplir el que hi ha disposat en l’article 96.1 del 
Reglament de les Corts Valencianes, s’ordena publicar en 
el Butlletí Oficial de les Corts Valencianes la Resolució 130/X, 
sobre la creació del comitè valencià del transport aprovada 
per la Comissió d’Obres Públiques, Infraestructures i 
Transports en la reunió de 25 de juny de 2020 .

Palau de les Corts Valencianes 
València, 25 de juny de 2020

El president 
Enric Morera i Català

 

COMISSIÓ D’OBRES PÚBLIQUES, INFRAESTRUCTURES I 
TRANSPORTS 

La Comissió d’Obres Públiques, Infraestructures i Transports, 
en la reunió de 25 de juny de 2020, ha debatut el text de la 
Proposició no de llei sobre la creació del comitè valencià del 
transport, presentada pel Grup Parlamentari Ciudadanos (RE 
número 14.503, BOCV número 68) i l’esmena presentada pel 
Grup Parlamentari Socialista (RE numero 19.824), i també 
l’esmena transaccional presentada pels grups parlamentaris 
Socialista, Popular, Ciudadanos, Compromís i Unides Podem 
(RE número 19.877)

 
Finalment, d’acord amb el que hi ha establert en l’article 166.3 del 
Reglament de les Corts Valencianes, ha aprovat la proposició 
no de llei amb el text de l’esmena transaccional incorporat en 
la resolució següent:

 
 
RESOLUCIÓ

Les Corts Valencianes insten el Consell a:
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Iniciar los trámites legales para la creación del comité 
valenciano del transporte, así como el estudio de las funcio-
nes que tiene que ejercer .

Palau de les Corts Valencianes 
València, 25 de junio de 2020

La presidenta 
Mercedes Caballero Hueso

La secretaria 
Papi Robles Galindo

Resolución 131/X, sobre el mantenimiento del 
aparcamiento disuasorio (P&R) en la AP-7, aprobada por la 
Comisión de Obras Públicas, Infraestructuras y Transportes 
en la reunión de 25 de junio de 2020

PRESIDENCIA DE LAS CORTS VALENCIANES

En cumplimiento de lo dispuesto en el artículo 96.1 del 
Reglamento de las Corts Valencianes, se ordena publicar en 
el Butlletí Oficial de les Corts Valencianes la Resolución 131/X, 
sobre el mantenimiento del aparcamiento disuasorio (P&R) 
en la AP-7, aprobada por la Comisión de Obras Públicas, 
Infraestructuras y Transportes en la reunión de 25 de junio 
de 2020 .

Palau de les Corts Valencianes 
València, 25 de junio de 2020

El presidente 
Enric Morera i Català

 

COMISIÓN DE OBRAS PÚBLICAS, INFRAESTRUCTURAS Y 
TRANSPORTES 

La Comisión de Obras Públicas, Infraestructuras y 
Transportes, en la reunión de 25 de junio de 2020, ha 
debatido el texto de la proposición no de ley sobre el 
mantenimiento del aparcamiento disuasorio (P&R) en la 
AP-7, presentada por el Grupo Parlamentario Socialista 
(RE número 16.970, BOCV número 79), y las enmiendas 
presentadas por el Grupo Parlamentario Socialista (RE 
número 19.822) y por el Grupo Parlamentario Ciudadanos 
(RE número 19.863).

Finalmente, de acuerdo con lo establecido en el artículo 166 
del Reglamento de las Corts Valencianes, ha aprobado la 
proposición no de ley con el texto de la enmienda presentada 
por el Grupo Parlamentario Socialista (RE número 19.822), 
incorporado en la siguiente resolución: 
 
 
RESOLUCIÓN

1 . Las Corts Valencianes instan al Consell de la Generalitat a 
dirigirse al Gobierno de España para instarlo a:

Iniciar els tràmits legals per a la creació del comitè valencià 
del transport, com també l’estudi de les funcions que ha 
d’exercir .

Palau de les Corts Valencianes 
València, 25 de juny de 2020

La presidenta 
Mercedes Caballero Hueso

La secretària 
Papi Robles Galindo

Resolució 131/X, sobre el manteniment de l‘aparcament 
dissuasiu (P&R) en l’AP-7, aprovada per la Comissió d’Obres 
Públiques, Infraestructures i Transports en la reunió de 25 
de juny de 2020

PRESIDÈNCIA DE LES CORTS VALENCIANES

Per tal d’acomplir el que hi ha disposat en l’article 96.1 del 
Reglament de les Corts Valencianes, s’ordena publicar en 
el Butlletí Oficial de les Corts Valencianes la Resolució 131/X, 
sobre el manteniment de l‘aparcament dissuasiu (P&R) 
en l’AP-7, aprovada per la Comissió d’Obres Públiques, 
Infraestructures i Transports en la reunió de 25 de juny de 
2020 .

Palau de les Corts Valencianes 
València, 25 de juny de 2020

El president 
Enric Morera i Català

 

COMISSIÓ D’OBRES PÚBLIQUES, INFRAESTRUCTURES I 
TRANSPORTS 

La Comissió d’Obres Públiques, Infraestructures i Transports, 
en la reunió de 25 de juny de 2020, ha debatut el text de la 
proposició no de llei sobre el manteniment de l‘aparcament 
dissuasiu (P&R) en l’AP-7, presentada pel Grup Parlamentari 
Socialista (RE número 16.970, BOCV número 79), i les 
esmenes presentades pel Grup Parlamentari Socialista (RE 
número 19.822) i pel Grup Parlamentari Ciudadanos (RE 
número 19.863).

 
Finalment, d’acord amb el que hi ha establert en l’article 166 
del Reglament de les Corts Valencianes, ha aprovat la propo-
sició no de llei amb el text de l’esmena presentada pel Grup 
Parlamentari Socialista (RE número 19.822), incorporat en la 
resolució següent: 

RESOLUCIÓ

1 . Les Corts Valencianes insten el Consell de la Generalitat a 
dirigir-se al Govern d’Espanya per a instar-lo a:
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Realizar las actuaciones correspondientes que valoren la 
posible permanencia y mantenimiento como aparcamientos 
de enlace y zonas de descanso para transportistas de las 
zonas indicadas a esta finalidad, en las antiguas áreas de 
peaje de la AP-7 a su paso por la Comunitat Valenciana, 
así como en cualquier otra ubicación que pueda servir a 
esta finalidad, contemplando siempre en estas áreas del 
aparcamiento disuasorio las medidas de seguridad viaria 
adecuadas, dimensionadas a su ubicación y a los parámetros 
propios de estas zonas de transbordo.

Estas actuaciones tendrán que observar todos y cada 
uno de los aspectos que para el uso del espacio público se 
establezcan con motivo del estado de alarma, consecuencia 
de la crisis sanitaria de la COVID-19, así como las medidas 
que la autoridad competente adopte durante la desescalada 
del confinamiento en cuanto al uso de este tipo de 
infraestructuras, como también a las medidas de seguridad y 
prevención de los desplazamientos del transporte público y 
privado terrestre .

2. El Consell de la Generalitat tiene que dar cuenta a estas 
Corts Valencianes del grado de cumplimiento de esta 
resolución en el plazo de seis meses. 

Palau de les Corts Valencianes 
València, 25 de junio de 2020

La presidenta 
Mercedes Caballero Hueso

La secretaria 
Papi Robles Galindo

II. TEXTOS EN TRAMITACIÓN

A. PROYECTOS DE LEY

Proyecto de ley, de la Generalitat, de creación del Ilustre 
Colegio Oficial de Economistas de Alicante y del Ilustre Colegio 
Oficial de Economistas de Castellón (RE número 15.471). 
Finalización del procedimiento legislativo de participación 
ciudadana y apertura del plazo de presentación de enmiendas

PRESIDENCIA DE LAS CORTS VALENCIANES

La Presidencia de las Corts Valencianes, una vez finalizado 
el plazo de cinco días para que los interesados puedan 
presentar ante la Mesa de la Comisión de Coordinación, 
Organización y Régimen de las Instituciones de la Generalitat 
propuestas de comparecencia en cuanto al Proyecto de 
ley, de la Generalitat, de creación del Ilustre Colegio Oficial 
de Economistas de Alicante y del Ilustre Colegio Oficial de 
Economistas de Castelló (RE número 15.471), y dado que 
no se ha presentado ninguna solicitud de comparecencia, 
dispone lo siguiente:

Realitzar les actuacions corresponents que valoren la 
possible permanència i manteniment com a aparcaments 
d’enllaç i zones de descans per a transportistes de les zones 
indicades a aquesta finalitat, en les antigues àrees de peatge 
de l’AP-7 al seu pas per la Comunitat Valenciana, com també 
en qualsevol altra ubicació que puga servir a aquesta finalitat, 
contemplant sempre en aquestes àrees de l‘aparcament 
dissuasiu les mesures de seguretat viària adequades, 
dimensionades a la seua ubicació i als paràmetres propis 
d’aquestes zones de transbord.

Aquestes actuacions hauran d’observar tots i cadascun dels 
aspectes que per a l’ús de l’espai públic s’establisquen amb 
motiu de l’estat d’alarma, conseqüència de la crisi sanitària de 
la COVID-19, així com les mesures que l’autoritat competent 
adopte durant la desescalada del confinament pel que fa 
a l’ús d’aquesta mena d’infraestructures, com també a les 
mesures de seguretat i prevenció dels desplaçaments del 
transport públic i privat terrestre .

 
2. El Consell de la Generalitat ha de retre compte a aquestes 
Corts Valencianes del grau de compliment d’aquesta 
resolució en el termini de sis mesos .

Palau de les Corts Valencianes 
València, 25 de juny de 2020

La presidenta 
Mercedes Caballero Hueso

La secretària 
Papi Robles Galindo

II. TEXTOS EN TRAMITACIÓ

A. PROJECTES DE LLEI

Projecte de llei, de la Generalitat, de creació de l’Il·lustre 
Col·legi Oficial d’Economistes d’Alacant i de l’Il·lustre Col·legi 
Oficial d’Economistes de Castelló (RE número 15.471). 
Finalització del procediment legislatiu de participació 
ciutadana i obertura del termini de presentació d’esmenes

PRESIDÈNCIA DE LES CORTS VALENCIANES

La Presidència de les Corts Valencianes, una vegada finalitzat 
el termini de cinc dies perquè els interessats puguen presentar 
davant la Mesa de la Comissió de Coordinació, Organització 
i Règim de les Institucions de la Generalitat propostes de 
compareixença pel que fa al Projecte de llei, de la Generalitat, 
de creació de l’Il·lustre Col·legi Oficial d’Economistes d’Alacant 
i de l’Il·lustre Col·legi Oficial d’Economistes de Castelló (RE 
número 15.471), i atès que no s’ha presentat cap sol·licitud de 
compareixença, disposa el següent: 
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1 . Dar por concluido el procedimiento de participación 
ciudadana previsto en el artículo 188 y regulado por la 
Resolución de Presidencia de carácter general 5/IX .

2. Abrir un plazo de quince días hábiles para que los diputa-
dos y las diputadas y los grupos parlamentarios presenten 
enmiendas al Proyecto de ley, de la Generalitat, de creación 
del Ilustre Colegio Oficial de Economistas de Alicante y del 
Ilustre Colegio Oficial de Economistas de Castellón. El plazo 
se iniciará al día siguiente de la publicación de esta resolución 
en el Butlletí Oficial de les Corts Valencianes .

3 . Comunicar este acuerdo a la Comisión de Coordinación, 
Organización y Régimen de las Instituciones de la 
Generalitat, a efectos de la tramitación del mencionado 
proyecto de ley .

4. Publicar esta resolución en el Butlletí Oficial de les Corts 
Valencianes .

Palau de las Corts Valencianes 
València, 30 de junio de 2020

El presidente 
Enric Morera i Català

C. OTROS PROYECTOS DE NORMAS

 
Propuesta de reforma del Reglamento por la que se 
modifica el artículo 135 del Reglamento de las Corts 
Valencianes, presentada por el Grupo Parlamentario Vox 
Comunidad Valenciana (RE número 12.043, BOCV número 
55). Retirada

MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

La Mesa de las Corts Valencianes, en la reunión del 30 de 
junio de 2020, ha tenido conocimiento del escrito presen-
tado por el Grupo Parlamentario Vox Comunidad Valenciana 
(RE número 19.923) en el que retira la Propuesta de reforma 
del Reglamento por la que se modifica el artículo 135 del 
Reglamento de las Corts Valencianes (RE número 12.043, 
BOCV número 55).

De acuerdo con lo dispuesto en los artículos 129 y 96.1 del 
Reglamento de las Corts Valencianes, se ordena su publica-
ción en el Butlletí Oficial de les Corts Valencianes .

Palau de les Corts Valencianes 
València, 30 de junio de 2020

El presidente 
Enric Morera i Català

La secretaria primera 
Cristina Cabedo Laborda

1 . Donar per conclòs el procediment de participació 
ciutadana previst en l’article 188 i regulat per la Resolució de 
Presidència de caràcter general 5/IX .

2. Obrir un termini de quinze dies hàbils perquè els diputats 
i les diputades i els grups parlamentaris presenten esmenes 
al Projecte de llei, de la Generalitat, de creació de l’Il·lustre 
Col·legi Oficial d’Economistes d’Alacant i de l’Il·lustre Col·legi 
Oficial d’Economistes de Castelló. El termini s’iniciarà a 
l’endemà de la publicació d’aquesta resolució en el Butlletí 
Oficial de les Corts Valencianes .

3 . Comunicar aquest acord a la Comissió de Coordinació, 
Organització i Règim de les Institucions de la Generalitat, a 
l’efecte de la tramitació de l’esmentat projecte de llei . 

4. Publicar aquesta resolució en el Butlletí Oficial de les Corts 
Valencianes .

Palau de les Corts Valencianes 
València, 30 de juny de 2020

El president 
Enric Morera i Català

C. ALTRES PROJECTES DE NORMES

 
Proposta de reforma del Reglament per la qual es modifica 
l’article 135 del Reglament de les Corts Valencianes, 
presentada pel Grup Parlamentari Vox Comunidad 
Valenciana (RE número 12.043, BOCV número 55). 
Retirada

MESA DE LES CORTS VALENCIANES

La Mesa de les Corts Valencianes, en la reunió del 30 de juny 
de 2020, ha tingut coneixement de l’escrit presentat pel 
Grup Parlamentari Vox Comunidad Valenciana (RE número 
19 .923) en què retira la Proposta de reforma del Reglament 
per la qual es modifica l’article 135 del Reglament de les 
Corts Valencianes (RE número 12.043, BOCV número 55).

 
D’acord amb el que hi ha disposat en els articles 129 i 96.1 
del Reglament de les Corts Valencianes, se n’ordena la 
publicació en el Butlletí Oficial de les Corts Valencianes.

Palau de les Corts Valencianes 
València, 30 de juny de 2020

El president 
Enric Morera i Català

La secretària primera 
Cristina Cabedo Laborda
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E. PROPUESTAS DE RESOLUCIÓN

4. Proposiciones no de ley y otras proposiciones

PRESIDENCIA DE LAS CORTS VALENCIANES

La Mesa de las Corts Valencianes, en la reunión de 7 de julio 
de 2020, oída la Junta de Síndics y de conformidad con los 
artículos 164 y 165 punts 1 y 4 del Reglamento de las Corts 
Valencianes, ha acordado tramitar al Pleno las proposiciones 
no de ley de tramitación especial de urgencia que seguida-
mente se especifican:

 
– Proposición no de ley de tramitación especial de urgencia 
sobre las presuntas ilegalidades cometidas por miembros 
de la casa real, presentada por el Grupo Parlamentario 
Compromís (RE número 19.371)

– Proposición no de ley de tramitación especial de urgencia 
sobre ayudas para los distintos agentes económicos, 
presentada por el Grupo Parlamentario Vox Comunidad 
Valenciana (RE número 19.388)

– Proposición no de ley de tramitación especial de urgencia 
sobre el ingreso mínimo vital, presentada por el Grupo 
Parlamentario Popular (RE número 19.391)

– Proposición no de ley de tramitación especial de urgencia 
sobre el aumento de las retribuciones salariales del personal 
adscrito a la Conselleria de Sanidad Universal y Salud 
Publica que lucha contra la COVID-19 en toda la Comunitat 
Valenciana, presentada por el Grupo Parlamentario 
Ciudadanos (RE número 19.425)

– Proposición no de ley de tramitación especial de urgencia 
sobre incentivos económicos y deducciones fiscales para 
fomentar la movilidad sostenible, presentada por el Grupo 
Parlamentario Socialista (RE número 19.732)

– Proposición no de ley de tramitación especial de urgencia 
sobre la reincorporación a la enseñanza presencial en los 
centros educativos, presentada por los grupos parlamen-
tarios Socialista, Compromís y Unides Podem (RE número 
19.816)

– Proposición no de ley de tramitación especial de urgencia 
sobre la reactivación del sector de la automoción, presentada 
por el Grupo Parlamentario Ciudadanos (RE número 19.867)

– Proposición no de ley de tramitación especial de urgencia 
sobre la identificación policial por perfil étnico, presentada 
por el Grupo Parlamentario Socialista (RE número 19.879)

– Proposición no de ley de tramitación especial de urgencia 
sobre medidas frente a la plaga del cotonet de les Valls, 
presentada por el Grupo Parlamentario Popular (RE número 
19 .933)

 
Para dar cumplimiento a lo dispuesto en el artículo 96.1 del 
Reglamento de las Corts Valencianes, se ordena la publica-
ción en el Butlletí Oficial de les Corts Valencianes y al mismo 

E. PROPOSTES DE RESOLUCIÓ

4. Proposicions no de llei i altres proposicions

PRESIDÈNCIA DE LES CORTS VALENCIANES

La Mesa de les Corts Valencianes, en la reunió de 7 de juliol 
de 2020, oïda la Junta de Síndics i de conformitat amb els 
articles 164 i 165 punts 1 i 4 del Reglament de les Corts 
Valencianes, ha acordat trametre al Ple les proposicions 
no de llei de tramitació especial d’urgència que tot seguit 
s’especifiquen:

 
– Proposició no de llei de tramitació especial d’urgència 
sobre les presumptes il·legalitats comeses per membres de la 
casa reial, presentada pel Grup Parlamentari Compromís (RE 
número 19 .371)

– Proposició no de llei de tramitació especial d’urgència 
sobre ajudes per als diferents agents econòmics, presentada 
pel Grup Parlamentari Vox Comunidad Valenciana (RE 
número 19.388)

– Proposició no de llei de tramitació especial d’urgència 
sobre l’ingrés mínim vital, presentada pel Grup Parlamentari 
Popular (RE número 19.391)

– Proposició no de llei de tramitació especial d’urgència 
sobre l’augment de les retribucions salarials del personal 
adscrit a la Conselleria de Sanitat Universal i Salut 
Publica que lluita contra la COVID-19 a tota la Comunitat 
Valenciana, presentada pel Grup Parlamentari Ciudadanos 
(RE número 19.425)

– Proposició no de llei de tramitació especial d’urgència 
sobre incentius econòmics i deduccions fiscals per a fomen-
tar la mobilitat sostenible, presentada pel Grup Parlamentari 
Socialista (RE número 19.732)

– Proposició no de llei de tramitació especial d’urgència 
sobre la reincorporació a l’ensenyament presencial als 
centres educatius, presentada pels grups parlamentaris 
Socialista, Compromís i Unides Podem (RE número 19.816) 

– Proposició no de llei de tramitació especial d’urgència 
sobre la reactivació del sector de l’automoció, presentada pel 
Grup Parlamentari Ciudadanos (RE número 19.867)

– Proposició no de llei de tramitació especial d’urgència 
sobre la identificació policial per perfil ètnic, presentada pel 
Grup Parlamentari Socialista (RE número 19.879)

– Proposició no de llei de tramitació especial d’urgència 
sobre mesures enfront de la plaga del cotonet de les Valls, 
presentada pel Grup Parlamentari Popular (RE número 
19 .933)

 
Per tal de complir el que hi ha disposat en l’article 96.1 del 
Reglament de les Corts Valencianes, se n’ordena la publicació 
en el Butlletí Oficial de les Corts Valencianes i alhora, es 
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tiempo, se recuerda a los grupos parlamentarios que pueden 
presentar enmiendas hasta una hora antes del comienzo de 
la reunión del Pleno en que deban debatirse, lcuya fecha se 
comunicará oportunamente .

Palau de les Corts Valencianes 
València, 7 de julio de 2020

El presidente 
Enric Morera i Català

Proposición no de ley de tramitación especial de urgencia 
sobre las presuntas ilegalidades cometidas por miembros 
de la casa real, presentada por el Grupo Parlamentario 
Compromís (RE número 19.371)

A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Fran Ferri Fayos, síndico del Grupo Parlamentario 
Compromís, de acuerdo con los artículos 164 y siguientes del 
Reglamento de las Corts Valencianes, presenta la proposi-
ción no de ley de tramitación especial de urgencia siguiente 
sobre las presuntas ilegalidades cometidas por miembros de 
la casa real .

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

En los últimos meses, son diversos los medios de comunica-
ción internacionales que han publicado informaciones sobre 
la presunta procedencia ilícita de la fortuna que Juan Carlos 
de Borbón y Borbón mantiene a través de una trama finan-
ciera offshore. El fiscal de Ginebra Yves Bertossa mantiene 
abierta una investigación sobre este caso de presunto 
blanqueo agravado de capitales . Según las informaciones 
publicadas en medios de comunicación, las indagaciones se 
centran en dos fundaciones (Lucum y Zagatka) con varias 
cuentas bancarias .

La fundación panameña Lucum, con una cuenta en el banco 
suizo Mirabaud y con Juan Carlos I como primer beneficiario, 
recibió en 2008 el depósito de 64,8 millones de euros (100 
millones de dólares) provenientes de la casa real saudí . Las 
investigaciones vinculan esta donación con la adjudicación a 
un conglomerado de empresas españolas de la construcción 
del conocido como «AVE del desierto» en Arabia Saudí. Los 
fondos se habrían transferido en 2012 hacia un depósito en 
las Islas Bahamas a nombre de Corinna Larsen, relacionada 
con el exmonarca . Adicionalmente, se investiga el ingreso de 
1,9 millones de euros que supuestamente Juan Carlos I llevó 
en una maleta en la casa de su gestor financiero en Ginebra 
en 2010, cuando volvía de un viaje de Abu Dabi, y que, según 
la declaración de este, le habría regalado el rey de Baréin; 
así como una donación de Kuwait de 5 millones de euros a 
Corinna Larsen días después de un viaje oficial del entonces 
monarca a este país .

En cuanto a la fundación Zagatka, propiedad de Álvaro de 
Orleans-Borbón, se creó en Liechtenstein el 1 de octubre 
de 2003 y abrió una cuenta en el banco suizo Credit Suisse 
a través de la cual se abonaron decenas de vuelos privados 
durante 11 años de los cuales se beneficiaron Juan Carlos de 
Borbón y Borbón y Corinna Larsen. El exmonarca aparece 
como tercer beneficiario de la fundación.

recorda als grups parlamentaris que hi poden presentar 
esmenes fins una hora abans del començament de la reunió 
del Ple en què hagen de debatre’s, la data de la qual es 
comunicarà oportunament .

Palau de les Corts Valencianes 
València, 7 de juliol de 2020

El president 
Enric Morera i Català

Proposició no de llei de tramitació especial d’urgència sobre 
les presumptes il·legalitats comeses per membres de la casa 
reial, presentada pel Grup Parlamentari Compromís (RE 
número 19.371)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Fran Ferri Fayos, síndic del Grup Parlamentari Compromís, 
d’acord amb els articles 164 i següents del Reglament de 
les Corts Valencianes, presenta la proposició no de llei de 
tramitació especial d’urgència següent sobre les presumptes 
il·legalitats comeses per membres de la casa reial . 

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

En els últims mesos, són diversos els mitjans de comunicació 
internacionals que han publicat informacions sobre la 
presumpta procedència il·lícita de la fortuna que Joan Carles 
de Borbó i Borbó manté a través d’una trama financera 
offshore. El fiscal de Ginebra Yves Bertossa manté oberta una 
investigació sobre este cas de presumpte blanqueig agreujat 
de capitals . Segons les informacions publicades en mitjans de 
comunicació, les indagacions es centren en dues fundacions 
(Lucum i Zagatka) amb diversos comptes bancaris .

 
La fundació panamenya Lucum, amb un compte al banc 
suís Mirabaud i amb Joan Carles I com a primer beneficiari, 
va rebre en 2008 el dipòsit de 64,8 milions d’euros (100 
milions de dòlars) provinents de la casa reial saudita . Les 
investigacions vinculen aquesta donació amb l’adjudicació 
a un conglomerat d’empreses espanyoles de la construcció 
del conegut com a «AVE del desert» en Aràbia Saudita. 
Els fons s’haurien transferit en 2012 cap un dipòsit en les 
Illes Bahames a nom de Corinna Larsen, relacionada amb 
l’exmonarca . Addicionalment, s’investiga l’ingrés d’1,9 
milions d’euros que suposadament Joan Carles I va portar 
en una maleta a la casa del seu gestor financer a Ginebra en 
2010, quan tornava d’un viatge d’Abu Dhabi i que, segons la 
declaració d’aquest, li hauria regalat el rei de Bahrain; així 
com una donació de Kuwait de 5 milions d’euros a Corinna 
Larsen dies després d’un viatge oficial del llavors monarca a 
aquest país .

Quant a la fundació Zagatka, propietat d’Àlvar d’Orleans-
Borbó, es va crear a Liechtenstein 1’1 d’octubre de 2003 i va 
obrir un compte en el banc suís Credit Suisse a través de la 
qual es van abonar desenes de vols privats durant 11 anys 
dels quals es van beneficiar Joan Carles de Borbó i Borbó i 
Corinna Larsen. L’exmonarca apareix com a tercer beneficiari 
de la fundació .
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Según las informaciones publicadas, tanto la fundación 
Zagatka como la fundación Lucum contaba entre sus 
beneficiarios al actual jefe de Estado, Felipe VI, y a otros 
miembros de la casa real. A raíz de la salida a la luz de estas 
informaciones, la casa real emitió un comunicado en el cual el 
actual monarca admitía haber tenido conocimiento de estos 
hechos hacía más de un año, en marzo de 2019. También 
anunció la renuncia a parte de la herencia de su progenitor . 
Según varios juristas, esta renuncia no tiene ninguna validez 
jurídica puesto que el Código civil no permite ni la renuncia a 
una herencia con carácter previo en la muerte de la persona 
que genera ese derecho ni, dado el caso, que esta renuncia 
sea parcial, es decir, a solo una parte de la herencia .

En el ámbito judicial, el pasado día 8 de junio, la Fiscalía 
del Tribunal Supremo anunció que asumía la investigación 
derivada de las diligencias de la Fiscalía contra la Corrupción 
y la Criminalidad Organizada en el caso «AVE del desierto». 
Paralelamente, en el Congreso de los Diputados se ha vuelto a 
presentar una propuesta de creación de comisión de investiga-
ción alrededor de la trama vinculada a las presuntas ilegalidades 
cometidas por miembros de la casa real y las influencias 
políticas, diplomáticas y comerciales con Arabia Saudí .

Un Estado de derecho avanzado no puede amparar 
comportamientos que atentan contra los más elementales 
principios éticos . La existencia de un régimen de monarquía 
parlamentaria no puede comportar la existencia de zonas de 
impunidad contrarias al principio de igualdad que consagra 
el artículo 14 de la Constitución. Los diferentes poderes 
públicos tienen que asegurar que este principio se respeta, 
y que las fortunas obtenidas de manera ilícita o contrarias 
a los valores de la integridad a través del aprovechamiento 
de una posición institucional tan importante como el cargo 
de jefe de Estado, reviertan finalmente en el bienestar de 
la sociedad a través de los presupuestos de los servicios 
públicos fundamentales .

Por ello, presentamos la siguiente propuesta de resolución:

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

1 . Las Corts Valencianes acuerdan manifestar:

a) Su apoyo a la realización de una amplia comisión de investi-
gación en el seno del congreso relativa a la trama vinculada a 
las presuntas ilegalidades cometidas por miembros de la casa 
real y las influencias políticas, diplomáticas y comerciales con 
Arabia Saudí .

b) La necesidad de destinar a fortalecer los presupuestos 
públicos de la sanidad, educación y políticas sociales los 
recursos provenientes de la herencia de Juan Carlos de 
Borbón y Borbón así como cualquier activo, inversión o 
estructura financiera cuyo origen, características o finalidad 
puedan no ser conformes con la legalidad o con los criterios 
de rectitud e integridad que tienen que regir la actividad 
institucional y privada y que tienen que informar la actividad 
de la corona .

2 . Las Corts Valencianes acuerdan que se remita una copia 
del presente acuerdo al Congreso de los Diputados, al 
Gobierno de España y a la Casa de Su Majestad el Rey.

Las Corts Valencianes, 12 de junio de 2020 
Fran Ferri Fayos

Segons les informacions publicades, tant la fundació Zagatka 
com la fundació Lucum comptava entre els seus beneficiaris 
l’actual cap d’Estat, Felip VI, i altres membres de la casa reial. 
Arran de l’eixida a la llum d’aquestes informacions, la casa 
reial va emetre un comunicat en el qual l’actual monarca 
admetia haver tingut coneixement d’aquests fets feia més 
d’un any, en març de 2019 . També va anunciar la renúncia 
a part de l’herència del seu progenitor . Segons diversos 
juristes, aquesta renúncia no té cap validesa jurídica ja que 
el Codi civil no permet ni la renúncia a una herència amb 
caràcter previ a la mort de la persona que genera eixe dret 
ni, donat el cas, que aquesta renúncia siga parcial, és a dir, a 
només una part de l’herència .

En l’àmbit judicial, el passat dia 8 de juny, la Fiscalia del 
Tribunal Suprem va anunciar que assumia la investigació 
derivada de les diligencies de la Fiscalia contra la Corrupció 
i la Criminalitat Organitzada en el cas «AVE del desert». 
Paral·lelament, al Congrés dels Diputats s’ha tornat a 
presentar una proposta de creació de comissió d’investigació 
al voltant de la trama vinculada a les presumptes il·legalitats 
comeses per membres de la casa reial i les influencies 
polítiques, diplomàtiques i comercials amb l’Aràbia Saudita .

Un Estat de dret avançat no pot emparar comportaments 
que atempten contra els més elementals principis ètics . 
L’existència d’un règim de monarquia parlamentària no pot 
comportar l’existència de zones d’impunitat contràries al 
principi d’igualtat que consagra l’article 14 de la Constitució. 
Els diferents poders públics han d’assegurar que aquest 
principi es respecta, i que les fortunes obtingudes de manera 
il·lícita o contràries als valors de la integritat a través de 
l’aprofitament d’una posició institucional tan important 
com el càrrec de cap d’Estat, revertisquen finalment en 
el benestar de la societat a través dels pressupostos dels 
serveis públics fonamentals . 

És per això que presentem la proposta de resolució següent:

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

1 . Les Corts Valencianes acorden manifestar:

a) El seu suport a la realització d’una àmplia comissió 
d’investigació al si del congrés relativa a la trama vinculada a 
les presumptes il·legalitats comeses per membres de la casa 
reial i les influències polítiques, diplomàtiques i comercials 
amb l’Aràbia Saudita .

b) La necessitat de destinar a enfortir els pressupostos 
públics de la sanitat, educació i polítiques socials els recursos 
provinents de l’herència de Joan Carles de Borbó i Borbó 
així com qualsevol actiu, inversió o estructura financera 
l’origen de la qual, característiques o finalitat puguen no 
estar d’acord amb la legalitat o amb els criteris de rectitud i 
integritat que han de regir l’activitat institucional i privada i 
que han d’informar l’activitat de la corona . 

2 . Les Corts Valencianes acorden que del present acord 
es remeta una còpia al Congrés dels Diputats, al Govern 
d’Espanya i a la Casa de Sa Majestat el Rei.

Les Corts Valencianes, 12 de juny de 2020 
Fran Ferri Fayos
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Proposición no de ley de tramitación especial de urgencia 
sobre ayudas para los distintos agentes económicos, 
presentada por el Grupo Parlamentario Vox Comunidad 
Valenciana (RE número 19.388)

A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Formulantes: Ana María Cerdán Martínez y María de los Llanos 
Massó Linares, diputada y portavoz adjunta, respectivamente, 
del Grupo Parlamentario Vox Comunidad Valenciana .

Tipo de iniciativa: proposición no de ley de tramitación de 
urgencia .

Trámite: artículo 165.4 del Reglamento de las Corts 
Valencianes .

Relativa a: ayudas para los distintos agentes económicos . 
Conselleria de Economía Sostenible, Sectores Productivos, 
Comercio y Trabajo . Ante el Pleno . 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

De todos es sabido que, a raíz de la pandemia COVID-19, el 
gobierno central publicó el Real decreto 463/2020, de 14 
de marzo, por el que se declara el estado de alarma para la 
gestión de la situación de crisis sanitaria ocasionada por la 
COVID-19 .

En el mencionado decreto y en los siguientes publicados 
se hace alusión a la necesidad de mantener en casa, salvo 
«causas excepcionales», a todos los trabajadores que no 
fuesen considerados como esenciales .

Debido al confinamiento establecido y para evitar una parada 
de la economía sin precedentes, se recomendó y fomentó 
el trabajo desde casa o, como se ha dicho en repetidas 
ocasiones, teletrabajo .

Por ello muchas empresas, despachos y un gran sinfín de 
comercios, se han adaptado «sin problemas» continuando su 
actividad desde casa . Pero no todos han tenido esa facilidad 
para cambiar su modelo de trabajo, ya que muchos (tanto 
autónomos, pymes o micropymes) no han podido adaptarse 
al teletrabajo debido a que su negocio se caracteriza por 
ser presencial, siendo imposible su cambio al modelo de 
teletrabajo .

Poco a poco y en base a las sucesivas publicaciones en el 
Boletín Oficial del Estado, sectores como la construcción, 
turismo, industria, belleza, centros comerciales y comercio, 
salvando los sectores primarios, se fueron apagando hasta 
llegar al cierre de las empresas, por fuerza mayor.

A partir de ahí, se generan ERTE, ERE, ayudas, subvenciones 
y un largo etcétera, donde los trabajadores en este caso 
pierden su sueldo y el poder facilitar pagos y compras 
comprometidas anteriormente .

En el sector autónomo, pymes, micropymes y empresas 
familiares se encuentran ante la imposibilidad de trabajar y 
poder facturar, con lo cual la economía se resquebraja y la 
única solución es esperar a que pase esta situación y todo 
empiece a mejorar .

Proposició no de llei de tramitació especial d’urgència sobre 
ajudes per als diferents agents econòmics, presentada pel 
Grup Parlamentari Vox Comunidad Valenciana (RE número 
19.388)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Formulants: Ana María Cerdán Martínez i María de los 
Llanos Massó Linares, diputada i portaveu adjunta, respecti-
vament, del Grup Parlamentari Vox Comunidad Valenciana .

Tipus d’iniciativa: proposició no de llei de tramitació 
d’urgència .

Tràmit: article 165.4 del Reglament de les Corts Valencianes. 

Relativa a: ajudes per als diferents agents econòmics . 
Conselleria d’Economia Sostenible, Sectors Productius, 
Comerç i Treball . Davant del Ple . 

EXPOSICIÓ DE MOTIUS 

És sabut que, arran de la pandèmia COVID-19, el govern 
central va publicar el Reial decret 463/2020, de 14 de 
març, pel qual es declara l’estat d’alarma per a la gestió de la 
situació de crisi sanitària ocasionada per la COVID-19 . 

En el decret esmentat i en els següents publicats es fa 
al·lusió a la necessitat de mantenir a casa, excepte «causes 
excepcionals», tots els treballadors que no foren considerats 
essencials .

A causa del confinament establit i per a evitar una parada de 
l’economia sense precedents, es va recomanar i fomentar 
el treball des de casa o, com s’ha dit en ocasions repetides, 
teletreball .

Per això moltes empreses, despatxos i una gran infinitat de 
comerços, s’han adaptat «sense problemes» continuant la 
seua activitat des de casa . Però no tots han tingut aquesta 
facilitat per a canviar el seu model de treball, ja que molts 
(tant autònoms, pimes o micropimes) no han pogut adaptar-
se al teletreball pel fet que el seu negoci es caracteritza 
per ser presencial, sent impossible el seu canvi al model de 
teletreball .

A poc a poc i sobre la base de les successives publicacions 
en el Butlletí Oficial de l’Estat, sectors com la construcció, 
turisme, indústria, bellesa, centres comercials i comerç, 
salvant els sectors primaris, es van anar apagant fins a arribar 
al tancament de les empreses, per força major .

A partir d’ací, es generen ERTO, ERO, ajudes, subvencions i 
un llarg etcètera, on els treballadors en aquest cas perden el 
sou i el fet de poder facilitar pagaments i compres compro-
meses anteriorment .

En el sector autònom, pimes, micropimes i empreses 
familiars es troben davant la impossibilitat de treballar i 
poder facturar, amb la qual cosa l’economia es clevilla i l’única 
solució és esperar que passe aquesta situació i tot comence 
a millorar .
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Desde hace unas semanas vemos con esperanza que poco a 
poco los sectores más perjudicados y desfavorecidos por la 
COVID-19, empiezan una nueva andadura donde se inicia 
la puesta en marcha de nuestra industria, de comercios, 
bares, restaurantes, siempre bajo mínimos, pues la coyuntura 
económica no es muy positiva y la afluencia de personas 
todavía no se ha recuperado respecto a los niveles anteriores 
a la pandemia .

Ante la falta real de liquidez que necesitan las empresas de 
los diferentes sectores para salir de la inquietante situación 
en la que se encuentran, tras un parón total de más de tres 
meses, buscamos soluciones, paralelas a las «soluciones» 
establecidas en los diferentes reales decretos y órdenes de 
los distintos ministerios durante el estado de alarma .

Vista la urgencia de nuevas medidas para ayudar a los distin-
tos agentes económicos de nuestra Comunidad Valenciana 
y, en definitiva, de España, el Grupo Parlamentario Vox 
Comunidad Valenciana presenta la siguiente propuesta de 
resolución:

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

Las Corts Valencianes instan al Consell a instar a las Cortes 
Generales a:

1. Dar flexibilidad a los ERTE, ampliando el plazo hasta el 
31 de diciembre del 2020, para que se puedan mantener la 
mayor cantidad de puestos de trabajo, así como obligar a los 
empresarios a mantener el empleo .

2 . Dar ayudas en forma de subvención a los ciudadanos 
y recuperar el plan Renove/Pive para incentivar que las 
familias renueven el parque móvil y así dinamizar el sector 
del automóvil . Así como ayudas destinadas a las empresas 
cuya actividad sea el sector del automóvil .

3 . Destinar ayudas en forma de subvención a las familias, 
orientadas al sector de la construcción y todos sus oficios 
derivados, en especial para incentivar las reformas de las 
viviendas . Por otra parte, la incentivación, también deberá ir 
enfocada a transformar las viviendas dentro del marco de la 
eficiencia energética.

4. Facilitar el desplazamiento y movilidad, tanto dentro 
como fuera del territorio nacional, de los oficios del sector 
de maquinaria industrial para que puedan desarrollar su 
profesión en el arreglo de maquinarias y puesta en marcha . 
Así como favorecer la entrega de las maquinarias fabricadas 
en España que no se han podido entregar a sus clientes 
empresariales por el cierre de fronteras .

5. Impulsar líneas de financiación ICO específicas para 
garantizar la viabilidad de empresas del automóvil y para 
el sector de la construcción como consecuencia de la crisis 
económica sufrida por la COVID-19 .

6. Dar cuenta a esta institución sobre el grado de cum-
plimiento de la resolución en el plazo de tres meses.

Palau de las Corts Valencianes 
València 12 de junio de 2020 

María de los Llanos Massó Linares 
Ana María Cerdán Martínez

Des de fa unes setmanes veiem amb esperança que a poc a 
poc els sectors més perjudicats i desfavorits per la COVID-
19, comencen una nova etapa on s’inicia la posada en marxa 
de la nostra indústria, de comerços, bars, restaurants, sempre 
sota mínims, perquè la conjuntura econòmica no és molt 
positiva i l’afluència de persones encara no s’ha recuperat 
respecte als nivells anteriors a la pandèmia . 

Davant la falta real de liquiditat que necessiten les empreses 
dels diferents sectors per a eixir de la inquietant situació 
en què es troben, després d’una parada total de més de 
tres mesos, busquem solucions, paral·leles a les «solucions» 
establides en els diferents reials decrets i ordres dels 
diferents ministeris durant l’estat d’alarma .

Vista la urgència de noves mesures per a ajudar els diferents 
agents econòmics de la nostra Comunitat Valenciana i, en 
definitiva, d’Espanya, el Grup Parlamentari Vox Comunidad 
Valenciana presenta la proposta de resolució següent:

 
PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

Les Corts Valencianes insten  el Consell a instar les Corts 
Generals a:

1. Donar flexibilitat als ERTO, ampliant el termini fins al 
31 de desembre del 2020, perquè es puguen mantenir la 
major quantitat de llocs de treball, així com per a obligar els 
empresaris a mantenir l’ocupació .

2 . Donar ajudes en forma de subvenció als ciutadans i 
recuperar el pla Renove/Pive per a incentivar que les 
famílies renoven el parc mòbil i així dinamitzar el sector de 
l’automòbil . I també ajudes destinades a les empreses que 
tinguen l’activitat siga el sector de l’automòbil .

3 . Destinar ajudes en forma de subvenció a les famílies, 
orientades al sector de la construcció i tots els seus oficis 
derivats, especialment per a incentivar les reformes dels 
habitatges . D’altra banda, la incentivació, també haurà d’anar 
enfocada a transformar els habitatges dins del marc de 
l’eficiència energètica.

4. Facilitar el desplaçament i mobilitat, tant dins com fora 
del territori nacional, dels oficis del sector de maquinària 
industrial perquè puguen desenvolupar la seua professió 
en la reparació de maquinàries i posada en marxa . Així 
com afavorir el lliurament de les maquinàries fabricades 
a Espanya que no s’han pogut entregar als seus clients 
empresarials pel tancament de fronteres .

5. Impulsar línies de finançament ICO específiques per a 
garantir la viabilitat d’empreses de l’automòbil i per al sector 
de la construcció a conseqüència de la crisi econòmica patida 
per la COVID-19 .

6. Donar compte a aquesta institució sobre el grau de 
compliment de la resolució en el termini de tres mesos .

Palau de les Corts Valencianes 
València 12 de juny de 2020 

María de los Llanos Massó Linares 
Ana María Cerdán Martínez
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Proposición no de ley de tramitación especial de urgencia 
sobre el ingreso mínimo vital, presentada por el Grupo 
Parlamentario Popular (RE número 19.391)

A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Elena María Bastidas Bono, portavoz adjunta del Grupo 
Parlamentario Popular, al amparo de los artículos 164 y 
165 del Reglamento de las Corts Valencianes, presenta la 
siguiente proposición no de ley de tramitación especial de 
urgencia sobre el ingreso mínimo vital:

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

La pandemia provocada por la COVID-19 ha generado 
una crisis sanitaria, social y económica de terribles conse-
cuencias: más de 27 .000 españoles fallecidos, 3,1 millones 
de españoles afectados por los ERTE, cuatro millones de 
parados y millones de personas que necesitan ayuda para 
poder comer .

Tristemente, la pérdida de vidas humanas es ya irreparable, 
pero las administraciones públicas, cada una en nuestro 
ámbito competencial, debemos trabajar para evitar que los 
millones de afectados por los ERTE no pierdan su trabajo, 
para que los parados tengan oportunidades de encontrar 
un empleo y para apoyar a aquellos españoles que están en 
riesgo de exclusión y cubrir sus necesidades básicas .

La legislación laboral es una competencia estatal y desde 
las entidades locales y autonómicas solamente podemos 
defender la vigencia de aquellos instrumentos que se han 
demostrado eficaces para crear empleo, incluso durante 
las crisis más duras, como es el caso de la reforma laboral 
aprobada en 2012, que creó 2,5 millones de empleos .

En cuanto a evitar la exclusión y cubrir las necesidades 
básicas de aquellos españoles que, en estos momentos, no 
tienen ingresos o los que tienen son insuficientes, tanto las 
entidades locales como las autonómicas tienen vigentes, 
desde hace muchos años, diferentes instrumentos para ello .

En el ámbito local, son muchas las ayudas sociales que 
proporcionan alimentos, ayudas para el pago del alquiler, 
escuela infantil, gastos médicos o pago de impuestos, por 
mencionar solamente algunos ejemplos de las diferentes 
necesidades que cubren estas ayudas, a aquellos vecinos 
y familias que se encuentran en situación vulnerable y 
no disponen de suficientes ingresos para subsistir. Unas 
necesidades que, desde el principio de la pandemia, se han 
incrementado .

Desde que se decretó el estado de alarma y el cierre de la 
economía española, las entidades locales han experimentado 
una mayor afluencia de sus vecinos a los servicios sociales, 
un aumento en el número de ayudas de emergencia social 
solicitadas y concedidas así como un mayor número de veci-
nos y familias que acuden a los bancos de alimentos locales a 
proveerse de comida que no pueden adquirir por haber visto 
reducidos drásticamente sus ingresos a consecuencia de un 
ERTE o de perder su empleo.

Las entidades locales, que ya venían asistiendo y ayudando 
a los vecinos y familias más vulnerables de sus municipios, 
diputaciones, cabildos o consejos insulares, han reforzado 
durante la pandemia las áreas de servicios sociales y 

Proposició no de llei de tramitació especial d’urgència sobre 
l’ingrés mínim vital, presentada pel Grup Parlamentari 
Popular (RE número 19.391)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Elena María Bastidas Bono, portaveu adjunta del Grup 
Parlamentari Popular, a l’empara dels articles 164 i 165 del 
Reglament de les Corts Valencianes, presenta la proposició 
no de llei següent, de tramitació especial d’urgència, sobre 
l’ingrés mínim vital:

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

La pandèmia provocada per la COVID-19 ha generat una crisi 
sanitària, social i econòmica de terribles conseqüències: més 
de 27 .000 espanyols morts, 3,1 milions d’espanyols afectats 
pels ERTO, quatre milions d’aturats i milions de persones que 
necessiten ajuda per a poder menjar . 

Tristament, la pèrdua de vides humanes és ja irreparable, 
però les administracions públiques, cadascuna en el nostre 
àmbit competencial, hem de treballar per evitar que els 
milions d’afectats pels ERTO no perden la seua feina, perquè 
els aturats tinguen oportunitats de trobar un lloc de treball i 
per fer costat a aquells espanyols que estan en risc d’exclusió 
i cobrir les seues necessitats bàsiques .

La legislació laboral és una competència estatal i des de les 
entitats locals i autonòmiques solament podem defensar la 
vigència d’aquells instruments que s’han demostrat eficaços 
per a crear ocupació, fins i tot durant les crisis més dures, 
com és el cas de la reforma laboral aprovada en 2012, que va 
crear 2,5 milions de llocs de treball .

Quant a evitar l’exclusió i cobrir les necessitats bàsiques 
d’aquells espanyols que, en aquests moments, no tenen 
ingressos o els que tenen són insuficients, tant les entitats 
locals com les autonòmiques tenen vigents, des de fa molts 
anys, diferents instruments per a això .

En l’àmbit local, són moltes les ajudes socials que propor-
cionen aliments, ajudes per al pagament del lloguer, escola 
infantil, despeses mèdiques o pagament d’impostos, per 
esmentar només alguns exemples de les diferents necessitats 
que cobreixen aquestes ajudes, a aquells veïns i famílies 
que es troben en situació vulnerable i no disposen de prou 
ingressos per a subsistir . Unes necessitats que, des del 
principi de la pandèmia, s’han incrementat . 

Des que es va decretar l’estat d’alarma i el tancament de 
l’economia espanyola, les entitats locals han experimentat 
una major afluència dels seus veïns als serveis socials, 
un augment en el nombre d’ajudes d’emergència social 
sol·licitades i concedides com també un major nombre de 
veïns i famílies que acudeixen als bancs d’aliments locals a 
proveir-se de menjar que no poden adquirir per haver vist 
reduïts dràsticament els seus ingressos a conseqüència d’un 
ERTO o de perdre la seua feina.

Les entitats locals, que ja assistien i ajudaven els veïns i les 
famílies més vulnerables dels seus municipis, diputacions, 
capítols o consells insulars, han reforçat durant la pandèmia 
les àrees de serveis socials i augmentat les partides 
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aumentado las partidas presupuestarias destinadas a estos 
servicios y a las ayudas gestionadas por los mismos para 
atender al creciente número de españoles que han pasado a 
estar en riesgo de exclusión social como consecuencia de la 
pandemia .

Por otro lado, las comunidades autónomas y las dos ciudades 
autónomas españolas también cuentan con algún programa 
de renta mínima (las denominaciones varían: «renta 
mínima de inserción», «renta básica», «renta garantizada de 
ciudadanía» o «salario básico») cuyo objetivo es proporcionar 
una última red de protección a las personas en situación de 
pobreza o exclusión social.

Ante esta situación, el gobierno de la nación ha puesto en 
marcha el ingreso mínimo vital, una nueva prestación de la 
Seguridad Social que tendrá carácter permanente y que, 
según el propio gobierno, tiene como principales objetivos 
la redistribución de la renta, con la intención de erradicar 
la pobreza extrema, y la inclusión social y participación 
en el mercado laboral de las personas en situación de 
vulnerabilidad .

Un ingreso, por tanto, que tiene los mismos objetivos que 
los que ya están gestionando las comunidades autónomas 
y las entidades locales y, por tanto, aunque compartimos la 
filosofía de ayudar a los más vulnerables, quizás hubiese sido 
más eficaz y eficiente transferir fondos a las comunidades 
autónomas y entidades locales para que pudiesen continuar 
reforzando y ampliando las ayudas ya existentes rediseñán-
dolas, si fuese necesario, para que pudiesen cumplir mejor los 
objetivos que persiguen .

Pero el gobierno de la nación no ha consensuado esta medida 
con las comunidades autónomas ni con las entidades locales 
ni ha contado con la opinión de estas administraciones 
durante el proceso de elaboración de la norma que regula el 
ingreso mínimo vital. Esto puede dar lugar a duplicidades e 
ineficiencias en la gestión, además de generar incertidumbre 
e inseguridad jurídica .

Lo que sí sabemos las entidades locales es que, «aunque 
la competencia para el reconocimiento y el control de la 
prestación económica no contributiva de la Seguridad Social 
corresponde al Instituto Nacional de la Seguridad Social», 
«las comunidades autónomas y las entidades locales podrán 
iniciar el expediente administrativo cuando suscriban con 
el Instituto Nacional de la Seguridad Social […] el oportuno 
convenio que les habilite para ello» y que «en el marco del 
correspondiente convenio podrá acordarse la posterior 
tramitación y gestión previas» (artículo 22.2 de Real decreto 
ley 20/2020, de 29 de mayo, por el que se establece el 
ingreso mínimo vital) .

Y que, si suscriben esos convenios, los gastos extras 
derivados de esta gestión deberán afrontarlos las entidades 
locales «exclusivamente con cargo a los ingresos corrientes 
que prevean obtener en el mismo ejercicio en que se inicie el 
procedimiento» (disposición final sexta).

También sabemos que determinadas comunidades autóno-
mas, País Vasco, Navarra y Cataluña, podrán gestionar esta 
nueva prestación . Un agravio comparativo entre ciudadanos 
de unas y otras comunidades autónomas, que contradice la 
igualdad entre españoles consagrada por la Constitución 
española .

pressupostàries destinades a aquests serveis i a les ajudes 
gestionades per aquests per a atendre el creixent nombre 
d’espanyols que han passat a estar en risc d’exclusió social 
com a conseqüència de la pandèmia . 

D’altra banda, les comunitats autònomes i les dues ciutats 
autònomes espanyoles també disposen d’algun programa 
de renda mínima (les denominacions varien: «renda mínima 
d’inserció», «renda bàsica», «renda garantida de ciutadania» o 
«salari bàsic») l’objectiu del qual és proporcionar una última 
xarxa de protecció a les persones en situació de pobresa o 
exclusió social .

Davant aquesta situació, el govern de la nació ha posat en 
marxa l’ingrés mínim vital, una nova prestació de la Seguretat 
Social que tindrà caràcter permanent i que, segons el govern 
mateix, té com a principals objectius la redistribució de la 
renda, amb la intenció d’erradicar la pobresa extrema, i la 
inclusió social i la participació en el mercat laboral de les 
persones en situació de vulnerabilitat . 

Un ingrés, per tant, que té els mateixos objectius que els que 
ja estan gestionant les comunitats autònomes i les entitats 
locals i, per tant, encara que compartim la filosofia d’ajudar 
els més vulnerables, potser hauria sigut més eficaç i eficient 
transferir fons a les comunitats autònomes i les entitats 
locals perquè pogueren continuar reforçant i ampliant les 
ajudes ja existents redissenyant-les, si calguera, perquè 
pogueren complir millor els objectius que persegueixen . 

Però el govern de la nació no ha consensuat aquesta mesura 
amb les comunitats autònomes ni amb les entitats locals ni 
ha comptat amb l’opinió d’aquestes administracions durant 
el procés d’elaboració de la norma que regula l’ingrés mínim 
vital. Això pot donar lloc a duplicitats i ineficiències en la 
gestió, a més de generar incertesa i inseguretat jurídica . 

El que sí que sabem les entitats locals és que, «encara que la 
competència per al reconeixement i el control de la prestació 
econòmica no contributiva de la Seguretat Social correspon 
a l’Institut Nacional de la Seguretat Social», «les comunitats 
autònomes i les entitats locals poden iniciar l’expedient 
administratiu quan subscriguen amb l’Institut Nacional de 
la Seguretat Social […] l’oportú conveni que els hi habilite» 
i que «en el marc del corresponent conveni pot acordar-se 
la posterior tramitació i gestió prèvies» (article 22.2 de 
Reial decret llei 20/2020, de 29 de maig, pel qual s’estableix 
l’ingrés mínim vital) . 

I que, si subscriuen aquests convenis, les despeses extres 
derivades d’aquesta gestió han d’afrontar-los les entitats 
locals «exclusivament amb càrrec als ingressos corrents 
que prevegen obtenir en el mateix exercici en què s’inicie el 
procediment» (disposició final sisena).

També sabem que determinades comunitats autònomes, País 
Basc, Navarra i Catalunya, podran gestionar aquesta nova 
prestació . Un greuge comparatiu entre ciutadans d’unes i 
altres comunitats autònomes, que contradiu la igualtat entre 
espanyols consagrada per la Constitució espanyola . 
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Por todo lo anteriormente expuesto, el Grupo Parlamentario 
Popular presenta la siguiente:

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

I . Las Corts Valencianes instan al Consell a instar al gobierno 
de la nación a:

1 . Crear un nuevo fondo que permita a aquellas entidades 
locales que asuman la gestión de esta nueva prestación, a 
través de convenios con el Instituto Nacional de la Seguridad 
Social, atender dicha gestión de manera adecuada y sin poner 
en riesgo la tramitación de las ayudas sociales ya existentes 
en las mismas .

2. Enviar, de forma urgente y antes de que esta prestación 
entre en vigor, a todas las entidades locales el borrador del 
texto de convenio que tendrían que firmar para gestionar 
el ingreso mínimo vital para que puedan analizar con sus 
servicios técnicos las implicaciones económicas, jurídicas y de 
gestión que se derivan de dicho convenio y valorar adecuada-
mente si la entidad local puede asumir esa gestión o la misma 
permanece en el Instituto Nacional de la Seguridad Social.

3. Garantizar que todas las comunidades autónomas pueden 
participar de la misma manera en la tramitación y/o gestión 
de esta ayuda si consideran que es lo más adecuado para sus 
ciudadanos .

II . Dar cuenta del grado de cumplimiento de esta resolución 
en estas Corts Valencianes en el plazo máximo de quince 
días .

Palau dels Borja, 12 de junio de 2020 
Elena María Bastidas Bono

Proposición no de ley de tramitación especial de urgencia 
sobre el aumento de las retribuciones salariales del 
personal adscrito a la Conselleria de Sanidad Universal 
y Salud Publica que lucha contra la COVID-19 en toda 
la Comunitat Valenciana, presentada por el Grupo 
Parlamentario Ciudadanos (RE número 19.425)

A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Toni Cantó García del Moral y Yaneth Giraldo Jiménez, 
síndico y portavoz adjunta, respectivamente, del Grupo 
Parlamentario Ciudadanos, de acuerdo con los artículos 
164 y siguientes del Reglamento de las Corts Valencianes, 
presentan la siguiente proposición no de ley de tramitación 
especial de urgencia sobre el aumento de las retribuciones 
salariales del personal adscrito a la Conselleria de Sanidad 
Universal y Salud Pública que lucha contra la COVID-19 en 
toda la Comunitat Valenciana:

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

Los profesionales sanitarios han realizado una labor 
incansable, infatigable y encomiable estos últimos cuatro 
meses . Una gran labor frente a una pandemia a nivel mundial, 
que ha comprometido uno de los mejores sistemas sanitarios 
públicos, como es el modelo sanitario de España. Y aun con 
ese gran trabajo a las espaldas, cualquier cifra positiva se 

Per tot això, el Grup Parlamentari Popular presenta la 
següent:

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

I . Les Corts Valencianes insten el Consell a instar el govern de 
la nació a:

1 . Crear un nou fons que permeta a aquelles entitats locals 
que assumisquen la gestió d’aquesta nova prestació, a través 
de convenis amb l’Institut Nacional de la Seguretat Social, 
atendre aquesta gestió de manera adequada i sense posar 
en risc la tramitació de les ajudes socials ja existents en 
aquestes .

2. Enviar, de manera urgent i abans que aquesta prestació 
entre en vigor, a totes les entitats locals l’esborrany del text 
de conveni que haurien de signar per a gestionar l’ingrés 
mínim vital perquè puguen analitzar amb els seus serveis 
tècnics les implicacions econòmiques, jurídiques i de gestió 
que es deriven d’aquest conveni i valorar adequadament si 
l’entitat local pot assumir aquesta gestió o roman en l’Institut 
Nacional de la Seguretat Social.

3 . Garantir que totes les comunitats autònomes poden 
participar de la mateixa manera en la tramitació i/o gestió 
d’aquesta ajuda si consideren que és el més adequat per als 
seus ciutadans .

II . Donar compte del grau de compliment d’aquesta resolució 
en aquestes Corts Valencianes en el termini màxim de quinze 
dies .

Palau dels Borja, 12 de juny de 2020 
Elena María Bastidas Bono

Proposició no de llei de tramitació especial d’urgència sobre 
l’augment de les retribucions salarials del personal adscrit 
a la Conselleria de Sanitat Universal i Salut Publica que 
lluita contra la COVID-19 a tota la Comunitat Valenciana, 
presentada pel Grup Parlamentari Ciudadanos (RE número 
19.425)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Toni Cantó García del Moral i Yaneth Giraldo Jiménez, síndic 
i portaveu adjunta, respectivament, del Grup Parlamentari 
Ciudadanos, d’acord amb els articles 164 i següents del 
Reglament de les Corts Valencianes, presenten la proposició 
no de llei següent, de tramitació especial d’urgència, sobre 
l’augment de les retribucions salarials del personal adscrit a 
la Conselleria de Sanitat Universal i Salut Pública que lluita 
contra la COVID-19 a tota la Comunitat Valenciana:

 
EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Els professionals sanitaris han realitzat una labor incansable, 
infatigable i encomiable aquests últims quatre mesos . Una 
gran labor contra una pandèmia a nivell mundial, que ha 
compromès un dels millors sistemes sanitaris públics, com 
és el model sanitari d’Espanya. I fins i tot amb aquesta gran 
feina a l’esquena, qualsevol xifra positiva s’enfosqueix si 
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oscurece si recordamos los tristes fallecimientos de siete 
profesionales sanitarios en la Comunitat Valenciana, y 
casi 3 .000 contagiados en nuestros centros sanitarios, que 
representa la tasa más alta de profesionales contagiados de 
España, casi un 16 %.

Por el contrario, una de las cosas más positivas que nos 
aporta la COVID-19 a la sociedad es valorar nuestro sistema 
sanitario, valorar el esfuerzo que hace todo el personal 
sanitario y no sanitario en los hospitales y centros de 
atención primaria a diario . Los aplausos en los balcones a 
las ocho de la tarde eran muestra de la admiración que ha 
provocado la sanidad y los profesionales que trabajan en ella, 
en nuestra ciudadanía .

Los profesionales sanitarios, pero también todo el personal 
que se encuentra en las áreas de administración, limpieza, 
celadores, todos ellos han dado su vida para salvar las 
nuestras, ello pese a que la administración no siempre ha 
estado ahí para protegerlos .

Según los últimos datos actualizados por la Conselleria de 
Sanidad Universal y Salud Pública, se ha contratado para 
reforzar la sanidad pública en la lucha contra la COVID un 
total de 4.229 trabajadores sanitarios y no sanitarios. Sin 
embargo, esos contratos han estado marcados no solo por 
la desprotección, también por la precariedad. Y es que los 
salarios que están percibiendo los profesionales contratados 
por la conselleria son incluso menores que los que perciben 
los propios residentes, por un trabajo, como mínimo, heroico . 
Sueldos mileuristas a cambio de jugarse la vida, ante un 
enemigo desconocido, ante una emergencia sanitaria que ha 
amenazado a toda la sociedad.

Es por ello que, del agradecimiento, desde la administración 
pública, se debe pasar al reconocimiento y este debe ser 
tangible y duradero en el tiempo . Debemos, los poderes 
públicos, garantizar y afianzar la excelencia del trabajo de los 
profesionales sanitarios y esa garantía comienza por recom-
pensar a los sanitarios por la labor que están realizando.

El último incremento de salario que han recibido nuestros 
profesionales fue a consecuencia del Acuerdo de 8 de 
noviembre de 2019, del Consell, en aplicación del Decreto 
ley 1/2019, que aumentaba, a consecuencia del Real 
decreto ley 24/2018, de 21 de diciembre, por el cual se 
aprueban medidas urgentes en materia de retribuciones 
en el ámbito del sector público, un 0,25 % las retribuciones 
del personal público, incluido el personal de la Conselleria 
de Sanidad Universal y Salud Pública . Todo ello después del 
acuerdo firmado por el gobierno central, en el año 2018, y 
que suponía, desde entonces y hasta el ejercicio actual, un 
aumento del 2,3 % a los funcionarios públicos.

El Acuerdo se hizo público el 13 de noviembre de 2019 en el 
Diari Oficial de la Comunitat Valenciana y entró en vigor, con 
carácter retroactivo, el 1 de julio de 2019. Esta es, por tanto, 
la última tabla de retribuciones publicada por la Conselleria 
de Sanidad Universal y Salud Pública .

Desde Ciudadanos consideramos que es el momento de 
retomar, de manera estructural, el aumento retributivo de 
los profesionales sanitarios y, de forma coyuntural, abordar 
el pago de un suplemento extra inmediato a todo el personal 
sanitario y no sanitario dependiente de la Conselleria 
de Sanidad Universal y Salud Pública que ha estado 

recordem les tristes defuncions de set professionals sanitaris 
a la Comunitat Valenciana, i quasi 3 .000 contagiats als 
nostres centres sanitaris, que representa la taxa més alta de 
professionals contagiats d’Espanya, quasi un 16 %. 

Per contra, una de les coses més positives que ens aporta la 
COVID-19 a la societat és valorar el nostre sistema sanitari, 
valorar l’esforç que fa tot el personal sanitari i no sanitari 
als hospitals i als centres d’atenció primària diàriament . 
Els aplaudiments als balcons a les vuit de la vesprada 
eren mostra de l’admiració que ha provocat la sanitat i els 
professionals que treballen en ella, en la nostra ciutadania . 

Els professionals sanitaris, però també tot el personal que es 
troba en les àrees d’administració, neteja, zeladors, tots han 
donat la seua vida per a salvar les nostres, això malgrat que 
l’administració no sempre hi ha estat per a protegir-los . 

Segons les últimes dades actualitzades per la Conselleria 
de Sanitat Universal i Salut Pública, s’ha contractat per a 
reforçar la sanitat pública en la lluita contra la COVID un 
total de 4.229 treballadors sanitaris i no sanitaris. Tanmateix, 
aquests contractes han estat marcats no sols per la despro-
tecció, també per la precarietat . I és que els salaris que estan 
percebent els professionals contractats per la conselleria són 
fins i tot menors que els que perceben els residents mateixos, 
per un treball, com a mínim, heroic . Sous mileuristes a canvi 
de jugar-se la vida, davant un enemic desconegut, davant una 
emergència sanitària que ha amenaçat tota la societat . 

És per això que, de l’agraïment, des de l’administració pública, 
s’ha de passar al reconeixement i aquest ha de ser tangible 
i durador en el temps. Els poders públics hem de garantir 
i consolidar l’excel·lència del treball dels professionals 
sanitaris i aquesta garantia comença per recompensar els 
sanitaris per la tasca que estan realitzant.

L’últim increment de salari que han rebut els nostres 
professionals va ser a conseqüència de l’Acord de 8 de 
novembre de 2019, del Consell, en aplicació del Decret llei 
1/2019, que augmentava, a conseqüència del Reial decret 
llei 24/2018, de 21 de desembre, pel qual s’aproven mesures 
urgents en matèria de retribucions en l’àmbit del sector 
públic, un 0,25 % les retribucions del personal públic, inclòs 
el personal de la Conselleria de Sanitat Universal i Salut 
Pública . Tot això després de l’acord signat pel govern central, 
l’any 2018, i que comportava, des de llavors i fins a l’exercici 
actual, un augment del 2,3 % als funcionaris públics. 

L’Acord es va fer públic el 13 de novembre de 2019 en el Diari 
Oficial de la Comunitat Valenciana i va entrar en vigor, amb 
caràcter retroactiu, l’1 de juliol de 2019 . Aquesta és, per tant, 
l’última taula de retribucions publicada per la Conselleria de 
Sanitat Universal i Salut Pública .

Des de Ciudadanos considerem que és el moment de 
reprendre, de manera estructural, l’augment retributiu dels 
professionals sanitaris i, de manera conjuntural, abordar el 
pagament d’un suplement extra immediat a tot el personal 
sanitari i no sanitari dependent de la Conselleria de Sanitat 
Universal i Salut Pública que ha estat directament involucrat 
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directamente involucrado en la lucha contra la COVID en 
todos los centros sanitarios de la Comunitat Valenciana .

Por todo lo anteriormente expuesto, el Grupo Parlamentario 
Ciudadanos en las Corts Valencianes presenta la siguiente:

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

Las Corts Valencianes instan al Consell a:

1 . Aprobar, de forma inmediata, un complemento retributivo 
a todo personal sanitario y no sanitario dependiente de 
la Conselleria de Sanidad Universal y Salud Pública que 
haya estado directamente involucrado en la lucha contra la 
COVID-19 en los centros sanitarios de todos los departa-
mentos de salud de la Comunitat Valenciana .

2 . Aumentar el salario de todos los facultativos contratados 
de forma extraordinaria por la Conselleria de Sanidad 
Universal y Salud Pública para la lucha contra la COVID-19, 
así como ampliar los contratos realizados todo el tiempo 
que sea necesario durante la pandemia, de forma que se 
garantice, en todo momento, el descanso del resto de la 
plantilla de la conselleria y la calidad asistencial no quede 
comprometida en los siguientes periodos vacacionales o por 
futuros rebrotes del virus .

3 . Iniciar, a la mayor brevedad posible, una mesa de nego-
ciación entre los responsables de la Conselleria de Sanidad 
Universal y Salud Pública en materia de recursos humanos, las 
diferentes gerencias de departamentos de salud y los repre-
sentantes de los trabajadores para abordar un plan estructural 
y plurianual que contemple el aumento de las retribuciones 
a todo el personal sanitario y no sanitario dependiente de la 
Conselleria de Sanidad Universal y Salud Pública .

4. Dar cuenta del grado de cumplimiento de esta resolución 
en las Corts Valencianes en el plazo de dos meses.

Palau de les Corts Valencianes 
València, 11 de junio de 2020 

Toni Cantó García del Moral 
Yaneth Giraldo Jiménez

Proposición no de ley de tramitación especial de urgencia 
sobre incentivos económicos y deducciones fiscales para 
fomentar la movilidad sostenible, presentada por el Grupo 
Parlamentario Socialista (RE número 19.732)

A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

José Muñoz Lladró, Michel Montaner Berbel y Sabina Escrig 
Monzó, diputados y portavoz adjunta, respectivamente, del 
Grupo Parlamentario Socialista, de acuerdo con el artículo 
164.3 del Reglamento de las Corts Valencianes, presentan 
la siguiente proposición no de ley de tramitación por el 
procedimiento de urgencia, sobre incentivos económicos y 
deducciones fiscales para fomentar la movilidad sostenible.

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

La pandemia de la COVID-19 no solo ha alterado los hábitos y 
rutinas de los ciudadanos durante la situación de confinamiento 
de la población, sino que sus consecuencias posteriores -ahora 

en la lluita contra la COVID en tots els centres sanitaris de la 
Comunitat Valenciana .

Per tot això, el Grup Parlamentari Ciudadanos en les Corts 
Valencianes presenta la següent:

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

Les Corts Valencianes insten el Consell a:

1 . Aprovar, de manera immediata, un complement retri-
butiu a tot personal sanitari i no sanitari dependent de la 
Conselleria de Sanitat Universal i Salut Pública que haja estat 
directament involucrat en la lluita contra la COVID-19 en 
els centres sanitaris de tots els departaments de salut de la 
Comunitat Valenciana .

2 . Augmentar el salari de tots els facultatius contractats 
de manera extraordinària per la Conselleria de Sanitat 
Universal i Salut Pública per a la lluita contra la COVID-19, 
com també ampliar els contractes realitzats tot el temps que 
calga durant la pandèmia, de manera que es garantisca, en tot 
moment, el descans de la resta de la plantilla de la conselleria 
i la qualitat assistencial no quede compromesa en els 
següents períodes vacacionals o per futurs rebrots del virus . 

3 . Iniciar, al més aviat possible, una taula de negociació entre 
els responsables de la Conselleria de Sanitat Universal i 
Salut Pública en matèria de recursos humans, les diferents 
gerències de departaments de salut i els representants dels 
treballadors per a abordar un pla estructural i pluriennal 
que preveja l’augment de les retribucions a tot el personal 
sanitari i no sanitari dependent de la Conselleria de Sanitat 
Universal i Salut Pública .

4. Donar compte del grau de compliment d’aquesta resolució 
en les Corts Valencianes en el termini de dos mesos .

Palau de les Corts Valencianes 
València, 11 de juny de 2020 
Toni Cantó García del Moral 

Yaneth Giraldo Jiménez

Proposició no de llei de tramitació especial d’urgència sobre 
incentius econòmics i deduccions fiscals per a fomentar 
la mobilitat sostenible, presentada pel Grup Parlamentari 
Socialista (RE número 19.732)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

José Muñoz Lladró, Michel Montaner Berbel i Sabina Escrig 
Monzó, diputats i portaveu adjunta, respectivament, del 
Grup Parlamentari Socialista, d’acord amb l’article 164.3 del 
Reglament de les Corts Valencianes, presenten la proposició 
no de llei següent, de tramitació pel procediment d’urgència, 
sobre incentius econòmics i deduccions fiscals per a fomen-
tar la mobilitat sostenible .

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

La pandèmia de la COVID-19 no sols ha alterat els hàbits i les 
rutines dels ciutadans durant la situació de confinament de 
la població, sinó que les conseqüències posteriors -ara que es 
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que se recupera lentamente la normalidad- se han trasladado al 
ámbito de las pautas de movilidad y las formas de desplazarse. 
El miedo al contagio ha significado un aumento del uso del 
vehículo privado en detrimento del transporte público, el 
cual registra una afluencia mínima. El transporte público en 
la provincia de Valencia ha caído un 95 % y el metro apenas 
recupera un 30 % de su uso anterior.

En la ciudad china de Wuhan, epicentro de la pandemia, 
el reparto modal cambió de escenario después de la crisis 
sanitaria. Antes de la COVID-19 los desplazamientos en 
vehículo privado representaban el 18 % del total, mientras 
que el transporte público representaba el 32 %. La vuelta a 
la normalidad y el miedo de la población han acarreado una 
pérdida de la mitad de los viajeros en transporte público (14 %) 
y un incremento que dobla las cifras de uso de vehículo privado 
con un 40 %.

Ahora que nos estamos acercando a la denominada 
nueva normalidad y las limitaciones de movilidad se van 
reduciendo, hay que pensar en el modelo de movilidad que 
queremos para nuestra Comunitat y en la transformación de 
los paisajes urbanos valencianos para hacerlos más sosteni-
bles y, sobre todo, recuperar los espacios que la ciudadanía 
ha ido cediendo a los vehículos privados. Es el momento de 
que la Comunitat Valenciana se sitúe como vanguardia de un 
nuevo paradigma social, económico y político cuyo desarrollo 
no vaya en detrimento del propio planeta .

En un estudio realizado por la Universitat Politècnica de 
València se revela que los niveles de concentración de 
dióxido de nitrógeno -uno de los principales responsables 
de la contaminación del aire- ha disminuido en un 64 % en 
nuestra Comunitat solamente durante la primera semana 
del confinamiento. La emergencia sanitaria y las medidas 
que la han acompañado nos han hecho ver la insostenibilidad 
de nuestra manera de vivir . Durante los tres meses en los 
que la sociedad valenciana ha permanecido encerrada, en 
nuestras ciudades se ha podido respirar aire limpio, la fauna 
ha regresado a nuestros cursos fluviales y a sus ecosistemas 
naturales y la contaminación en todas sus dimensiones se ha 
situado en mínimos aceptables para la vida humana .

La desigualdad económica es también una brecha de 
movilidad y, al igual que pasa con la brecha digital, nuestra 
renta condiciona cómo nos movemos en nuestro día a día: las 
personas con más recursos hacen un mayor uso del vehículo 
privado frente al uso del transporte público o el desplazarse 
a pie de los grupos sociales con menores rentas . La falta de 
poder adquisitivo hace que a las personas con rentas más 
bajas les resulte más difícil adaptarse a los nuevos modelos 
de movilidad. Esto se hace más evidente en estos momentos 
por el miedo que hay al uso del transporte público . Por 
ello, tenemos que dar opciones, sostenibles con el medio 
ambiente, a las personas con menos recursos para garantizar 
su seguridad .

Fomentar una movilidad sostenible es uno de los pilares 
imprescindibles para avanzar hacia una sociedad que respete 
el medio ambiente y que tenga un desarrollo sostenible . La 
OMS emitió una recomendación, el pasado mes de abril, para 
tratar de sopesar la propagación del coronavirus y entre sus 
recomendaciones establecía el uso de la bici o patinetes para 
realizar los desplazamientos. El Gobierno de España también 
recomendó el uso de la bicicleta como principal medio de 
transporte para desplazarse, ya que supone una opción para 

recupera lentament la normalitat- s’han traslladat a l’àmbit de 
les pautes de mobilitat i les maneres de desplaçar-se . La por al 
contagi ha significat un augment de l’ús del vehicle privat en 
detriment del transport públic, el qual registra una afluència 
mínima. El transport públic a la província de València ha caigut 
un 95 % i el metro a penes recupera un 30 % de l’ús anterior. 

A la ciutat xinesa de Wuhan, epicentre de la pandèmia, el 
repartiment modal va canviar d’escenari després de la crisi 
sanitària . Abans de la COVID-19 els desplaçaments en 
vehicle privat representaven el 18 % del total, mentre que 
el transport públic representava el 32 %. La tornada a la 
normalitat i la por de la població han implicat una pèrdua 
de la meitat dels viatgers en transport públic (14 %) i un 
increment que dobla les xifres d’ús de vehicle privat amb un 
40 %.

Ara que ens estem acostant a l’anomenada nova normalitat 
i les limitacions de mobilitat es van reduint, cal pensar en el 
model de mobilitat que volem per a la nostra Comunitat i 
en la transformació dels paisatges urbans valencians per a 
fer-los més sostenibles i, sobretot, recuperar els espais que la 
ciutadania ha anat cedint als vehicles privats . És el moment 
que la Comunitat Valenciana se situe com a avantguarda d’un 
nou paradigma social, econòmic i polític el desenvolupament 
del qual no vaja en detriment del planeta mateix . 

En un estudi realitzat per la Universitat Politècnica de 
València es revela que els nivells de concentració de diòxid 
de nitrogen -un dels principals responsables de la contami-
nació de l’aire- ha disminuït en un 64 % a la nostra Comunitat 
solament durant la primera setmana del confinament. 
L’emergència sanitària i les mesures que l’han acompanyada 
ens han fet veure la insostenibilitat de la nostra manera de 
viure . Durant els tres mesos en què la societat valenciana ha 
romàs tancada, a les nostres ciutats s’ha pogut respirar aire 
net, la fauna ha tornat als cursos fluvials i als ecosistemes 
naturals i la contaminació en totes les seues dimensions s’ha 
situat en mínims acceptables per a la vida humana . 

La desigualtat econòmica és també una bretxa de mobilitat 
i, igual que passa amb la bretxa digital, la  renda condiciona 
com ens movem en el nostre dia a dia: les persones amb 
més recursos fan un major ús del vehicle privat enfront de 
l’ús del transport públic o el desplaçament a peu dels grups 
socials amb menors rendes . La falta de poder adquisitiu fa 
que a les persones amb rendes més baixes els resulte més 
difícil adaptar-se als nous models de mobilitat . Això es fa més 
evident en aquests moments per la por que hi ha a l’ús del 
transport públic . Per això, hem de donar opcions, sostenibles 
amb el medi ambient, a les persones amb menys recursos per 
a garantir-los la seguretat . 

Fomentar una mobilitat sostenible és un dels pilars impres-
cindibles per a avançar cap a una societat que respecte el 
medi ambient i que tinga un desenvolupament sostenible . 
L’OMS va emetre una recomanació, el mes d’abril passat, per 
a tractar de sospesar la propagació del coronavirus i entre 
les recomanacions establia l’ús de la bici o els patinets per 
a realitzar els desplaçaments. El Govern d’Espanya també 
va recomanar l’ús de la bicicleta com a principal mitjà de 
transport per a desplaçar-se, ja que suposa una opció per a 
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desplazarse tanto ahora, por la situación de la COVID-19, 
como siempre . Además, cumpliríamos así con los objetivos 
de la Agenda 2030 para el desarrollo sostenible; en concreto, 
con el objetivo número 11 relativo a ciudades y comunidades 
sostenibles .

En este sentido, la Generalitat Valenciana ya ha dado los 
primeros pasos para que la Comunitat Valenciana sea un 
referente en movilidad sostenible, sostenibilidad ambiental 
y freno a la crisis climática. La Estrategia de movilidad, las 
subvenciones para comprar bicicletas que se han puesto 
en marcha recientemente, la Ley de cambio climático y 
transición energética o la adaptación del Programa Moves a 
la Comunitat Valenciana, que permite la compra de vehículos 
eléctricos con ayudas públicas, son solo unos ejemplos del 
trabajo del Consell para romper con la dicotomía tradicional 
entre sociedad y naturaleza. Por sus condiciones climáticas, 
con una media de 300 días de sol al año, la Comunitat 
Valenciana tiene un gran potencial para adaptar sus métodos 
de transporte a medios no contaminantes con efectos muy 
positivos para el medio ambiente y la salud de las personas .

En esta transformación algunos países de la Unión Europea 
han implantado ya un sistema de incentivos para el uso de la 
bicicleta, patinete u otros medios no contaminantes como 
método de transporte para realizar los desplazamientos 
laborales. En Francia en tan solo un año un total de 8.000 
personas decidieron empezar a usar la bicicleta para ir a 
trabajar. En la ciudad italiana de Bari pagan hasta un máximo 
de 25 euros al mes por el uso de la bicicleta . Desde el sector 
empresarial privado ya hay algunas empresas que están 
comenzando a pagar a sus empleados por ir en bici. En una 
empresa en concreto, en el primer año de este incentivo 
el 10 % de la plantilla consolidó la bicicleta como medio de 
transporte laboral y la propia empresa ha conseguido ahorrar 
11 toneladas de CO

2
 .

Por todo ello, el Grupo Parlamentario Socialista presenta la 
siguiente:

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

Las Corts Valencianes instan al Consell de la Generalitat a:

1 . Impulsar incentivos económicos en forma de euros por 
kilómetro a personas trabajadoras que accedan al puesto de 
trabajo en bicicleta, con un máximo de 30 euros mensuales, 
mediante diálogo social y en colaboración con las empresas 
y organismos que quieran adherirse. Este incentivo sería 
aplicable a rentas menores de 24.000 euros.

2 . Impulsar que los aparcamientos privados en empresas 
y polígonos industriales estén habilitados para medios de 
transporte sostenibles mediante diálogo social .

3 . Dotar de más estacionamientos para bicicletas situados en 
estaciones de metro y cercanías de manera que la distancia 
hasta los núcleos de población y urbanizaciones de alrededor 
pueda recorrerse a pie .

4. Hacer una deducción en el tramo autonómico del IRPF, con un 
máximo de 300 euros, para la adquisición de bicicletas y patine-
tes y sus derivados eléctricos para todas aquellas personas que 
se compren la bicicleta, patinete y derivados motorizados que 
usan para ir a trabajar. Esta deducción se aplicará a las personas 
que cobren menos de 24.000 euros al año.

desplaçar-se tant ara, per la situació de la COVID-19, com 
sempre . A més, compliríem així amb els objectius de l’Agenda 
2030 per al desenvolupament sostenible; en concret, 
amb l’objectiu número 11 relatiu a ciutats i comunitats 
sostenibles .

En aquest sentit, la Generalitat Valenciana ja ha fet els 
primers passos perquè la Comunitat Valenciana siga un refe-
rent en mobilitat sostenible, sostenibilitat ambiental i fre a la 
crisi climàtica. L’Estratègia de mobilitat, les subvencions per 
a comprar bicicletes que s’han posat en marxa recentment, 
la Llei de canvi climàtic i transició energètica o l’adaptació 
del Programa Moves a la Comunitat Valenciana, que permet 
la compra de vehicles elèctrics amb ajudes públiques, són 
només uns exemples del treball del Consell per a trencar amb 
la dicotomia tradicional entre societat i naturalesa . Per les 
condicions climàtiques, amb una mitjana de 300 dies de sol 
a l’any, la Comunitat Valenciana té un gran potencial per a 
adaptar els mètodes de transport a mitjans no contaminants 
amb efectes molt positius per al medi ambient i la salut de les 
persones .

En aquesta transformació alguns països de la Unió Europea 
han implantat ja un sistema d’incentius per a l’ús de la bici-
cleta, patinet o altres mitjans no contaminants com a mètode 
de transport per a realitzar els desplaçaments laborals. A 
França en tan sols un any un total de 8.000 persones van 
decidir començar a usar la bicicleta per a anar a treballar . A la 
ciutat italiana de Bari paguen fins a un màxim de 25 euros al 
mes per l’ús de la bicicleta . Des del sector empresarial privat 
ja hi ha algunes empreses que estan començant a pagar als 
empleats per anar amb bici. En una empresa en concret, 
en el primer any d’aquest incentiu el 10 % de la plantilla 
va consolidar la bicicleta com a mitjà de transport laboral i 
l’empresa mateixa ha aconseguit estalviar 11 tones de CO

2
 . 

Per tot això, el Grup Parlamentari Socialista presenta la 
següent:

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

Les Corts Valencianes insten el Consell de la Generalitat a:

1 . Impulsar incentius econòmics en forma d’euros per 
quilòmetre a persones treballadores que accedisquen al 
lloc de treball amb bicicleta, amb un màxim de 30 euros 
mensuals, mitjançant diàleg social i en col·laboració amb les 
empreses i els organismes que vulguen adherir-s’hi . Aquest 
incentiu seria aplicable a rendes menors de 24.000 euros.

2 . Impulsar que els aparcaments privats en empreses i 
polígons industrials estiguen habilitats per a mitjans de 
transport sostenibles mitjançant diàleg social .

3 . Dotar amb més estacionaments per a bicicletes situats en 
estacions de metro i rodalia de manera que la distància fins 
als nuclis de població i les urbanitzacions de l’entorn es puga 
recórrer a peu .

4. Deduir en el tram autonòmic de l’IRPF, amb un màxim 
de 300 euros, per a adquirir bicicletes i patinets i els seus 
derivats elèctrics per a totes aquelles persones que es 
compren la bicicleta, el patinet i els derivats motoritzats que 
usen per a anar a treballar . Aquesta deducció s’ha d’aplicar a 
les persones que cobren menys de 24.000 euros a l’any.
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5. Hacer una deducción en el tramo autonómico del IRPF, con un 
máximo de 100 euros, para la reparación de bicicletas y patine-
tes y sus derivados eléctricos para todas aquellas personas que 
tengan que reparar la bicicleta, patinete y derivados motoriza-
dos que usan para ir a trabajar. Esta deducción se aplicará a las 
personas que cobren menos de 24.000 euros al año.

6. Hacer una deducción en el tramo autonómico del IRPF de 
hasta 300 euros para aquellas personas que decidan comprar 
una bicicleta, patinete y derivados eléctricos de segunda mano 
para usarlos para ir a trabajar. Esta deducción se aplicará a las 
personas que cobren menos de 24.000 euros al año.

Las Corts Valencianes instan al Consell a que inste al 
Gobierno de España a:

7. Hacer una deducción en el tramo estatal del IRPF, con un 
máximo de 300 euros, para la adquisición de bicicletas y pati-
netes y sus derivados eléctricos para todas aquellas personas 
que se compren la bicicleta, patinete y derivados motorizados 
que usan para ir a trabajar. Esta deducción se aplicará a las 
personas que cobren menos de 24.000 euros al año.

8. Realizar una rebaja del 21 al 10 % del IVA de las bicicletas, 
bicicletas eléctricas, patinetes y otros elementos de movili-
dad personal .

Corts Valencianes, 19 de junio de 2020 
José Muñoz Lladró 

Michel Montaner Berbel 
Sabina Escrig Monzó

Proposición no de ley de tramitación especial de urgencia 
sobre la reincorporación a la enseñanza presencial 
en los centros educativos, presentada por los grupos 
parlamentarios Socialista, Compromís y Unides Podem (RE 
número 19.816)

A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Los diputados, diputadas y portavoces adjuntos de los grupos 
parlamentarios abajo firmantes, de acuerdo con los artículos 
164 y siguientes del Reglamento de las Corts Valencianes, 
presentan la siguiente proposición no de ley de tramitación 
urgente sobre la reincorporación a la enseñanza presencial 
en los centros educativos .

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

El pasado 13 de marzo de 2020 finalizaron las clases 
presenciales en todos los centros educativos de la Comunitat 
Valenciana, fruto de la pandemia mundial provocada por 
la COVID-19 . Sin embargo, la educación ha continuado, 
de forma no presencial, con una fuerte implicación del 
profesorado y las familias y con el apoyo de la Conselleria 
de Educación, Cultura y Deporte mediante el Plan Mulan, 
la formación del profesorado en herramientas TIC y la 
adquisición y el reparto de miles de dispositivos de tabletas 
con conexión a internet para garantizar el acceso a recursos 
educativos al alumnado que más lo necesita .

En paralelo, la Conselleria de Educación, Cultura y 
Deporte desarrolló una serie de medidas para garantizar el 

5. Deduir en el tram autonòmic de l’IRPF, amb un màxim 
de 100 euros, per a reparar bicicletes i patinets i els seus 
derivats elèctrics per a totes aquelles persones que hagen de 
reparar la bicicleta, el patinet i els derivats motoritzats que 
usen per a anar a treballar . Aquesta deducció s’ha d’aplicar a 
les persones que cobren menys de 24.000 euros a l’any.

6. Deduir en el tram autonòmic de l’IRPF fins a 300 euros per 
a aquelles persones que decidisquen comprar una bicicleta, 
patinet i derivats elèctrics de segona mà per a usar-los 
per a anar a treballar . Aquesta deducció s’ha d’aplicar a les 
persones que cobren menys de 24.000 euros a l’any.

Les Corts Valencianes insten el Consell perquè inste el 
Govern d’Espanya a:

7. Deduir en el tram estatal de l’IRPF, amb un màxim de 
300 euros, per a l’adquisició de bicicletes i patinets i els 
seus derivats elèctrics per a totes aquelles persones que es 
compren la bicicleta, el patinet i els derivats motoritzats que 
usen per a anar a treballar . Aquesta deducció s’ha d’aplicar a 
les persones que cobren menys de 24.000 euros a l’any.

8. Realitzar una rebaixa del 21 al 10% de l’IVA de les bicicle-
tes, les bicicletes elèctriques, els patinets i altres elements de 
mobilitat personal .

Corts Valencianes, 19 de juny de 2020 
 José Muñoz Lladró 

Michel Montaner Berbel 
Sabina Escrig Monzó

Proposició no de llei de tramitació especial d’urgència sobre 
la reincorporació a l’ensenyament presencial als centres 
educatius, presentada pels grups parlamentaris Socialista, 
Compromís i Unides Podem (RE número 19.816)

 
A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Els diputats, les diputades i els portaveus adjunts dels grups 
parlamentaris sotasignats, d’acord amb els articles 164 i 
següents del Reglament de les Corts Valencianes, presenten 
la proposició no de llei següent, de tramitació urgent, sobre 
la reincorporació a l’ensenyament presencial als centres 
educatius .

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

El 13 de març de 2020 passat van finalitzar les classes 
presencials a tots els centres educatius de la Comunitat 
Valenciana, fruit de la pandèmia mundial provocada per 
la COVID-19. No obstant això, l’educació ha continuat, de 
forma no presencial, amb una forta implicació del professorat 
i les famílies i amb el suport de la Conselleria d’Educació, 
Cultura i Esport mitjançant el Pla Mulan, la formació del 
professorat en eines TIC i l’adquisició i el repartiment de 
milers de dispositius de tauletes tàctils amb connexió a 
internet per garantir l’accés a recursos educatius a l’alumnat 
que més ho necessita .

En paral·lel, la Conselleria d’Educació, Cultura i Esport 
va desenvolupar una sèrie de mesures per a garantir el 
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sostenimiento de los servicios educativos: red de escuelas 
infantiles, empresas de comedor y extraescolar o servicios 
de transporte escolar, entre otros . Además, también se ha 
garantizado el acceso a comida de calidad a las más de 60.000 
familias beneficiarias de beca de comedor, mediante el vale de 
beca de comedor para comprar productos en el supermercado .

Así mismo, el Gobierno de España estableció el tramo 
de 2 .000 millones de euros para educación en los fondos 
COVID-19 que se desembolsará en septiembre, al cual se 
incorpora el programa Educa en digital, para movilizar hasta 
260 millones de euros para la digitalización de la educación, 
reconociendo así el valor y apoyando las medidas avanzadas 
por el gobierno del Botánico.

La educación es un derecho universal para todas las personas 
y, a pesar de que el conjunto de las medidas anteriores han 
permitido desarrollar de una manera más decente y digna 
el proceso educativo durante la peor pandemia mundial del 
último siglo, la vuelta a la presencialidad se hace necesaria 
para retomar procesos educativos significativos y relaciones 
personales entre el alumnado .

Esta vuelta a la presencialidad se tiene que desarrollar, en todo 
momento, atendiendo a los criterios de los profesionales sanita-
rios y epidemiológicos, que han elaborado junto con el Ministerio 
de Educación las medidas básicas para la prevención, higiene 
y promoción de la salud frente a la COVID-19 para centros 
educativos para el curso 2020-2021 . Según estas medidas 
que después tienen que ser concretadas y adaptadas por cada 
comunidad autónoma teniendo en cuenta su propia competencia 
en educación, en educación infantil y hasta 4.º curso de Educación 
Primaria, se establecerán grupos de convivencia estable de 
alumnado que podrán convivir y socializar entre si, limitando la 
interacción con otros grupos de alumnos y en los cuales no será 
necesario garantizar una distancia de seguridad, teniendo en 
cuenta su edad y proceso psicoevolutivo. A partir de 5º curso 
de Primaria, en la etapa secundaria, bachillerato, formación 
profesional y otras enseñanzas, se garantizará una distancia de 
seguridad de 1,5 metros entre alumnos. Estas medidas básicas 
se tienen que combinar con medidas de prevención, como por 
ejemplo material, higiene y pautas de actuación, y con estrategias 
para facilitar la presencialidad de todo el alumnado que sea 
posible, priorizando siempre las etapas de edades inferiores.

Estos criterios, además, se tienen que conjugar con criterios 
pedagógicos, que se concretan en medidas para garantizar 
que, a pesar de las medidas de prevención de contagios, el 
proceso educativo se desarrolla con la mayor calidad posible .

Esta calidad se tiene que basar, por un lado, en una clara apuesta 
por la presencialidad, para garantizar procesos educativos 
próximos y una convivencia entre el alumnado que se hace cada 
vez más necesaria. Y por otro lado, por una atención y un apoyo 
más individualizados a aquel alumnado con dificultades, con 
necesidades especificas de atención educativa y al alumnado 
que ha quedado mas atrás durante los meses de confinamiento. 
Además, se tiene que garantizar una adecuada adaptación de 
los servicios educativos a los criterios de prevención e higiene, 
que permitan que se puedan continuar prestando y que todo el 
alumnado continúe teniendo acceso a los mismos .

Por lo tanto, para garantizar la calidad educativa durante el 
curso escolar 2020-2021 teniendo en cuenta los criterios 
anteriores y según todo expuesto anteriormente, se presenta 
la siguiente:

sosteniment dels serveis educatius: xarxa d’escoletes 
infantils, empreses de menjador i extraescolar o serveis de 
transport escolar, entre altres . A més, també s’ha garantit 
l’accés a menjar de qualitat a les més de 60.000 famílies 
beneficiàries de beca de menjador, mitjançat el val de beca de 
menjador per a comprar productes al supermercat .

Així mateix, el Govern d’Espanya va establir el tram de 2.000 
milions d’euros per a educació en els fons COVID-19 que es 
desemborsarà el setembre, al qual s’incorpora el programa 
Educa en digital, per a mobilitzar fins a 260 milions d’euros 
per a la digitalització de l’educació, reconeixent així el valor 
i donant suport a les mesures avançades pel govern del 
Botànic.

L’educació és un dret universal per a totes les persones i, tot i 
que el conjunt de les mesures anteriors han permès desen-
volupar d’una manera més decent i digna el procés educatiu 
durant la pitjor pandèmia mundial de l’últim segle, la tornada 
a la presencialitat es fa necessària per a reprendre processos 
educatius significatius i relacions personals entre l’alumnat. 

Aquesta tornada a la presencialitat s’ha de desenvolupar, en 
tot moment, atenent els criteris dels professionals sanitaris 
i epidemiològics, que han elaborat junt amb el Ministeri 
d’Educació les mesures bàsiques per a la prevenció, la 
higiene i la promoció de la salut front a la COVID-19 per a 
centres educatius per al curs 2020-2021 . Segons aquestes 
mesures que després han de ser concretades i adaptades 
per cada comunitat autònoma atesa a la seua competència 
en educació, en educació infantil i fins a 4.t curs d’Educació 
Primària, s’establiran grups de convivència estable d’alumnat 
que podran conviure i socialitzar entre si, limitant la 
interacció amb altres grups d’alumnes i en els quals no serà 
necessari garantir una distància de seguretat, atesa l’edat i 
el procés psicoevolutiu . A partir de 5è curs de Primària, en 
l’etapa secundària, batxillerat, formació professional i altres 
ensenyaments, es garantirà una distància de seguretat de 
1,5 metres entre alumnes . Aquestes mesures bàsiques s’han 
de combinar amb mesures de prevenció, com ara material, 
higiene i pautes d’actuació, i amb estratègies per facilitar la 
presencialitat de tot l’alumnat que siga possible, prioritzant 
sempre les etapes d’edats inferiors .

Aquests criteris, a més, s’han de conjugar amb criteris 
pedagògics, que es concreten en mesures per garantir que, 
tot i les mesures de prevenció de contagis, el procés educatiu 
es desenvolupa amb la major qualitat possible .

Aquesta qualitat s’ha de basar, per una banda, en una 
clara aposta per la presencialitat, per a garantir processos 
educatius propers i una convivència entre l’alumnat que es 
fa cada vegada més necessària . I per altra banda, per una 
atenció i un suport més individualitzats a aquell alumnat amb 
dificultats, amb necessitats especifiques d’atenció educativa 
i a l’alumnat que ha quedat mes enrere durant els mesos de 
confinament. A més, s’ha de garantir una adequada adaptació 
dels serveis educatius als criteris de prevenció i higiene, 
que permeten que es puguen continuar prestant i que tot 
l’alumnat continua tenint accés a aquests .

Per tant, per a garantir la qualitat educativa durant el curs 
escolar 2020-2021 atenent els criteris anteriors i segons tot 
el que s’hi ha exposat, es presenta la següent: 
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PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

1 . Las Corts Valencianes instan al Consell a desarrollar las siguien-
tes medidas durante el curso académico 2020-2021 en el sistema 
educativo público valenciano para minimizar la afectación de la 
COVID-19 a los procesos educativos en las aulas:

1 .1 . Contratar a más profesorado para poder atender a todo 
el alumnado con calidad pedagógica y cumplir las medidas de 
seguridad e higiene para prevenir contagios de COVID-19, 
con el mantenimiento de los grupos estables de convivencia . 

1.2. Bajar las ratios de alumnado por cada grupo estable de 
convivencia para garantizar una

educación más personalizada, con más acompañamiento y 
con mejores condiciones de higiene, seguridad y espacio .

1 .3 .  Desarrollar estrategias y medidas para mejorar y ampliar 
el refuerzo educativo al alumnado en el aula, especialmente 
a aquel que ha tenido más dificultades o que directamente ha 
sido desconectado del aprendizaje durante la pandemia.

1.4. Establecer un plan con medidas y pautas específicas 
para un proceso educativo inclusivo y singularizado para el 
alumnado de educación especial y de unidades especificas 
de comunicación y lenguaje, que tenga en consideración las 
casuísticas concretas de su proceso de aprendizaje y las haga 
compatibles con las medidas de prevención y salud, tanto del 
alumnado como del profesorado .

1 .5 . Adaptar los servicios de actividades extraescolares, de 
refuerzo educativo después de clase y de transporte escolar a 
la nueva realidad horaria del curso académico, especialmente 
en entornos rurales donde estos servicios su esenciales para 
garantizar el derecho a la educación de todo el alumnado.

1.6. Adaptar el servicio de comedor escolar a las circunstan-
cias de prevención, distanciamiento y mantenimiento de los 
grupos estables de convivencia .

1 .7 . Implementar, ampliar y mejorar el conjunto de herra-
mientas de enseñanza a distancia, con acciones formativas 
para el profesorado y para el alumnado, ante una eventual 
paralización de la enseñanza presencial en el futuro.

1.8. Desarrollar protocolos de actuación y coordinación de cada 
centro escolar con el centro de salud de referencia del municipio 
o área de salud para actuar en caso de síntomas de COVID-19 en 
el ámbito escolar, de acuerdo con la Resolución de 18 de junio de 
2018, de las consellerias de Educación y Sanidad.

2. Las Corts Valencianes instan al Consell a garantizar que, 
ante una eventual paralización de la enseñanza presencial 
durante el curso académico 2020-2021, se continúen 
implementando mecanismos de protección de las personas 
trabajadoras de las empresas y entidades que prestan 
servicios en los centros educativos para garantizar sus 
puestos de trabajo y su viabilidad .

Corts Valencianes, 23 de junio de 2020 
Ana Besalduch Besalduch 

Sabina Escrig Monzó 
Papi Robles Galindo  

Fran Ferri i Fayos 
Maria Pilar Lima Gozálvez

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

1 . Les Corts Valencianes insten el Consell a desenvolupar les 
següents mesures durant el curs acadèmic 2020-2021 en el 
sistema educatiu públic valencià per a minimitzar l’afectació 
de la COVID-19 als processos educatius en les aules:

1 .1 . Contractar més professorat per a poder atendre tot 
l’alumnat amb qualitat pedagògica i complir les mesures de 
seguretat i higiene per a prevenir contagis de COVID-19, 
amb el manteniment dels grups estables de convivència . 

1.2. Baixar les ràtios d’alumnat per cada grup estable de 
convivència per a garantir una

educació més personalitzada, amb més acompanyament i 
amb millors condicions d’higiene, seguretat i espai .

1 .3 .  Desenvolupar estratègies i mesures per a millorar i 
ampliar el reforç educatiu a    l’alumnat en l’aula, especial-
ment a aquell que ha tingut més dificultats o que directament 
ha estat desconnectat de l’aprenentatge durant la pandèmia .

1.4. Establir un pla amb mesures i pautes específiques per 
a un procés educatiu inclusiu i singularitzat per a l’alumnat 
d’educació especial i d’unitats especifiques de comunicació i 
llenguatge, que tinga en consideració les casuístiques concre-
tes del seu procés d’aprenentatge i les faça compatibles amb 
les mesures de prevenció i salut, tant de l’alumnat com del 
professorat .

1 .5 . Adaptar els serveis d’activitats extraescolars, de reforç 
educatiu després de classe i de transport escolar a la nova 
realitat horària del curs acadèmic, especialment en entorns 
rurals on aquests serveis son essencials per a garantir el dret 
a l’educació de tot l’alumnat .

1.6. Adaptar el servei de menjador escolar a les circumstàn-
cies de prevenció, distanciament i manteniment dels grups 
estables de convivència .

1 .7 . Implementar, ampliar i millorar el conjunt d’eines 
d’ensenyament a distància, amb accions formatives per al 
professorat i per a l’alumnat, davant una eventual paralitza-
ció de l’ensenyament presencial en el futur .

1.8. Desenvolupar protocols d’actuació i coordinació de 
cada centre escolar amb el centre de salut de referència del 
municipi o àrea de salut per a actuar en cas de símptomes de 
COVID-19 en l’àmbit escolar, d’acord amb la Resolució de 18 
de juny de 2018, de les conselleries d’Educació i Sanitat.

2 . Les Corts Valencianes insten el Consell a garantir 
que, davant una eventual paralització de l’ensenyament 
presencial durant el curs acadèmic 2020-2021, es continuen 
implementant mecanismes de protecció de les persones 
treballadores de les empreses i entitats que presten serveis 
als centres educatius per a garantir-ne els llocs de treball i la 
viabilitat .

Corts Valencianes, 23 de juny de 2020 
Ana Besalduch Besalduch 

Sabina Escrig Monzó 
Papi Robles Galindo  

Fran Ferri i Fayos 
Maria Pilar Lima Gozálvez
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Proposición no de ley de tramitación especial de urgencia 
sobre la reactivación del sector de la automoción, 
presentada por el Grupo Parlamentario Ciudadanos (RE 
número 19.867)

A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Carlos Gracia Calandín y Ruth Merino Peña, diputado y 
portavoz adjunta, respectivamente, del Grupo Parlamentario 
Ciudadanos, de acuerdo con los artículos 164 y siguientes del 
Reglamento de las Corts Valencianes, presentan la siguiente 
proposición no de ley de tramitación especial de urgencia 
sobre la reactivación del sector de la automoción .

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

La industria española de la automoción supone el 10 % en el PIB 
nacional; en su seno se encuentra el 9 % de la población activa, 
2 millones de trabajadores, 300 .000 son empleos directos . 
España es el segundo fabricante europeo y ocupa el octavo 
puesto a nivel mundial. La automoción representa el 18 % de 
las exportaciones nacionales, más de 3 .000 millones de euros 
anuales, ya que el 82 % de la producción de vehículos fabricados 
en España se dedica a la exportación, siendo la Comunitat 
Valenciana la tercera región más exportadora del país .

Además, el sector de la automoción lleva asociada 
una compleja industria auxiliar, donde se encuentran 
proveedores fabricantes de piezas, concesionarios y talleres 
mecánicos, entre otros . Por cada empleo de la automoción, 
se generan hasta ocho en el conjunto de la economía. En el 
caso de la Comunitat Valenciana, la facturación agrupada 
entre la automoción y sus empresas auxiliares supera los 
13.000 millones de euros, lo que supone casi el 13 % del PIB 
valenciano y más del 10 % del empleo de nuestra comunidad. 
Se trata, por tanto, de una de las industrias más consolidadas 
y generadoras de empleo y riqueza en nuestro país.

Actualmente es de suma importancia resaltar la problemá-
tica de este sector, que se relaciona con lograr una transición 
consensuada en materia de descarbonización entre todos los 
agentes implicados, con rejuvenecer el parque automovilís-
tico, con la reducción de los costes energéticos vinculados 
al sector de la automoción y también con la aplicación e 
implementación de la innovación y el conocimiento tecno-
lógico a la industria de la automoción y su economía auxiliar 
que aporte ese valor añadido .

A todo lo anterior, en estos momentos, es necesario sumar 
la circunstancia coyuntural a causa de la pandemia de la 
COVID-19, que ha provocado dos problemáticas, sobre todo, 
económica y laboral, que requieren de actuación inmediata 
por parte de las administraciones tanto nacionales como 
autonómicas. Ejemplo de ello es la flexibilización de los ERTE 
o la garantía de liquidez.

Su situación es dramática, la producción ha caído en torno al 
75 % a nivel nacional y, en el caso de la Comunitat Valenciana, 
se han reducido las ventas en el extranjero en estos últimos 
meses al 90,5 %, dejando de ingresar casi 50 millones de 
euros, según los últimos datos publicados por la Dirección 
Territorial de Comercio de la Comunitat Valenciana .

En referencia a todo lo anterior, es necesario que, desde 
las administraciones públicas, se aúnen todos los esfuerzos 
posibles para atender a uno de los sectores industriales 

Proposició no de llei de tramitació especial d’urgència sobre 
la reactivació del sector de l’automoció, presentada pel 
Grup Parlamentari Ciudadanos (RE número 19.867)

 
A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Carlos Gracia Calandín i Ruth Merino Peña, diputat i 
portaveu adjunta, respectivament, del Grup Parlamentari 
Ciudadanos, d’acord amb els articles 164 i següents del 
Reglament de les Corts Valencianes, presenten la proposició 
no de llei següent, de tramitació especial d’urgència, sobre la 
reactivació del sector de l’automoció .

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

La indústria espanyola de l’automoció suposa el 10 % en 
el PIB nacional, en el seu si es troba el 9 % de la població 
activa, 2 milions de treballadors, 300 .000 són llocs de treball 
directes. Espanya és el segon fabricant europeu i ocupa el 
vuitè lloc a nivell mundial. L’automoció representa el 18 % 
de les exportacions nacionals, més de 3 .000 milions d’euros 
anuals, ja que el 82 % de la producció de vehicles fabricats a 
Espanya es dedica a l’exportació, i la Comunitat Valenciana és 
la tercera regió més exportadora del país .

A més, el sector de l’automoció porta associada una 
complexa indústria auxiliar, en la qual es troben proveïdors 
fabricadors de peces, concessionaris i tallers mecànics, entre 
altres. Per cada lloc de treball de l’automoció, es generen fins 
a vuit en el conjunt de l’economia. En el cas de la Comunitat 
Valenciana, la facturació agrupada entre l’automoció i les 
seues empreses auxiliars supera els 13 mil milions d’euros, la 
qual cosa suposa quasi el 13 % del PIB valencià i més del 10 % 
de l’ocupació de la nostra Comunitat. Es tracta per tant d’una 
de les indústries més consolidades i generadores d’ocupació i 
riquesa al nostre país .

Actualment és de summa importància ressaltar la proble-
màtica d’aquest sector, que es relaciona amb aconseguir una 
transició consensuada en matèria de descarbonització entre 
tots els agents implicats, amb rejovenir el parc automobilís-
tic, amb la reducció dels costos energètics vinculats al sector 
de l’automoció i també amb l’aplicació i implementació de 
la innovació i el coneixement tecnològic a la indústria de 
l’automoció i la seua economia auxiliar que aporte aquest 
valor afegit .

A tot l’anterior, en aquests moments, és necessari sumar 
la circumstància conjuntural a causa de la pandèmia de la 
COVID-19, que ha provocat dues problemàtiques, sobretot, 
econòmica i laboral, que requereixen d’actuació immediata 
per part de les administracions tant nacionals com autonò-
miques. Exemple d’això és la flexibilització dels ERTO o la 
garantia de liquiditat .

La situació és dramàtica, la producció ha caigut entorn del 
75 % a nivell nacional i, en el cas de la Comunitat Valenciana, 
s’han reduït les vendes a l’estranger en aquests últims 
mesos al 90,5 % i s’han deixat d’ingressar quasi 50 milions 
d’euros, segons les últimes dades publicades per la Direcció 
Territorial de Comerç de la Comunitat Valenciana .

En referència a tot l’anterior, és necessari que, des de les 
administracions públiques, es conjuminen tots els esforços 
possibles per a atendre a un dels sectors industrials més 
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más potentes en nuestro país y nuestra economía y, por 
descontado, también en la Comunitat Valenciana .

Así, es especialmente relevante, actualmente, potenciar, 
fomentar y apoyar a la industria auxiliar de la automoción 
de la Comunitat Valenciana, y, como reclama el sector, ese 
apoyo debe darse en el ámbito de la innovación y mediante 
la aplicación del conocimiento tecnológico, sobre todo, en 
el campo de la descarbonización, la reducción de costes 
energéticos y la movilidad, de forma que sean la tecnología 
y el I+D+I las herramientas para hacer de este sector una 
industria más solvente y más competitiva que antes .

La innovación y el traspaso de conocimiento tecnológico 
aplicado al campo de la automoción y, sobre todo, a su 
industria auxiliar, es fundamental si se quiere conseguir que 
la Comunitat Valenciana, además de responder ante las prin-
cipales demandas de la automoción, sea capaz de generar, de 
innovar y de anticiparse a las propias necesidades del sector, 
aportando valor añadido a la producción dentro de nuestro 
territorio, reduciendo costes y utilizando la tecnología y la 
innovación como sello de la Comunitat Valenciana .

Concretamente, en la Comunitat Valenciana, se está 
desarrollando el hub en el ámbito del automovilismo, 
destinado a aunar toda la capacidad innovadora de la 
Comunitat Valenciana y ponerla al servicio de las empresas 
de la automoción, para que sean más competitivas y más 
sostenibles a la vez y, de esta forma, situar a nuestra comu-
nidad como un enclave innovador, avanzado, anticipado a las 
demandas del sector y atractivo para nuevas inversiones .

Así, desde la propia industria de la automoción solicitan, 
con el fin de que todos los objetivos puedan conseguirse 
con éxito, que exista una estabilidad presupuestaria, con 
inversiones plurianuales que garanticen que las ayudas 
van a llegar cada año y con una periodicidad acorde con las 
necesidades del sector .

Una estabilidad presupuestaria que sólo puede conseguirse 
si se logra una estabilidad política. Es decir, un consenso 
entre todas las fuerzas políticas con representación, para 
conseguir acciones y políticas estables, duraderas y que 
permitan dotar de certidumbre las inversiones a llevar a cabo 
por parte de la industria de la automoción y sus industrias 
auxiliares .

Por todo lo anteriormente expuesto, el Grupo Parlamentario 
Ciudadanos presenta la siguiente:

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

Las Corts Valencianes instan al Consell a:

1. Que en el seno de la mesa sectorial de impulso estra-
tégico del sector de la automoción, creada a raíz del Plan 
estratégico de la industria valenciana (PEIV), se aborden las 
siguientes acciones:

a) Elaborar un plan de transición consensuada con todos 
los agentes que intervienen en la cadena de valor del sector 
de la movilidad, hacia la descarbonización en la Comunitat 
Valenciana .

b) Que, en consonancia con las acciones que se vayan 
desarrollando desde el gobierno central, se lleve a cabo un 

potents al nostre país i la nostra economia i, per descomptat, 
també a la Comunitat Valenciana .

Així, és especialment rellevant, actualment, potenciar, 
fomentar i fer costat a la indústria auxiliar de l’automoció 
de la Comunitat Valenciana, i, com reclama el sector, aquest 
suport ha de donar-se en l’àmbit de la innovació i mitjançant 
l’aplicació del coneixement tecnològic, sobretot, en el camp 
de la descarbonització, la reducció de costos energètics i la 
mobilitat, de manera que siguen la tecnologia i l’R+D+I les 
eines per a fer d’aquest sector una indústria més solvent i 
més competitiva que abans .

La innovació i el traspàs de coneixement tecnològic aplicat al 
camp de l’automoció i, sobretot, a la seua indústria auxiliar, és 
fonamental si es vol aconseguir que la Comunitat Valenciana, 
a més de respondre davant les principals demandes de 
l’automoció, siga capaç de generar, d’innovar i d’anticipar-se 
a les necessitats mateixes del sector, aportar valor afegit a 
la producció dins del nostre territori, reduir costos i utilitzar 
la tecnologia i la innovació com a segell de la Comunitat 
Valenciana .

Concretament, a la Comunitat Valenciana, s’està desenvolu-
pant el hub en l’àmbit de l’automobilisme, destinat a conjumi-
nar tota la capacitat innovadora de la Comunitat Valenciana 
i posar-la al servei de les empreses de l’automoció, perquè 
siguen més competitives i més sostenible, alhora i, d’aquesta 
forma, situar la nostra Comunitat com un enclavament 
innovador, avançat, anticipat a les demandes del sector i 
atractiu per a noves inversions .

Així, des de la indústria de l’automoció mateixa sol·liciten, 
amb la finalitat que tots els objectius puguen aconseguir-se 
amb èxit, que hi haja una estabilitat pressupostària, amb 
inversions pluriennals que garantisquen que les ajudes 
arribaran cada any i amb una periodicitat d’acord amb les 
necessitats del sector .

Una estabilitat pressupostària que només pot aconseguir-se 
si s’aconsegueix una estabilitat política . És a dir, un consens 
entre totes les forces polítiques amb representació, per a 
aconseguir accions i polítiques estables, duradores i que 
permeten dotar de certitud les inversions que han de dur 
a terme la indústria de l’automoció i les seues indústries 
auxiliars .

Per tot el que s’ha exposat anteriorment, el Grup 
Parlamentari Ciudadanos presenta la següent:

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

Les Corts Valencianes  insten el Consell:

1. Que en el si de la taula sectorial d’impuls estratègic del 
sector de l’automoció, creada arran del Pla estratègic de la 
indústria valenciana (PEIV), s’aborden les accions següents: 

a) Elaborar un pla de transició consensuada amb tots els 
agents que intervenen en la cadena de valor del sector 
de la mobilitat, cap a la descarbonització a la Comunitat 
Valenciana .

b) Que, d’acord amb les accions que desenvolupe el govern 
central, es duga a terme un compromís a llarg termini per tots 
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compromiso a largo plazo por parte de todos los agentes 
implicados, donde se propongan medidas encaminadas a 
la renovación del parque automovilístico y la reducción de 
las emisiones CO

2
 desde la aplicación de la tecnología y la 

innovación .

c) De acuerdo con el acuerdo alcanzado entre el gobierno 
central y el sector de la automoción a nivel nacional, que el 
conjunto de ayudas, subvenciones y demás incentivos para la 
compra de automóviles que se destinen desde la Generalitat 
Valenciana se rijan por el principio de neutralidad tecnoló-
gica, es decir, eliminando la exclusividad de las ayudas a la 
compra del vehículo eléctrico .

d) Elaborar un convenio de colaboración entre el Consell y 
el sector de la automoción, dotado presupuestariamente 
y planificado en términos plurianuales, orientado a la 
potenciación del hub en innovación que reclama el sector, 
donde se desarrolle la marca de la Comunitat Valenciana 
como sinónimo de innovación en movilidad y se incremente 
la confianza en la comunidad para la posible entrada de 
inversiones extranjeras en este ámbito .

e) Impulsar, en base al plan sectorial del clúster del automóvil, 
incluido dentro del Plan estratégico de la industria valen-
ciana (PEIV), la marca de Automoción-Comunitat Valenciana 
como sinónimo de innovación en movilidad, contando con el 
apoyo de la administración para dar visibilidad a la capacidad 
conjunta de la Comunitat Valenciana, tanto innovadora como 
tecnológica .

2. La agilización de las inversiones en las infraestructuras 
para la electrificación del parque móvil.

3. Instar, a su vez, al gobierno central a:

a) Poner en marcha, lo antes el posible y en colaboración 
directa con el sector de la automoción en el conjunto del 
país, las medidas aprobadas en el Plan de impulso de la cadena 
de valor de la industria de la automoción: Hacia una movilidad 
sostenible y conectada .

b) Asimismo, convocar cuanto antes, mediante la creación 
de una mesa de la automoción, a todas las comunidades 
autónomas, especialmente a las más afectadas por la crisis 
de la automoción, para explicar el plan de impulso diseñado 
desde el Ministerio de Industria, Comercio y Turismo, y para 
abordar una estrategia conjunta en el desarrollo de dicho 
plan .

4. Que del cumplimiento de la resolución se dé cuenta en 
estas Corts Valencianes en el plazo de seis meses.

Palau de las Corts Valencianes 
València, 25 de junio de 2020 

Carlos Gracia Calandín 
Ruth Merino Peña

Proposición no de ley de tramitación especial de urgencia 
sobre la identificación policial por perfil étnico, presentada 
por el Grupo Parlamentario Socialista (RE número 19.879)

els agents implicats, en què es proposen mesures encami-
nades a la renovació del parc automobilístic i la reducció 
de les emissions CO

2
 des de l’aplicació de la tecnologia i la 

innovació . 

c) D’acord amb l’acord aconseguit entre el govern central 
i el sector de l’automoció a nivell nacional, que el conjunt 
d’ajudes, subvencions i altres incentius per a la compra 
d’automòbils que es destinen des de la Generalitat 
Valenciana es regisquen pel principi de neutralitat tecnolò-
gica, és a dir, eliminant l’exclusivitat de les ajudes a la compra 
del vehicle elèctric .

d) Elaborar un conveni de col·laboració entre el Consell i el 
sector de l’automoció, dotat pressupostàriament i planificat 
en termes pluriennals, orientat a la potenciació del hub en 
innovació que reclama el sector, en què es desenvolupe la 
marca de la Comunitat Valenciana com a sinònim d’innovació 
en mobilitat i s’incremente la confiança en la Comunitat per a 
la possible entrada d’inversions estrangeres en aquest àmbit . 

e) Impulsar, sobre la base del pla sectorial del clúster de 
l’automòbil, inclòs dins del Pla estratègic de la indústria 
valenciana (PEIV), la marca d’Automoció-Comunitat 
Valenciana com a sinònim d’innovació en mobilitat, comptant 
amb el suport de l’administració per a donar visibilitat a la 
capacitat conjunta de la Comunitat Valenciana, tant innova-
dora com tecnològica .

2 . A agilitar de les inversions en les infraestructures per a 
l’electrificació del parc mòbil.

3 . A instar, al seu torn, el govern central:

a) A posar en marxa, com més prompte millor i en 
col·laboració directa amb el sector de l’automoció en el 
conjunt del país, les mesures aprovades en el Plan de impulso 
de la cadena de valor de la industria de la automoción: Hacia una 
movilidad sostenible y conectada .

b) Així mateix, a convocar com més prompte millor, 
mitjançant la creació d’una taula de l’automoció, totes les 
comunitats autònomes, especialment les més afectades per 
la crisi de l’automoció, per a explicar el pla d’impuls dissenyat 
des del Ministeri d’Indústria, Comerç i Turisme, i per a 
abordar una estratègia conjunta en el desenvolupament 
d’aquest pla .

4. Que del compliment de la resolució es done compte en 
aquestes Corts Valencianes  en el termini de sis mesos .

Palau de les Corts Valencianes 
València, 25 de juny de 2020 

Carlos Gracia Calandín 
Ruth Merino Peña

Proposició no de llei de tramitació especial d’urgència sobre 
la identificació policial per perfil ètnic, presentada pel Grup 
Parlamentari Socialista (RE número 19.879)
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A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Rosa de Falastín Mustafá Ávila i Sabina Escrig Monzó, 
diputada y portavoz adjunta, respectivamente, del Grupo 
Parlamentario Socialista, de acuerdo con el artículo 165.4 del 
Reglamento de las Corts Valencianes, presentan la siguiente 
proposición no de ley de tramitación especial de urgencia, 
sobre la identificación policial por perfil étnico.

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

El grado de igualdad entre personas y la lucha contra toda 
forma de discriminación y subordinación pueden y deben ser 
índices del nivel de civilización de las sociedades.

Las diferencias culturales como supuesta prueba de incom-
patibilidad social, jurídica y política son demasiado a menudo 
utilizadas como justificación de conductas discriminatorias.

El uso del perfil étnico en las identificaciones policiales se 
define como el uso de generalizaciones basadas en la etnia, el 
origen nacional o la religión, en lugar de pruebas objetivas o 
el comportamiento individual como elemento determinante 
para aplicar el derecho en investigaciones sobre quienes ha 
participado en actividades delictivas .

Los controles de identidad y la detención en función de la 
etnia son un hecho habitual, extendido y cotidiano . Son 
actuaciones discrecionales por parte de las fuerzas y cuerpos 
de seguridad, y mayoritariamente impunes porque resultan 
muy difíciles de probar; además, a veces, se consideran 
justificadas como necesarias a efectos de mejorar la efectivi-
dad de las acciones .

Este tipo de conductas forman parte de esas actuaciones 
racistas que minan la legitimidad social y política de las 
fuerzas y cuerpos de seguridad. La eficacia y eficiencia de 
estos organismos también precisa de legitimidad para que 
la ciudadanía obedezca las normas que regulan nuestras 
sociedades .

Ciertamente, las actitudes que se encuentran detrás 
de la selección por perfil étnico no tienen por qué ser 
conscientemente raciales . Simplemente están basadas en 
estereotipos raciales sin plantearse límite para dirigir las 
intervenciones a una actuación eficaz. La eficacia puede 
enmascarar comportamientos no solo dañinos sino también 
discriminatorios. Esta discrecionalidad no puede derivar en 
una situación que no se encuentre limitada y que, además, 
pueda causar indefensión en determinados grupos, traducida 
en una terrible xenofobia institucional .

Las citadas conductas se han denunciado en varios informes 
y estudios realizados por varias organizaciones y entidades, 
pero nos encontramos con el problema de la falta de datos 
oficiales que puedan permitir detallar la situación real.

Resulta legítimo que el Estado prevenga, detecte e investigue 
cualquier tipo de delito que suponga una amenaza; sin 
embargo, es difícil probar cuál es una justificación razonable 
y objetiva. La cuestión es si el perfil étnico es realmente 
una herramienta proporcionada, necesaria y eficaz para la 
persecución de actividades delictivas . Las investigaciones 
realizadas en diferentes países demuestran que no, que se 
pueden lograr los mismos objetivos con un sistema alternativo .

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Rosa de Falastín Mustafá Ávila i Sabina Escrig Monzó, 
diputada i portaveu adjunta, respectivament, del Grup 
Parlamentari Socialista, d’acord amb l’article 165.4 del 
Reglament de les Corts Valencianes, presenten la proposició 
no de llei següent, de tramitació especial d’urgència, sobre la 
identificació policial per perfil ètnic.

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

El grau d’igualtat entre persones i la lluita contra tota forma 
de discriminació i subordinació poden i han de ser índexs del 
nivell de civilització de les societats.

Les diferències culturals com a suposada prova 
d’incompatibilitat social, jurídica i política són massa sovint 
utilitzades com a justificació de conductes discriminatòries.

L’ús del perfil ètnic en les identificacions policials es defineix 
com l’ús de generalitzacions basades en l’ètnia, l’origen 
nacional o la religió, en lloc de proves objectives o el 
comportament individual com a element determinant per a 
aplicar el dret en investigacions al voltant de qui ha participat 
en activitats delictives .

Els controls d’identitat i la detenció en funció de l’ètnia són 
un fet habitual, estès i quotidià . Són actuacions discrecionals 
per part de les forces i cossos de seguretat, i majoritàriament 
impunes perquè resulten molt difícils de provar; a més, a 
vegades, es consideren justificades com a necessàries a 
l’efecte de millorar l’efectivitat de les accions . 

Aquest tipus de conductes formen part d’aquelles actuacions 
racistes que minen la legitimitat social i política de les forces 
i cossos de seguretat. L’eficàcia i eficiència d’aquests organis-
mes també necessita legitimitat perquè la ciutadania obeïsca 
les normes que regulen les nostres societats . 

Certament, les actituds que es troben darrere de la selecció 
per perfil ètnic no tenen per què ser conscientment racials. 
Simplement estan basades en estereotips racials sense 
plantejar-se límit per a dirigir les intervencions a una 
actuació eficaç. L’eficàcia pot emmascarar comportaments no 
només danyosos sinó també discriminatoris . Aquesta discre-
cionalitat no pot derivar en una situació que no es trobe 
limitada i que, a més, puga causar indefensió en determinats 
grups traduïda, en una terrible xenofòbia institucional . 

Les conductes esmentades s’han denunciat en diversos 
informes i estudis realitzats per diverses organitzacions i 
entitats, però ens trobem amb el problema de la falta de 
dades oficials que puguen permetre detallar la situació real.

Resulta legítim que l’Estat previnga, detecte i investigue 
qualsevol tipus de delicte que supose una amenaça; no 
obstant això, és difícil provar quina és una justificació raona-
ble i objectiva. La qüestió és si el perfil ètnic és realment una 
eina proporcionada, necessària i eficaç per a la persecució 
d’activitats delictives. Les investigacions realitzades en 
diferents països demostren que no, que es poden assolir els 
mateixos objectius amb un sistema alternatiu .
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La violencia institucional es un problema global, como se ha 
mostrado con el asesinato del afroamericano George Floyd 
en Minneapolis y que ha generado el movimiento «I can’t 
breath» y una oleada de indignación y protestas alrededor 
del mundo en contra del racismo, la xenofobia y los abusos 
policiales .

Ya en 2013, el Defensor del Pueblo hizo una recomendación 
sobre las estrategias que hay que seguir en las identifica-
ciones en la vía pública para evitar sesgos en los criterios 
objetivos de actuación .

Más de siete años después, es urgente actuar con medidas 
concretas para poner fin a toda clase de discriminaciones.

Por lo expuesto, el Grupo Parlamentario Socialista presenta 
la siguiente:

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

1 . Las Corts Valencianes instan al Consell de la Generalitat 
para que se dirija al Gobierno de España instándolo a: 
recopilar, mediante el Ministerio del Interior, la información 
estadística necesaria y amplia del comportamiento de las 
fuerzas y cuerpos de seguridad del Estado, analizarla y 
difundir resultados, tal y como recomiendan diferentes 
organismos internacionales .

2 . Las Corts Valencianes instan al Consell de la Generalitat a:

a) Garantizar que las policías dependientes y/o coordinadas 
por el Consell y los ayuntamientos de la Comunitat 
Valenciana realizan las actuaciones antes mencionadas.

b) Instar a las administraciones públicas a incidir en la 
formación de todos los agentes implicados (policía, fiscalía, 
jueces y juezas) favoreciendo el establecimiento de buenas 
prácticas .

c) Instar a las administraciones públicas competentes a 
establecer protocolos que recojan criterios de actuación 
policial y establecer mecanismos de supervisión de estas 
actuaciones, como los formularios de identificación y registro 
y las limitaciones en la recopilación de información y datos 
que puedan llevar a la creación de estereotipos .

Las Corts Valencianes, 25 de junio de 2020 
Rosa de Falastín Mustafá Ávila 

Sabina Escrig Monzó

Proposición no de ley de tramitación especial de urgencia 
sobre medidas frente a la plaga del cotonet de les Valls, 
presentada por el Grupo Parlamentario Popular (RE 
número 19.933)

A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Miguel Barrachina Ros, portavoz adjunto del Grupo 
Parlamentario Popular, al amparo de los artículos 164 y 165 
del Reglamento de las Corts Valencianes, presenta la siguiente 
proposición no de ley de tramitación especial de urgencia 
sobre medidas frente a la plaga del cotonet de les Valls .

La violència institucional és un problema global, com s’ha 
mostrat amb l’assassinat de l’afroamericà George Floyd a 
Minneapolis i que ha generat el moviment «I can’t breath» 
i una onada d’indignació i protestes al voltant del món en 
contra del racisme, la xenofòbia i els abusos policials . 

Ja l’any 2013, el Defensor del Poble va fer una recomanació 
sobre les estratègies que cal seguir en les identificacions 
en la via pública per a evitar biaixos en els criteris objectius 
d’actuació .

Més de set anys després, és urgent actuar amb mesures 
concretes per a posar fi a tota classe de discriminacions.

Per tot el que s’ha exposat, el Grup Parlamentari Socialista 
presenta la següent:

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

1 . Les Corts Valencianes insten el Consell de la Generalitat 
perquè s’adrece al Govern d’Espanya per a instar-lo a: 
recopilar, mitjançant el Ministeri de l’Interior, la informació 
estadística necessària i àmplia del comportament de 
les forces i cossos de seguretat de l’Estat, analitzar-la i 
difondre resultats, tal com recomanen diferents organismes 
internacionals .

2 . Les Corts Valencianes insten el Consell de la Generalitat a:

a) Garantir que les policies dependents i/o coordinades 
pel Consell i els ajuntaments de la Comunitat Valenciana 
realitzen les actuacions abans esmentades.

b) Instar les administracions públiques a incidir en la 
formació de tots els agents implicats (policia, fiscalia, jutges i 
jutgesses) afavorint l’establiment de bones pràctiques . 

c) Instar les administracions públiques competents a establir 
protocols que recullen criteris d’actuació policial i establir 
mecanismes de supervisió d’aquestes actuacions, com els 
formularis d’identificació i registre i les limitacions en la 
recopilació d’informació i dades que puguen portar a la 
creació d’estereotips .

Les Corts Valencianes, 25 de juny de 2020 
Rosa de Falastín Mustafá Ávila 

Sabina Escrig Monzó

Proposició no de llei de tramitació especial d’urgència 
sobre mesures enfront de la plaga del cotonet de les Valls, 
presentada pel Grup Parlamentari Popular (RE número 
19.933)

A la MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Miguel Barrachina Ros, portaveu adjunt del Grup 
Parlamentari Popular, a l’empara dels articles 164 i 165 del 
Reglament de les Corts Valencianes, presenta la proposició 
no de llei següent, de tramitació especial d’urgència, sobre 
mesures enfront de la plaga del cotonet de les Valls .
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EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

El Delottococcus aberia, conocido como cotonet de les Valls, 
ha sido una amenaza para nuestros cítricos desde que se 
detectó por primera vez en 2008, pero el uso de plaguicidas 
lo había combatido eficazmente hasta este año.

Actualmente se ha convertido en una plaga devastadora 
para los cítricos y el caqui, pero que se va a extender a otros 
cultivos, de forma que para la próxima campaña 2020-2021 va 
a inutilizar la práctica totalidad de la cosecha en la mayor parte 
del territorio de la Comunitat Valenciana, especialmente en el 
norte de la provincia de Valencia y el sur de la de Castellón .

Tan solo el daño estimado ya hasta la fecha para el sector 
citrícola en esta campaña 2020/2021, de acuerdo con el 
estudio realizado por la entidad AVA-ASAJA, superará los 
113 millones de euros en pérdidas directas, de ellos casi 
80 en la provincia más dañada, la de Castellón; más de 30 
millones en la de Valencia, y casi 4 en Alicante, por la pérdida 
de 380.000 toneladas de mandarinas y naranjas.

En la comarca castellonense de la Plana Baixa, una de las de 
mayor cantidad y calidad de producción mundial, el daño 
supera ya el 60 % de la cosecha de clementinas.

El tratamiento efectivo contra esa plaga fueron en primer 
término los clorpirifós y más tarde los metil-clorpirifós .

La Unión Europea eliminó, en primer lugar, de los tratamien-
tos fitosanitarios permitidos, los clorpirifós y, desde abril 
de este año 2020 (prorrogando la limitación que llegaba 
como máximo a febrero), los metil-clorpirifós, que fueron la 
alternativa de tratamiento tras la imposibilidad de usar los 
clorpirifós .

Pese a haberse convertido en tratamientos prohibidos, los 
fitosanitarios basados en clorpirifós o metil-clorpirifós son de 
uso común en otros países productores de cítricos, donde esos 
tratamientos están permitidos y resultan, como resultaban en 
España hasta ahora, muy eficaces contra esa plaga.

Lo injusto de la situación es que, pese a estar prohibidos los 
tratamientos en la Unión Europea, no existen barreras de 
acceso a los cítricos producidos en otros países que hayan 
sido sometidos a esos tratamientos, con lo que se obtiene 
una desventaja competitiva insalvable para los cítricos 
españoles frente a los cítricos extracomunitarios .

Pese a lo que viene afirmando la consellera de Agricultura 
de la Generalitat Valenciana, los tratamientos sustitutivos 
frente a la plaga, hasta el momento, o son ineficaces o no 
están desarrollados y listos para ser aplicados, por lo que, 
salvo intervención inmediata, es previsible una continua 
expansión de la plaga y una debacle en la producción en las 
próximas campañas .

Se hace, pues, necesaria una intervención urgente en varias 
vías. Por un lado, que el Gobierno de España autorice excep-
cionalmente el uso de clorpirifós o metil-clorpirifós, y acelere 
el desarrollo y autorización de tratamientos sustitutivos en el 
menor plazo posible.

Además, debido al daño ocasionado por la evidente falta 
de previsión, que se establezca una línea de ayudas para los 
agricultores afectados por la plaga que no han podido luchar 

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

El Delottococcus aberia, conegut com a cotonet de les Valls, 
ha sigut una amenaça per als nostres cítrics des que es va 
detectar per primera vegada en 2008, però l’ús de plaguici-
des l’havia combatut eficaçment fins enguany.

Actualment s’ha convertit en una plaga devastadora per 
als cítrics i el caqui, però que s’estendrà a altres cultius, de 
manera que per a la pròxima campanya 2020-2021 inuti-
litzarà la pràctica totalitat de la collita en la major part del 
territori de la Comunitat Valenciana, especialment al nord de 
la província de València i al sud de la de Castelló .

Tan sols el mal estimat ja fins avui per al sector citrícola en 
aquesta campanya 2020/2021, d’acord amb l’estudi realitzat 
per l’entitat AVA-ASAJA, superarà els 113 milions d’euros en 
pèrdues directes, d’ells quasi 80 a la província més danyada, 
la de Castelló; més de 30 milions a la de València, i quasi 4 
a Alacant, per la pèrdua de 380.000 tones de mandarines i 
taronges .

A la comarca castellonenca de la Plana Baixa, una de les de 
major quantitat i qualitat de producció mundial, el mal supera 
ja el 60 % de la collita de clementines.

El tractament efectiu contra aquest plaga va ser en primer 
terme el clorpirifòs i més tard el metil-clorpirifòs .

La Unió Europea va eliminar, en primer lloc, dels tractaments 
fitosanitaris permesos, el clorpirifòs i, des d’abril d’aquest 
any 2020 (prorrogant la limitació que arribava com a màxim 
a febrer), el metil-clorpirifòs, que va ser l’alternativa de 
tractament després de la impossibilitat d’usar els clorpirifòs . 

Malgrat haver-se convertit en tractaments prohibits, els 
fitosanitaris basats en clorpirifòs o metil-clorpirifòs són 
d’ús comú en altres països productors de cítrics, on aquests 
tractaments estan permesos i resulten, com resultaven a 
Espanya fins ara, molt eficaços contra aquesta plaga.

La injustícia de la situació és que, malgrat estar prohibits els 
tractaments a la Unió Europea, no hi ha barreres d’accés als 
cítrics produïts en altres països que hagen sigut sotmesos 
a aquests tractaments, amb la qual cosa s’obté un desavan-
tatge competitiu insalvable per als cítrics espanyols enfront 
dels cítrics extracomunitaris .

Malgrat el que afirma la consellera d’Agricultura de la 
Generalitat Valenciana, els tractaments substitutius enfront 
de la plaga, fins al moment, o són ineficaços o no estan 
desenvolupats i llestos per a ser aplicats, per la qual cosa, 
excepte intervenció immediata, és previsible una contínua 
expansió de la plaga i una desfeta en la producció en les 
pròximes campanyes .

Es fa, doncs, necessària una intervenció urgent en diverses 
vies. D’una banda, que el Govern d’Espanya autoritze 
excepcionalment l’ús de clorpirifòs  o metil-clorpirifòs, i 
accelere el desenvolupament i l’autorització de tractaments 
substitutius en el menor termini possible .

A més, a causa del mal ocasionat per l’evident falta de 
previsió, que s’establisca una línia d’ajudes per als agricultors 
afectats per la plaga que no han pogut lluitar-hi per no 



BOCV número 90 ¦ 10-07-2020 Pàg. 10997

contra la misma por no permitírseles usar los tratamientos 
apropiados, mientras se les hizo creer que las alternativas 
biológicas eran eficaces.

Todos los productores merecen, por la negligencia ministerial 
que supone no haber solicitado la autorización europea para 
continuar con el método convencional de lucha contra esta 
plaga, ser indemnizados.

Por todo ello se presenta la siguiente:

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

PRIMERO. Las Corts Valencianes instan al Consell a instar al 
Ministerio de Agricultura, Pesca y Alimentación del gobierno 
de la nación a:

a) Impulsar dentro del marco normativo de la Unión Europea 
el aumento del periodo de gracia que aparece en la norma-
tiva que impide el uso de clorpirifós o metil-clorpirifós hasta 
que se desarrollen tratamientos alternativos efectivos contra 
el Delottococcus aberia .

b) Autorizar con carácter urgente y extraordinario el uso de 
clorpirifós o los metil-clorpirifós para luchar contra la plaga 
de Delottococcus aberia, conocido como cotonet de les Valls .

c) Acelerar al máximo los trámites para autorizar y permitir el 
desarrollo de los tratamientos alternativos al uso de clorpiri-
fós o los metil-clorpirifós para luchar contra esa plaga .

d) Aprobar las indemnizaciones económicas que los produc-
tores merecen por la negligencia ministerial que supone no 
haber solicitado la autorización europea para continuar con 
el método convencional de lucha contra esta plaga .

SEGUNDO. Las Corts Valencianes instan a la Conselleria 
de Agricultura, Desarrollo Rural, Emergencia Climática y 
Transición Ecológica a:

a) Aprobar una línea de ayudas complementaria a la que pudiera 
establecer el gobierno de la nación a fin de paliar los daños 
causados por la plaga de cotonet de les Valls a los citricultores 
que no han podido tener medios para tratar la misma .

b) Dedicar todos los recursos para hacer viable la alternativa 
biológica a los insecticidas prohibidos, entre ellos que 
se impulse el uso de trampas de atracción y muerte de 
Delottococcus aberia y que en los insectarios del Servicio 
de Plagas se crie de forma masiva el parásito del cotonet 
(Anagyrus aberiae) .

TERCERO. Que del grado de cumplimiento de esta resolución 
se dé cuenta en estas Corts en el plazo máximo de un mes.

Palau dels Borja, 25 de junio de 2020 
Miguel Barrachina Ros

permetre-se’ls usar els tractaments apropiats, mentre se’ls va 
fer creure que les alternatives biològiques eren eficaces. 

Tots els productors mereixen, per la negligència ministerial 
que suposa no haver sol·licitat l’autorització europea per 
a continuar amb el mètode convencional de lluita contra 
aquesta plaga, ser indemnitzats.

Per tot això es presenta la següent:

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

PRIMER. Les Corts Valencianes insten el Consell a instar el 
Ministeri d’Agricultura, Pesca i Alimentació del govern de la 
nació a:

a) Impulsar dins del marc normatiu de la Unió Europea 
l’augment del període de gràcia que apareix en la normativa 
que impedeix l’ús de clorpirifòs  o metil-clorpirifòs fins que 
es desenvolupen tractaments alternatius efectius contra el 
Delottococcus aberia .

b) Autoritzar amb caràcter urgent i extraordinari l’ús de 
clorpirifòs  o el metil-clorpirifòs per a lluitar contra la plaga 
de Delottococcus  aberia, conegut com a cotonet de les Valls .

c) Accelerar al màxim els tràmits per a autoritzar i permetre 
el desenvolupament dels tractaments alternatius a l’ús de 
clorpirifòs  o el metil-clorpirifòs per a lluitar contra aquesta plaga .

d) Aprovar les indemnitzacions econòmiques que els produc-
tors mereixen per la negligència ministerial que suposa no 
haver sol·licitat l’autorització europea per a continuar amb el 
mètode convencional de lluita contra aquesta plaga .

SEGON. Les Corts Valencianes  insten la Conselleria 
d’Agricultura, Desenvolupament Rural, Emergència Climàtica 
i Transició Ecològica a:

a) Aprovar una línia d’ajudes complementària a la que puga 
establir el govern de la nació a fi de pal·liar els danys causats 
per la plaga de cotonet de les Valls als citricultors que no han 
pogut tenir mitjans per a tractar-la .

b) Dedicar tots els recursos per a fer viable l’alternativa 
biològica als insecticides prohibits, entre ells que s’impulse 
l’ús de paranys d’atracció i mort de Delottococcus  aberia i 
que en els insectaris del Servei de Plagues es crie de manera 
massiva el paràsit del cotonet (Anagyrus aberiae) . 

TERCER. Que del grau de compliment d’aquesta resolució es 
done compte en aquestes Corts en el termini màxim d’un mes .

Palau dels Borja, 25 de juny de 2020 
Miguel Barrachina Ros
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PRESIDENCIA DE LAS CORTS VALENCIANES 

La Mesa de las Corts Valencianes, en la reunión de 7 de julio 
de 2020, oída la Junta de Síndics, y de conformidad con los 
artículos 164 y 165 puntos 1 y 3 del Reglamento de las Corts 
Valencianes, ha acordado enviar las proposiciones no de ley 
que seguidamente se especifican a las siguientes comisiones: 

 
Comisión de Agricultura, Ganadería y Pesca

– Proposición no de ley sobre la necesidad de que la 
Generalitat Valenciana convoque nuevas ayudas para 
los productos afectados por la crisis sanitaria que se han 
quedado fuera de las ayudas actuales, presentada por el 
Grupo Parlamentario Popular (RE número 19.045)

– Proposición no de ley sobre un cambio de días de pesquería 
de costa a cambio de acceder a una equivalencia de días 
de pesquería de profundidad, presentada por el Grupo 
Parlamentario Socialista (RE número 19.386)

– Proposición no de ley sobre la colocación de sistemas de 
circuito cerrado de cámaras de televisión (CCTV) en las 
instalaciones de los mataderos, presentada por los grupos 
parlamentarios Socialista, Compromís y Unides Podem (RE 
número 19.800)

 
Comisión de Política Social y Empleo

– Proposición no de ley sobre la minimización de los efectos 
de la COVID-19 en los jóvenes menores de 35 años, presen-
tada por el Grupo Parlamentario Ciudadanos (RE número 
19 .071)

– Proposición no de ley sobre la tarjeta del mayor, presen-
tada por el Grupo Parlamentario Compromís (RE número 
19.185)

– Proposición no de ley sobre las ayudas de urgencia para 
autónomos que desarrollan su labor exclusivamente en 
pueblos con riesgo de despoblación, presentada por el Grupo 
Parlamentario Socialista (RE número 19.281)

– Proposición no de ley sobre las protecciones socioeco-
nómicas de los trabajadores y trabajadoras de plataformas 
digitales, presentada por el Grupo Parlamentario Compromís 
(RE número 19.294)

 
Comisión de Industria y Comercio, Turismo y Nuevas Tecnologías

– Proposición no de ley sobre el teletrabajo, presentada por 
el Grupo Parlamentario Ciudadanos (RE número 19.079)

– Proposición no de ley sobre la creación de un plan especí-
fico de reactivación del turismo y la hostelería, presentada 
por el Grupo Parlamentario Socialista (RE número 19.476)

 
Comisión de Economía, Presupuestos y Hacienda

– Proposición no de ley sobre la publicación de las balanzas 
fiscales de las comunidades autónomas, presentada por el 
Grupo Parlamentario Compromís (RE número 19.086)

PRESIDÈNCIA DE LES CORTS VALENCIANES

La Mesa de les Corts Valencianes, en la reunió de 7 de juliol 
de 2020, oïda la Junta de Síndics, i de conformitat amb els 
articles 164 i 165 punts 1 i 3 del Reglament de les Corts 
Valencianes, ha acordat trametre les proposicions no de llei 
que tot seguit s’especifiquen a les comissions següents:

 
Comissió d’Agricultura, Ramaderia i Pesca

– Proposició no de llei sobre la necessitat que la Generalitat 
Valenciana convoque noves ajudes per als productes afectats 
per la crisi sanitària que s’han quedat fora de les ajudes 
actuals, presentada pel Grup Parlamentari Popular (RE 
número 19.045)

– Proposició no de llei sobre un canvi de dies de pesca de 
costa a canvi d’accedir a una equivalència de dies de pesca de 
profunditat, presentada pel Grup Parlamentari Socialista (RE 
número 19.386)

– Proposició no de llei sobre la col·locació de sistemes 
de circuit tancat de càmeres de televisió (CCTV) en les 
instal·lacions dels escorxadors, presentada pels grups 
parlamentaris Socialista, Compromís i Unides Podem (RE 
número 19.800)

 
Comissió de Política Social i Ocupació

– Proposició no de llei sobre la minimització dels efectes de 
la COVID-19 en els joves menors de 35 anys, presentada pel 
Grup Parlamentari Ciudadanos (RE número 19.071) 

– Proposició no de llei sobre la targeta del major, presentada 
pel Grup Parlamentari Compromís (RE número 19.185) 

– Proposició no de llei sobre les ajudes d’urgència per a 
autònoms que desenvolupen la seua labor exclusivament 
en pobles amb risc de despoblació, presentada pel Grup 
Parlamentari Socialista (RE número 19.281)

– Proposició no de llei sobre les proteccions socioeconò-
miques dels treballadors i les treballadores de plataformes 
digitals, presentada pel Grup Parlamentari Compromís (RE 
número 19.294)

 
Comissió d’Indústria i Comerç, Turisme i Noves Tecnologies

– Proposició no de llei sobre el teletreball, presentada pel 
Grup Parlamentari Ciudadanos (RE número 19.079)

– Proposició no de llei sobre la creació d’un pla específic de 
reactivació del turisme i l’hostaleria, presentada pel Grup 
Parlamentari Socialista (RE número 19.476)

 
Comissió d’Economia, Pressupostos i Hisenda 

– Proposició no de llei sobre la publicació de les balances 
fiscals de les comunitats autònomes, presentada pel Grup 
Parlamentari Compromís (RE número 19.086) 



BOCV número 90 ¦ 10-07-2020 Pàg. 10999

– Proposición no de ley sobre la deducción de la cuota de 
afiliación a las AMPA, presentada por el Grupo Parlamentario 
Ciudadanos (RE número 19.149)

Comisión de Educación y Cultura

– Proposición no de ley sobre la educación con tecnologías 
de la información y la comunicación, presentada por el Grupo 
Parlamentario Compromís (RE número 19.143)

– Proposición no de ley sobre las sociedades musicales, 
presentada por el Grupo Parlamentario Vox Comunidad 
Valenciana (RE número 19.166)

– Proposición no de ley sobre el apoyo a la tauromaquia, 
presentada por el Grupo Parlamentario Vox Comunidad 
Valenciana (RE número 19.374)

– Proposición no de ley sobre la creación de un plan para 
reducir la fractura digital y de aprendizaje, presentada por el 
Grupo Parlamentario Socialista (RE número 19.571)

– Proposición no de ley sobre bandas de música, presentada 
por el Grupo Parlamentario Popular (RE número 19.712)

– Proposición no de ley sobre la Colegiata de Santa 
María de la Asunción en Gandia, presentada por el Grupo 
Parlamentario Popular (RE número 19.723)

– Proposición no de ley sobre las ayudas al fomento del 
valenciano en medios de comunicación, presentada por el 
Grupo Parlamentario Ciudadanos (RE número 19.736)

– Proposición no de ley sobre la adaptación de las pruebas 
de la PAU para los alumnos con dificultades específicas 
de aprendizaje, presentada por el Grupo Parlamentario 
Ciudadanos (RE número 19.817)

– Proposición no de ley sobre el patrimonio valenciano del 
comercio de la nieve, presentada por el Grupo Parlamentario 
Compromís (RE número 19.868)

Comisión de Medio Ambiente, Agua y Ordenación del Territorio

– Proposición no de ley sobre un plan de choque para 
el control de la plaga de la especie Aedes albopictus 
en la Comunitat Valenciana, presentada por el Grupo 
Parlamentario Ciudadanos (RE número 19.396)

Comisión de Radiotelevisión Valenciana y del Espacio 
Audiovisual

– Proposición no de ley sobre la promoción de comercios de 
la Comunitat Valenciana en À Punt, presentada por el Grupo 
Parlamentario Ciudadanos (RE número 19.406)

– Proposición no de ley sobre la continuidad de la retrans-
misión de la santa misa en À Punt, presentada por el Grupo 
Parlamentario Ciudadanos (RE número 19.534)

– Proposició no de llei sobre la deducció de la quota 
d’afiliació a les AMPA, presentada pel Grup Parlamentari 
Ciudadanos (RE número 19.149)

 

Comissió d’Educació i Cultura

– Proposició no de llei sobre l’educació amb tecnologies 
de la informació i la comunicació, presentada pel Grup 
Parlamentari Compromís (RE número 19.143)

– Proposició no de llei sobre les societats musicals, presen-
tada pel Grup Parlamentari Vox Comunidad Valenciana (RE 
número 19.166)

– Proposició no de llei sobre el suport a la tauromàquia, 
presentada pel Grup Parlamentari Vox Comunidad 
Valenciana (RE número 19.374)

– Proposició no de llei sobre la creació d’un pla per a reduir 
l’escletxa digital i d’aprenentatge, presentada pel Grup 
Parlamentari Socialista (RE número 19.571)

– Proposició no de llei sobre bandes de música, presentada 
pel Grup Parlamentari Popular (RE número 19.712)

– Proposició no de llei sobre la Col·legiata de Santa María 
de l’Assumpció a Gandia, presentada pel Grup Parlamentari 
Popular (RE número 19.723)

– Proposició no de llei sobre les ajudes al foment del 
valencià en mitjans de comunicació, presentada pel Grup 
Parlamentari Ciudadanos (RE número 19.736)

– Proposició no de llei sobre l’adaptació de les proves 
de la PAU per als alumnes amb dificultats específiques 
d’aprenentatge, presentada pel Grup Parlamentari 
Ciudadanos (RE número 19.817)

– Proposició no de llei sobre el patrimoni valencià del comerç 
de la neu, presentada pel Grup Parlamentari Compromís (RE 
número 19.868)

Comissió de Medi Ambient, Aigua i Ordenació del Territori

– Proposició no de llei sobre un pla de xoc per al control 
de la plaga de l’espècie Aedes albopictus en la Comunitat 
Valenciana, presentada pel Grup Parlamentari Ciudadanos 
(RE número 19.396)

Comissió de Radiotelevisió Valenciana i de l’Espai 
Audiovisual 

– Proposició no de llei sobre la promoció de comerços de 
la Comunitat Valenciana en À Punt, presentada pel Grup 
Parlamentari Ciudadanos (RE número 19.406)

– Proposició no de llei sobre la continuïtat de la retrans-
missió de la santa missa en À Punt, presentada pel Grup 
Parlamentari Ciudadanos (RE número 19.534)
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Comisión de Políticas de Igualdad de Género y del Colectivo 
LGTBI

– Proposición no de ley sobre las personas acompañantes de 
mujeres supervivientes de violencia de género con discapa-
cidad, presentada por el Grupo Parlamentario Socialista (RE 
número 19.477)

– Proposición no de ley sobre la inclusión en la futura 
estrategia de envejecimiento activo y lucha contra la soledad 
para combatir la brecha digital, especialmente en mujeres 
en zonas rurales, presentada por el Grupo Parlamentario 
Socialista (RE número 19.570)

– Proposición no de ley sobre la prevención de la bifobia en la 
sociedad valenciana, presentada por el Grupo Parlamentario 
Unides Podem (RE número 19.857)

Comisión de Sanidad y Consumo

– Proposición no de ley sobre la incorporación de perros en 
la detección temprana de la COVID-19, presentada por el 
Grupo Parlamentario Ciudadanos (RE número 19.532)

–Proposición no de ley sobre el acceso a los medicamentos 
relacionados con la diabetes, presentada por el Grupo 
Parlamentario Ciudadanos (RE número 19.810)

Proposición no de ley sobre la campaña de la gripe, presen-
tada por el Grupo Parlamentario Compromís (RE número 
19.871)

 
Comisión de Justicia, Gobernación y Administración Local

– Proposición no de ley sobre el teletrabajo en la función 
pública, presentada por el Grupo Parlamentario Compromís 
(RE número 19.628) 

– Proposición no de ley sobre la formación a los funcionarios 
sobre la regulación sobre responsabilidad social, presentada 
por el Grupo Parlamentario Socialista (RE número 19.878)

Comisión de Obras Públicas, Infraestructuras y Transportes

– Proposición no de ley sobre los recursos que el gobierno 
central destina al transporte público valenciano, presentada 
por el Grupo Parlamentario Unides Podem (RE número 
19.841) 

– Proposición no de ley sobre apoyo al sector del transporte 
regular de uso especial y discrecional de viajeros por carre-
tera, presentada por el Grupo Parlamentario Ciudadanos (RE 
número 19.851)

Para dar cumplimiento a lo dispuesto en el artículo 96.1 
del Reglamento de las Corts Valencianes, se ordena la 
publicación en el Butlletí Oficial de les Corts Valencianes 
de estas proposiciones no de ley y, al mismo tiempo, se 
recuerda a los grupos parlamentarios que pueden presentar 

Comissió de Polítiques d’Igualtat de Gènere i del Col·lectiu 
LGTBI

– Proposició no de llei sobre les persones acompanyants de 
dones supervivents de violència de gènere amb discapacitat, 
presentada pel Grup Parlamentari Socialista (RE número 
19.477)

– Proposició no de llei sobre la inclusió en la futura estratègia 
d’envelliment actiu i  lluita contra la soledat per a combatre 
la bretxa digital, especialment en dones en zones rurals, 
presentada pel Grup Parlamentari Socialista (RE número 
19 .570)

– Proposició no de llei sobre la prevenció de la bifòbia en 
la societat valenciana, presentada pel Grup Parlamentari 
Unides Podem (RE número 19.857)

Comissió de Sanitat i Consum

– Proposició no de llei sobre la incorporació de gossos en la 
detecció primerenca de la COVID-19, presentada pel Grup 
Parlamentari Ciudadanos (RE número 19.532)

– Proposició no de llei sobre l’accés als medicaments rela-
cionats amb la diabetis, presentada pel Grup Parlamentari 
Ciudadanos (RE número 19.810)

– Proposició no de llei sobre la campanya de la grip, presen-
tada pel Grup Parlamentari Compromís (RE número 19.871)

Comissió de Justícia, Governació i Administració Local

– Proposició no de llei sobre el teletreball en la funció 
pública, presentada pel Grup Parlamentari Compromís (RE 
número 19.628) 

– Proposició no de llei sobre la formació als funcionaris sobre 
la regulació sobre responsabilitat social, presentada pel Grup 
Parlamentari Socialista (RE número 19.878)

Comissió d’Obres Públiques, Infraestructures i Transports

– Proposició no de llei sobre els recursos que el govern 
central destina al transport públic valencià, presentada pel 
Grup Parlamentari Unides Podem (RE número 19.841)  

– Proposició no de llei sobre suport al sector del transport 
regular d’ús especial i discrecional de viatgers per carretera, 
presentada pel Grup Parlamentari Ciudadanos (RE número 
19.851)

Per tal de complir el que hi ha disposat en l’article 96.1 del 
Reglament de les Corts Valencianes, s’ordena la publicació en 
el Butlletí Oficial de les Corts Valencianes d’aquestes proposi-
cions no de llei i, alhora, es recorda als grups parlamentaris 
que hi poden presentar esmenes fins sis hores abans del 
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enmiendas hasta seis horas antes del comienzo de la reunión 
de la comisión en que tengan que debatirse, cuya fecha se 
comunicará oportunamente .

Palau de les Corts Valencianes 
València, 7 de julio de 2020

El presidente 
Enric Morera i Català

Proposición no de ley sobre la necesidad de que la 
Generalitat Valenciana convoque nuevas ayudas para 
los productos afectados por la crisis sanitaria que se han 
quedado fuera de las ayudas actuales, presentada por el 
Grupo Parlamentario Popular (RE número 19.045)

A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Elisa Díaz González y Miguel Barrachina Ros, diputada y 
portavoz adjunto, respectivamente, del Grupo Parlamentario 
Popular, al amparo de lo que establecen los artículos 164 
y 165 del Reglamento de las Corts Valencianes, presentan 
la siguiente proposición no de ley de tramitación ordinaria 
sobre la necesidad de que la Generalitat Valenciana 
convoque nuevas ayudas para los productores afectados por 
la crisis sanitaria que se han quedado fuera de las ayudas 
actuales, para su debate y votación en la Comisión de 
Agricultura, Ganadería y Pesca:

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

Desde la Conselleria de Agricultura, Desarrollo Rural, 
Emergencia Climática y Transición Ecológica, se ha dejado 
fuera de las ayudas de la Generalitat a muchos productores 
de la Comunitat pese a haber sido gravemente afectados por 
la crisis sanitaria, como, por ejemplo, al sector de la palma 
blanca dentro de los productores de flor y planta ornamental.

Esta exclusión supone un tremendo varapalo para el sector 
artesanal y tradicional de la palma blanca, vinculado a la 
procesión del Domingo de Ramos, siendo la de Elche fiesta de 
interés turístico internacional .

Esto supone un empujón más de este Consell hacia la quiebra 
y desaparición de este sector de gran valor tradicional y 
cultural en el municipio de Elche, en la provincia de Alicante, 
y, por ende, en toda la Comunitat .

La Unió de Llauradors i Ramaders ya denunció que la 
Conselleria de Agricultura, Desarrollo Rural, Emergencia 
Climática y Transición Ecológica fuera a publicar una línea 
excepcional de ayudas para algunas explotaciones agrícolas 
y ganaderas afectadas por la COVID-19 —tal y como habían 
solicitado—, pero sin la previa consulta al sector y con olvidos 
imperdonables que han dejado en la estacada a numerosas 
personas productoras de la Comunitat, como los de palma 
situados en el Camp d’Elx, que ya han resultado gravemente 
afectados ante la supresión de las celebraciones de Semana 
Santa por dicha pandemia. Como indica esta organización, 
«es urgente, por tanto, con el consenso de organizaciones 
agrarias, que se elabore y publique una normativa con un 
montante mínimo de once millones de euros, por la que se 
establezcan las bases reguladoras y se convoquen ayudas 

començament de la reunió de la comissió en què hagen de 
debatre’s, la data de la qual es comunicarà oportunament . 

Palau de les Corts Valencianes 
València, 7 de juliol de 2020

El president 
Enric Morera i Català

Proposició no de llei sobre la necessitat que la Generalitat 
Valenciana convoque noves ajudes per als productes 
afectats per la crisi sanitària que s’han quedat fora de les 
ajudes actuals, presentada pel Grup Parlamentari Popular 
(RE número 19.045)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Elisa Díaz González i Miguel Barrachina Ros, diputada i 
portaveu adjunt, respectivament, del Grup Parlamentari 
Popular, a l’empara del que hi ha establit en els articles 164 
i 165 del Reglament de les Corts Valencianes, presenten la 
proposició no de llei següent, de tramitació ordinària, sobre 
la necessitat que la Generalitat Valenciana convoque noves 
ajudes per als productors afectats per la crisi sanitària que 
s’han quedat fora de les ajudes actuals, perquè es debata i es 
vote en la Comissió d’Agricultura, Ramaderia i Pesca:

 
EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Des de la Conselleria d’Agricultura, Desenvolupament Rural, 
Emergència Climàtica i Transició Ecològica, s’ha deixat 
fora de les ajudes de la Generalitat molts productors de la 
Comunitat malgrat haver sigut greument afectats per la crisi 
sanitària, com, per exemple, el sector de la palma blanca dins 
dels productors de flor i planta ornamental.

Aquesta exclusió representa una tremenda garrotada per 
al sector artesanal i tradicional de la palma blanca, vinculat 
a la processó del Diumenge de Rams, ja que la d’Elx és festa 
d’interès turístic internacional .

Això comporta una empenta més d’aquest Consell cap a la 
fallida i la desaparició d’aquest sector de gran valor tradicio-
nal i cultural al municipi d’Elx, a la província d’Alacant, i, per 
tant, a tota la Comunitat .

La Unió de Llauradors i Ramaders ja va denunciar que 
la Conselleria d’Agricultura, Desenvolupament Rural, 
Emergència Climàtica i Transició Ecològica anava a publicar 
una línia excepcional d’ajudes per a algunes explotacions 
agrícoles i ramaderes afectades per la COVID-19 —tal com 
havien sol·licitat—, però sense la consulta prèvia al sector 
i amb oblits imperdonables que han deixat a l’estacada 
nombroses persones productores de la Comunitat, com els 
de palma situats al Camp d’Elx, que ja han resultat greument 
afectats davant la supressió de les celebracions de Setmana 
Santa per aquesta pandèmia . Com indica aquesta organit-
zació, «és urgent, per tant, amb el consens d’organitzacions 
agràries, que s’elabore i es publique una normativa amb 
un import mínim d’onze milions d’euros, per la qual 
s’establisquen les bases reguladores i es convoquen ajudes 
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destinadas a las personas productoras más afectadas por la 
crisis sanitaria de la COVID-19, sin ningún tipo de exclusión y 
mucho menos sectarismo ni motivo ideológico».

Por todo lo expuesto, el Grupo Parlamentario Popular 
presenta la siguiente:

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

I . Las Corts Valencianes instan al Consell a convocar de 
manera urgente, desde la Conselleria de Agricultura, 
Desarrollo Rural, Emergencia Climática y Transición 
Ecológica, con el consenso previo de las organizaciones 
agrarias, nuevas ayudas destinadas a los productores 
afectados por la crisis sanitaria de la COVID-19, en las que 
se incluya de forma expresa al sector de la palma blanca del 
Camp d’Elx.

II. Que se dé cuenta del cumplimiento de esta resolución en 
el plazo máximo de un mes.

Palau dels Borja, 4 de junio de 2020 
Elisa Díaz González 

Miguel Barrachina Ros

Proposición no de ley sobre un cambio de días de pesquería 
de costa a cambio de acceder a una equivalencia de días 
de pesquería de profundidad, presentada por el Grupo 
Parlamentario Socialista (RE número 19.386)

A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Paco Gil García, David Calvo Alfonso y María Sabina Escrig 
Monzó, diputados y portavoz adjunta, respectivamente, del 
Grupo Parlamentario Socialista, de acuerdo con el artículo 
164.3 del Reglamento de las Corts Valencianes, presentan 
la siguiente proposición no de ley de tramitación ordinaria, 
para su debate en la Comisión de Agricultura, Ganadería 
y Pesca, sobre un cambio de días de pesquería de costa a 
cambio de acceder a una equivalencia de días de pesquería 
de profundidad .

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

En la publicación Informes Técnicos del Instituto Español de 
Oceanografía (IEO), titulado «Resultados de una prospección 
comercial al arrastre de fondo en una zona no explotada del 
talud continental, junto a las islas Columbretes (Castellón, 
este de la península Ibérica)» de M. García-Rodríguez, J. 
L. Pérez Gil, J. Peña y R. Sáez, de fecha mayo de 2007, se 
presentan unas conclusiones que evidencian la existencia de 
un caladero susceptible de explotación comercial por parte 
de la flota de la provincia de Castellón.

Desde hace años, concretamente desde 2009, a raíz del 
citado informe, se intensificó la búsqueda de nuevos 
caladeros de gamba roja en el litoral de Castellón. El objetivo 
principal de los pescadores de Castelló de la Plana siempre 
ha sido el de descongestionar los caladeros costeros tradi-
cionales. Después de muchos intentos infructuosos, a finales 
de 2019 y sobre todo este año 2020, se ha puesto de relieve 
un caladero estable donde se ha logrado capturar gamba roja 
regularmente. Hay que destacar que se trata de una zona en 
la que nunca antes se había pescado, accesible a buques de 

destinades a les persones productores més afectades per la 
crisi sanitària de la COVID-19, sense cap mena d’exclusió i 
molt menys sectarisme ni motiu ideològic».

Per tot això, el Grup Parlamentari Popular presenta la 
següent:

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

I . Les Corts Valencianes insten el Consell a convocar 
de manera urgent, des de la Conselleria d’Agricultura, 
Desenvolupament Rural, Emergència Climàtica i Transició 
Ecològica, amb el consens previ de les organitzacions 
agràries, noves ajudes destinades als productors afectats 
per la crisi sanitària de la COVID-19, en les quals s’incloga de 
manera expressa el sector de la palma blanca del Camp d’Elx. 

II. Que es done compte del compliment d’aquesta resolució 
en el termini màxim d’un mes .

Palau dels Borja, 4 de juny de 2020 
Elisa Díaz González 

Miguel Barrachina Ros

Proposició no de llei sobre un canvi de dies de pesca de 
costa a canvi d’accedir a una equivalència de dies de pesca 
de profunditat, presentada pel Grup Parlamentari Socialista 
(RE número 19.386)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Paco Gil García, David Calvo Alfonso i María Sabina Escrig 
Monzó, diputats i portaveu adjunta, respectivament, del 
Grup Parlamentari Socialista, d’acord amb l’article 164.3 del 
Reglament de les Corts Valencianes, presenten la proposició 
no de llei de tramitació ordinària següent, perquè siga 
debatuda en la Comissió d’Agricultura, Ramaderia i Pesca, 
sobre un canvi de dies de pesca de costa a canvi d’accedir a 
una equivalència de dies de pesca de profunditat .

 
EXPOSICIÓ DE MOTIUS

En la publicació Informes Tècnicos de l’Institut Espanyol 
d’Oceanografia (IEO), titulat «Resultados de una prospección 
comercial al arrastre de fondo en una zona no explotada del 
talud continental, junto a las islas Columbretes (Castellón, 
este de la península Ibérica)» de M. García-Rodríguez, J. L. 
Pérez Gil, J. Peña i R. Sáez, de data maig de 2007, es presen-
ten unes conclusions que evidencien l’existència d’un calador 
susceptible d’explotació comercial per la flota de la província 
de Castelló .

Des de fa anys, concretament des de 2009, arran de l’informe 
esmentat, es va intensificar la cerca de nous caladors de 
gamba roja al litoral de Castelló . L’objectiu principal dels 
pescadors de Castelló de la Plana sempre ha sigut el de 
descongestionar els caladors costaners tradicionals . Després 
de molts intents infructuosos, al final de 2019 i sobretot 
aquest any 2020, s’ha posat de relleu un calador estable on 
s’ha aconseguit capturar gamba roja regularment . Cal desta-
car que es tracta d’una zona en la qual mai abans se n’havia 
pescat, accessible a vaixells de la flota d’arrossegament de 
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la flota de arrastre de Castellón, la cual se encuentra a una 
distancia de 26 millas náuticas, en el cuadrante delimitado 
por 39-39-370 y 000-24-960; 39-33-560 y 000-32-600; 
39-31-400 y 000-26-00; 39-37-750 y 000-19-950.

Su descubrimiento y posterior explotación de forma regular y 
rentable ha requerido de una importante inversión de tiempo 
y recursos por parte de pesqueros y sus tripulaciones, pero 
a la vista de los datos ha devenido satisfactorio, y según los 
resultados es previsible que en un futuro próximo se puedan 
encontrar en los límites de la plataforma continental otros 
caladeros similares sin explotar, y así seguir redistribuyendo, 
y mejorando en todos los aspectos, la carga del esfuerzo 
pesquero en la provincia de Castellón .

Atendiendo al cómputo de los doce meses anteriores a la 
entrada en vigor de la nueva norma, Castellón cuenta con 
un histórico reciente importante en capturas de gamba 
roja, pero lo cierto es que ahora, con la nueva normativa, 
al no tener histórico en el periodo concreto 2014-2018, 
parece que no se podrá seguir faenando en esta pesquería 
sostenible, selectiva y de calidad, impidiendo que la flota 
de Castellón disponga de mejores expectativas de futuro . 
En este caso, toda la flota seguirá faenando en los actuales 
caladeros tradicionales. Esto choca frontalmente contra el 
espíritu y el objetivo de la propia normativa, que trata de 
preservar los recursos pesqueros, ya que contribuiría al 
desahogo de estos caladeros sobreexplotados .

Cabe destacar, también, un hecho notorio respecto a una 
embarcación de pesca de arrastre de Castelló de la Plana 
que desde diciembre de 2019 a mayo de 2020 ha capturado 
aproximadamente 5 .000 kg de gamba roja de tamaño y cali-
dad notables, además, y esto es muy importante, sin apenas 
descartes y con una actividad de pesca diaria de 3 horas 
efectivas de arrastre . Si en ese mismo periodo, ese buque 
hubiese faenado en los caladeros tradicionales, probable-
mente, habría obtenido más kilos de pescado, pero con una 
actividad de pesca diaria de 7,5 horas efectivas de arrastre, 
empleando más del doble del tiempo que en la pesquería de 
especies profundas . Las ventajas medioambientales que esto 
reporta son de una evidencia palpable .

La Orden APA/423/2020, por la que se establece un plan 
de gestión para la conservación de los recursos pesqueros 
demersales en el mar Mediterráneo, recoge como una de sus 
medidas principales un régimen de esfuerzo pesquero para 
los buques de la modalidad de arrastre de fondo basado en 
un máximo de días de actividad para la pesquería demersal 
de costa y la pesquería de profundidad .

El Estado debe velar por la explotación equilibrada y respon-
sable de los recursos pesqueros favoreciendo su desarrollo 
sostenible mediante las medidas precisas para proteger, 
conservar y regenerar dichos recursos y sus ecosistemas, 
adaptando el esfuerzo de la flota a la situación de estos.

El nuevo plan de gestión busca contribuir al logro de los 
objetivos de la política pesquera común, entre ellos alcanzar 
el rendimiento máximo sostenible .

Otro de sus objetivos es contribuir a eliminar los descartes, 
evitando y reduciendo todo lo posible las capturas no 
deseadas. Consecuentemente, una reducción del esfuerzo 
pesquero sobre la pesquería costera en la actual plataforma 
continental de Castellón, en favor de un reparto de ese 

Castelló, que es troba a una distància de 26 milles nàutiques, 
en el quadrant delimitat per 39-39-370 i 000-24-960; 
39-33-560 i 000-32-600; 39-31-400 i 000-26-00; 39-37-
750 i 000-19-950 .

El descobriment i posterior explotació de manera regular 
i rendible ha requerit d’una important inversió de temps i 
recursos pels pesquers i les seues tripulacions, però a la vista 
de les dades ha esdevingut satisfactori, i segons els resultats 
és previsible que en un futur pròxim es puguen trobar en els 
límits de la plataforma continental altres caladors similars 
sense explotar, i així continuar redistribuint, i millorant en 
tots els aspectes, la càrrega de l’esforç pesquer a la província 
de Castelló .

Atès el còmput dels dotze mesos anteriors a l’entrada en 
vigor de la nova norma, Castelló compta amb un històric 
recent important en captures de gamba roja, però la veritat 
és que ara, amb la nova normativa, al no tenir històric en 
el període concret 2014-2018, sembla que no es podrà 
continuar pescant en aquesta pesqueria sostenible, selectiva 
i de qualitat, fet que impedirà que la flota de Castelló dispose 
de millors expectatives de futur. En aquest cas, tota la flota 
continuarà pescant en els actuals caladors tradicionals . Això 
xoca frontalment contra l’esperit i l’objectiu de la mateixa 
normativa, que tracta de preservar els recursos pesquers, 
ja que contribuiria a l’alleujament d’aquests caladors 
sobreexplotats .

Cal destacar, també, un fet notori respecte a una embarcació 
de pesca d’arrossegament de Castelló de la Plana que 
des de desembre de 2019 a maig de 2020 ha capturat 
aproximadament 5 .000 kg de gamba roja de grandària i 
qualitat notables, a més, i això és molt important, sense quasi 
rebuig i amb una activitat de pesca diària de 3 hores efectives 
d’arrossegament . Si en aquest mateix període, aquest vaixell 
haguera pescat en els caladors tradicionals, probablement, 
hauria obtingut més quilos de peix, però amb una activitat 
de pesca diària de 7,5 hores efectives d’arrossegament, 
emprant més del doble del temps que en la pesca d’espècies 
profundes. Els avantatges mediambientals que això reporta 
són d’una evidència palpable .

L’Ordre APA/423/2020, per la qual s’estableix un pla de 
gestió per a la conservació dels recursos pesquers demersals 
en la mar Mediterrània, recull com una de les seues mesures 
principals un règim d’esforç pesquer pels vaixells de la 
modalitat d’arrossegament de fons basat en un màxim de 
dies d’activitat per a la pesca demersal de costa i la pesca de 
profunditat .

L’Estat ha de vetlar per l’explotació equilibrada i responsable 
dels recursos pesquers afavorint el seu desenvolupament 
sostenible mitjançant les mesures necessàries per a protegir, 
conservar i regenerar aquests recursos i els seus ecosiste-
mes, adaptant l’esforç de la flota a la situació d’aquests.

El nou pla de gestió busca contribuir a l’assoliment dels 
objectius de la política pesquera comuna, entre els quals hi 
ha aconseguir el rendiment màxim sostenible .

Un altre dels seus objectius és contribuir a eliminar els 
rebutjos, evitant i reduint tant com siga possible les captures 
no desitjades . Conseqüentment, una reducció de l’esforç 
pesquer sobre la pesca costanera en l’actual plataforma 
continental de Castelló, en favor d’un repartiment d’aquest 
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esfuerzo hacia la pesquería de profundidad de gamba roja, 
sin duda contribuiría a cumplir dichos objetivos .

Según consta en la orden ministerial citada, cada Estado 
miembro establecerá un método de asignación del esfuerzo 
pesquero máximo admisible a buques o grupos de buques 
que enarbolen su pabellón . Para ello, se aplicarán criterios 
transparentes y objetivos pudiéndose incluir, entre otros, 
el impacto de la pesca en el medio ambiente, el historial del 
cumplimiento y la contribución a la economía local . Con todo, 
la orden busca que el consumo de los días de pesca asignados 
al Estado español se realice de forma racional.

Así pues, para descongestionar los caladeros tradicionales 
de Castellón, es necesario favorecer el uso de las zonas de 
pesca más alejadas, repartiendo, paralelamente, el peso de la 
actividad en diversas localizaciones, de modo que, conce-
diendo días para la pesquería de profundidad a la flota de 
Castellón, se favorece el objetivo de protección de zonas de 
reproducción y hábitats sensibles de la zona costera recogido 
en el Reglamento (UE) 2019/1022, del Parlamento Europeo 
y del Consejo, de 20 de junio de 2019 .

De acuerdo con los argumentos expuestos, y conforme a 
los objetivos y fundamentos de la Orden APA/423/2020, 
así como del Reglamento (UE) 2019/1022, del Parlamento 
Europeo y del Consejo, el Grupo Parlamentario Socialista 
presenta la siguiente propuesta de resolución:

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

Las Corts Valencianes instan al Consell de la Generalitat 
a dirigirse al Gobierno de España instándole a que el 
Ministerio de Agricultura, Pesca y Alimentación modifique 
el calendario de pesca de gamba roja en los caladeros de 
Castellón, a cuenta de días de pesquería de costa .

Esta modificación horaria tiene que contemplar la reducción 
del esfuerzo pesquero de forma paulatina bajo la supervisión 
de las distintas administraciones competentes .

Corts Valencianes, 12 de junio de 2020 
Paco Gil García 

David Calvo Alfonso 
María Sabina Escrig Monzó

Proposición no de ley sobre la colocación de sistemas de 
circuito cerrado de cámaras de televisión (CCTV) en las 
instalaciones de los mataderos, presentada por los grupos 
parlamentarios Socialista, Compromís y Unides Podem (RE 
número 19.800)

A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Los abajo firmantes, en representación de sus grupos 
parlamentarios, de acuerdo con el artículo 164.3 del 
Reglamento de las Corts Valencianes, presentan la siguiente 
proposición no de ley de tramitación ordinaria para su debate 
en la Comisión de Agricultura, Ganadería y Pesca, sobre la 
instalación de sistemas de circuito cerrado de cámaras de 
televisión (CCTV) en las instalaciones de mataderos .

esforç cap a la pesca de profunditat de gamba roja, sens 
dubte contribuiria a complir aquests objectius .

Segons consta en l’ordre ministerial esmentada, cada Estat 
membre ha d’establir un mètode d’assignació de l’esforç 
pesquer màxim admissible a vaixells o grups de vaixells 
que enarboren el seu pavelló . Per a això, s’han d’aplicar 
criteris transparents i objectius on es poden incloure, entre 
altres, l’impacte de la pesca en el medi ambient, l’historial 
del compliment i la contribució a l’economia local . Amb tot, 
l’ordre busca que el consum dels dies de pesca assignats a 
l’Estat espanyol es realitze de manera racional.

Així doncs, per a descongestionar els caladors tradicionals de 
Castelló, cal afavorir l’ús de les zones de pesca més allunya-
des, repartint, paral·lelament, el pes de l’activitat en diverses 
localitzacions, de manera que, concedint dies per a la pesca 
de profunditat a la flota de Castelló, s’afavoreix l’objectiu de 
protecció de zones de reproducció i hàbitats sensibles de la 
zona costanera recollit en el Reglament (UE) 2019/1022, del 
Parlament Europeu i del Consell, de 20 de juny de 2019.

 
D’acord amb els arguments exposats i amb els objectius 
i fonaments de l’Ordre APA/423/2020, així com del 
Reglament (UE) 2019/1022, del Parlament Europeu i del 
Consell, el Grup Parlamentari Socialista presenta la proposta 
de resolució següent:

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

Les Corts Valencianes insten  el Consell de la Generalitat a 
dirigir-se al Govern d’Espanya per a instar-lo que el Ministeri 
d’Agricultura, Pesca i Alimentació modifique el calendari de 
pesca de gamba roja en els caladors de Castelló, a compte de 
dies de pesca de costa .

Aquesta modificació horària ha de preveure la reducció de 
l’esforç pesquer de manera gradual amb la supervisió de les 
diferents administracions competents .

Corts Valencianes, 12 de juny de 2020 
Paco Gil García 

David Calvo Alfonso 
María Sabina Escrig Monzó

Proposició no de llei sobre la col·locació de sistemes 
de circuit tancat de càmeres de televisió (CCTV) en les 
instal·lacions dels escorxadors, presentada pels grups 
parlamentaris Socialista, Compromís i Unides Podem (RE 
número 19.800)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Els sotasignats, en representació dels seus grups parla-
mentaris, d’acord amb l’article 164.3 del Reglament de les 
Corts Valencianes, presenten la proposició no de llei de 
tramitació ordinària següent per al seu debat en la Comissió 
d’Agricultura, Ramaderia i Pesca, sobre la instal·lació de 
sistemes de circuit tancat de càmeres de televisió (CCTV) en 
les instal·lacions d’escorxadors .
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EXPOSICION DE MOTIVOS

Indiscutiblemente, cuestiones como la seguridad alimentaria 
y el bienestar animal se han convertido en una gran preo-
cupación para el consumidor, ocupando un lugar cada vez 
mayor en el debate jurídico en los últimos años .

Dicho debate no se circunscribe únicamente al bienestar 
de los animales de compañía, también a la protección y al 
bienestar de las especies destinadas al consumo humano, a las 
condiciones de higiene en las que se procesan los productos 
obtenidos de ellos, así como la formación y condiciones 
laborales de los trabajadores en la industria cárnica . Si bien 
la sociedad parece exigir un avance en el contenido de las 
normas en relación con la seguridad alimentaria y el bienestar 
de los animales, a menudo nos encontramos con dificultades 
para definir las medidas adecuadas que aseguren el correcto 
cumplimiento de la normativa vigente en la materia .

Por todo ello y en consonancia con la creciente demanda de 
la ciudadanía de conocer la procedencia de aquellos produc-
tos que consume, distintos grupos de interés relacionados 
con el sector tales como la industria cárnica, los sindicatos, 
veterinarios oficiales, asociaciones de consumidores y orga-
nizaciones que trabajan en pro del bienestar de los animales 
de producción, solicitan a los gobiernos de las distintas 
comunidades autónomas la implantación de sistemas de 
circuito cerrado de cámaras de televisión (CCTV) en las 
instalaciones de los mataderos de su territorio, con el fin de 
obtener un control efectivo sobre el cumplimiento de los 
niveles mínimos normalizados de bienestar animal exigidos 
por el Reglamento (CE) 1099/2009, del Consell, de 24 de 
septiembre de 2009, relativo a la protección de los animales 
en el momento de la matanza, que se desarrolla en nuestro 
país mediante el Real decreto 37/2014, de 24 de enero, por 
el que se regulan aspectos relativos a la protección de los 
animales en el momento de la matanza.

A esta iniciativa no solo se están sumando diferentes grupos 
de protección de los animales, también otras entidades 
y organismos, como es el caso del sindicato CCOO de 
industria, el cual se adhiere a la propuesta legislativa de 
la ONG Equalia para la implementación progresiva de 
cámaras de videovigilancia en los mataderos españoles, y 
con ello aumentar los estándares de bienestar animal en sus 
instalaciones. El sindicato y la entidad sin ánimo de lucro, 
que promueve medidas para concienciar sobre un consumo 
responsable, garantizar el cumplimiento de la normativa 
relativa a la seguridad alimentaria y a la protección de los 
animales, colaboran estrechamente para conseguir que todo 
el sector de la industria cárnica se sume a la campaña .

Asimismo, importantes asociaciones de consumidores 
consideran oportuna la medida, como es el ejemplo de Facua, 
que ha solicitado a la Consejería de Agricultura, Ganadería y 
Desarrollo Rural de la Junta de Castilla y León que impulse la 
creación de una ley que considere la instalación progresiva 
de cámaras de videovigilancia en los mataderos de la 
comunidad . Según ha indicado la asociación en un comuni-
cado recogido por Europa Press, es “necesario que exista 
esta normativa para evitar nuevos casos de maltrato animal 
en este tipo de instalaciones y garantizar que se cumplan 
correctamente todos los protocolos establecidos en el trato 
que se les debe dar”. Facua ha subrayado que la instalación de 
videovigilancia debería realizarse especialmente en la zona 
de descarga de animales, corrales y pasillos de la zona de 
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Indiscutiblement, qüestions com la seguretat alimentària i el 
benestar animal s’han convertit en una gran preocupació per 
al consumidor, ocupant un lloc cada vegada major en el debat 
jurídic en els últims anys .

Aquest debat no se circumscriu únicament al benestar dels 
animals de companyia, també a la protecció i al benestar de 
les espècies destinades al consum humà, a les condicions 
d’higiene en les quals es processen els productes obtinguts 
d’ells, com també la formació i les condicions laborals dels 
treballadors en la indústria càrnia . Si bé la societat sembla 
exigir un avanç en el contingut de les normes amb relació a 
la seguretat alimentària i el benestar dels animals, sovint ens 
trobem amb dificultats per a definir les mesures adequades 
que asseguren el correcte compliment de la normativa vigent 
en la matèria .

Per tot això i d’acord amb la creixent demanda de la 
ciutadania de conèixer la procedència d’aquells productes 
que consumeix, diferents grups d’interès relacionats amb el 
sector com ara la indústria càrnia, els sindicats, veterinaris 
oficials, associacions de consumidors i organitzacions que 
treballen en pro del benestar dels animals de producció, 
sol·liciten als governs de les diferents comunitats autònomes 
la implantació de sistemes de circuit tancat de càmeres de 
televisió (CCTV) en les instal·lacions dels escorxadors del seu 
territori, amb la finalitat d’obtenir un control efectiu sobre 
el compliment dels nivells mínims normalitzats de benestar 
animal exigits pel Reglament (CE) 1099/2009, del Consell, de 
24 de setembre de 2009, relatiu a la protecció dels animals 
en el moment de la matança, que es desenvolupa al nostre 
país mitjançant el Reial decret 37/2014, de 24 de gener, pel 
qual es regulen aspectes relatius a la protecció dels animals 
en el moment de la matança . 

A aquesta iniciativa no sols s’estan sumant diferents grups 
de protecció dels animals, també altres entitats i organismes, 
com és el cas del sindicat CCOO d’indústria, el qual 
s’adhereix a la proposta legislativa de l’ONG Equalia per a la 
implementació progressiva de càmeres de videovigilància 
en els escorxadors espanyols, i amb això augmentar els 
estàndards de benestar animal en les seues instal·lacions. El 
sindicat i l’entitat sense ànim de lucre, que promou mesures 
per a conscienciar sobre un consum responsable, garantir el 
compliment de la normativa relativa a la seguretat alimen-
tària i a la protecció dels animals, col·laboren estretament 
per a aconseguir que tot el sector de la indústria càrnia se 
sume a la campanya .

Així mateix, importants associacions de consumidors 
consideren oportuna la mesura, com és l’exemple de Facua, 
que ha sol·licitat a la Conselleria d’Agricultura, Ramaderia 
i Desenvolupament Rural de la Junta de Castella i Lleó que 
impulse la creació d’una llei que considere la instal·lació 
progressiva de càmeres de videovigilància en els escorxadors 
de la comunitat . Segons ha indicat l’associació en un comu-
nicat recollit per Europa Press, és “necessari que existisca 
aquesta normativa per a evitar nous casos de maltractament 
animal en aquesta mena d’instal·lacions i garantir que es 
complisquen correctament tots els protocols establits en 
el tracte que se’ls ha de donar”. Facua ha subratllat que la 
instal·lació de videovigilància hauria de realitzar-se especial-
ment en la zona de descàrrega d’animals, corrals i corredors 
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encerraderos para el atronamiento, para garantizar que no 
haya incumplimientos de la normativa relativa al bienestar 
animal y seguridad alimentaria .

Además, ha abogado por el establecimiento de un tiempo 
de almacenaje de las imágenes recogidas -el máximo que 
permita la Ley orgánica de protección de datos-, puesto 
que apoyaría enormemente el trabajo de inspectores y 
veterinarios para detectar malas praxis en las empresas . De 
esta manera, la asociación ha incidido en que la aprobación 
de esta medida sería una prueba de transparencia hacia el 
consumidor y ayudara a crear un aumento de la confianza de 
los usuarios hacia las empresas del sector . |

Del mismo modo, la industria cárnica muestra su aprobación 
a la medida mediante el siguiente comunicado: La junta 
directiva de ANICE ha reiterado su firme compromiso con el 
bienestar animal solicitando a la administración las modifica-
ciones legislativas necesarias para asegurar la instalación de 
cámaras de vigilancia en los mataderos .

El consenso de todos los agentes implicados en el sector, por 
tanto, resulta amplio y solvente .

Por todo lo expuesto, presentamos la siguiente:

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

Las Corts Valencianes instan al Consell de la Generalitat a:

1 . Iniciar los trámites oportunos de elaboración de la 
correspondiente normativa legal para la instalación obligato-
ria de circuitos cerrados de televisión en todos los mataderos 
de la Comunitat Valenciana con el objetivo de, además de 
garantizar la protección de los animales en el momento de la 
matanza evitando su maltrato, servir de complemento en la 
función de control de los servicios veterinarios oficiales.

2. Mientras se produzca la regulación normativa del acuerdo 
anterior, promover la implantación de un sistema de cámaras 
de televisión en circuito cerrado (CCTV) en las instalaciones 
de todos los mataderos de la Comunitat Valenciana dentro 
del marco del sistema de autocontrol de los establecimientos 
alimentarios y de las guías de autocontrol fomentadas por la 
administración .

Corts Valencianes 
València, 22 de junio de 2020  

Sabina Escrig Monzó 
David Calvo Alfonso  

Cristina Rodríguez Armigen 
Juan Ponce Guardiola 

Naiara Davó Bernabeu

Proposición no de ley sobre la minimización de los efectos 
de la COVID-19 en los jóvenes menores de 35 años, 
presentada por el Grupo Parlamentario Ciudadanos (RE 
número 19.071)

A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Cristina Gabarda Ortín, Carlos Gracia Calandín y Yaneth 
Giraldo Jiménez, diputados y portavoz adjunta, respec-
tivamente, del Grupo Parlamentario de Ciudadanos, al 

de la zona de corrals per a l’estaborniment, per a garantir que 
no hi haja incompliments de la normativa relativa al benestar 
animal i seguretat alimentària .

A més, ha advocat per l’establiment d’un temps 
d’emmagatzematge de les imatges recollides -el màxim 
que permeta la Llei orgànica de protecció de dades-, ja que 
secundaria enormement el treball d’inspectors i veterinaris 
per a detectar males praxis en les empreses . D’aquesta 
manera, l’associació ha incidit que l’aprovació d’aquesta 
mesura seria una prova de transparència cap al consumidor i 
ajudara a crear un augment de la confiança dels usuaris cap a 
les empreses del sector . |

De la mateixa manera, la indústria càrnia mostra la seua 
aprovació a la mesura mitjançant el comunicat següent: La 
junta directiva d’ANICE ha reiterat el seu ferm compromís 
amb el benestar animal sol·licitant a l’administració les 
modificacions legislatives necessàries per a assegurar la 
instal·lació de càmeres de vigilància en els escorxadors .

El consens de tots els agents implicats en el sector, per tant, 
resulta ampli i solvent .

Per tot l’exposat, presentem la següent:

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

Les Corts Valencianes insten el Consell de la Generalitat a:

1 . Iniciar els tràmits oportuns d’elaboració de la corresponent 
normativa legal per a la instal·lació obligatòria de circuits 
tancats de televisió en tots els escorxadors de la Comunitat 
Valenciana amb l’objectiu de, a més de garantir la protecció 
dels animals en el moment de la matança evitant el seu 
maltractament, servir de complement en la funció de control 
dels serveis veterinaris oficials.

2. Mentre es produïsca la regulació normativa de l’acord 
anterior, promoure la implantació d’un sistema de càmeres 
de televisió en circuit tancat (CCTV) en les instal·lacions de 
tots els escorxadors de la Comunitat Valenciana dins del 
marc del sistema d’autocontrol dels establiments alimentaris 
i de les guies d’autocontrol fomentades per l’administració . 

Corts Valencianes 
València, 22 de juny de 2020  

Sabina Escrig Monzó 
David Calvo Alfonso  

Cristina Rodríguez Armigen 
Juan Ponce Guardiola 

Naiara Davó Bernabeu

Proposició no de llei sobre la minimització dels efectes de la 
COVID-19 en els joves menors de 35 anys, presentada pel 
Grup Parlamentari Ciudadanos (RE número 19.071)

 
A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Cristina Gabarda Ortín, Carlos Gracia Calandín i Yaneth 
Giraldo Jiménez, diputats i portaveu adjunta, respectiva-
ment, del Grup Parlamentari de Ciudadanos, a l’empara 
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amparo de lo dispuesto en los artículos 164 y siguientes 
del Reglamento de las Corts Valencianes, presentan la 
siguiente proposición no de ley de tramitación ordinaria 
ante la Comisión de Política Social y Empleo, para ayudar 
a minimizar los efectos de la COVID-19 sobre los jóvenes 
menores de 35 años .

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

El desempleo en España ha sido históricamente alto entre 
la juventud, alcanzando tasas muy preocupantes durante la 
última década . Si en el año 2005 el paro juvenil rondaba el 
20 %, en 2012 alcanzaba el 50 % y duplicaba la media euro-
pea. En la actualidad, la mitad de la destrucción de empleo 
desde el inicio de la crisis del coronavirus corresponde a 
menores de 35 años. Esta generación está caracterizada por 
su buena formación universitaria o ciclos formativos (FP), 
dominio de idiomas y especialización en muchos casos con 
másteres y posgrados .

Esta generación llegó a soportar en la anterior crisis una tasa 
de paro del 55 %, y ganar mil euros en aquellos años de dura 
crisis económica parecía algo inalcanzable. Ahora, vuelven a 
estar en la diana de la falta de oportunidades y la incapacidad 
de desarrollar un proyecto de vida independiente de nuevo 
por el parón económico y el confinamiento. El coronavirus 
ha sido la estocada para los que tienen entre 30 y 40 años, y 
tras dos de las seis semanas de confinamiento, el pasado 2 de 
abril, el ministro de Inclusión, Seguridad Social y Migraciones, 
José Luis Escrivá, ponía encima de la mesa las primeras cifras 
del impacto laboral causada por la COVID-19: eran 900 .000 
afiliados menos, números similares a la gran recesión del 
2008. Pero, la (mal llamada) «generación perdida» se llevaba 
la peor parte, y el paro registrado entre los menores de 25 
años subió de febrero a marzo un 10 %, entre los jóvenes de 
entre 25 y 29 años escaló a un 16 %, y para los que tienen 
entre 30 y 44 años, un 13,4 %. El 53 % de la pérdida de 
empleos fue para los menores de 35 años, a pesar de que 
suponen apenas el 25 % de los trabajadores.

Si comparamos estas franjas de edad, en 2008, los jóvenes 
de entre 25 y 29 años tenían un sueldo anual, con el IPC 
actualizado, de alrededor de 19.400 euros de media. En 
2017, esa misma franja de edad ganaba de media 16.400, un 
15 % menos. Lo mismo ocurre en el siguiente tramo, de 30 a 
34: los casi 23.000 que ganaban de media se han reducido a 
20 .000 euros .

Concretamente en la Comunitat Valenciana, los últimos 
datos disponibles de julio de 2019 sobre cifras de población 
según el INE, los valencianos de 16 a 35 años, ambos 
inclusive, que pertenecen a esta generación son aproximada-
mente un millón (1.052.707) y suponen el 21 % del total de 
los valencianos .

Por todo ello, el Grupo Parlamentario Ciudadanos presenta 
la siguiente propuesta de resolución:

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

Las Corts Valencianes instan al Consell a:

1. Instar al Consell a introducir incentivos fiscales para 
potenciar la contratación de los menores de 35 años en la 
Comunitat Valenciana .

dels articles 164 i següents del Reglament de les Corts 
Valencianes, presenten la proposició no de llei de tramitació 
ordinària següent davant la Comissió de Política Social i 
Ocupació, per a ajudar a minimitzar els efectes de la COVID-
19 sobre els joves menors de 35 anys .

 
EXPOSICIÓ DE MOTIUS

La desocupació a Espanya ha sigut històricament alta entre la 
joventut, i ha arribat a taxes molt preocupants durant l’última 
dècada. Si l’any 2005 l’atur juvenil rondava el 20 %, en 2012 
assolia el 50 % i duplicava la mitjana europea. En l’actualitat, 
la mitat de la destrucció d’ocupació des de l’inici de la crisi 
del coronavirus correspon a menors de 35 anys . Aquesta 
generació està caracteritzada per la seua bona formació 
universitària o cicles formatius (FP), domini d’idiomes i 
especialització en molts casos amb màsters i postgraus.

 
Aquesta generació va arribar a suportar durant l’anterior 
crisi una taxa d’atur del 55 %, i guanyar mil euros en aquells 
anys de dura crisi econòmica semblava una cosa inassolible . 
Ara, tornen a estar en la diana de la falta d’oportunitats i la 
incapacitat de desenvolupar un projecte de vida independent 
de nou per l’aturada econòmica i el confinament. El coronavi-
rus ha sigut l’estocada per als que tenen entre 30 i 40 anys, i 
després de dos de les sis setmanes de confinament, el passat 
2 d’abril, el ministre d’Inclusió, Seguretat Social i Migracions, 
José Luis Escrivá, posava damunt de la taula les primeres 
xifres de l’impacte laboral causada per la COVID-19: eren 
900.000 afiliats menys, números similars a la gran recessió 
del 2008. Però, la (mal anomenada) «generació perduda» 
s’emportava la pitjor part, i l’atur registrat entre els menors 
de 25 anys va pujar de febrer a març un 10 %, entre els 
joves entre 25 i 29 anys va escalar a un 16 %, i per als que 
tenen entre 30 i 44 anys, un 13,4 %. El 53 % de la pèrdua 
d’ocupacions va ser per als menors de 35 anys, a pesar que 
suposen a penes el 25 % dels treballadors.

Si comparem aquestes franges d’edat, en 2008, els joves 
entre 25 i 29 anys tenien un sou anual, amb l’IPC actualitzat, 
al voltant de 19.400 euros de mitjana. En 2017, aquesta 
mateixa franja d’edat guanyava de mitjana 16.400, un 15 % 
menys. El mateix s’esdevé en el següent tram, de 30 a 34: els 
quasi 23 .000 que guanyaven de mitjana s’han reduït a 20 .000 
euros .

Concretament en la Comunitat Valenciana, les últimes dades 
disponibles de juliol de 2019 sobre xifres de població segons 
l’INE, els valencians de 16 a 35 anys, els dos inclosos, que 
pertanyen a aquesta generació són aproximadament un milió 
(1.052.707) i suposen el 21 % del total dels valencians. 

Per tot això, el Grup Parlamentari Ciudadanos presenta la 
proposta de resolució següent:

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

Les Corts Valencianes insten el Consell a:

1. Instar el Consell a introduir incentius fiscals per a poten-
ciar la contractació dels menors de 35 anys en la Comunitat 
Valenciana .
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2 . Instar al Consell a aumentar los incentivos a las empresas 
que mantengan los empleos de los menores de 35 años en la 
Comunitat Valenciana .

3 . Instar al Consell a desarrollar iniciativas con el mayor 
consenso posible para disminuir la tasa de paro entre las 
personas menores de 35 años .

Palau de las Corts Valencianes 
València, 1 de junio de 2020 

Cristina Gabarda Ortín 
Carlos Gracia Calandín 

Yaneth Giraldo Jiménez

Proposición no de ley sobre la tarjeta del mayor, presentada 
por el Grupo Parlamentario Compromís (RE número 19.185)

A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Nathalie Torres Garcia i Mònica Álvaro Cerezo, diputada y 
portavoz adjunta, respectivamente, del Grupo Parlamentario 
Compromís, de acuerdo con los artículos 164 y siguientes del 
Reglamento de las Corts Valencianes, presentan la siguiente 
proposición no de ley, de tramitación ordinaria, sobre la 
tarjeta del mayor, para que se sustancie en la Comisión de 
Políticas Sociales y Empleo.

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

En el año 2012 la Generalitat creó la tarjeta del mayor, a 
través del Decreto 39/2012, de 2 de marzo, con el objetivo 
de «potenciar la máxima libertad, actividad y plena integra-
ción social y óptima calidad de vida de los mayores» y de 
ampliar y simplificar el acceso a servicios y prestaciones de 
este colectivo . Con este decreto se ponía a disposición de las 
personas mayores un catálogo de servicios y prestaciones a 
las que acceder con la tarjeta, como por ejemplo descuentos 
en el acceso a la cultura y ofertas en determinados estable-
cimientos o servicios de salud . Por su parte, la Generalitat 
tendría que subscribir convenios y contactos con otras 
administraciones o con entidades públicas o privadas para 
incrementar las ofertas de las prestaciones y de los servicios 
incluidos en el susodicho catálogo .

Su funcionamiento hasta ahora no es despreciable, pero 
ocho años después es hora de revisar este decreto y de 
actualizarlo al momento actual y a las nuevas necesidades 
de las personas mayores. El envejecimiento de la población 
valenciana es una realidad cada vez más palmaria. 
Actualmente, una de cada cinco personas valencianas es 
mayor de 65 años y la población mayor de 80 años crece 
de manera constante . Ante esto tenemos retos como el 
envejecimiento activo y saludable, la lucha contra la soledad, 
el fomento de la autonomía, el acceso a las nuevas tecnolo-
gías o la lucha contra la exclusión .

En este sentido, la Conselleria de Igualdad y Políticas 
Inclusivas está elaborando, de manera participada, la 
Estrategia Valenciana de Envejecimiento Activo y Lucha 
contra la Soledad no Deseada, la cual tendrá que guiar 
las acciones en esta materia durante los próximos años 
(2020-2025) . Concretamente, las líneas de trabajo son: la 
inclusión y la acción de los servicios públicos; la convivencia 
y la solidaridad intergeneracional; la autonomía personal y 

2 . Instar el Consell a augmentar els incentius a les empreses 
que mantinguen els llocs de treball dels menors de 35 anys 
en la Comunitat Valenciana .

3 . Instar el Consell a desenvolupar iniciatives amb el major 
consens possible per a disminuir la taxa d’atur entre les 
persones menors de 35 anys .

Palau de les Corts Valencianes 
València, 1 de juny de 2020 

Cristina Gabarda Ortín 
Carlos Gracia Calandín 

Yaneth Giraldo Jiménez

Proposició no de llei sobre la targeta del major, presentada 
pel Grup Parlamentari Compromís (RE número 19.185)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Nathalie Torres Garcia i Mònica Álvaro Cerezo, diputada i 
portaveu adjunta, respectivament, del Grup Parlamentari 
Compromís, d’acord amb els articles 164 i següents del 
Reglament de les Corts Valencianes, presenten la proposició 
no de llei següent, de tramitació ordinària, sobre la targeta 
del major, perquè se substancie en la Comissió de Polítiques 
Socials i Ocupació .

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

L’any 2012 la Generalitat va crear la targeta del major, a 
través del Decret 39/2012, de 2 de març, amb l’objectiu de 
«potenciar la màxima llibertat, activitat i plena integració 
social i òptima qualitat de vida dels majors» i d’ampliar i 
simplificar l’accés a serveis i prestacions d’aquest col·lectiu. 
Amb aquest decret es posava a disposició de les persones 
majors un catàleg de serveis i prestacions a les quals accedir 
amb la targeta, com ara descomptes en l’accés a la cultura i 
ofertes en determinats establiments o serveis de salut . Per 
la seua banda, la Generalitat hauria de subscriure convenis 
i contactes amb altres administracions o amb entitats 
públiques o privades per a incrementar les ofertes de les 
prestacions i dels serveis inclosos en el susdit catàleg . 

El seu funcionament fins ara no és menyspreable, però vuit 
anys després és hora de revisar aquest decret i d’actualitzar-
lo al moment actual i a les noves necessitats de les persones 
majors . L’envelliment de la població valenciana és una realitat 
cada vegada més palmària . Actualment, una de cada cinc 
persones valencianes és major de 65 anys i la població major 
de 80 anys creix de manera constant. Davant d’això tenim 
reptes com l’envelliment actiu i saludable, la lluita contra 
la soledat, el foment de l’autonomia, l’accés a les noves 
tecnologies o la lluita contra l’exclusió . 

En aquest sentit, la Conselleria d’Igualtat i Polítiques 
Inclusives està elaborant, de manera participada, la 
Estratègia Valenciana d’Envelliment Actiu i Lluita contra 
la Soledat no Desitjada, la qual haurà de guiar les accions 
en aquesta matèria durant els pròxims anys (2020-2025) . 
Concretament, les línies de treball són: la inclusió i 
l’acció dels serveis públics; la convivència i la solidaritat 
intergeneracional; l’autonomia personal i els bons tractes; 
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los buenos tratos; la participación, y el reto demográfico y la 
despoblación y las migraciones .

Hay que recordar que, tal como recoge nuestro Estatuto de 
autonomía en el artículo 49, la Generalitat tiene competencia 
exclusiva en materia de servicios sociales, y en el artículo 10 
establece que la Generalitat se centrará primordialmente en 
la participación y la protección de las personas mayores .

Es el momento, pues, de que la tarjeta del mayor se adapte 
a la nueva realidad social con un funcionamiento más ágil 
y accesible y que, además, aglutine a todas las tarjetas 
existentes a nivel municipal, dado que actualmente hay 
entidades locales que cuentan con este instrumento que, 
desgraciadamente, no está coordinado con los servicios y las 
prestaciones autonómicas, de forma que en algunos casos las 
personas mayores deben tener dos tarjetas diferentes .

Por todo esto presentamos la siguiente

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

1. Las Corts Valencianes instan al Consell a modificar el 
Decreto 39/2012, de 2 de marzo, del Consell, por el que crea 
la tarjeta del mayor, a fin de adaptarlo a la realidad de las 
personas mayores del siglo xxi en el marco de la Estrategia 
Valenciana de Envejecimiento Activo y Lucha contra la 
Soledad no Deseada .

2 . Así mismo, se insta al Consell a que la futura tarjeta del 
mayor aglutine a todas las tarjetas existentes en el ámbito 
municipal, a fin de unificar las prestaciones y los servicios que 
ofrecen las entidades locales y la Generalitat .

3. Por último, se insta al Consell a realizar campañas comu-
nicativas para difundir este instrumento entre las personas 
mayores, así como campañas de sensibilización, en colabora-
ción con las entidades locales, para que los establecimientos 
comerciales se adhieran al catálogo de la tarjeta del mayor de 
la Generalitat .

Corts Valencianes, 4 de junio de 2020 
Nathalie Torres Garcia 
Mònica Álvaro Cerezo

Proposición no de ley sobre las ayudas de urgencia para 
autónomos que desarrollan su labor exclusivamente en 
pueblos con riesgo de despoblación, presentada por el 
Grupo Parlamentario Socialista (RE número 19.281)

A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Carlos Laguna Asensi, Paco Gil García y Sabina Escrig Monzó, 
diputados y portavoz adjunta, respectivamente, del Grupo 
Parlamentario Socialista, de acuerdo con el artículo 164.3 del 
Reglamento de las Corts Valencianes, presentan la siguiente 
proposición no de ley de tramitación ordinaria para su 
debate en la Comisión de Política social y Empleo, sobre las 
ayudas de urgencia para autónomos que desarrollan su labor 
exclusivamente en pueblos con riesgo de despoblación .

la participació, i el repte demogràfic i la despoblació i les 
migracions .

Cal recordar que, tal com recull el nostre Estatut 
d’autonomia en l’article 49, la Generalitat té competència 
exclusiva en matèria de serveis socials, i en l’article 10 
estableix que la Generalitat se centrarà primordialment en la 
participació i la protecció de les persones majors .

És el moment, doncs, que la targeta del major s’adapte a la 
nova realitat social amb un funcionament més àgil i accessi-
ble i que, a més, a més, aglutine totes les targetes existents a 
nivell municipal, atès que actualment hi ha entitats locals que 
disposen d’aquest instrument que, malauradament, no està 
coordinat amb els serveis i les prestacions autonòmiques, de 
manera que en alguns casos les persones majors han de tenir 
dues targetes diferents .

Per tot això presentem la següent

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

1. Les Corts Valencianes insten el Consell a modificar el 
Decret 39/2012, de 2 de març, del Consell, pel qual crea la 
targeta del major, a fi d’adaptar-lo a la realitat de les persones 
majors del segle xxi en el marc de l’Estratègia Valenciana 
d’Envelliment Actiu i Lluita contra la Soledat no Desitjada. 

2 . Així mateix, s’insta el Consell que la futura targeta 
del major aglutine totes les targetes existents en l’àmbit 
municipal, a fi d’unificar les prestacions i els serveis que 
ofereixen les entitats locals i la Generalitat .

3. Per últim, s’insta el Consell a realitzar campanyes 
comunicatives per a difondre aquest instrument entre les 
persones majors, així com campanyes de sensibilització, en 
col·laboració amb les entitats locals, perquè els establiments 
comercials s’adherisquen al catàleg de la targeta del major de 
la Generalitat .

Corts Valencianes, 4 de juny de 2020 
Nathalie Torres Garcia 
Mònica Álvaro Cerezo

Proposició no de llei sobre les ajudes d’urgència per a 
autònoms que desenvolupen la seua labor exclusivament 
en pobles amb risc de despoblació, presentada pel Grup 
Parlamentari Socialista (RE número 19.281)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Carlos Laguna Asensi, Paco Gil García i Sabina Escrig 
Monzó, diputats i portaveu adjunta, respectivament, del 
Grup Parlamentari Socialista, d’acord amb l’article 164.3 del 
Reglament de les Corts Valencianes, presenten la proposició 
no de llei següent, de tramitació ordinària, perquè siga 
debatuda en la Comissió de Política social i Ocupació, sobre 
les ajudes d’urgència per a autònoms que desenvolupen la 
seua labor exclusivament en pobles amb risc de despoblació .
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EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

Es sabida la preocupación del Consell de la Generalitat sobre 
que «los municipios tengan los servicios públicos garanti-
zados, que se creen puestos de trabajo y que se mejore la 
movilidad de sus habitantes», en un intento de poner freno 
a la despoblación de muchas localidades de interior de la 
Comunitat Valenciana, en las que vive el 20 % de nuestra 
población, y, entre otras herramientas para paliar esta 
situación, se puso en marcha la llamada Agenda Valenciana 
contra la Despoblación, que tiene su sede en Castelló de la 
Plana, en la provincia con un mayor número de pueblos de 
interior que corren el riesgo de desaparecer, y en 2018 se 
creó un fondo de cooperación municipal dotado con tres 
millones de euros .

En nuestra Comunitat existen 143 municipios menores 
de 500 habitantes en riesgo de despoblación, 74 son de la 
provincia de Castellón, 46 de la de Valencia y 23 de la de 
Alicante, y alguno de ellos en grave riesgo de desaparición .

Al efecto, en estos dos años atrás se ha articulado una 
línea de ayudas para la ubicación de servicios que habían 
desaparecido, como la instalación de cajeros automáticos 
con el fin de que su población, con el problema añadido del 
envejecimiento en muchos casos y personas con movilidad 
reducida, no tengan que desplazarse fuera de sus límites 
municipales para poder obtener dinero .

Por otra parte, los profesionales de farmacia de estos 
pequeños núcleos poblacionales, ante la imposibilidad de 
mantener su servicio con unos bajos ingresos producto de 
la venta de medicamentos o los que expenden a cargo de la 
Seguridad Social, han solicitado a los ayuntamientos de estas 
poblaciones que les cedan algún local de manera gratuita 
para no tener que pagar el alquiler que no pueden soportar 
por la facturación que realizan.

Con motivo de la crisis sanitaria de la COVID-19, que ha 
cambiado nuestras vidas de una forma sin precedentes 
y repentina, la pandemia también ha provocado daños econó-
micos colaterales, que han llegado al interior de nuestra 
geografía y que han provocado, en pequeños negocios 
regentados por algún autónomo, situaciones absolutamente 
atípicas que no les permiten recibir las ayudas para este 
colectivo que al mismo han destinado tanto el gobierno 
central como la Generalitat. Es el caso, entre otros, de los 
autónomos que regentan pequeños establecimientos que 
constan de bar y tienda. Bar que se mantiene a duras penas 
con las visitas y consumiciones de los visitantes y turistas 
los fines de semana, y tienda que sirve puntualmente a los 
vecinos del pueblo aquellos alimentos y suministros básicos 
como son pan, fruta, verdura, agua, carne, pescado, menajes 
de limpieza e higiene, etc.

La crisis sanitaria y el confinamiento han obligado a cesar 
toda la actividad del bar regentado sin obtener ni un solo 
ingreso para el mantenimiento familiar, pero, para no 
abandonar a los vecinos en esta situación y seguir sumi-
nistrándoles esos alimentos y necesidades primarias, han 
continuado con la tienda abierta . 

Esta situación les ha significado una reducción drástica de 
su facturación (0 euros en el bar) teniendo que devolver 
facturas de mercancía adquirida o solicitar préstamos, y, 
por otra parte, al no reducir toda su actividad por mantener 

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

És sabuda la preocupació del Consell de la Generalitat sobre 
el fet que «els municipis tinguen els serveis públics garantits, 
que s’hi creen llocs de treball i que es millore la mobilitat dels 
seus habitants», en un intent de posar fre a la despoblació 
de moltes localitats d’interior de la Comunitat Valenciana, 
en les quals viu el 20 % de la nostra població, i, entre altres 
eines per a pal·liar aquesta situació, es va posar en marxa 
l’anomenada Agenda Valenciana contra la Despoblació, que 
té la seu a Castelló de la Plana, a la província amb un major 
nombre de pobles d’interior que corren el risc de desaparèi-
xer, i en 2018 es va crear un fons de cooperació municipal 
dotat amb tres milions d’euros . 

A la nostra Comunitat hi ha 143 municipis menors de 500 
habitants en risc de despoblació, 74 són de la província de 
Castelló, 46 de la de València i 23 de la d’Alacant, i algun d’ells 
en greu risc de desaparició .

A aquest efecte, en aquests dos anys arrere s’ha articulat 
una línia d’ajudes per a la ubicació de serveis que havien 
desaparegut, com la instal·lació de caixers automàtics amb 
la finalitat que la seua població, amb el problema afegit 
de l’envelliment en molts casos i persones amb mobilitat 
reduïda, no hagen de desplaçar-se fora dels límits municipals 
per a poder obtenir diners .

D’altra banda, els professionals de farmàcia d’aquests 
xicotets nuclis poblacionals, davant la impossibilitat de 
mantenir el seu servei amb uns baixos ingressos producte 
de la venda de medicaments o els que expenen a càrrec de la 
Seguretat Social, han sol·licitat als ajuntaments d’aquestes 
poblacions que els cedisquen algun local de manera gratuïta 
per no haver de pagar el lloguer que no poden suportar per la 
facturació que realitzen.

Amb motiu de la crisi sanitària de la COVID-19, que ha 
canviat les nostres vides d’una forma sense precedents i 
sobtada, la pandèmia també ha provocat danys econòmics 
col·laterals, que han arribat a l’interior de la nostra geografia 
i que han provocat, en xicotets negocis regentats per algun 
autònom, situacions absolutament atípiques que no els 
permeten rebre les ajudes per a aquest col·lectiu que hi 
han destinat tant el govern central com la Generalitat . És 
el cas, entre altres, dels autònoms que regenten xicotets 
establiments que consten de bar i botiga. Bar que es manté 
amb prou faenes amb les visites i les consumicions dels 
visitants i turistes els caps de setmana, i botiga que serveix 
puntualment als veïns del poble els aliments i subministra-
ments bàsics com són pa, fruita, verdura, aigua, carn, peix, 
paraments de neteja i higiene, etc . 

La crisi sanitària i el confinament han obligat a cessar tota 
l’activitat del bar regentat sense obtenir ni un sol ingrés per 
al manteniment familiar, però, per a no abandonar els veïns 
en aquesta situació i continuar subministrant-los aquests 
aliments i necessitats primàries, han continuat amb la botiga 
oberta . 

Aquesta situació els ha significat una reducció dràstica de la 
facturació (0 euros en el bar) i han hagut de retornar factures 
de mercaderia adquirida o sol·licitar préstecs, i, d’altra banda, 
en no reduir tota la seua activitat per mantenir el servei de 
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el servicio de tienda abierta, no han podido acceder a las 
ayudas públicas para autónomos o préstamos ICO, mientras 
tienen que seguir pagando la cuota mensual de autónomo, el 
trimestre de IVA, los gastos de luz, agua, alquiler en algunos 
casos . . ., que, sin ascender a grandes cantidades, sí que dejan 
a estos autónomos y emprendedores en una situación 
dramática económicamente hablando, por la que alguno 
de ellos, desilusionados por no poder acceder a ningún tipo 
de ayudas y al mismo tiempo necesitados de las mismas, 
piensa en abandonar la actividad por no poder hacer frente 
a proveedores y pedidos de reposición para continuar 
atendiendo las necesidades de los vecinos .

El cierre de estos pequeños establecimientos de bar y tienda 
supondría otro duro golpe para algunos municipios sumidos en 
la despoblación y un gran paso atrás para la política de repobla-
ción emprendida por nuestra administración autonómica .

Por otro lado, y con ocasión de esta crisis sanitaria y el 
cambio de hábitos que puede suponer, es posible que algunas 
personas elijan las zonas de interior tanto para vivir como 
para hacer turismo. En ambos casos, la falta de un servicio 
como el descrito sería disuasorio para elegir una u otra 
alternativa .

Por todo lo expuesto, el Grupo Parlamentario Socialista 
presenta la siguiente

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

Las Corts Valencianes instan al Consell de la Generalitat a:

1 . Articular ayudas económicas especiales de emergencia, 
en el marco del escudo social y de acuerdo con la Agenda 
Avant de lucha contra la despoblación, en los municipios 
valencianos, para que puedan acogerse las personas trabaja-
doras autónomas en municipios con riesgo de despoblación, 
donde contribuyen de manera decisiva al desarrollo, a la 
creación de empleo y, en definitiva, a la fijación de población 
en los pueblos de la Comunitat Valenciana, para atender las 
necesidades de mantenimiento de la actividad económica 
de estos establecimientos y salvaguardar así el servicio a 
los vecinos y vecinas . Dicha articulación, entre otras, se 
fundamentará en y contemplará:

a) El diseño de un mecanismo de financiación del Institut 
Valencià de Finances (IVF), con un 0 % de  interés, para cubrir 
necesidades de liquidez para apoyar gastos operativos y 
corrientes tales como gastos de alquiler, cuotas de préstamos 
hipotecarios, gasto de adquisición de stock y diversos gastos 
corrientes .

b) La financiación de ayudas extraordinarias para autónomas 
y autónomos en municipios con población inferior a 
5 .000 habitantes para aquellas actividades que han 
quedado suspendidas a consecuencia de la declaración del 
estado de alarma para la gestión de la situación de crisis 
sanitaria ocasionada por la COVID-19, así como dar soporte 
económico de forma directa al comercio minorista en el 
ámbito rural, especialmente a las personas trabajadoras por 
cuenta propia o autónomas, para minimizar el impacto de la 
COVID-19 y posibilitar que se produzca lo antes posible un 
relanzamiento de la actividad comercial.

c) La reactivación del pequeño comercio mediante el apoyo 
e impulso para difundir y promocionar las ventas en línea, 

botiga oberta, no han pogut accedir a les ajudes públiques 
per a autònoms o préstecs ICO, mentre han de continuar 
pagant la quota mensual d’autònom, el trimestre d’IVA, les 
despeses de llum, aigua, lloguer en alguns casos . . ., que, sense 
ascendir a grans quantitats, sí que deixen aquests autònoms 
i emprenedors en una situació dramàtica econòmicament 
parlant, per la qual algun d’ells, desil·lusionats per no poder 
accedir a cap mena d’ajudes i al mateix temps necessitats 
d’aquestes, pensa a abandonar l’activitat per no poder fer 
front a proveïdors i comandes de reposició per a continuar 
atenent les necessitats dels veïns . 

El tancament d’aquests xicotets establiments de bar i botiga 
suposaria un altre dur colp per a alguns municipis sumits 
en la despoblació i un gran pas arrere per a la política de 
repoblació empresa per la nostra administració autonòmica .

D’altra banda, i en ocasió d’aquesta crisi sanitària i el canvi 
d’hàbits que pot suposar, és possible que algunes persones 
trien les zones d’interior tant per a viure com per a fer 
turisme. En tots dos casos, la falta d’un servei com el descrit 
seria dissuasiu per a triar una o altra alternativa . 

Per tot el que s’ha exposat, el Grup Parlamentari Socialista 
presenta la següent

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

Les Corts Valencianes insten el Consell de la Generalitat a:

1 . Articular ajudes econòmiques especials d’emergència, 
en el marc de l’escut social i d’acord amb l’Agenda Avant de 
lluita contra la despoblació, als municipis valencians, perquè 
puguen acollir-s’hi les persones treballadores autònomes 
en municipis amb risc de despoblació, on contribueixen de 
manera decisiva al desenvolupament, a la creació d’ocupació 
i, en definitiva, a la fixació de població als pobles de la 
Comunitat Valenciana, per a atendre les necessitats de 
manteniment de l’activitat econòmica d’aquests establiments 
i salvaguardar així el servei als veïns i veïnes . Aquesta 
articulació, entre altres, s’hi fonamentarà i preveurà: 

a) El disseny d’un mecanisme de finançament de l’Institut 
Valencià de Finances (IVF), amb un 0 % d’interès,  per a 
cobrir necessitats de liquiditat per a donar suport a despeses 
operatives i corrents com ara despeses de lloguer, quotes de 
préstecs hipotecaris, despesa d’adquisició d’estoc i diverses 
despeses corrents .

b) El finançament d’ajudes extraordinàries per a autònomes 
i autònoms en municipis amb població inferior a 5 .000 
habitants per a aquelles activitats que han quedat suspeses 
a conseqüència de la declaració de l’estat d’alarma per a 
la gestió de la situació de crisi sanitària ocasionada per la 
COVID-19, com  també donar suport econòmic de manera 
directa al comerç minorista en l’àmbit rural, especialment a 
les persones treballadores per compte propi o autònomes, 
per a minimitzar l’impacte de la COVID-19 i possibilitar que 
es produïsca al més prompte possible un rellançament de 
l’activitat comercial .

c) La reactivació del xicotet comerç mitjançant el suport i 
l’impuls per a difondre i promocionar les vendes en línia, com 
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así como también posicionar a los productores locales en 
plataformas de venta digital .

d) La formación y asesoramiento en nuevos protocolos de 
garantía libre de virus para la reactivación del sector turístico 
rural .

e) Ayudas para el mantenimiento de la situación de alta de las 
personas trabajadoras autónomas o por cuenta propia del 
ámbito rural (empadronadas en un municipio de la Comunitat 
Valenciana con población inferior a 5 .000 habitantes) en 
el régimen especial de trabajadores por cuenta propia o 
autónomos (Reta) mediante ayudas económicas .

Corts Valencianes, 12 de junio de 2020 
Carlos Laguna Asensi 

Paco Gil García 
Sabina Escrig Monzó

Proposición no de ley sobre las protecciones 
socioeconómicas de los trabajadores y trabajadoras 
de plataformas digitales, presentada por el Grupo 
Parlamentario Compromís (RE número 19.294)

A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Mònica Álvaro Cerezo, portavoz adjunta del Grupo 
Parlamentario Compromís, de acuerdo con los artículos 
164 y siguientes del Reglamento de las Corts Valencianes, 
presenta la siguiente proposición no de ley, de tramitación 
ordinaria, sobre las protecciones socioeconómicas de los 
trabajadores y trabajadoras de plataformas digitales, ante la 
Comisión de Política Social y Empleo:

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

La tecnología ofrece nuevas maneras de poner en contacto 
a trabajadores y clientes a través de plataformas de reparto 
digital. Estas plataformas posibilitan la ejecución de distintos 
servicios a través de internet por medio de la coordinación y 
gestión de las tareas utilizando algoritmos automatizados. Se 
calcula que el empleo en las plataformas digitales de reparto 
supera la cifra de 15.000 personas en el Estado español.

En el informe de Labora y la Universitat de València «El 
trabajo en plataformas digitales en la Comunitat Valenciana» 
(2019) se ponen de manifiesto cuestiones tan importantes 
como la pérdida del poder de negociación y la pérdida de 
derechos consolidados . Destaca también «la importancia 
de regularizar la utilización incorrecta por parte de algunas 
plataformas de la figura del autónomo y reconocer la 
laboralidad de los trabajos y sus derechos laborales». Las 
empresas que utilizan plataformas digitales para ofrecer sus 
bienes y servicios actúan de intermediarias entre los clientes 
y la persona que realiza la prestación. Desgraciadamente, en 
demasiadas ocasiones, esta novedad tecnológica se utiliza en 
el ámbito de la prestación de trabajo como excusa para camu-
flar relaciones laborales haciéndolas pasar por mercantiles.

Una de las fórmulas más conocidas de las plataformas 
digitales que coordinan transacciones mediante el uso de 
algoritmos son las de reparto de paquetería, mensajería y 
comida realizadas por los repartidores que, mediante el uso 
de su propio medio de transporte individual —la mayor de las 

també posicionar els productors locals en plataformes de 
venda digital .

d) La formació i l’assessorament en nous protocols de 
garantia lliure de virus per a la reactivació del sector turístic 
rural .

e) Ajudes per al manteniment de la situació d’alta de les 
persones treballadores autònomes o per compte propi de 
l’àmbit rural (empadronades en un municipi de la Comunitat 
Valenciana amb població inferior a 5 .000 habitants) en el 
règim especial de treballadors per compte propi o autònoms 
(Reta) mitjançant ajudes econòmiques .

Corts Valencianes, 12 de juny de 2020 
Carlos Laguna Asensi 

Paco Gil García 
Sabina Escrig Monzó

Proposició no de llei sobre les proteccions 
socioeconòmiques dels treballadors i les treballadores de 
plataformes digitals, presentada pel Grup Parlamentari 
Compromís (RE número 19.294)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Mònica Álvaro Cerezo, portaveu adjunta del Grup 
Parlamentari Compromís, d’acord amb els articles 164 i 
següents del Reglament de les Corts Valencianes, presenta la 
proposició no de llei següent, de tramitació ordinària, sobre 
les proteccions socioeconòmiques dels treballadors i les 
treballadores de plataformes digitals, davant la Comissió de 
Política Social i Ocupació:

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

La tecnologia ofereix noves maneres de posar en contacte 
treballadors i clients a través de plataformes de repartiment 
digital . Aquestes plataformes possibiliten l’execució de 
diversos serveis a través d’internet per mitjà de la coordinació 
i la gestió de les tasques utilitzant algorismes automatitzats. Es 
calcula que l’ocupació en les plataformes digitals de reparti-
ment supera la xifra de 15.000 persones a l’Estat espanyol.

En l’informe de Labora i la Universitat de València «El 
treball en plataformes digitals a la Comunitat Valenciana» 
(2019) es posen de manifest qüestions tan importants 
com la pèrdua del poder de negociació i la pèrdua de drets 
consolidats. Destaca també «la importància de regularitzar 
la utilització incorrecta per part d’algunes plataformes 
de la figura de l’autònom i reconèixer la laboralitat dels 
treballs i els seus drets laborals». Les empreses que utilitzen 
plataformes digitals per a oferir els seus béns i serveis actuen 
d’intermediàries entre els clients i la persona que realitza la 
prestació . Desgraciadament, massa vagades, aquesta novetat 
tecnològica s’utilitza en l’àmbit de la prestació de treball com 
a excusa per a camuflar relacions laborals fent-les passar per 
mercantils .

Una de les fórmules més conegudes de les plataformes digi-
tals que coordinen transaccions mitjançant l’ús d’algorismes 
són les de repartiment de paqueteria, missatgeria i menjar 
realitzades pels repartidors que, mitjançant l’ús del seu propi 
mitjà de transport individual —la major de les vegades amb 
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veces con una bicicleta— se encargan de repartir los produc-
tos que los clientes han solicitado a través de plataformas 
como por ejemplo Deliveroo, Glovo o Ubereats .

Pero también se da con plataformas que ejercen otras 
actividades, como pueden ser de transportes (Cabify y 
Uber), de limpieza u otros servicios en el domicilio (Clintu, 
Flycleanners, GetYourHero, Mr. Jeff, Taskrabbit, Wayook.
nes), de cuidado de personas dependientes (Aludo, Cuideo, 
Cuidum, Interdomicilio) o de guías turísticas y agencias de 
viajes (Feel The City Tours, Frikitrip, Leaf.com, Ogo Tours, 
Play&Go, Sandema) .

Para un sector importante de las plataformas digitales, se 
ha convertido en el eje de su modelo de negocio, puesto 
que, bajo la apariencia de la creación de nuevas empresas 
tecnológicas, las personas trabajadoras pasan a ser trabaja-
dores intermediarios, etiquetados como autónomos, que son 
pagados por cada tarea completada, en vez de ser empleados 
a través de contratos de trabajo regulares que incluyan una 
protección social .

Estos trabajadores y trabajadoras, por lo tanto, acaban 
dependiendo de las tareas que les son asignadas por un 
algoritmo en las que se generan situaciones laborales muy 
precarias. Muchas de las personas que trabajan luchan 
por obtener un ingreso suficiente, incluso cuando trabajan 
a tiempo completo, lo que las condena a la inseguridad y 
la inestabilidad económica. En última instancia, la falta 
de contratación regular supone la pérdida de garantías y 
derechos legales en materia de jornada, salarios, periodos de 
descanso y permisos, vacaciones, salud laboral y seguridad 
laboral, lo que significa que estas personas trabajadoras 
están obligadas a continuar trabajando cuando están enfer-
mas o se ven abocadas a dejar de tener ingresos en estas 
situaciones. Muchas plataformas tampoco están dispuestas a 
proporcionar formación profesional, puesto que temen que, 
otorgando esta capacitación, pueda obligarles a reconocer 
a estas personas como empleados con los derechos que ello 
supone .

Otra particularidad de este tipo de trabajo es que pueden 
ser fácilmente reemplazados por otras personas, dado que, 
al no estar organizados y al ser considerados autónomos de 
su trabajo no tienen poder de negociación ante la plataforma 
para la que prestan el servicio. Esto genera dificultades a la 
hora de defender sus derechos. Los sindicatos organizados y 
las cooperativas de trabajadores pueden ser muy eficientes 
en el equilibrio de la distribución del poder entre empresa 
y trabajador, a pesar de que algunas plataformas intentan 
evitar su desarrollo; así vemos grupos de trabajadores 
autoorganizándose como es el caso de Riders por Derechos.

Distintas sentencias han dictaminado que las personas 
trabajadoras de plataformas digitales tienen que ser recono-
cidas como personas empleadas. Así lo especificó la primera 
sentencia que se dictaminó en el Estado español por el Juzgado 
de lo Social Número 5 de València, que consideró la relación 
entre los repartidores y la compañía como una relación laboral y 
no de transacciones entre autónomos y una empresa .

La pandemia de COVID-19 ha puesto al descubierto la 
dependencia que la sociedad tiene de este trabajo, y ahora hay 
que enfatizar que las personas que lo desarrollan no tienen en 
su mayoría protección legal y laboral . La crisis económica post-
COVID que estamos presenciando afectará los medios de vida 

una bicicleta— s’encarreguen de repartir els productes que 
els clients han sol·licitat a través de plataformes com ara 
Deliveroo, Glovo o Ubereats .

Però també es dóna amb plataformes que exerceixen altres 
activitats, com poden ser de transports (Cabify i Uber), de 
neteja o d’altres serveis al domicili (Clintu, Flycleanners, 
GetYourHero, Mr. Jeff, Taskrabbit, Wayook.nes), de 
cura de persones dependents (Aludo, Cuideo, Cuidum, 
Interdomicilio) o de guies turístiques i agències de viatges 
(Feel The City Tours, Frikitrip, Leaf.com, Ogo Tours, Play&Go, 
Sandema) .

Per a un sector important de les plataformes digitals, s’ha 
convertit en l’eix del seu model de negoci, ja que, sota 
l’aparença de la creació de noves empreses tecnològiques, 
les persones treballadores passen a ser treballadors inter-
mediaris, etiquetats com a autònoms, que són pagats per 
cada tasca completada, en lloc de ser contractats a través de 
contractes de treball regulars que incloguen una protecció 
social .

Aquests treballadors i treballadores, per tant, acaben 
depenent de les tasques que els són assignades per un 
algorisme en les quals es generen situacions laborals molt 
precàries. Moltes de les persones que hi treballen lluiten 
per obtenir un ingrés suficient, fins i tot quan treballen a 
temps complet, la qual cosa les condemna a la inseguretat 
i la inestabilitat econòmica. En última instància, la falta de 
contractació regular comporta la pèrdua de garanties i drets 
legals en matèria de jornada, salaris, períodes de descans i 
permisos, vacances, salut laboral i seguretat laboral, la qual 
cosa significa que aquestes persones treballadores estan 
obligades a continuar treballant quan estan malaltes o es 
veuen abocades a deixar de tenir ingressos en aquestes 
situacions. Moltes plataformes tampoc no estan disposades 
a proporcionar formació professional, ja que temen que, 
atorgant aquesta capacitació, puga obligar-los a reconèixer 
aquestes persones com a empleats amb els drets que això 
comporta .

Una altra particularitat d’aquesta mena de treball és que 
poden ser fàcilment reemplaçats per altres persones, atès 
que, en no estar organitzats i en ser considerats autònoms 
del seu treball no tenen poder de negociació davant la plata-
forma per a la qual presten el servei. Això genera dificultats 
a l’hora de defensar els seus drets. Els sindicats organitzats 
i les cooperatives de treballadors poden ser molt eficients 
en l’equilibri de la distribució del poder entre empresa i 
treballador, malgrat que algunes plataformes intenten evitar 
el seu desenvolupament; així veiem grups de treballadors 
autoorganitzant-se com és el cas de Riders per Drets.

Diferents sentències han dictaminat que les persones 
treballadores de plataformes digitals han de ser reconegudes 
com a persones empleades. Així ho va especificar la primera 
sentència que es va dictaminar en l’Estat espanyol pel Jutjat 
Social Número 5 de València, que va considerar la relació 
entre els repartidors i la companyia com una relació laboral i 
no de transaccions entre autònoms i una empresa .

La pandèmia de COVID-19 ha posat al descobert la 
dependència que la societat té d’aquest treball, i ara cal 
emfatitzar que les persones que el desenvolupen no tenen 
en la seua majoria protecció legal i laboral . La crisi econòmica 
post-COVID que estem presenciant afectarà els mitjans de 
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en los próximos años de gran parte de la clase trabajadora y, 
si no se ponen las medidas necesarias de protección de los 
trabajadores y trabajadoras, se corre el riesgo de incrementar 
aquellas situaciones que ya son de por sí mismo precarias .

Recientemente el Gobierno de España ha comunicado su 
compromiso de elaborar un proyecto de ley para proteger 
los derechos de las personas trabajadoras de plataformas 
digitales. Además, es necesario intensificar los controles e 
inspecciones, para también ir más allá y profundizar en el 
desarrollo de otro tipo de modelo laboral que sea justo y 
respetuoso con los derechos de las personas que participen 
en él, para asegurar que ninguna persona trabajadora sea 
forzada a ser precaria o trabaje en intolerables condiciones 
sin protección social ni independencia económica .

Por todo ello, presento la siguiente:

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

Las Corts Valencianes instan al Consell a:

1. En la capacidad de sus competencias, reforzar la actuación 
inspectora para garantizar el cumplimiento de los derechos 
de los trabajadores y trabajadoras de las plataformas 
digitales, así como continuar desarrollando la actuación 
mediadora de la Conselleria de Economía Sostenible 
con recomendaciones a las empresas e información a las 
personas trabajadoras .

2. Instar al Gobierno de España a impulsar con carácter de 
urgencia una ley específica para regular las peculiaridades 
del trabajo realizado mediante plataformas digitales y 
aplicaciones móviles, a fin de poner fin a la actual relación de 
trabajo no mercantil y poner fin a la situación de prolifera-
ción de falsos autónomos como consecuencia de ello .

3. Instar al Gobierno de España a dotar de más recursos 
humanos y económicos a la Inspección de Trabajo con el 
objetivo de incrementar la eficacia de la actuación inspectora 
y así garantizar:

a) Una protección social básica en materia de jornada, 
salarios, periodo de descanso y permisos, vacaciones, salud y 
seguridad laboral .

b) El derecho a la negociación colectiva de los trabajadores 
y trabajadoras sobre sus derechos laborales y la capacidad 
para formar sindicatos y cooperativas de las personas 
trabajadoras .

c) El acceso a formación y capacitación profesional.

d) La empleabilidad adecuada por parte de las plataformas 
digitales y no bajo la fórmula de falsos autónomos .

e) Una regulación y fiscalidad adecuadas de las plataformas 
digitales que refuerce la lucha contra la evasión fiscal.

f) La transparencia de los algoritmos y criterios utilizados 
para determinar la distribución de tareas y el precio que se 
paga a los trabajadores vinculados a las plataformas digitales .

Corts Valencianes, 10 de junio de 2020 
Mònica Álvaro Cerezo

vida en els pròxims anys de gran part de la classe treballadora 
i, si no es posen les mesures necessàries de protecció dels 
treballadors i treballadores, es corre el risc d’incrementar 
aquelles situacions que ja són per si mateix precàries .

Recentment el Govern d’Espanya ha comunicat el seu 
compromís d’elaborar un projecte de llei per a protegir els 
drets de les persones treballadores de plataformes digitals . 
A més a més, és necessari intensificar els controls i les 
inspeccions, per a també anar més enllà i aprofundir en el 
desenvolupament d’una altra mena de model laboral que 
siga just i respectuós amb els drets de les persones que hi 
participen, per assegurar que cap persona treballadora siga 
forçada a ser precària o treballe en intolerables condicions 
sense protecció social ni independència econòmica .

Per tot això, presente la següent:

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

Les Corts Valencianes insten el Consell a:

1. En la capacitat de les seues competències, reforçar 
l’actuació inspectora per tal de garantir el compliment dels 
drets dels treballadors i les treballadores de les plataformes 
digitals, com també continuar desenvolupant l’actuació 
mediadora de la Conselleria d’Economia Sostenible amb 
recomanacions a les empreses i informació a les persones 
treballadores .

2. Instar el Govern d’Espanya a impulsar amb caràcter 
d’urgència una llei específica per a regular les peculiaritats 
del treball realitzat mitjançant plataformes digitals i 
aplicacions mòbils, a fi de posar fi a l’actual relació de treball 
no mercantil i posar fi a la situació de proliferació de falsos 
autònoms com a conseqüència .

3. Instar el Govern d’Espanya a dotar de més recursos 
humans i econòmics la Inspecció de Treball amb l’objectiu 
d’incrementar l’eficàcia de l’actuació inspectora i així 
garantir:

a) Una protecció social bàsica en matèria de jornada, salaris, 
període de descans i permisos, vacances, salut i seguretat 
laboral .

b) El dret a la negociació col·lectiva dels treballadors i les 
treballadores sobre els seus drets laborals i la capacitat per a 
formar sindicats i cooperatives de les persones treballadores . 

c) L’accés a formació i capacitació professional .

d) L’ocupabilitat adequada per part de les plataformes digitals 
i no sota la fórmula de falsos autònoms .

e) Una regulació i una fiscalitat adequades de les plataformes 
digitals que reforce la lluita contra l’evasió fiscal.

f) La transparència dels algorismes i els criteris utilitzats per 
a determinar la distribució de tasques i el preu que es paga 
als treballadors vinculats a les plataformes digitals .

Corts Valencianes, 10 de juny de 2020 
Mònica Álvaro Cerezo
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Proposición no de ley sobre el teletrabajo, presentada por 
el Grupo Parlamentario Ciudadanos (RE número 19.079)

A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Carlos Gracia Calandín, Fernando Llopis Pascual y Ruth 
Merino Peña, diputados y portavoz adjunta del Grupo 
Parlamentario Ciudadanos, de acuerdo con los artículos 
164 y siguientes del Reglamento de las Corts Valencianes, 
presentan la siguiente proposición no de ley sobre el 
teletrabajo ante la Comisión de Industria, Comercio, Turismo 
y Nuevas Tecnologías:

Según el Instituto Nacional de Estadística, con datos previos 
a la crisis sanitaria de la COVID-19, solo el 4,8 % de los 
ocupados teletrabaja de manera habitual, menos de un 
millón de personas, y el 3 % lo hace de manera ocasional. En 
el ámbito europeo, según los datos de Eurostat, la media de 
la Unión Europea ha alcanzado el 9,9 % de teletrabajadores 
ocasionales, y algunos de los países de nuestro entorno 
cuentan con un porcentaje cercano al 15 %.

En España, entre las comunidades autónomas también hay 
diferencias y la Comunitat Valenciana se sitúa en la media, 
con el 4,8 % de trabajadores a distancia habituales.

Según un estudio de Randstad realizado en 33 países, al 
68,6 % de los empleados en España le gustaría teletrabajar, 
pero no puede porque su empresa no lo permite .

La conectividad actualmente no supone un problema. España 
es uno de los países en que más redes ultrarrápidas se han 
desplegado en el entorno europeo, a pesar de que aún existe 
una brecha digital en zonas rurales que debe cubrirse para 
luchar contra la despoblación. Un 80 % de la población puede 
trabajar a distancia sin que las redes sean un impedimento 
para ello .

Sin embargo, para desarrollar correctamente el teletrabajo 
es necesario el proceso de transformación digital, especial-
mente en las pymes .

Los estados miembros de la Unión Europea están adap-
tándose a la agenda digital europea con la que impulsar el 
despliegue de redes, la mejora de la administración electró-
nica, las ciudades inteligentes y planes para la industria 4.0 y 
la digitalización de pequeñas empresas.

En España, el tejido empresarial está compuesto en un 
99 % de microempresas y pequeñas empresas, que además 
suponen el 77 % de los empleos.

Por eso, la digitalización de las pequeñas empresas, sumarse 
al comercio electrónico como complemento al comercio 
físico y poner en marcha estrategias de avance en la nube 
es un gran reto que tenemos por delante para conseguir 
empresas más competitivas y mejor posicionadas e incluso 
encontrar oportunidades en zonas en riesgo de despoblación 
o rurales .

La sustitución de equipos de sobremesa por equipos 
portátiles, las licencias para la conexión a redes privadas 
virtuales (VPN), las herramientas de colaboración en línea 
o herramientas de videoconferencia, el desarrollo de la 
nube, la posibilidad de la conectividad simultánea de un gran 
número de empleados y especialmente la ciberseguridad, 

Proposició no de llei sobre el teletreball, presentada pel 
Grup Parlamentari Ciudadanos (RE número 19.079)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Carlos Gracia Calandín, Fernando Llopis Pascual i Ruth 
Merino Peña, diputats i portaveu adjunta del Grup 
Parlamentari Ciudadanos, d’acord amb els articles 164 i 
següents del Reglament de les Corts Valencianes, presenten 
la proposició no de llei següent sobre el teletreball davant la 
Comissió d’Indústria, Comerç, Turisme i Noves Tecnologies: 

Segons l’Institut Nacional d’Estadística, amb dades prèvies 
a la crisi sanitària de la COVID-19, només el 4,8 % dels 
ocupats teletreballa de manera habitual, menys d’un milió 
de persones, i el 3 % ho fa de manera ocasional. En l’àmbit 
europeu, segons les dades d’Eurostat, la mitjana de la Unió 
Europea ha assolit el 9,9 % de teletreballadors ocasionals, i 
alguns dels països del nostre entorn tenen un percentatge 
pròxim al 15 %.

A Espanya, entre les comunitats autònomes també hi ha 
diferències i la Comunitat Valenciana se situa en la mitjana, 
amb el 4,8 % de treballadors a distància habituals.

Segons un estudi de Randstad fet en 33 països, al 68,6 % dels 
empleats a Espanya li agradaria teletreballar, però no pot 
perquè la seua empresa no ho permet .

La connectivitat actualment no representa un problema . 
Espanya és un dels països en què més xarxes ultraràpides 
s’han desplegat en l’entorn europeu, a pesar que encara hi 
ha una bretxa digital en zones rurals que ha de cobrir-se 
per a lluitar contra la despoblació. Un 80 % de la població 
pot treballar a distància sense que les xarxes hi siguen un 
impediment .

Tanmateix, per a desenvolupar correctament el teletreball és 
necessari el procés de transformació digital, especialment en 
les pimes .

Els estats membres de la Unió Europea estan adaptant-se 
a l’agenda digital europea amb la qual impulsar el desple-
gament de xarxes, la millora de l’administració electrònica, 
les ciutats intel·ligents i plans per a la indústria 4.0 i la 
digitalització de petites empreses.

A Espanya, el teixit empresarial està compost en un 99 % de 
microempreses i petites empreses, que a més representen el 
77 % dels llocs de treball.

Per això, la digitalització de les petites empreses, sumar-se al 
comerç electrònic com a complement al comerç físic i posar 
en marxa estratègies d’avanç en el núvol és un gran repte que 
tenim per davant per a aconseguir empreses més competiti-
ves i més ben posicionades i fins i tot trobar oportunitats en 
zones en risc de despoblació o rurals. 

La substitució d’equips de sobretaula per equips portàtils, 
les llicències per a la connexió a xarxes privades virtuals 
(VPN), les eines de col·laboració en línia o eines de video-
conferència, el desenvolupament del núvol, la possibilitat 
de la connectivitat simultània d’un gran nombre d’empleats 
i especialment la ciberseguretat, pels riscos que comporta 
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por los riesgos que supone acceder a la información desde el 
exterior, son frenos para que la empresa inicie este camino .

Poner todo ello en marcha supone sin duda una inversión 
inicial, para lo que existen algunas ayudas públicas, pero para 
la que se necesita también formación y un acompañamiento 
y asesoramiento continuados .

Por ejemplo, por lo que respecta a los proyectos de informá-
tica en nube y la migración de los procesos en la nube para 
conseguir agilidad de negocio, ahorro de costes o desarrollar 
nuevos productos y servicios, las empresas se encuentran 
con barreras como la falta de formación por parte de los 
empleados para llevar a cabo la migración y las políticas 
sobre datos en la nube .

Unido a todo ello se encuentra la necesaria digitalización 
de la administración pública . A pesar de que se han dado 
pasos en esta dirección y algunos órganos como la Agencia 
Tributaria o la Seguridad Social están bastante avanzados, 
lo cierto es que otros ámbitos en la Generalitat Valenciana 
todavía están lejos de tener una situación óptima, lo que 
dificulta la realización de gestiones administrativas a 
distancia y la obligatoria agilidad de la administración .

Pero hay una cuestión además imprescindible, al mismo nivel 
de la transformación digital de las empresas, para poner en 
marcha de forma estructural el teletrabajo . La excepciona-
lidad y urgencia de la crisis sanitaria provocó que la implan-
tación de esta modalidad de trabajo a distancia se hiciera de 
forma caótica y recurriendo a los medios disponibles .

Esta situación ha evidenciado la necesidad de una regulación 
de esta modalidad de trabajo que incluya los derechos 
laborales, la facilitación de los medios y recursos por parte de 
las empresas para facilitar el desempeño laboral, el cum-
plimiento de horarios y objetivos, el derecho a la desconexión 
digital, etc .

Según indica UGT, España sigue siendo uno de los países más 
retrasados en afrontar esta realidad .

Hasta ahora, según UGT, la recomendación ha sido que sean 
los convenios sectoriales los que fijen las líneas a tener en 
cuenta en el teletrabajo para que se adapten y desarrollen en 
las empresas .

La mayoría de convenios que recogen actualmente el 
teletrabajo lo hacen de forma relacionada con la conciliación 
de la vida laboral, personal y familiar, pero el teletrabajo, 
entendido por trabajar desde el domicilio, sin una regulación 
que lo acompañe, tal como se ha visto durante esta crisis 
sanitaria, no es una medida real de conciliación .

El teletrabajo, por tanto, requiere de esa necesaria transfor-
mación digital de las empresas de una forma segura y de una 
normativa que lo regule para que verdaderamente sea una 
oportunidad para empresas y trabajadores y para la deseada 
conciliación .

Por todo ello, proponemos la siguiente:

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

Las Corts Valencianes instan al Consell a:

accedir a la informació des de l’exterior, són frens perquè 
l’empresa inicie aquest camí .

Posar tot això en marxa comporta sens dubte una inversió 
inicial, per a la qual hi ha algunes ajudes públiques, però 
s’hi necessita també formació i un acompanyament i un 
assessorament continuats .

Per exemple, pel que fa als projectes d’informàtica en núvol 
i la migració dels processos en el núvol per a aconseguir 
agilitat de negoci, estalvi de costos o desenvolupar nous 
productes i serveis, les empreses es troben amb barreres 
com la falta de formació per part dels empleats per a dur a 
terme la migració i les polítiques sobre dades en el núvol . 

Unit a tot això hi ha la necessària digitalització de 
l’administració pública . A pesar que s’han fet passos en 
aquesta direcció i alguns òrgans com ara l’Agència Tributària 
o la Seguretat Social estan bastant avançats, la veritat és que 
altres àmbits en la Generalitat Valenciana encara estan lluny 
de tenir una situació òptima, la qual cosa dificulta la realit-
zació de gestions administratives a distància i l’obligatòria 
agilitat de l’administració .

Però hi ha una qüestió a més imprescindible, al mateix nivell 
de la transformació digital de les empreses, per a posar en 
marxa de manera estructural el teletreball . L’excepcionalitat i 
la urgència de la crisi sanitària va provocar que la implantació 
d’aquesta modalitat de treball a distància es fera de manera 
caòtica i recorrent als mitjans disponibles .

Aquesta situació ha evidenciat la necessitat d’una regulació 
d’aquesta modalitat de treball que incloga els drets laborals, 
la facilitació dels mitjans i els recursos per part de les 
empreses per a facilitar l’exercici laboral, el compliment 
d’horaris i objectius, el dret a la desconnexió digital, etc . 

Segons indica UGT, Espanya continua sent un dels països més 
retardats a afrontar aquesta realitat .

Fins ara, segons UGT, la recomanació ha sigut que siguen els 
convenis sectorials els que fixen les línies que cal tenir en 
compte en el teletreball perquè s’adapten i es desenvolupen 
en les empreses .

La majoria de convenis que recullen actualment el teletreball 
ho fan de forma relacionada amb la conciliació de la 
vida laboral, personal i familiar, però el teletreball, entès 
per treballar des del domicili, sense una regulació que 
l’acompanye, tal com s’ha vist durant aquesta crisi sanitària, 
no és una mesura real de conciliació .

El teletreball, per tant, requereix aquesta necessària 
transformació digital de les empreses d’una forma segura i 
una normativa que el regule perquè veritablement siga una 
oportunitat per a empreses i treballadors i per a la desitjada 
conciliació .

Per tot això, proposem la següent:

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

Les Corts Valencianes insten el Consell a:
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1. Instar al Gobierno de España a desarrollar una normativa 
que regule el teletrabajo, teniendo en cuenta los derechos 
laborales, el derecho de desconexión digital, los riesgos labo-
rales, los medios y recursos empresariales, el cumplimiento 
de horarios y objetivos, etc .

2. Establecer el marco de condiciones laborales sobre 
el trabajo a distancia de los empleados públicos de la 
Generalitat Valenciana y contar con planes, medios y 
recursos necesarios para posibilitar el desempeño del 
teletrabajo en la función pública de la Generalitat .

3 . Impulsar la transformación digital de las pequeñas y 
medianas empresas de la Comunitat Valenciana mediante 
ayudas a la inversión inicial de los recursos necesarios, el 
desarrollo de la formación de los trabajadores para imple-
mentarlo y el requerido acompañamiento y asesoramiento 
para concluir el desarrollo y puesta en marcha .

4. Fortalecer la digitalización de la administración pública de 
la Generalitat Valenciana para hacer posible la realización de 
gestiones administrativas a distancia y favorecer la agilidad 
administrativa .

5 . Impulsar ayudas para quienes continúan teletrabajando 
teniendo a su cargo el cuidado de menores y personas 
mayores mientras sus centros escolares y los centros de día 
permanezcan cerrados.

Palau de les Corts Valencianas 
València, 5 de junio de 2020 

Carlos Gracia Calandín 
Fernando Llopis Pascual 

Ruth Merino Peña

Proposición no de ley sobre la creación de un plan 
específico de reactivación del turismo y la hostelería, 
presentada por el Grupo Parlamentario Socialista (RE 
número 19.476)

A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Vicent Arques Cortés, Francisco Rubio Delgado y Sabina 
Escrig Monzó, diputados y portavoz adjunta, respectiva-
mente, del Grupo Parlamentario Socialista, de acuerdo con 
el artículo 164.3 del Reglamento de las Corts Valencianes, 
presentan la siguiente proposición no de ley de tramitación 
ordinaria para su debate en la Comisión de Industria, 
Comercio, Turismo y Nuevas Tecnologías, sobre la creación 
de un plan específico de reactivación del turismo y la 
hostelería .

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

Los datos estadísticos correspondientes al período marzo-
junio evidencian un impacto muy fuerte de la crisis por la 
COVID-19 sobre el sector turístico y hostelero . Así, por 
ejemplo, tras una primavera sin apenas actividad turística, el 
sector turístico español perdió 43.460 millones de euros de 
actividad económica .

El efecto agregado de la parálisis de la actividad turística 
sobre sus ramas de actividad en el último trimestre se eleva a 
1,4 millones de personas.

1. Instar el Govern d’Espanya a desenvolupar una normativa 
que regule el teletreball, tenint en compte els drets laborals, 
el dret de desconnexió digital, els riscos laborals, els mitjans i 
els recursos empresarials, el compliment d’horaris i objectius, 
etc .

2. Establir el marc de condicions laborals sobre el treball a 
distància dels empleats públics de la Generalitat Valenciana 
i disposar de plans, mitjans i recursos necessaris per a 
possibilitar l’exercici del teletreball en la funció pública de la 
Generalitat .

3 . Impulsar la transformació digital de les petites i mitjanes 
empreses de la Comunitat Valenciana mitjançant ajudes a la 
inversió inicial dels recursos necessaris, el desenvolupament 
de la formació dels treballadors per a implementar-lo i el 
requerit acompanyament i assessorament per a concloure’n 
el desenvolupament i la posada en marxa .

4. Enfortir la digitalització de l’administració pública de 
la Generalitat Valenciana per a fer possible la realització 
de gestions administratives a distància i afavorir l’agilitat 
administrativa .

5 . Impulsar ajudes per als qui continuen teletreballant tenint 
al seu càrrec la cura de menors i persones majors mentre els 
seus centres escolars i els centres de dia romanguen tancats .

 
Palau de les Corts Valencianes 

València, 5 de juny de 2020 
Carlos Gracia Calandín 

Fernando Llopis Pascual 
Ruth Merino Peña

Proposició no de llei sobre la creació d’un pla específic de 
reactivació del turisme i l’hostaleria, presentada pel Grup 
Parlamentari Socialista (RE número 19.476)

 
A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Vicent Arques Cortés, Francisco Rubio Delgado i Sabina Escrig 
Monzó, diputats i portaveu adjunta, respectivament, del 
Grup Parlamentari Socialista, d’acord amb l’article 164.3 del 
Reglament de les Corts Valencianes, presenten la proposició 
no de llei següent, de tramitació ordinària, perquè siga 
debatuda en la Comissió d’Indústria, Comerç, Turisme i Noves 
Tecnologies, sobre la creació d’un pla específic de reactivació 
del turisme i l’hostaleria . 

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Les dades estadístiques corresponents al període març-juny 
evidencien un impacte molt fort de la crisi per la COVID-19 
sobre el sector turístic i hostaler . Així, per exemple, després 
d’una primavera quasi sense activitat turística, el sector 
turístic espanyol va perdre 43.460 milions d’euros d’activitat 
econòmica .

L’efecte agregat de la paràlisi de l’activitat turística sobre les 
seues branques d’activitat en l’últim trimestre s’eleva a 1,4 
milions de persones .
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Afortunadamente al menos, la rápida activación por el 
gobierno de los expedientes de regulación temporal de 
empleo (ERTE) por fuerza mayor aprobados para el período 
de estado de alarma ha servido para contener una segura 
destrucción de empleo, especialmente en sectores tan 
afectados por esta situación como es el sector turístico, que 
ha pasado de recibir casi a 84 millones de turistas en 2019 a 
cero en la actualidad .

Por desgracia, nada más finalice el estado de alarma, el 
sector no retornará inmediatamente a la situación de 
normalidad previa a la crisis . Las medidas de limitación de 
desplazamientos y distancia social, pero también los miedos 
e incertidumbres que suscita en los potenciales viajeros el 
nuevo escenario que se abre hasta el hallazgo de una vacuna 
eficaz contra el virus, muy probablemente harán que la recu-
peración del sector turístico sea más lenta en comparación 
con otros sectores económicos . Un sector, por otra parte, 
muy relevante para nuestra comunidad, pues representa un 
14,6 % del PIB autonómico y un 15 % del empleo total.

Por ello, dadas las especiales características del sector, así 
como su particular relevancia económica en España y en 
la Comunitat Valenciana, se hace necesaria la puesta en 
marcha de un plan específico de reactivación del turismo y 
la hostelería, debidamente coordinado con las diferentes 
comunidades autónomas, que impulse su reactivación 
y permita su recuperación tras el duro impacto que ha 
supuesto la crisis .

Este plan específico habrá de ser al mismo tiempo compatible 
con las necesarias medidas de seguridad y garantías sanita-
rias, de forma que ofrezcan confianza para atraer de nuevo la 
demanda de turistas adaptada a las nuevas circunstancias .

Dicho plan específico de reactivación es necesario que sea 
complementado con una perspectiva de medio y largo plazo, 
de forma que oriente la recuperación del sector turístico 
hacia una adecuada modernización en términos de turismo 
inteligente, su digitalización, así como la adecuada incorpo-
ración de criterios de sostenibilidad ecológica en la gestión 
y promoción de la actividad turística . Una estrategia de 
turismo sostenible 2030 ya planteada por el gobierno y que, 
en definitiva, permita asentar las bases de transformación del 
turismo español hacia un modelo de crecimiento sostenido y 
sostenible, que permita mantener nuestro liderazgo mundial 
de nuevo tras la crisis por la COVID-19 .

Es una sostenibilidad socioeconómica, medioambiental y 
territorial, y con cinco ejes estratégicos. A saber: gobernanza 
colaborativa, que promueva espacios de colaboración entre 
los diferentes actores públicos y privados que integran 
la actividad turística del país; crecimiento sostenible, en 
línea con los Objetivos de Desarrollo Sostenible (ODS) 
de la Agenda 2030 de Naciones Unidas; transformación 
competitiva hacia un nuevo entorno de mercado y una 
sociedad crecientemente digitales; espacio turístico, 
empresas y personas, que han de adaptarse a una nueva 
configuración del mercado y una evolución hacia patrones de 
turismo responsable, y un quinto y último eje de producto, 
marketing e inteligencia turística, que permita diversificar 
la oferta más allá de la costa y grandes ciudades, refuerce la 
promoción, reduzca la estacionalidad del sector y establezca 
una oferta más diversa y diferenciada mediante un modelo 
de inteligencia turística basada en los datos .

Afortunadament, almenys, la ràpida activació pel govern 
dels expedients de regulació temporal d’ocupació (ERTO) 
per força major aprovats per al període d’estat d’alarma 
ha servit per a contenir una destrucció d’ocupació segura, 
especialment en sectors tan afectats per aquesta situació 
com el sector turístic, que ha passat de rebre quasi 84 milions 
de turistes en 2019 a zero en l’actualitat. 

Per desgràcia, només finalitze l’estat d’alarma, el sector no 
tornarà immediatament a la situació de normalitat prèvia a 
la crisi . Les mesures de limitació de desplaçaments i distància 
social, però també les pors i les incerteses que suscita en els 
potencials viatgers el nou escenari que s’obri fins a la troballa 
d’una vacuna eficaç contra el virus, molt probablement 
faran que la recuperació del sector turístic siga més lenta 
en comparació amb altres sectors econòmics . Un sector, 
d’altra banda, molt rellevant per a la nostra comunitat, 
perquè representa un 14,6 % del PIB autonòmic i un 15 % de 
l’ocupació total .

Per això, ateses les especials característiques del sector, com 
també la particular rellevància econòmica a Espanya i a la 
Comunitat Valenciana, es fa necessària la posada en marxa 
d’un pla específic de reactivació del turisme i l’hostaleria, 
coordinat degudament amb les diferents comunitats 
autònomes, que impulse la seua reactivació i permeta la seua 
recuperació després del dur impacte que ha suposat la crisi . 

Aquest pla específic haurà de ser al mateix temps compatible 
amb les necessàries mesures de seguretat i garanties sanitàries, 
de manera que oferisquen confiança per a atraure de nou la 
demanda de turistes adaptada a les noves circumstàncies .

Aquest pla específic de reactivació és necessari que siga 
complementat amb una perspectiva de mitjà i llarg termini, 
de manera que oriente la recuperació del sector turístic 
cap a una modernització adequada en termes de turisme 
intel·ligent, la digitalització i també la incorporació adequada 
de criteris de sostenibilitat ecològica en la gestió i promoció 
de l’activitat turística . Una estratègia de turisme sostenible 
2030 ja plantejada pel govern i que, en definitiva, permeta 
assentar les bases de transformació del turisme espanyol cap 
a un model de creixement sostingut i sostenible, que permeta 
mantenir el nostre lideratge mundial de nou després de la 
crisi per la COVID-19 .

És una sostenibilitat socioeconòmica, mediambiental i 
territorial, i amb cinc eixos estratègics . A saber: governança 
col·laborativa, que promoga espais de col·laboració entre 
els diferents actors públics i privats que integren l’activitat 
turística del país; creixement sostenible, en línia amb els 
Objectius de Desenvolupament Sostenible (ODS) de l’Agenda 
2030 de Nacions Unides; transformació competitiva cap a 
un nou entorn de mercat i una societat creixentment digitals; 
espai turístic, empreses i persones, que han d’adaptar-se a 
una nova configuració del mercat i una evolució cap a patrons 
de turisme responsable, i un cinquè i últim eix de producte, 
màrqueting i intel·ligència turística, que permeta diversificar 
l’oferta més enllà de la costa i les grans ciutats, reforce la 
promoció, reduïsca l’estacionalitat del sector i establisca 
una oferta més diversa i diferenciada mitjançant un model 
d’intel·ligència turística basada en les dades . 
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Por todo ello, el Grupo Parlamentario Socialista presenta la 
siguiente:

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

Las Corts Valencianes instan al Consell de la Generalitat a 
dirigirse al Gobierno de España instándole a:

1. Establecer, en coordinación con las comunidades autóno-
mas y los principales agentes del sector, un plan específico 
para reactivar el turismo y la hostelería a la mayor brevedad, 
que contenga medidas de seguridad y garantías sanitarias, 
liquidez y financiación, flexibilidad laboral, promoción e 
inversión .

2 . Poner en marcha una nueva campaña para estimular, en 
primer lugar, el turismo nacional y, una vez finalice la crisis 
sanitaria originada por la pandemia de COVID- 19, realizar 
una campaña de promoción internacional de España como 
destino turístico de manera coordinada con las comunidades 
autónomas, ajustándose a las nuevas circunstancias del 
sector y de la demanda . La campaña de comunicación 
será empática y se destacará la confianza y seguridad, en 
todas sus acepciones, que tiene nuestro país como destino 
turístico .

3 . Aprobar una estrategia de turismo sostenible 2030, 
con la participación de las comunidades autónomas y los 
principales agentes del sector, y cuyo objetivo es reforzar la 
posición del sector turístico en España basado en la sosteni-
bilidad y en la implementación de la inteligencia turística y la 
digitalización.

Corts Valencianes, 15 de junio de 2020 
Vicent Arques Cortés 

Francisco Rubio Delgado 
Sabina Escrig Monzó

Proposición no de ley sobre la publicación de las balanzas 
fiscales de las comunidades autónomas, presentada por el 
Grupo Parlamentario Compromís (RE número 19.086)

A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Aitana Mas Mas, portavoz adjunta del Grupo Parlamentario 
Compromís, de acuerdo con los artículos 164 y siguientes del 
Reglamento de las Corts Valencianes, presenta la siguiente 
proposición no de ley de tramitación ordinaria sobre publica-
ción de las balanzas fiscales de las comunidades autónomas, 
ante la comisión de Economía, Presupuestos y Hacienda.

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

Las balanzas fiscales nos dan información sobre las aporta-
ciones monetarias en el Estado que hacen los ciudadanos 
y empresas de cada comunidad autónoma (principalmente 
impuestos y cotizaciones), y las cantidades monetarias que 
nuestro territorio recibe. El saldo de la balanza fiscal del 
País Valenciano nos permite saber cuál es la diferencia entre 
los ingresos que recibe el Estado español de la Comunitat 
Valenciana y el gasto que se destina a nuestro territorio .

Asimismo, el Estado español cuenta con un sistema 
fiscal progresivo fundamentado en la solidaridad entre 

Per tot això, el Grup Parlamentari Socialista presenta la 
següent:

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

Les Corts Valencianes insten  el Consell de la Generalitat a 
dirigir-se al Govern d’Espanya per a instar-lo a:

1. Establir, en coordinació amb les comunitats autònomes 
i els principals agents del sector, un pla específic per a 
reactivar el turisme i l’hostaleria al més prompte possible, 
que continga mesures de seguretat i garanties sanitàries, 
liquiditat i finançament, flexibilitat laboral, promoció i 
inversió .

2 . Posar en marxa una nova campanya per a estimular, en 
primer lloc, el turisme nacional i, una vegada finalitze la crisi 
sanitària originada per la pandèmia de COVID- 19, realitzar 
una campanya de promoció internacional d’Espanya com a 
destinació turística de manera coordinada amb les comuni-
tats autònomes, ajustant-se a les noves circumstàncies del 
sector i de la demanda . La campanya de comunicació serà 
empàtica i es destacarà la confiança i seguretat, en totes 
les seues accepcions, que té el nostre país com a destinació 
turística .

3 . Aprovar una estratègia de turisme sostenible 2030, amb 
la participació de les comunitats autònomes i els principals 
agents del sector, l’objectiu de la qual és reforçar la posició 
del sector turístic a Espanya basat en la sostenibilitat i en la 
implementació de la intel·ligència turística i la digitalització.

 
Corts Valencianes, 15 de juny de 2020 

Vicent Arques Cortés 
Francisco Rubio Delgado 

Sabina Escrig Monzó

Proposició no de llei sobre la publicació de les balances 
fiscals de les comunitats autònomes, presentada pel Grup 
Parlamentari Compromís (RE número 19.086) 

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Aitana Mas Mas, portaveu adjunta del Grup Parlamentari  
Compromís, d’acord amb els articles 164 i següents del 
Reglament de les Corts Valencianes, presenta la proposició 
no de llei de tramitació ordinària següent sobre publicació de 
les balances fiscals de les comunitats autònomes, davant la 
comissió d’Economia, Pressupostos i Hisenda.

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Les balances fiscals ens donen informació sobre les aporta-
cions monetàries a l’Estat que fan els ciutadans i empreses 
de cada comunitat autònoma (principalment impostos 
i cotitzacions), i les quantitats monetàries que el nostre 
territori rep. El saldo de la balança fiscal del País Valencià ens 
permet saber quina és la diferència entre els ingressos que 
rep l’Estat espanyol de la Comunitat Valenciana i la despesa 
que es destina al nostre territori .

Així mateix, l’Estat espanyol compta amb un sistema fiscal 
progressiu fonamentat en la solidaritat entre autonomies . 
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autonomías. Este sistema se basa en que aquellas 
comunidades con una renta per cápita inferior a la media 
de las comunidades aportan unas cantidades monetarias 
menores que aquellas que reciben del Estado y generan así 
un superávit fiscal en los territorios que lo necesitan. Esta 
finalidad busca corregir las desigualdades territoriales y 
poder garantizar la igual prestación de servicios fundamen-
tales en todas las comunidades. A raíz de esto, el cálculo de 
las balanzas fiscales se pensó para tener un referente de los 
desequilibrios territoriales .

La primera balanza fiscal oficial fue realizada en 2008 por el 
Instituto de Estudios Fiscales, dependiente del Ministerio 
de Economía y Hacienda, con los datos correspondientes a 
2005. Hasta el año 2011 no se volvió a publicar ninguna, y 
en este caso se hizo mediante la publicación de las cuentas 
públicas territorializadas correspondientes a los años 
incluidos entre 2011 y 2014, mediante las cuales se podía 
obtener el cálculo de las diferentes balanzas fiscales.

La inconstancia en la realización de estas balanzas, a pesar 
de los anuncios de sus publicaciones, el último en febrero 
de 2020, es un obstáculo a la hora de tener una herramienta 
tan fundamental que nos aporta una base científica oficial 
y que nos permite ver cuál es la situación de los saldos de 
las balanzas fiscales del País Valenciano y, por lo tanto, 
poder controlar si estamos recibiendo la financiación que 
justamente nos corresponde . Concretamente, por ser una 
comunidad autónoma con una renta per cápita inferior a la 
media del Estado, deberíamos tener superávit fiscal para 
contrarrestar esta diferencia con otros territorios y poder 
garantizar la justa prestación de los servicios públicos 
fundamentales de los valencianos y valencianas .

Tanto en las balanzas fiscales publicadas en 2008, como en 
las cuentas públicas territorializadas publicadas en 2011 
hasta el año 2014, se aprecia perfectamente cómo los 
valencianos y las valencianas hemos recibido una importante 
carencia de financiación, puesto que nuestra relación con 
la administración central es deficitaria cuando le corres-
pondería tener superávit . Se evidencia así la perpetuación 
de una situación profundamente injusta para las finanzas 
valencianas. Es otra muestra de que el actual sistema de 
financiación maltrata económicamente y socialmente al 
pueblo valenciano, y le da fuerza a nuestra reivindicación por 
un cambio en el sistema de financiación de las comunidades.

Recordemos que esta infrafinanciación es la causante de 
sucesivos déficits en nuestra comunidad para continuar 
garantizando los servicios públicos fundamentales, como son 
la educación, la sanidad y los servicios sociales, a los cuales 
los valencianos y las valencianas tienen el mismo derecho que 
los ciudadanos de otras comunidades, y los cuales no estamos 
dispuestos a recortar. La acumulación de estos déficits ha 
llevado la comunidad a la generación de una deuda pública que 
se ha convertido en una de las mayores del Estado.

Ante la ausencia de publicaciones por parte de la adminis-
tración central, otras comunidades autónomas que históri-
camente han tenido déficit fiscal calculan por sus medios sus 
balanzas fiscales, por lo que proponemos que la Conselleria 
de Hacienda por sus medios o mediante el convenio que 
mantiene con el Instituto Valenciano de Investigaciones 
Económicas (IVIE) calcule las balanzas fiscales valencianas 
entre los ejercicios 2009 y 2017 .

Aquest sistema es basa en el fet que aquelles comunitats amb 
una renda per càpita inferior a la mitjana de les comunitats 
aporten unes quantitats monetàries menors que aquelles 
que reben de l’Estat i  generen així un superàvit fiscal en els 
territoris que el necessiten. Aquesta finalitat busca corregir 
les desigualtats territorials i poder garantir la igual prestació 
de serveis fonamentals en totes les comunitats . Arran d’això, 
el càlcul de les balances fiscals es va pensar per tal de tenir un 
referent dels desequilibris territorials . 

La primera balança fiscal oficial va ser realitzada l’any 2008 
per l’Institut d’Estudis Fiscals, dependent del Ministeri 
d’Economia i Hisenda, amb les dades corresponents a l’any 
2005. Fins a l’any 2011 no se’n va tornar a publicar cap altra, i 
en aquest cas es va fer mitjançant la publicació dels comptes 
públics territorialitzats corresponents als anys inclosos entre 
2011 i 2014, mitjançant els quals es podia obtenir el càlcul de 
les diferents balances fiscals.

La inconstància en la realització d’aquestes balances, tot i els 
anuncis de les seues publicacions, l’últim en febrer de 2020, 
és un obstacle a l’hora de tenir una eina tan fonamental 
que ens aporta una base científica oficial i que ens permet 
veure quina és la situació dels saldos de les balances fiscals 
del País Valencià i, per tant, poder controlar si estem rebent 
el finançament que justament ens pertoca. Concretament, 
per ser una comunitat autònoma amb una renda per càpita 
inferior a la mitjana de l’Estat, hauríem de tenir superàvit 
fiscal per tal de contrarestar aquesta diferència amb altres 
territoris i poder garantir la justa prestació dels serveis 
públics fonamentals dels valencians i valencianes .

 
Tant en les balances fiscals publicades l’any 2008, com en els 
comptes públics territorialitzats publicats l’any 2011 fins a 
l’any 2014, s’aprecia perfectament com els valencians i les 
valencianes hem rebut una important carència de finança-
ment, ja que la nostra relació amb l’administració central és 
deficitària quan li pertocaria tenir superàvit. S’evidencia així 
la perpetuació d’una situació profundament injusta per a 
les finances valencianes. És una altra mostra de que l’actual 
sistema de finançament maltracta econòmicament i social-
ment el poble valencià, i li dona força a la nostra reivindicació 
per un canvi en el sistema de finançament de les comunitats. 

Recordem que aquest infrafinançament és el causant de 
successius dèficits a la nostra comunitat per tal de continuar 
garantint els serveis públics fonamentals, com són l’educació, 
la sanitat i els serveis socials, als quals els valencians i les 
valencianes tenen el mateix dret que els ciutadans d’altres 
comunitats, i els quals no estem disposats a retallar . 
L’acumulació d’aquests dèficits ha dut la comunitat a la 
generació d’un deute públic que s’ha convertit en un dels 
majors de l’Estat.

Davant l’absència de publicacions per part de l’administració 
central, altres comunitats autònomes que històricament 
han tingut dèficit fiscal calculen pels seus mitjans les seues 
balances fiscals, per la qual cosa proposem que la Conselleria 
d’Hisenda pels seus mitjans o mitjançant el conveni que 
manté amb l’Institut Valencià d’Investigacions Econòmiques 
(IVIE) calcule les balances fiscals valencianes entre els 
exercicis 2009 i 2017 .
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En un Estado con tres niveles de administración (central, 
autonómica y local), es imprescindible por transparencia 
democrática publicar periódicamente el resultado fiscal de la 
relación entre ellas .

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

I . Las Corts Valencianes instan al Consell a:

1. Realizar el cálculo de las balanzas fiscales de la Comunitat 
Valenciana, de acuerdo con la metodología fijada por el 
Instituto de Estudios Fiscales, desde el año 2009 hasta el 
2017, y hacer su pertinente publicación para poder conocer 
con exactitud la situación y la evolución de la financiación 
que el País Valenciano ha recibido en este periodo .

II . Las Corts Valencianes instan al Consell a instar al 
Gobierno del Estado a:

1. Publicar las cuentas públicas territorializadas de las comu-
nidades autónomas del Estado español, desde el año 2015 
hasta el 2018, para poder conocer con exactitud la situación 
y la evolución de la financiación que el País Valenciano y 
el resto de comunidades autónomas han recibido en este 
periodo .

Corts Valencianes, 8 de junio de 2020 
Aitana Mas Mas

Proposición no de ley sobre la deducción de la cuota 
de afiliación a las AMPA, presentada por el Grupo 
Parlamentario Ciudadanos (RE número 19.149)

A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Fernando Llopis Pascual y Ruth Merino Peña, diputado y 
portavoz adjunta, respectivamente, del Grupo Parlamentario 
Ciudadanos, de acuerdo con los artículos 164 y siguientes del 
Reglamento de las Corts Valencianes, presentan la siguiente 
proposición no de ley de deducción de la cuota de afiliación 
a las AMPA ante la Comisión de Economía, Presupuestos y 
Hacienda.

Las asociaciones de madres y padres de alumnos (AMPA) 
de los centros educativos son asociaciones sin ánimo de 
lucro que tienen como finalidad la mejora de la calidad de la 
educación de los menores y se encuentran reguladas en el 
Real decreto 1.533/1986, de 11 de julio.

Estas asociaciones constituyen el cauce de representación 
y participación de las madres y padres del alumnado escola-
rizado en la gestión del centro y de defensa de los intereses 
de las familias. Por otro lado, las AMPA realizan acciones de 
orientación a las familias en cuanto a la actividad educativa 
en los centros y desarrollan un gran número de actividades 
en los centros .

Es por tanto una afiliación que, a pesar de ser voluntaria, 
es recomendable y está de hecho ampliamente extendida y 
debe por todas sus funciones ser fomentada .

Actualmente, la cuota de afiliación a asociaciones de madres 
y padres no está contemplada en el artículo 68.3 de la Ley 
35/2006, de 28 de noviembre, del impuesto sobre la renta de 

En un Estat amb tres nivells d’administració (central, 
autonòmica i local), és imprescindible per transparència 
democràtica publicar periòdicament el resultat fiscal de la 
relació entre elles .

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

I . Les Corts Valencianes insten el Consell a:

1. Realitzar el càlcul de les balances fiscals de la Comunitat 
Valenciana, d’acord amb la metodologia fixada per l’Institut 
d’Estudis Fiscals, des de l’any 2009 fins al 2017, i fer la seua 
pertinent publicació per poder conèixer amb exactitud la 
situació i l’evolució del finançament que el País Valencià ha 
rebut en aquest període .

II . Les Corts Valencianes insten el Consell a instar el Govern 
de l’Estat a:

1. Publicar els comptes públics territorialitzats de les 
comunitats autònomes de l’Estat espanyol, des de l’any 2015 
fins al 2018, per poder conèixer amb exactitud la situació i 
l’evolució del finançament que el País Valencià i la resta de 
comunitats autònomes han rebut en aquest període . 

Corts Valencianes, 8 de juny de 2020 
Aitana Mas Mas

Proposició no de llei sobre la deducció de la quota d’afiliació 
a les AMPA, presentada pel Grup Parlamentari Ciudadanos 
(RE número 19.149)

A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Fernando Llopis Pascual i Ruth Merino Peña, diputat i 
portaveu adjunta, respectivament, del Grup Parlamentari 
Ciudadanos, d’acord amb els articles 164 i següents del 
Reglament de les Corts Valencianes, presenten la proposició 
no de llei següent de deducció de la quota d’afiliació a les 
AMPA davant la Comissió d’Economia, Pressupostos i 
Hisenda.

Les associacions de mares i pares d’alumnes (AMPA) dels 
centres educatius són associacions sense ànim de lucre que 
tenen com a finalitat la millora de la qualitat de l’educació 
dels menors i estan regulades en el Reial decret 1.533/1986, 
d’11 de juliol .

Aquestes associacions constitueixen el canal de represen-
tació i participació de les mares i pares de l’alumnat esco-
laritzat en la gestió del centre i de defensa dels interessos 
de les famílies. D’altra banda, les AMPA realitzen accions 
d’orientació a les famílies quant a l’activitat educativa en els 
centres i desenvolupen un gran nombre d’activitats en els 
centres .

És per tant una afiliació que, a pesar que és voluntària, és 
recomanable i està de fet àmpliament estesa i ha de ser 
fomentada per totes les seues funcions .

Actualment, la quota d’afiliació a associacions de mares i 
pares no està prevista en l’article 68.3 de la Llei 35/2006, 
de 28 de novembre, de l’impost sobre la renda de les 
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las personas físicas . Dicho artículo establece las deducciones 
por donativos y otras aportaciones en el IRPF, y en su primer 
punto remite a la Ley 49/2002, de 23 de diciembre, de régimen 
fiscal de las entidades sin fines lucrativos y de los incentivos 
fiscales al mecenazgo. En su artículo 17.b se incluyen las 
cuotas de afiliación a asociaciones que no se correspondan con 
el derecho a percibir una prestación presente o futura .

Son deducibles también las cuotas de afiliación y las 
aportaciones a partidos políticos, federaciones, coaliciones o 
agrupaciones de electores .

Por su parte, en el artículo 4 de deducciones autonómicas 
de la Ley de la Generalitat Valenciana 13/1997, de 23 de 
diciembre, por la que se regula el tramo autonómico del 
impuesto sobre la renta de las personas físicas y restantes 
tributos cedidos, se incluyen deducciones por donaciones 
a entidades con finalidad ecológica, relativas al patrimonio 
cultural valenciano, que fomenten de la lengua valenciana o 
promocionen actividades culturales o científicas.

En ningún caso, por tanto, se establece la posibilidad de la 
deducción en ninguno de los tramos del IRPF de la cuota de 
afiliación de AMPA, a pesar de la relevancia que suponen en 
la calidad de la educación de los menores y la participación 
de las madres y padres en la educación de sus hijas e hijos 
escolarizados.

Por todo ello, proponemos la siguiente propuesta de resolución:

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

Las Corts Valencianes instan al Consell a:

– Incluir en el artículo 4 de la Ley 13/1997 del tramo 
autonómico del IRPF de la Comunitat Valenciana la deduc-
ción de la cuota de afiliación a las asociaciones de madres y 
padres de alumnos (AMPA) mientras dicha deducción no se 
contemple entre las deducciones del tramo estatal recogidas 
en el artículo 68.3 de la Ley 35/2006, del IRPF.

Palau de las Corts Valencianes 
València, 4 de junio de 2020 

Fernando Llopis Pascual 
Ruth Merino Peña

Proposición no de ley sobre la educación con tecnologías de 
la información y la comunicación, presentada por el Grupo 
Parlamentario Compromís (RE número 19.143)

A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Papi Robles Galindo y Aitana Mas Mas, diputada y portavoz 
adjunta, respectivamente, del Grupo Parlamentario 
Compromís, de acuerdo con los artículos 164 y siguientes del 
Reglamento de las Corts Valencianes, presentan la siguiente 
proposición no de ley, de tramitación ordinaria, sobre la 
educación con tecnologías de la información y la comunica-
ción, ante la comisión de Educación y Cultura.

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

Las tecnologías de la información y la comunicación se han 
desarrollado de forma exponencial en las últimas décadas, 

persones físiques . Aquest article estableix les deduccions 
per donatius i altres aportacions en l’IRPF, i en el primer punt 
remet a la Llei 49/2002, de 23 de desembre, de règim fiscal 
de les entitats sense fins lucratius i dels incentius fiscals al 
mecenatge. En l’article 17.b s’inclouen les quotes d’afiliació a 
associacions que no es corresponguen amb el dret a percebre 
una prestació present o futura .

Són deduïbles també les quotes d’afiliació i les aportacions 
a partits polítics, federacions, coalicions o agrupacions 
d’electors .

Per part seua, en l’article 4 de deduccions autonòmiques 
de la Llei de la Generalitat Valenciana 13/1997, de 23 de 
desembre, per la qual es regula el tram autonòmic de l’impost 
sobre la renda de les persones físiques i restants tributs 
cedits, s’inclouen deduccions per donacions a entitats amb 
finalitat ecològica, relatives al patrimoni cultural valencià, 
que fomenten de la llengua valenciana o promocionen 
activitats culturals o científiques.

En cap cas, per tant, s’estableix la possibilitat de la deducció 
en cap dels trams de l’IRPF de la quota d’afiliació d’AMPA, 
malgrat la rellevància que suposen en la qualitat de l’educació 
dels menors i la participació de les mares i pares en l’educació 
de les seues filles i fills escolaritzats.

 
Per tot això, proposem la proposta de resolució següent:

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

Les Corts Valencianes insten  el Consell a:

– Incloure en l’article 4 de la Llei 13/1997 del tram autonò-
mic de l’IRPF de la Comunitat Valenciana la deducció de la 
quota d’afiliació a les associacions de mares i pares d’alumnes 
(AMPA) mentre aquesta deducció no estiga prevista entre les 
deduccions del tram estatal recollides en l’article 68.3 de la 
Llei 35/2006, de l’IRPF.

Palau de les Corts Valencianes 
València, 4 de juny de 2020 

Fernando Llopis Pascual 
Ruth Merino Peña

Proposició no de llei sobre l’educació amb tecnologies 
de la informació i la comunicació, presentada pel Grup 
Parlamentari Compromís (RE número 19.143)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Papi Robles Galindo i Aitana Mas Mas, diputada i portaveu 
adjunta, respectivament, del Grup Parlamentari Compromís, 
d’acord amb els articles 164 i següents del Reglament de les 
Corts Valencianes, presenten la proposició no de llei següent, 
de tramitació ordinària, sobre l’educació amb tecnologies de 
la informació i la comunicació, davant la comissió d’Educació 
i Cultura .

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Les tecnologies de la informació i la comunicació s’han 
desenvolupat de forma exponencial en les últimes dècades, 
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y de forma más intensa en los últimos años. Este proceso 
se evidencia en el desarrollo de dispositivos digitales cada 
vez más potentes, con más funcionalidades y con un tamaño 
menor, y con un aumento considerable de la calidad de 
la conexión y un gran abanico de aplicaciones para hacer 
varias actividades: informarse; estar en contacto con otras 
personas; buscar información; aprender; grabar fotos, 
video y audio; medir y controlar nuestra salud física o la 
alimentación, etc .

Ahora mismo un gran porcentaje de la población cuenta 
con dispositivos móviles en sus bolsillos más potentes que 
los ordenadores de sobremesa de hace tres años, aspecto 
que evidencia el crecimiento exponencial del desarrollo 
tecnológico. Es evidente que estos avances han cambiado 
considerablemente nuestra forma de vida, la manera en que 
nos relacionemos, nos informamos y aprendemos .

La escuela, como espacio de aprendizaje, ha ido incorpo-
rando progresivamente la educación en y con las TIC en los 
currículums escolares y en la metodología diaria en el aula . 
Esta apuesta se evidencia en la constante actualización de los 
equipos de los centros educativos, el desarrollo de software 
educativo por parte de la Generalitat y la formación para el 
profesorado .

Sin embargo, el impulso en el ámbito educativo de las TIC 
como herramientas de aprendizaje se encuentra condicio-
nada por dos factores decisivos. En primer lugar, el ritmo al 
que evolucionan las tecnologías y los dispositivos es mucho 
más rápido que el ritmo al que se incorporan en la escuela 
estos avances. Y, en segundo lugar, la velocidad de apren-
dizaje por el alumnado del uso y provecho de dispositivos 
electrónicos es muy superior a la del profesorado, aspecto 
que genera una gran potencialidad. Estos factores nos 
indican que hay que redoblar los esfuerzos en la incorpora-
ción y naturalización de las TIC en el ámbito escolar, al mismo 
tiempo que se equilibra la potencialidad de uso por parte del 
alumnado con una educación consciente para utilizar las TIC 
de manera responsable, segura y consciente .

La crisis generada por la situación de alerta sanitaria 
producida por la COVID-19 ha evidenciado los hándicaps 
que tiene la educación en relación con el aprendizaje 
mediante herramientas digitales y enseñanza en línea.

El informe sobre el impacto de la COVID-19 en la infancia 
en el País Valenciano, elaborado por Save The Children, ha 
evidenciado que 1 de 10 familias no tiene acceso a internet o 
una buena conectividad, situación que afecta especialmente 
a las familias más vulnerables, afectando también a sus 
posibilidades de aprendizaje. Además, según este informe, 
más de 155 .000 familias con hijos e hijas disponen de un 
ordenador en casa, hecho que dificulta la realización de 
tareas escolares .

La Conselleria de Educación, Cultura y Deporte, fruto de esta 
urgencia derivada de la emergencia sanitaria, ha hecho un 
esfuerzo muy considerable en este sentido, para generar un 
entorno de aprendizaje para todo el alumnado con el plan 
MULAN, con la adquisición de miles de dispositivos de tabletas 
con conexión a la red para el alumnado que no cuenta con 
dispositivos y con formación para profesorado en TIC .

Se trata de una de las apuestas más avanzadas del Estado, 
que ha permitido garantizar la enseñanza en línea para 

i de forma més intensa en els darrers anys . Aquest procés 
s’evidencia en el desenvolupament de dispositius digitals 
cada vegada més potents, amb més funcionalitats i amb 
una grandària menor, i amb un augment considerable de la 
qualitat de la connexió i un gran ventall d’aplicacions per a 
fer diverses activitats: informar-se; estar en contacte amb 
altres persones; buscar informació; aprendre; enregistrar 
fotos, vídeo i àudio; mesurar i controlar la nostra salut física o 
l’alimentació, etc .

Ara mateix un gran percentatge de la població compta amb 
dispositius mòbils a les seues butxaques més potents que 
els ordinadors de sobretaula de fa tres anys, aspecte que 
evidencia el creixement exponencial del desenvolupament 
tecnològic . És evident que aquests avanços han canviat 
considerablement la nostra forma de vida, el mode en què 
ens relacionem, ens informem i aprenem .

L’escola, com a espai d’aprenentatge, ha incorporat progres-
sivament l’educació en i amb les TIC en els currículums 
escolars i en la metodologia diària en l’aula . Aquesta aposta 
s’evidencia en l’actualització constant dels equips dels 
centres educatius, el desenvolupament de programari 
educatiu per part de la Generalitat i la formació per al 
professorat .

No obstant això, l’impuls en l’àmbit educatiu de les TIC com a 
eines d’aprenentatge es troba condicionada per dos factors 
decisius. En primer lloc, el ritme al qual evolucionen les 
tecnologies i els dispositius és molt més ràpid que el ritme al 
qual s’incorporen a l’escola aquests avanços . I, en segon lloc, 
la velocitat d’aprenentatge per l’alumnat de l’ús i profit de 
dispositius electrònics és molt superior a la del professorat, 
aspecte que genera una gran potencialitat . Aquests factors 
ens indiquen que cal redoblar els esforços en la incorporació i 
la naturalització de les TIC en l’àmbit escolar, al mateix temps 
que s’equilibra la potencialitat d’ús per part de l’alumnat 
amb una educació conscient per a utilitzar les TIC de manera 
responsable, segura i conscient . 

La crisi generada per la situació d’alerta sanitària produïda 
per la COVID-19 ha evidenciat els hàndicaps que té 
l’educació en relació a l’aprenentatge mitjançant eines 
digitals i ensenyament en línia .

L’informe sobre l’impacte de la COVID-19 en la infància al 
País Valencià, elaborat per Save The Children, ha evidenciat 
que 1 de 10 famílies no té accés a internet o una bona 
connectivitat, situació que afecta especialment les famílies 
més vulnerables, i afecta també les seues possibilitats 
d’aprenentatge . A més, segons aquest informe, més de 
155.000 famílies amb fills i filles disposen d’un ordinador a 
casa, fet que dificulta la realització de tasques escolars. 

La Conselleria d’Educació, Cultura i Esport, fruit d’aquesta 
urgència derivada de l’emergència sanitària, ha fet un esforç 
molt considerable en aquest sentit, per a generar un entorn 
d’aprenentatge per a tot l’alumnat amb el pla MULAN, amb 
l’adquisició de milers de dispositius de tauletes tàctils amb 
connexió a la xarxa per a l’alumnat que no compta amb 
dispositius i amb formació per a professorat en TIC .

Es tracta d’una de les apostes més capdavanteres de l’Estat, 
que ha permès garantir l’ensenyament en línia per a una 
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una amplia mayoría del alumnado, pero hay que continuar 
ampliando este acceso y garantizando una cobertura total, 
haciéndolo además con un acompañamiento formativo y 
apoyo metodológico .

Esta línea de mejora de las aplicaciones y de su alcance para 
la enseñanza en línea tiene que continuar implementándose, 
apostando además por el que ha sido hasta ahora el sello de 
calidad de la Generalitat Valenciana en este ámbito: el soft-
ware libre y seguro. El País Valenciano es una región europea 
de vanguardia en la protección de datos del alumnado y en 
el uso de aplicaciones seguras y libres. En un contexto en 
que los gigantes tecnológicos están evidenciando que hacen 
negocio con los datos personales, y en que la Unión Europea 
está regulando de forma cada vez más restrictiva el uso 
de datos personales para motivos económicos o de tráfico 
de datos, países como por ejemplo Noruega, Dinamarca, 
Holanda o Suiza están implementando medidas para impedir 
el uso de datos personales por parte de empresas tecnoló-
gicas, apostando por la seguridad digital . Como país líder en 
este sentido, tenemos que continuar en esta línea, optando 
por software propio siempre que sea posible y, en aquellos 
casos en que se tenga que recurrir a un proveedor, hacerlo 
siempre con software seguro que garantice al más alto nivel 
la protección de la identidad digital del alumnado valenciano .

La irrupción de la COVID-19, unida a los grandes cambios 
tecnológicos de los últimos años, están evidenciando que el 
modelo educativo necesita completar una transformación 
profunda, que ya ha empezado a hacer, en cuanto a la 
naturalización de las TIC como instrumentos de aprendizaje, 
dentro y fuera de la escuela . Un cambio que pasa por revisar 
los currículums, cambiar las metodologías educativas y 
considerar los dispositivos como elementos válidos para 
aprender, reflexionar, colaborar y crear, siempre con 
seguridad, conciencia y garantías .

Por todo lo anteriormente expuesto, se presenta la siguiente:

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

Las Corts Valencianes instan al Consell a:

1) Avanzar hacia la eliminación de la brecha digital entre el 
alumnado valenciano, con las siguientes medidas:

a) Continuar con la inversión en materiales tecnológicos que 
garanticen los recursos didácticos tecnológicos y la conexión 
de todo el alumnado .

b) Dar un impulso a la formación para profesorado, alumnado 
y sus familias en materia de uso educativo de dispositivos 
tecnológicos y de aplicaciones para enseñanza a distancia.

2) Potenciar un cambio de paradigma en la enseñanza en 
la escuela en cuanto al uso de las TIC, con las siguientes 
medidas:

a) Iniciar una progresiva sustitución de los equipos informáti-
cos fijos en los centros educativos por equipos portátiles que 
puedan moverse por el centro y también ir a casa .

b) Ampliar el apoyo metodológico para incorporar el uso 
de las TIC y de dispositivos electrónicos en todas las áreas 
curriculares, como elemento transversal .

àmplia majoria de l’alumnat, però cal continuar ampliant 
aquest accés i garantint una cobertura total, i fer-ho a més 
amb un acompanyament formatiu i un suport metodològic . 

Aquesta línia de millora de les aplicacions i del seu abast per 
a l’ensenyament en línia ha de continuar implementant-se, 
apostant a més pel que ha sigut fins ara el segell de qualitat 
de la Generalitat Valenciana en aquest àmbit: el programari 
lliure i segur. El País Valencià és una regió europea 
d’avantguarda en la protecció de dades de l’alumnat i en 
l’ús d’aplicacions segures i lliures. En un context en què els 
gegants tecnològics estan evidenciant que fan negoci amb 
les dades personals, i en què la Unió Europea està regulant 
de forma cada vegada més restrictiva l’ús de dades personals 
per a motius econòmics o de tràfic de dades, països com ara 
Noruega, Dinamarca, Holanda o Suïssa estan implementant 
mesures per a impedir l’ús de dades personals per part 
d’empreses tecnològiques i apostant per la seguretat digital . 
Com a país capdavanter en aquest sentit, hem de continuar 
en aquesta línia, optant per programari propi sempre que 
siga possible i, en aquells casos en què s’haja de recórrer 
a un proveïdor, fer-ho sempre amb programari segur que 
garantisca al més alt nivell la protecció de la identitat digital 
de l’alumnat valencià .

La irrupció de la COVID-19, unida als grans canvis 
tecnològics dels últims anys, estan evidenciant que el model 
educatiu necessita completar una transformació profunda, 
que ja ha començat a fer, pel que fa a la naturalització de les 
TIC com a instruments d’aprenentatge, dins i fora de l’escola . 
Un canvi que passa per revisar els currículums, canviar les 
metodologies educatives i considerar els dispositius com 
a elements vàlids per a aprendre, reflexionar, col·laborar i 
crear, sempre amb seguretat, consciència i garanties . 

Per tot allò exposat anteriorment, es presenta la següent:

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

Les Corts Valencianes insten el Consell a:

1) Avançar cap a l’eliminació de l’escletxa digital entre 
l’alumnat valencià, amb les mesures següents:

a) Continuar amb la inversió en materials tecnològics que 
garantisquen els recursos didàctics tecnològics i la connexió 
de tot l’alumnat .

b) Donar un impuls a la formació per a professorat, alumnat 
i les seues famílies en matèria d’ús educatiu de dispositius 
tecnològics i d’aplicacions per a ensenyament a distància .

2) Potenciar un canvi de paradigma en l’ensenyament en 
l’escola pel que fa a l’ús de les TIC, amb les següents mesures: 

a) Iniciar una substitució progressiva dels equips informàtics 
fixos als centres educatius per equips portàtils que puguen 
moure’s pel centre i també anar a casa .

b) Ampliar el suport metodològic per a incorporar l’ús de les 
TIC i de dispositius electrònics en totes les àrees curriculars, 
com a element transversal .
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c) Estudiar la posibilidad de introducir el uso de disposi-
tivos móviles, en ocasiones puntuales, como didáctica de 
aprendizaje de un uso saludable, en actividades TIC del aula, 
especialmente en las etapas educativas en que el uso de 
dispositivos móviles está más extendido en el alumnado .

3) Iniciar un proceso de unificación y ampliación de 
las herramientas para la enseñanza a distancia en una 
plataforma única, con todos los recursos necesarios para 
generar webs colaborativos, sesiones didácticas conjuntas y 
videoconferencias, con los siguientes criterios:

a) Se priorizará siempre el software libre y público desarro-
llado por la Generalitat Valenciana .

b) En aquellos casos en que se tenga que recurrir a software 
de un proveedor externo a la Generalitat, este tendrá que 
garantizar los principios de privacidad de los datos del 
alumnado, de integrabilidad del software en la plataforma 
pública de la Conselleria y de capacidad de abastecimiento 
del software para el conjunto de la comunidad escolar .

c) Todo el software utilizado en Educación, ya sea propio de 
la Generalitat o de un proveedor externo, tendrá que cumplir 
con los siguientes requisitos:

– Cumplir escrupulosamente con la LOPD del Estado y con el 
RGPD de la Unión Europea.

– Se procurará la encriptación de las comunicaciones punto a 
punto, siempre que se garantice la privacidad del servidor .

– Tendrá que existir siempre la posibilidad de instalar el 
programa en servidores propios de la Generalitat .

– Tendrá que estar disponible en castellano y valenciano, o en 
su defecto, que se pueda traducir .

– Debe tener las mismas funcionalidades para Linux, MacOS, 
Windows, IOS y Android.

d) Este procedimiento tendrá que contar con la participación 
de los expertos y expertas en materia de protección y ética 
en el uso de datos .

Las Corts Valencianes instan al Consell a instar el Gobierno 
de España a:

1) Replantear en el currículum escolar, en aquello que tenga 
competencias el Ministerio de Educación, el papel de los 
contenidos relacionados con el uso de las tecnologías de 
la información y de la comunicación, para que se traten de 
manera transversal en todas las áreas de conocimiento y 
desde una vertiente práctica .

2) Reorientar en el currículum escolar la asignatura de 
tecnologías de la información y la comunicación hacia una 
vertiente más práctica, que considere los aprendizajes 
previos e informales del alumnado y que potencie sus 
capacidades de autoaprendizaje.

Corts Valencianes, 8 de junio de 2020 
Papi Robles Galindo 

Aitana Mas Mas

c) Estudiar la possibilitat d’introduir l’ús de dispositius 
mòbils, en ocasions puntuals, com a didàctica d’aprenentatge 
d’un ús saludable, en activitats TIC de l’aula, especialment en 
les etapes educatives en què l’ús de dispositius mòbils està 
més estès en l’alumnat .

3) Iniciar un procés d’unificació i ampliació de les eines per a 
l’ensenyament a distància en una plataforma única, amb tots 
els recursos necessaris per a generar webs col·laboratius, 
sessions didàctiques conjuntes i videoconferències, amb els 
criteris següents:

a) Es prioritzarà sempre el programari lliure i públic desenvo-
lupat per la Generalitat Valenciana .

b) En aquells casos en què s’haja de recórrer a programari 
d’un proveïdor extern a la Generalitat, aquest haurà de 
garantir els principis de privacitat de les dades de l’alumnat, 
d’integrabilitat del programari en la plataforma pública de la 
Conselleria i de capacitat d’abastiment del programari per al 
conjunt de la comunitat escolar .

c) Tot el programari utilitzat en Educació, ja siga propi de la 
Generalitat o d’un proveïdor extern, haurà de complir amb 
els requisits següents:

– Complir escrupolosament amb la LOPD de l’Estat i amb el 
RGPD de la Unió Europea.

– Es procurarà l’encriptació de les comunicacions punt a 
punt, sempre que es garantisca la privacitat del servidor .

– Haurà d’existir sempre la possibilitat d’instal·lar el 
programa en servidors propis de la Generalitat .

– Haurà d’estar disponible en castellà i valencià, o en el seu 
defecte, que es puga traduir .

– Ha de tenir les mateixes funcionalitats per a Linux, MacOS, 
Windows, IOS i Android.

d) Aquest procediment haurà de comptar amb la participació 
dels experts i expertes en matèria de protecció i ètica en l’ús 
de dades .

Les Corts Valencianes insten el Consell a instar el Govern 
d’Espanya a:

1) Replantejar en el currículum escolar, en allò que tinga 
competències el Ministeri d’Educació, el paper dels contin-
guts relacionats amb l’ús de les tecnologies de la informació 
i de la comunicació, per tal que es tracten de manera 
transversal en totes les àrees de coneixement i des d’una 
vessant pràctica .

2) Reorientar en el currículum escolar l’assignatura de 
tecnologies de la informació i la comunicació cap a una 
vessant més pràctica, que considere els aprenentatges previs 
i informals de l’alumnat i que potencie les seues capacitats 
d’autoaprenentatge .

Corts Valencianes, 8 de juny de 2020 
Papi Robles Galindo 

Aitana Mas Mas
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Proposición no de ley sobre las sociedades musicales, 
presentada por el Grupo Parlamentario Vox Comunidad 
Valenciana (RE número 19.166)

MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Formulante: María de los Llanos Massó Linares, portavoz 
adjunta del Grupo Parlamentario Vox Comunidad Valenciana

Tipo de iniciativa: proposición no de ley de tramitación 
ordinaria

Trámite: artículo 165 del Reglamento de las Corts 
Valencianes

Relativa a: sociedades musicales. Conselleria de Educación, 
Cultura y Deporte. Ante la Comisión de Educación y Cultura

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

La Comunitat Valenciana y la música no se entenderían 
la una sin la otra . La música es cultura y tradición, y en la 
Comunitat Valenciana esta cultura y esta tradición es un pilar 
fundamental de lo que somos .

En enero de 2018 la Conselleria de Educación, Investigación, 
Cultura y Deporte publicó una resolución por la que 
se incoaba un expediente para declarar bien de interés 
cultural inmaterial la tradición musical popular valenciana 
materializada por las sociedades musicales de la Comunitat 
Valenciana .

Como reconoce la conselleria en dicha resolución, «Las 
sociedades musicales valencianas han sido y son uno de 
los principales agentes de conservación y potenciación 
del patrimonio cultural valenciano gracias a las tareas de 
protección, difusión, fomento y promoción de las tradiciones 
musicales y artísticas valencianas que han realizado a lo largo 
de su historia .

»El espíritu de estas sociedades musicales ha permanecido, 
en el fondo, con la misma esencia desde el origen de las 
primeras bandas ya hace más de doscientos años: la pasión 
por la enseñanza y la práctica de la música, la transmisión 
cultural, la creación de un espacio de convivencia y la 
creación de un espacio de ocio y realización personal.»

En mayo de ese mismo año, se publica el Decreto del Consell 
en el que se declara bien de interés cultural inmaterial la 
tradición musical popular valenciana materializada por las 
sociedades musicales de la Comunitat Valenciana. En ese 
decreto se hace la misma exposición de motivos .

La Federación de Sociedades Musicales de la Comunitat 
Valenciana aglutina a 557 sociedades musicales y sus más 
de 600 centros educativos repartidos por toda la región, con 
más de 1 .100 bandas de música, 200 orquestas de cámara y 
sinfónicas, 200 corales, 5 .300 profesores, 50 .000 músicos, 
60.000 alumnos y más de 200.000 socios.

La situación sanitaria creada por la COVID-19 y las sucesivas 
declaraciones de estado de alarma con sus consiguientes 
limitaciones para el desarrollo normal de la actividad en 
todas las áreas, ha llevado a este sector tan importante de 
nuestra cultura, las sociedades musicales, a una situación 
dramática .

Proposició no de llei sobre les societats musicals, 
presentada pel Grup Parlamentari Vox Comunidad 
Valenciana (RE número 19.166)

MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Formulant: María de los Llanos Massó Linares, portaveu 
adjunta del Grup Parlamentari Vox Comunidad Valenciana

Tipus d’iniciativa: proposició no de llei de tramitació 
ordinària

Tràmit: article 165 del Reglament de les Corts Valencianes 

Relativa a: societats musicals. Conselleria d’Educació, 
Cultura i Esport. Davant la Comissió d’Educació i Cultura

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

La Comunitat Valenciana i la música no s’entendrien l’una 
sense l’altra . La música és cultura i tradició, i a la Comunitat 
Valenciana aquesta cultura i aquesta tradició és un pilar 
fonamental del que som .

Al gener de 2018 la Conselleria d’Educació, Investigació, 
Cultura i Esport va publicar una resolució per la qual 
s’incoava un expedient per a declarar bé d’interès cultural 
immaterial la tradició musical popular valenciana materialit-
zada per les societats musicals de la Comunitat Valenciana. 

Com reconeix la conselleria en aquesta resolució, «Les 
societats musicals valencianes han sigut i són un dels 
principals agents de conservació i potenciació del patrimoni 
cultural valencià gràcies a les tasques de protecció, difusió, 
foment i promoció de les tradicions musicals i artístiques 
valencianes que han realitzat al llarg de la seua història. 

»L’esperit d’aquestes societats musicals ha romàs, en 
el fons, amb la mateixa essència des de l’origen de les 
primeres bandes ja fa més de dos-cents anys: la passió 
per l’ensenyament i la pràctica de la música, la transmissió 
cultural, la creació d’un espai de convivència i la creació d’un 
espai d’oci i realització personal.»

Al maig d’aquest mateix any, es publica el Decret del Consell 
en el qual es declara bé d’interès cultural immaterial la 
tradició musical popular valenciana materialitzada per les 
societats musicals de la Comunitat Valenciana. En aquest 
decret es fa la mateixa exposició de motius .

La Federació de Societats Musicals de la Comunitat 
Valenciana aglutina 557 societats musicals i els seus més 
de 600 centres educatius repartits per tota la regió, amb 
més de 1 .100 bandes de música, 200 orquestres de cambra 
i simfòniques, 200 corals, 5 .300 professors, 50 .000 músics, 
60.000 alumnes i més de 200.000 socis.

La situació sanitària creada per la COVID-19 i les successives 
declaracions d’estat d’alarma amb les seues consegüents 
limitacions per al desenvolupament normal de l’activitat 
en totes les àrees, ha portat aquest sector tan important 
de la nostra cultura, les societats musicals, a una situació 
dramàtica .
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La paralización obligatoria de la actividad ha coincidido 
con la época de gran concentración de actos tradicionales, 
festivos y culturales como son las Fallas, la Magdalena, 
Semana Santa, Moros y Cristianos, procesiones del Corpus, 
Hogueras de San Juan y gran número de fiestas populares 
que con toda seguridad no podrán celebrarse este año .

La imposibilidad de realizar ensayos y otras actividades 
conllevará la pérdida de empleo, formación y cultura .

Las escuelas de música han tenido que adaptarse a la 
enseñanza en línea y aun así estiman que han perdido un 
10 % de los alumnos debido a la crisis económica.

Las sociedades musicales tendrán que realizar un gran 
esfuerzo para adaptar todas sus actividades a la nueva 
situación implementando todas las medidas preventivas y de 
seguridad necesarias .

La Federación de Asociaciones Musicales de la Comunitat 
Valenciana estima una pérdida del 40 % de los alumnos, y nos 
advierte del riesgo de desaparición de sus centros educativos 
y de sus sociedades musicales, declaradas bien de interés 
cultural inmaterial .

Desde la conselleria de están implementando ayudas para 
otros sectores culturales de la Comunitat Valenciana, y por 
tanto es imprescindible que esas ayudas lleguen también 
a este colectivo tan representativo de nuestra cultura y 
nuestras tradiciones . Sin olvidar que la Ley de patrimonio 
cultural valenciano recoge el deber de velar por la preserva-
ción de aquellos bienes que hayan sido declarados bien de 
interés cultural .

Por todo ello, el Grupo Parlamentario Vox Comunidad 
Valenciana presenta la siguiente:

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

Las Corts Valencianes insten al Consell a:

1. Establecer ayudas para adaptar los locales sociales de las 
sociedades musicales a las medidas sanitarias exigidas .

2. Establecer ayudas económicas a los alumnos de las 
escuelas de música afectados por la crisis económica .

3. Establecer ayudas a las sociedades musicales para paliar 
las pérdidas ocasionadas por las cancelaciones de las 
distintas actividades durante este año ocasionadas por la 
pandemia .

4. Desarrollar procedimientos claros sobre medidas sani-
tarias y de seguridad respecto a los centros educativos, las 
sedes sociales, ensayos y reanudación de las actividades .

5 . Dar cuenta a esta institución sobre el grado de cum-
plimiento de la resolución en el plazo de un mes.

Palau de les Corts Valencianes 
València, 9 de junio de 2020 

María de los Llanos Massó Linares

La paralització obligatòria de l’activitat ha coincidit amb 
l’època de gran concentració d’actes tradicionals, festius i 
culturals com són les Falles, la Magdalena, la Setmana Santa, 
els Moros i Cristians, les processons del Corpus, les Fogueres 
de Sant Joan d’Alacant i gran nombre de festes populars que 
amb tota seguretat no podran celebrar-se enguany .

La impossibilitat de realitzar assajos i altres activitats 
comportarà la pèrdua d’ocupació, formació i cultura .

Les escoles de música han hagut d’adaptar-se a 
l’ensenyament en línia i així i tot estimen que han perdut un 
10 % dels alumnes a causa de la crisi econòmica.

Les societats musicals hauran de realitzar un gran esforç 
per a adaptar totes les seues activitats a la nova situació 
implementant totes les mesures preventives i de seguretat 
necessàries .

La Federació d’Associacions Musicals de la Comunitat 
Valenciana estima una pèrdua del 40 % dels alumnes, i ens 
adverteix del risc de desaparició dels seus centres educatius 
i de les seues societats musicals, declarades bé d’interès 
cultural immaterial .

Des de la conselleria d’estan implementant ajudes per a 
altres sectors culturals de la Comunitat Valenciana, i per 
tant és imprescindible que aquestes ajudes arriben també 
a aquest col·lectiu tan representatiu de la nostra cultura i 
les nostres tradicions . Sense oblidar que la Llei de patrimoni 
cultural valencià recull el deure de vetllar per la preservació 
d’aquells béns que hagen sigut declarats bé d’interès cultural . 

Per tot això, el Grup Parlamentari Vox Comunidad 
Valenciana presenta la següent:

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

Les Corts Valencianes insten el Consell a:

1. Establir ajudes per a adaptar els locals socials de les 
societats musicals a les mesures sanitàries exigides .

2. Establir ajudes econòmiques als alumnes de les escoles de 
música afectats per la crisi econòmica .

3. Establir ajudes a les societats musicals per a pal·liar les 
pèrdues ocasionades per les cancel·lacions de les diferents 
activitats durant aquest any ocasionades per la pandèmia . 

4. Desenvolupar procediments clars sobre mesures sani-
tàries i de seguretat respecte als centres educatius, les seus 
socials, els assajos i la represa de les activitats .

5 . Donar compte a aquesta institució sobre el grau de 
compliment de la resolució en el termini d’un mes .

Palau de les Corts Valencianes 
València, 9 de juny de 2020 

María de los Llanos Massó Linares
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Proposición no de ley sobre el apoyo a la tauromaquia, 
presentada por el Grupo Parlamentario Vox Comunidad 
Valenciana (RE número 19.374)

A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Formulante: D. José Luis Aguirre Larrauri y Dª Llanos 
Massó Linares. Diputado y portavoz adjunta del Grupo 
Parlamentario Vox Comunidad Valenciana

Tipo de iniciativa: Proposición no de ley de tramitación 
ordinaria

Trámite: Artículo 165 del Reglamento de las Corts 
Valencianes

Relativa a: Apoyo a la tauromaquia . Conselleria de 
Educación, Cultura y Deporte. Ante la Comisión de 
Educación y Cultura

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

PRIMERO. Se entiende por tauromaquia el conjunto 
de conocimientos y actividades artísticas, creativas y 
productivas, incluyendo la crianza y selección del toro de 
lidia, que confluyen en la corrida de toros moderna y el arte 
de lidiar, expresión relevante de la cultura tradicional del 
pueblo español . Por extensión, toda manifestación artística 
y cultural vinculada a la misma . La tauromaquia forma parte 
esencial del patrimonio cultural español, y muy especial-
mente, en nuestra región, la Comunitat Valenciana .

La tauromaquia es, por tanto, cultura y cultura popular 
que debería ser preservada, protegida y promovida por el 
gobierno de la nación, por los gobiernos autonómicos y, en el 
ámbito de sus competencias, por los municipios . La cultura 
de los pueblos está vinculada al ejercicio de su desarrollo en 
libertad, pues la cultura en sí misma es libertad .

Asimismo, se da la circunstancia de que la tauromaquia es la 
razón que justifica el mantenimiento de las razas bovinas más 
antiguas del mundo y la raza autóctona española de mayor 
notoriedad a nivel internacional. El toro bravo es el perfecto 
guardián de la biodiversidad y su crianza se extiende por más de 
300 .000 hectáreas de dehesa española, espacio catalogado por 
la Unión Europea como sistema de alto valor natural. El sistema 
de crianza del toro bravo dispone de mayor extensificación 
que otras razas bovinas —cerca de 2 hectáreas/cabeza— lo que 
supone un menor impacto sobre su hábitat y además permite la 
convivencia con especies protegidas como águilas imperiales y 
reales, buitre negro, cigüeña negra, linces, etc .

El toro bravo es una de las joyas del patrimonio genético 
español de las razas ganaderas. Cuenta con una estructura 
genética particular, de imposible recreación a partir de otras 
razas bovinas fruto de la labor de selección realizada por 
los ganaderos durante siglos. Este hecho hace que esta raza 
pueda ser considerada metaraza o raza de razas al contar con 
una amplia diferenciación genética entre unos encastes y 
otros . Por otro lado, otra de las características singulares de 
la raza es su reducida canjeabilidad ecológica y genética, lo 
que significa que es un animal con dificultad para poder ser 
sustituido por otro .

Las ganaderías de bravo se asientan en su mayoría en los 
territorios menos poblados de España, que cuentan con una 

Proposició no de llei sobre el suport a la tauromàquia, 
presentada pel Grup Parlamentari Vox Comunidad 
Valenciana (RE número 19.374)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Formulant: Sr. José Luis Aguirre Larrauri i Sra. Llanos Massó 
Linares . Diputat i portaveu adjunta del Grup Parlamentari 
Vox Comunitat Valenciana

Tipus d’iniciativa: Proposició no de llei de tramitació 
ordinària

Tràmit: Article 165 del Reglament de les Corts Valencianes 

Relativa a: Suport a la tauromàquia. Conselleria d’Educació, 
Cultura i Esport. Davant la Comissió d’Educació i Cultura 

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

PRIMER. S’entén per tauromàquia el conjunt de conei-
xements i activitats artístiques, creatives i productives, 
incloent la criança i selecció del bou de lídia, que conflueixen 
en la correguda de bous moderna i l’art de lidiar, expressió 
rellevant de la cultura tradicional del poble espanyol . Per 
extensió, tota manifestació artística i cultural vinculada a 
aquesta . La tauromàquia forma part essencial del patrimoni 
cultural espanyol, i molt especialment, a la nostra regió, la 
Comunitat Valenciana .

La tauromàquia és, per tant, cultura i cultura popular que 
hauria de ser preservada, protegida i promoguda pel govern 
de la nació, pels governs autonòmics i, en l’àmbit de les seues 
competències, pels municipis . La cultura dels pobles està 
vinculada a l’exercici del seu desenvolupament en llibertat, 
perquè la cultura en si mateixa és llibertat .

Així mateix, es dona la circumstància que la tauromàquia 
és la raó que justifica el manteniment de les races bovines 
més antigues del món i la raça autòctona espanyola de major 
notorietat a nivell internacional. El bou brau és el perfecte 
guardià de la biodiversitat i la seua criança s’estén per més de 
300 .000 hectàrees de devesa espanyola, espai catalogat per 
la Unió Europea com a sistema d’alt valor natural. El sistema 
de criança del bou brau disposa de major extensificació que 
altres races bovines —prop de 2 hectàrees/cap— la qual cosa 
suposa un menor impacte sobre el seu hàbitat i a més permet 
la convivència amb espècies protegides com àguiles imperials 
i reals, el voltor negre, la cigonya negra, linxs, etc .

El bou brau és una de les joies del patrimoni genètic espanyol 
de les races ramaderes . Té una estructura genètica particular, 
d’impossible recreació a partir d’altres races bovines fruit 
de la labor de selecció realitzada pels ramaders durant 
segles . Aquest fet fa que aquesta raça puga ser considerada 
metaraça o raça de races en tenir una àmplia diferenciació 
genètica entre uns encastaments i uns altres . D’altra banda, 
una altra de les característiques singulars de la raça és la 
reduïda capacitat de canvi ecològic i genètic, la qual cosa 
significa que és un animal amb dificultat per a poder ser 
substituït per un altre .

Les ramaderies de brau s’assenten en la seua majoria als 
territoris menys poblats d’Espanya, que tenen una densitat 
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densidad de población inferior a 50 habitantes por kilómetro 
cuadrado, por lo que este tipo de producciones contribuye 
a aumentar la población rural agraria en este tipo de zonas 
más deprimidas a través del desarrollo de trabajo directo 
e indirecto para la ganadería donde se requiere un tipo de 
mano de obra especializada.

A nivel autonómico, nos encontramos en la Comunitat 
Valenciana con 9.448 cabezas censadas, una media de 250 
por explotación . Se trata de un sector muy potente, tanto 
en creación de riqueza y cultura como de trabajo para 
los valencianos, ya que este sector crea gran cantidad de 
empleo, directa e indirectamente .

SEGUNDO. La riqueza cultural en oficios, trabajos, artesanía 
y modos extintos en muchos otros lugares de manejo del 
ganado, así como su léxico propio y el conocimiento genuino, 
cuidado por generaciones del ganado de lidia para su selección 
genética, siempre en busca de la bravura, e incluso quedando 
el valor económico del animal como alimento como un mero 
valor residual comparado con otras razas bovinas.

Los ganaderos de toro bravo son herederos de un modelo de 
gestión basado en la tradición, en un conocimiento moderno 
de la explotación agraria y en un profundo respeto por el 
medio ambiente .

A partir de 2013 la tauromaquia y la crianza del toro bravo 
están protegidas como patrimonio cultural mediante la Ley 
18/2013, aprobado a través de iniciativa legislativa popular; 
por tanto, fue una genuina expresión de la voluntad del 
pueblo español .

Es cultura un cuadro de Sorolla, un libro de Vicente Blasco 
Ibáñez y también lo es una verónica de Morante de la Puebla, 
un natural de José Tomás o un galope de un toro hacia el 
caballo, un recorte en cualquier calle o plaza de un municipio 
valenciano o una bona embolada. Es tradición cuando en la 
mayoría de nuestros pueblos no se entiende una fiesta sin 
toros ya sea de plaza, al carrer o cualesquiera otras manifes-
taciones taurinas .

Los espectáculos culturales taurinos, que aportan al Estado 
140 millones en concepto de IVA al año, constituyen la 
actividad cultural que más ingresos reporta al Estado y, 
paradójicamente, la más marginada en concepto de ayudas 
por parte de éste; no hallándose más razón en ello que el 
prejuicio ideológico de unos pocos .

Esta actividad cultural ha marcado como ninguna otra la 
singularidad de la cultura española y, además, es una seña de 
identidad frente al resto del mundo .

Este patrimonio cultural se ha visto últimamente amenazado 
por la corriente animalista que no ha querido comprender 
el valor cultural de esta expresión y no pretende el diálogo 
sino la supresión. Existe una corriente en nuestro país cuyo 
único objetivo es destruir todo lo que hace grande a España, 
nuestras señas de identidad, aunque eso conlleve la destruc-
ción de miles de empleos y millones de euros en riqueza para 
ganaderos, hosteleros, organizadores, etc. Además de acabar 
con una parte fundamental de nuestra cultura, no solo de 
nuestra comunidad autónoma, sino de nuestro país .

Esta presión social ha propiciado, apoyándose en la falta de 
valentía y de formación de muchos responsables políticos, 

de població inferior a 50 habitants per quilòmetre quadrat, 
per la qual cosa aquest tipus de produccions contribueix 
a augmentar la població rural agrària en aquesta mena 
de zones més deprimides a través del desenvolupament 
de treball directe i indirecte per a la ramaderia en què es 
requereix un tipus de mà d’obra especialitzada.

A nivell autonòmic, ens trobem a la Comunitat Valenciana 
amb 9.448 caps censats, una mitjana de 250 per explotació. 
Es tracta d’un sector molt potent, tant en creació de riquesa i 
cultura com de treball per als valencians, ja que aquest sector 
crea gran quantitat d’ocupació, directament i indirectament . 

SEGON. La riquesa cultural en oficis, treballs, artesania i 
maneres extintes en molts altres llocs de maneig del bestiar, 
com també el seu lèxic propi i el coneixement genuí, cuidat 
per generacions del bestiar de lídia per a la selecció genètica, 
sempre a la recerca de la bravesa, i fins i tot quedant el 
valor econòmic de l’animal com a aliment com un mer valor 
residual comparat amb altres races bovines .

Els ramaders de bou brau són hereus d’un model de 
gestió basat en la tradició, en un coneixement modern 
de l’explotació agrària i en un profund respecte pel medi 
ambient .

A partir de 2013 la tauromàquia i la criança del bou brau 
estan protegides com a patrimoni cultural mitjançant la Llei 
18/2013, aprovat a través d’iniciativa legislativa popular; per 
tant, va ser una genuïna expressió de la voluntat del poble 
espanyol .

És cultura un quadre de Sorolla, un llibre de Vicente Blasco 
Ibáñez i també ho és una verònica de Morante de la Puebla, 
un natural de José Tomás o un galop d’un bou cap al cavall, 
un esquivament en qualsevol carrer o plaça d’un municipi 
valencià o una bona embolada . És tradició quan en la majoria 
dels nostres pobles no s’entén una festa sense bous ja siga de 
plaça, al carrer o qualssevol altres manifestacions taurines . 

Els espectacles culturals taurins, que aporten a l’Estat 140 
milions en concepte d’IVA a l’any, constitueixen l’activitat 
cultural que més ingressos reporta a l’Estat i, paradoxalment, 
la més marginada en concepte d’ajudes per part d’aquest; no 
es troba més raó en això que el prejudici ideològic d’uns pocs . 

Aquesta activitat cultural ha marcat com cap altra la singula-
ritat de la cultura espanyola i, a més, és un senyal d’identitat 
enfront de la resta del món .

Aquest patrimoni cultural ha estat últimament amenaçat 
pel corrent animalista que no ha volgut comprendre el 
valor cultural d’aquesta expressió i no pretén el diàleg sinó 
la supressió. Hi ha un corrent al nostre país l’únic objectiu 
del qual és destruir tot el que fa gran Espanya, els nostres 
senyals d’identitat, encara que això comporte la destrucció 
de milers d’ocupacions i milions d’euros en riquesa per a 
ramaders, hostalers, organitzadors, etc. A més d’acabar amb 
una part fonamental de la nostra cultura, no sols de la nostra 
comunitat autònoma, sinó del nostre país .

Aquesta pressió social ha propiciat, secundant-se en la falta 
de valentia i de formació de molts responsables polítics, que 
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que el mundo del toro bravo y la tauromaquia en general 
haya sido un sector cultural estratégico en España práctica-
mente carente de ayudas en comparación con otras ramas 
de la cultura oficial que han sido mimadas en el presupuesto, 
aun representando un menor porcentaje del PIB nacional.

TERCERO. La tauromaquia, asentada en nuestras fiestas 
populares por siglos, presenta un calendario muy rígido que 
sorpresivamente se ha visto obligado a la suspensión de toda 
su actividad pública por las medidas de confinamiento social 
en respuesta al coronavirus . La declaración del estado de 
alarma ha supuesto la suspensión de la temporada taurina 
hasta el momento: cancelación de las tradicionales ferias de 
Fallas, Magdalena y miles de festejos taurinos de carácter 
popular en cientos de municipios de la Comunitat Valenciana .

Desde el día 14 de marzo hasta este mes de junio del año 
2020, se han suspendido unos 1.590 festejos; se han dejado 
de exhibir 7.400 reses autóctonas y 282 reses cerriles en 128 
municipios de la Comunitat Valenciana, y en la temporada 
alta de festejos de julio, agosto y septiembre están en el aire 
6.400 festejos, 19.000 reses autóctonas y 540 reses cerriles 
en 425 municipios.

En la Comunitat Valenciana se invierten en la organización de 
festejos de bous al carrer 36,8 millones de euros anualmente. 
A esto hay que unir 118,7 millones de euros en transporte, 
alojamiento y restauración del público que se desplaza a los 
eventos y otros impactos indirectos en distintos sectores 
económicos. El impacto total se estima en 392,2 millones de 
euros, y el impacto en el empleo es de 3 .095 en toda la región .

Alargándose las suspensiones al mes de junio, las pérdidas 
directas, a nivel nacional, serían de 380 millones y 342 en el 
resto de la economía. Las pérdidas analizadas por la Unión 
de Criadores de Toros de Lidia, exclusivamente en el ámbito 
ganadero, superan los 77 millones de euros .

Para paliar esta situación que amenaza con la supervivencia 
del sector, desde el Grupo Parlamentario Vox consideramos 
que es necesario que se adopten las siguientes medidas que a 
continuación pasamos a exponer en los siguientes puntos .

Por todo ello, el Grupo Parlamentario Vox Comunidad 
Valenciana presenta la siguiente:

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

Las Corts Valencianes instan al Consell a instar al gobierno 
de la nación a:

1 . Aplicación de la condición del toro de lidia como patri-
monio cultural de todos los españoles, de tal manera que se 
equiparen las ayudas estatales y medidas legales adoptadas 
con motivo de la crisis del coronavirus con el resto de 
actividades culturales .

2. Defensa y conservación de la raza autóctona del toro 
de lidia para evitar su desaparición . La destrucción de esta 
raza única causaría un daño irreparable en la dehesa, lo que 
provocaría la desaparición de muchas especies del ecosis-
tema, como queda probado en varios informes de expertos .

3. Reducción del IVA cultural del 10 % al 4 %, tal y como está 
reivindicando el resto de industrias culturales .

el món del bou brau i la tauromàquia en general haja sigut un 
sector cultural estratègic a Espanya pràcticament mancat 
d’ajudes en comparació amb altres branques de la cultura 
oficial que han sigut afalagades en el pressupost, encara que 
representen un menor percentatge del PIB nacional.

TERCER. La tauromàquia, assentada en les nostres festes 
populars per segles, presenta un calendari molt rígid que 
sorprenentment ha estat obligat a la suspensió de tota la 
seua activitat pública per les mesures de confinament social 
en resposta al coronavirus . La declaració de l’estat d’alarma 
ha suposat la suspensió de la temporada taurina fins al 
moment: cancel·lació de les tradicionals fires de Falles, la 
Magdalena i milers de festejos taurins de caràcter popular en 
centenars de municipis de la Comunitat Valenciana .

Des del dia 14 de març fins a aquest mes de juny de l’any 
2020, s’han suspès uns 1.590 festejos; s’han deixat d’exhibir 
7.400 caps de bestiar autòctons i 282 caps de bestiar 
salvatges a 128 municipis de la Comunitat Valenciana, i en la 
temporada alta de festejos de juliol, agost i setembre estan 
en suspens 6.400 festejos, 19.000 caps de bestiar autòctons i 
540 caps de bestiar salvatges a 425 municipis.

A la Comunitat Valenciana s’inverteixen en l’organització de 
festejos de bous al carrer 36,8 milions d’euros anualment. A 
això cal unir 118,7 milions d’euros en transport, allotjament 
i restauració del públic que es desplaça als esdeveniments i 
altres impactes indirectes en diferents sectors econòmics . 
L’impacte total s’estima en 392,2 milions d’euros, i l’impacte 
en l’ocupació és de 3 .095 a tota la regió .

Allargant-se les suspensions al mes de juny, les pèrdues 
directes, a nivell nacional, serien de 380 milions i 342 en la 
resta de l’economia. Les pèrdues analitzades per la Unió de 
Criadors de Bous de Lídia, exclusivament en l’àmbit ramader, 
superen els 77 milions d’euros .

Per a pal·liar aquesta situació que amenaça amb la supervi-
vència del sector, el Grup Parlamentari Vox considerem que 
és necessari que s’adopten les mesures que a continuació 
passem a exposar en els punts següents .

Per tot això, el Grup Parlamentari Vox Comunidad 
Valenciana presenta la següent:

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

Les Corts Valencianes insten el Consell a instar el govern de 
la nació a:

1 . Aplicació de la condició del bou de lídia com a patrimoni 
cultural de tots els espanyols, de tal manera que s’equiparen 
les ajudes estatals i les mesures legals adoptades amb motiu 
de la crisi del coronavirus amb la resta d’activitats culturals . 

2 . Defensa i conservació de la raça autòctona del bou de lídia 
per a evitar-ne la desaparició . La destrucció d’aquesta raça 
única causaria un mal irreparable a la devesa, la qual cosa 
provocaria la desaparició de moltes espècies de l’ecosistema, 
com queda provat en diversos informes d’experts .

3. Reducció de l’IVA cultural del 10 % al 4 %, tal com està 
reivindicant la resta d’indústries culturals .
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4. Revisiones en los criterios de cotización de los profe-
sionales taurinos, según el artículo 33 .5 del Real decreto 
2064/1995, donde se establece la determinación de la base 
de cotización correspondiente a cada empresa, ya que en 
ningún caso se va a realizar el número de festejos necesarios 
para llegar a la base mínima de cotización necesaria para que 
no se regularice la cantidad pendiente a cargo de la empresa .

5. Impulsar líneas de financiación ICO específicas para garan-
tizar la liquidez de las empresas culturales, especialmente 
para aquellas afectadas por la suspensión de espectáculos 
ya anunciados, cuya inversión inicial para su organización se 
ha visto alterada ante la falta absoluta de ingresos, así como 
aprobar indemnizaciones por espectáculo cancelado dado 
que los seguros de cancelación contratados no cubren este 
tipo excepcional de cancelación del espectáculo .

6. Exención de cargas fiscales específicas por la explotación 
de las plazas de toros tanto para espectáculos taurinos 
como para todo tipo de espectáculos culturales y artísticos: 
impuestos de bienes inmuebles, impuesto de actividades 
económicas, etc .

7 . Ampliación de las medidas aprobadas por el Real decreto-
ley 8/2020, de 17 de marzo, para empresas del sector 
taurino y autónomos (empresarios, apoderados de toreros 
y otros profesionales) más allá de la aplicación del estado 
de alarma si, una vez desactivado, éste se prolonga, bien a 
nivel estatal y/o autonómico, con medidas de prohibición de 
concentración de personas que imposibiliten la celebración 
de los festejos taurinos .

8. Consideración a las empresas ganaderas de bravo dentro 
del paquete de ayudas que se recogen en el Real decreto-ley 
8/2020, de 17 de marzo, que tienen por objeto facilitar 
liquidez, dotar de flexibilidad y favorecer el mantenimiento 
de empleo para todas las empresas sin distinción del sector 
de actividad .

9. Fondo extraordinario de ayudas directas a la producción 
de bovino extensivo de lidia con destino alimentario al igual 
que se está realizando en sectores ganaderos afectados por 
el cierre del canal Horeca.

10. Armonización de la política sanitaria animal en la 
aplicación de la normativa europea para ayudar y proteger 
al ganadero de forma que las imposiciones sanitarias no 
dificulten aún más si cabe la poco sostenible situación del 
ganadero .

11. Canales de comercialización alternativos de las carnes 
o un sistema de intervención pública del precio de la carne 
sobre una base de precio testigo de mercado correspon-
diente al mes anterior a la crisis .

12. Aprobación de prestaciones específicas para los 
profesionales taurinos (toreros, banderilleros, picadores y 
mozos de espadas) registrados en el Ministerio de Cultura 
y cuya relación laboral es de carácter especial e integrado 
en el régimen general de la Seguridad Social por el Real 
decreto 2621/1986, dado que, a pesar de que su actividad 
profesional está suspendida mientras no esté autorizada la 
celebración de espectáculos taurinos, no pueden acogerse a 
ningún tipo de prestación por cese de actividad o desempleo 
aprobada hasta la fecha con motivo de la COVID-19 .

4. Revisions en els criteris de cotització dels professionals 
taurins, segons l’article 33.5 del Reial decret 2064/1995, on 
s’estableix la determinació de la base de cotització corres-
ponent a cada empresa, ja que en cap cas es realitzarà el 
nombre de festejos necessaris per a arribar a la base mínima 
de cotització necessària perquè no es regularitze la quantitat 
pendent a càrrec de l’empresa .

5. Impulsar línies de finançament ICO específiques per a 
garantir la liquiditat de les empreses culturals, especialment 
per a les afectades per la suspensió d’espectacles ja anun-
ciats, la inversió inicial dels quals per a l’organització ha estat 
alterada davant la falta absoluta d’ingressos, com  també 
aprovar indemnitzacions per espectacle cancel·lat atès que 
les assegurances de cancel·lació contractades no cobreixen 
aquest tipus excepcional de cancel·lació de l’espectacle .

6. Exempció de càrregues fiscals específiques per l’explotació 
de les places de bous tant per a espectacles taurins com per 
a tota mena d’espectacles culturals i artístics: impostos de 
béns immobles, impost d’activitats econòmiques, etc . 

7 . Ampliació de les mesures aprovades pel Reial decret 
llei 8/2020, de 17 de març, per a empreses del sector taurí 
i autònoms (empresaris, apoderats de toreros i altres 
professionals) més enllà de l’aplicació de l’estat d’alarma si, 
una vegada desactivat, aquest es prolonga, bé a nivell estatal 
i/o autonòmic, amb mesures de prohibició de concentració 
de persones que impossibiliten la celebració dels festejos 
taurins .

8. Consideració a les empreses ramaderes de brau dins del 
paquet d’ajudes que es recullen en el Reial decret llei 8/2020, 
de 17 de març, que tenen per objecte facilitar liquiditat, 
dotar de flexibilitat i afavorir el manteniment d’ocupació per 
a totes les empreses sense distinció del sector d’activitat . 

9. Fons extraordinari d’ajudes directes a la producció de boví 
extensiu de lídia amb destinació alimentària igual que s’està 
realitzant en sectors ramaders afectats pel tancament del 
canal Horeca.

10. Harmonització de la política sanitària animal en l’aplicació 
de la normativa europea per a ajudar i protegir el ramader de 
manera que les imposicions sanitàries no dificulten encara 
més si cap la poc sostenible situació del ramader . 

11. Canals de comercialització alternatius de les carns o 
un sistema d’intervenció pública del preu de la carn sobre 
una base de preu testimoni de mercat corresponent al mes 
anterior a la crisi .

12. Aprovació de prestacions específiques per als 
professionals taurins (toreros, banderillers, picadors i 
mossos d’espases) registrats en el Ministeri de Cultura i la 
relació laboral dels quals és de caràcter especial i integrat 
en el règim general de la Seguretat Social pel Reial decret 
2621/1986, atès que, a pesar que la seua activitat professio-
nal està suspesa mentre no estiga autoritzada la celebració 
d’espectacles taurins, no poden acollir-se a cap mena de 
prestació per cessament d’activitat o desocupació aprovada 
fins avui amb motiu de la COVID-19.
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13. Aprobación de indemnizaciones específicas para aquellos 
profesionales taurinos cuyos contratos de actuación en vigor no 
pudieron ejecutarse al ser suspendidos los festejos ya anuncia-
dos y autorizados previamente por la administración pública 
(caso de las contrataciones para las ferias de Fallas, Castelló 
de la Plana, etc .) dejando de percibir los honorarios y/o salarios 
acordados entre partes o regulados mediante convenio .

14. Suspensión de las obligaciones de pago a la Seguridad 
Social a cargo de los trabajadores resultantes de las 
regularizaciones del ejercicio 2019, así como suspensión 
de la obligación de cotizar por parte del profesional taurino 
durante la situación de baja por accidente profesional o 
enfermedad común .

15 . Atendiendo a la previsible reducción o ausencia de 
festejos en 2020, suprimir temporalmente el requisito de 
ocho festejos para mantenerse de alta en el régimen general .

16. Establecimiento de un régimen específico de garantía 
salarial para el colectivo de artistas y profesionales taurinos 
para cuando se reanude la actividad, de manera que se 
superen las actuales carencias del régimen general de 
cobertura por parte del Fogasa, lo que ocasiona que el 
volumen de cotizaciones por este concepto no repercutan 
realmente en garantizar mínimamente los salarios del sector 
(por la limitación de la cuantía garantizada al triplo del SMI 
en cómputo diario) .

17. Dotación de fondos estatales para favorecer la organiza-
ción de festejos taurinos de promoción, actividad de escuelas 
taurinas públicas y certámenes de novilleros .

18. Habilitar financiación a las administraciones locales y, 
en su caso, autonómicas titulares de plazas de toros, para la 
aportación de subvención y ayudas a las empresas taurinas 
adjudicatarias, de manera que estas puedan compensar las 
pérdidas por reubicación de festejos y menor asistencia de 
público .

19. Instar a la Corporación de RTVE a elaborar con carácter 
urgente un plan de programación destinado a promocionar 
la tauromaquia en España y en el extranjero que ayude a 
publicitar, promocionar y reforzar sus valores culturales 
e históricos y su importancia como sector económico . 
Asimismo, y con ello, promover la difusión del arte taurino y 
potenciar, a mayores, el conjunto de actividades alrededor de 
esta importante tradición . 

A su vez, las Corts Valencianes  instan al Consell a:

1 . Desarrollo rural, difusión de las tradiciones rurales 
valencianas y el empleo verde:

a) Diseñar un propio y específico plan de liberación de la 
actividad, identificando plazas de pueblos, zonas sanitarias 
libres, etc . de forma que en nuestra comunidad autónoma se 
puedan ofrecer espectáculos taurinos de forma escalonada 
(becerradas, novilladas, corridas de toros), y rediseño de 
la estructura del espectáculo en especial de las corridas de 
toros, y su viabilidad en las plazas de tercera y portátiles.

b) Impulsar la actividad taurina en aquellos sitios donde tiene 
arraigo o donde históricamente lo tuvo, pero cuyo aforo ha 
imposibilitado e imposibilita hacer viable la celebración de 
corridas de toros, con la consecuente pérdida de estas plazas 

13. Aprovació d’indemnitzacions específiques per als 
professionals taurins els contractes d’actuació en vigor dels 
quals no van poder executar-se en ser suspesos els festejos ja 
anunciats i autoritzats prèviament per l’administració pública 
(cas de les contractacions per a les fires de Falles, Castelló de 
la Plana, etc .) i van deixar de percebre els honoraris i/o salaris 
acordats entre parts o regulats mitjançant conveni .

14. Suspensió de les obligacions de pagament a la Seguretat 
Social a càrrec dels treballadors resultants de les regularitza-
cions de l’exercici 2019, com també suspensió de l’obligació 
de cotitzar pel professional taurí durant la situació de baixa 
per accident professional o malaltia comuna . 

15 . Atesa la previsible reducció o absència de festejos en 
2020, suprimir temporalment el requisit de vuit festejos per 
a mantenir-se d’alta en el règim general .

16. Establiment d’un règim específic de garantia salarial per 
al col·lectiu d’artistes i professionals taurins per a quan es 
reprenga l’activitat, de manera que se superen les actuals 
manques del règim general de cobertura per part del Fogasa, 
la qual cosa ocasiona que el volum de cotitzacions per aquest 
concepte no repercutisquen realment a garantir mínimament 
els salaris del sector (per la limitació de la quantia garantida 
al triple del SMI en còmput diari). 

17. Dotació de fons estatals per a afavorir l’organització de 
festejos taurins de promoció, activitat d’escoles taurines 
públiques i certàmens de novellers .

18. Habilitar finançament a les administracions locals i, en 
el seu cas, autonòmiques titulars de places de bous, per a 
l’aportació de subvenció i ajudes a les empreses taurines 
adjudicatàries, de manera que aquestes puguen compensar 
les pèrdues per reubicació de festejos i menor assistència de 
públic .

19. Instar la Corporació d’RTVE a elaborar amb caràcter 
urgent un pla de programació destinat a promocionar la 
tauromàquia a Espanya i a l’estranger que ajude a publicitar, 
promocionar i reforçar els seus valors culturals i històrics i la 
seua importància com a sector econòmic . Així mateix, i amb 
això, promoure la difusió de l’art taurí i potenciar, a majors, el 
conjunt d’activitats al voltant d’aquesta important tradició .  

Al seu torn, les Corts Valencianes insten el Consell a:

1 . Desenvolupament rural, difusió de les tradicions rurals 
valencianes i l’ocupació verda:

a) Dissenyar un pla d’alliberament de l’activitat propi i especí-
fic, que identifique places de pobles, zones sanitàries lliures, 
etc . de forma que a la nostra comunitat autònoma es puguen 
oferir espectacles taurins de manera escalonada (corregudes 
de vedells, corregudes de bous novells, corregudes de bous), 
i redisseny de l’estructura de l’espectacle especialment de 
les corregudes de bous, i la seua viabilitat en les places de 
tercera i portàtils .

b) Impulsar l’activitat taurina en aquells llocs on té arrela-
ment o on històricament el va tenir, però l’aforament del qual 
ha impossibilitat i impossibilita fer viable la celebració de 
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y de todos los negocios que lo rodean, para evitar que se 
pierda mano de obra en esos pueblos .

c) Revisión, reducción y facilitación tanto de la regulación, 
estableciendo un procedimiento y autorización simplificada 
adecuándolos a la realidad de los pueblos, como de los costes 
de producción especialmente administrativos, fiscales y 
laborales, fomentando y promoviendo la viabilidad de esta 
clase de festejos locales a través de medidas y ayudas directas .

2. Instar a las administraciones propietarias de plazas de 
toros de titularidad pública, concedidas bajo la Ley 9/2017, 
de 8 de noviembre, de contratos del sector público, al 
restablecimiento del equilibrio económico de los contratos 
vigentes en todos sus aspectos principales: canon, número y 
tipo de espectáculos obligatorios, precio de las localidades 
y obligaciones derivadas, como financiación de escuelas 
taurinas, obras y reformas en cada plaza de toros, actos 
culturales, exención de tasas administrativas, etc ., así como a 
la flexibilidad en las concesiones pendientes de adjudicación 
en 2020, bien prorrogando a los adjudicatarios previos o 
facilitando procedimientos de contratación rápidos y no 
especulativos .

3 . Reestructuración de gastos administrativos y de producción 
de los festejos taurinos conceptuados como espectáculos 
culturales de masas, asumiendo la administración pública la 
cobertura sanitaria y veterinaria en festejos taurinos .

4. Aprobación de indemnizaciones específicas para aquellos 
profesionales taurinos y organizadores cuyos contratos de 
actuación en vigor no pudieron ejecutarse al ser suspendidos 
los festejos ya anunciados y autorizados previamente por la 
administración pública dejando de percibir los honorarios 
y/o salarios acordados entre partes o regulados mediante 
convenio .

5. Dotación de fondos regionales para favorecer la organiza-
ción de festejos taurinos de promoción, actividad de escuelas 
taurinas públicas y certámenes de novilleros .

6. Instar a la Corporación Valenciana de Medios de 
Comunicación a elaborar con carácter urgente un plan de 
programación en el canal televisivo À Punt destinado a 
promocionar la tauromaquia en la Comunitat Valenciana 
que ayude a publicitar, promocionar y reforzar sus valores 
culturales e históricos y su importancia como sector 
económico . Asimismo, y con ello, promover la difusión del 
arte taurino y potenciar, además, el conjunto de actividades 
alrededor de esta importante tradición . 

Dar cuenta a esta institución sobre el grado de cumplimiento 
de la resolución en el plazo de tres meses.

Palau de las Corts Valencianes  
València, 12 de junio de 2020 

Llanos Massó Linares 
José Luis Aguirre Larrauri

 

Proposición no de ley sobre la creación de un plan para 
reducir la fractura digital y de aprendizaje, presentada por 
el Grupo Parlamentario Socialista (RE número 19.571)

corregudes de bous, amb la pèrdua consegüent d’aquestes 
places i de tots els negocis que les envolten, per a evitar que 
es perda mà d’obra en aquests pobles .

c) Revisió, reducció i facilitació tant de la regulació, establint 
un procediment i una autorització simplificada adequant-los 
a la realitat dels pobles, com dels costos de producció 
especialment administratius, fiscals i laborals, fomentant i 
promovent la viabilitat d’aquesta classe de festejos locals a 
través de mesures i ajudes directes .

2 . Instar les administracions propietàries de places de bous 
de titularitat pública, concedides sota la Llei 9/2017, de 8 de 
novembre, de contractes del sector públic, al restabliment 
de l’equilibri econòmic dels contractes vigents en tots els 
seus aspectes principals: cànon, nombre i tipus d’espectacles 
obligatoris, preu de les localitats i obligacions derivades, com 
finançament d’escoles taurines, obres i reformes en cada 
plaça de bous, actes culturals, exempció de taxes adminis-
tratives, etc., com també a la flexibilitat en les concessions 
pendents d’adjudicació en 2020, bé prorrogant els adjudica-
taris previs o facilitant procediments de contractació ràpids i 
no especulatius .

3 . Reestructuració de despeses administratives i de produc-
ció dels festejos taurins conceptuats com a espectacles 
culturals de masses, assumint l’administració pública la 
cobertura sanitària i veterinària en festejos taurins .

4. Aprovació d’indemnitzacions específiques per a aquells 
professionals taurins i organitzadors els contractes 
d’actuació en vigor dels quals no van poder executar-se en 
ser suspesos els festejos ja anunciats i autoritzats prèvia-
ment per l’administració pública i van deixar de percebre 
els honoraris i/o salaris acordats entre parts o regulats 
mitjançant conveni .

5. Dotació de fons regionals per a afavorir l’organització de 
festejos taurins de promoció, activitat d’escoles taurines 
públiques i certàmens de torejadors de vedells .

6. Instar la Corporació Valenciana de Mitjans de Comunicació 
a elaborar amb caràcter urgent un pla de programació en el 
canal televisiu À Punt destinat a promocionar la tauromàquia 
a la Comunitat Valenciana que ajude a publicitar, promo-
cionar i reforçar els seus valors culturals i històrics i la seua 
importància com a sector econòmic . Així mateix, i amb això, 
promoure la difusió de l’art taurí i potenciar, a més, el conjunt 
d’activitats al voltant d’aquesta important tradició .  

Donar compte a aquesta institució sobre el grau de compli-
ment de la resolució en el termini de tres mesos .

Palau de les Corts Valencianes 
València, 12 de juny de 2020 

Llanos Massó Linares 
José Luis Aguirre Larrauri

 

Proposició no de llei sobre la creació d’un pla per a reduir 
l’escletxa digital i d’aprenentatge, presentada pel Grup 
Parlamentari Socialista (RE número 19.571)
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A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Pedro Ruiz Castell, Ana Besalduch Besalduch y María 
Sabina Escrig Monzó, diputado, diputada y portavoz adjunta, 
respectivamente, del Grupo Parlamentario Socialista, 
de acuerdo con el artículo 164.3 del Reglamento de las 
Corts Valencianes, presentan la proposición no de ley de 
tramitación ordinaria siguiente sobre la creación de un plan 
para reducir la fractura digital y de aprendizaje, para que sea 
debatida en la Comisión de Educación y Cultura.

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

El confinamiento por la COVID-19 y el cierre de escuelas 
ha puesto a prueba la capacidad de respuesta de nuestro 
sistema educativo . Se trata de una situación excepcional que 
a nivel mundial afecta, según la UNESCO, a más de 1.370 
millones de alumnos. En España, el cierre de escuelas y el 
confinamiento de millones de estudiantes en sus hogares 
nos exigen una respuesta compartida entre el Estado y las 
comunidades autónomas para mantener en funcionamiento 
el servicio público educativo en igualdad de oportunidades 
para todo nuestro alumnado .

El sistema educativo estatal y autonómico tiene la obligación 
de garantizar la igualdad de oportunidades de todo el 
alumnado, así como la equidad y la calidad educativa para 
que cada estudiante pueda desarrollar al máximo sus 
potencialidades . Por ello, es fundamental la lucha contra la 
llamada fractura o brecha digital, la cual puede ser definida a 
partir de la desigualdad en las posibilidades que existen para 
acceder a la información, en el conocimiento y en la educa-
ción mediante el uso de las tecnologías de la información y la 
comunicación (TIC), marginando así a muchas personas que 
no pueden acceder a las posibilidades que la red permite de 
comunicación, formación, impulso económico, etc .

La fractura digital es una realidad entre la infancia y la 
adolescencia más vulnerable según la Encuesta de condi-
ciones de vida 2018; el 14 % de los hogares con menores no 
tienen ordenador o portátil, una cifra que se eleva hasta el 
30 % en hogares de familias pobres. Sin embargo, el 5,3 % de 
hogares con menores no cuentan con Internet, aumentando 
este porcentaje hasta el 13,6 % en los hogares con menos 
recursos . Así, la brecha digital se convierte en social, 
limitando el aprendizaje de nuestro alumnado y haciendo de 
la tecnología un elemento de exclusión, no de inclusión social .

La imposibilidad de acceso, se traduce en problemas de 
aprendizaje que pueden provocar una pérdida cognitiva y un 
retraso que se acumula . De hecho, la evidencia muestra que los 
periodos prolongados de «desconexión escolar», como pueden 
ser las vacaciones de verano, generan una pérdida de conoci-
mientos y aprendizajes que agrava la brecha cognitiva entre el 
alumnado favorecido y el alumnado socialmente desfavorecido .

Esta situación es debida en muchos casos a desigualdades 
culturales existentes de apoyo y recursos familiares . De nada 
sirve conseguir que toda la población esté conectada si no 
la capacitamos para la utilización e interacción con las TIC, 
porque estas son ya herramientas básicas de intercambio de 
información y de formación en el siglo actual. En este sentido, 
la alfabetización digital, entendida como la adquisición de un 
repertorio de competencias que impregnan tanto el puesto de 
trabajo como la comunidad y la vida social y entre las cuales se 
incluyen las habilidades necesarias para manejar la información 

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Pedro Ruiz Castell, Ana Besalduch Besalduch i María 
Sabina Escrig Monzó, diputat, diputada i portaveu adjunta, 
respectivament, del Grup Parlamentari Socialista, d’acord 
amb l’article 164.3 del Reglament de les Corts Valencianes, 
presenten la proposició no de llei de tramitació ordinària 
següent sobre la creació d’un pla per a reduir l’escletxa 
digital i d’aprenentatge, perquè siga debatuda en la Comissió 
d’Educació i Cultura.

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

El confinament per la COVID-19 i el tancament d’escoles 
ha posat a prova la capacitat de resposta del nostre sistema 
educatiu. Es tracta d’una situació excepcional que a nivell 
mundial afecta, segons la UNESCO, més de 1.370 milions 
d’alumnes. A Espanya, el tancament d’escoles i el confina-
ment de milions d’estudiants en les seues llars ens exigeixen 
una resposta compartida entre l’Estat i les comunitats 
autònomes per mantenir en funcionament el servei públic 
educatiu en igualtat d’oportunitats per a tot el nostre 
alumnat .

El sistema educatiu estatal i autonòmic té l’obligació de 
garantir la igualtat d’oportunitats de tot l’alumnat, així com 
l’equitat i la qualitat educativa per tal que cada estudiant 
puga desenvolupar al màxim les seues potencialitats . Per 
això, és fonamental la lluita contra l’anomenada escletxa 
o bretxa digital, la qual pot ser definida a partir de la 
desigualtat en les possibilitats que existeixen per a accedir 
a la informació, al coneixement i a l’educació mitjançant l’ús 
de les tecnologies de la informació i la comunicació (TIC), 
marginant així moltes persones que no poden accedir a les 
possibilitats que la xarxa permet de comunicació, formació, 
impuls econòmic, etc .

L’escletxa digital és una realitat entre la infància i 
l’adolescència més vulnerable segons l’Enquesta de condi-
cions de vida 2018; el 14 % de les llars amb menors no tenen 
ordenador o portàtil, una xifra que s’eleva fins al 30 % en llars 
de famílies pobres. Tanmateix, el 5,3 % de llars amb menors 
no compten amb Internet, augmentant aquest percentatge 
fins al 13,6 % en les llars amb menys recursos. Així, la bretxa 
digital es converteix en social, limitant l’aprenentatge del 
nostre alumnat i fent de la tecnologia un element d’exclusió, 
no d’inclusió social .

La impossibilitat d’accés, es tradueix en problemes 
d’aprenentatge que poden provocar una pèrdua cognitiva i 
un retard que s’acumula . De fet, l’evidència mostra que els 
períodes prolongats de «desconnexió escolar», com poden 
ser les vacances d’estiu, generen una pèrdua de coneixe-
ments i aprenentatges que agreuja la bretxa cognitiva entre 
l’alumnat afavorit i l’alumnat socialment desfavorit .

Aquesta situació és deguda en molts casos a desigualtats 
culturals existents de suport i recursos familiars . De res 
serveix aconseguir que tota la població estiga connectada 
si no la capacitem per a la utilització i interacció amb les 
TIC, perquè aquestes són ja eines bàsiques d’intercanvi 
d’informació i de formació en el segle actual. En aquest 
sentit, l’alfabetització digital, entesa com a l’adquisició 
d’un repertori de competències que impregnen tant el 
lloc de treball com la comunitat i la vida social i entre les 
quals s’inclouen les habilitats necessàries per a manejar la 
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y la capacidad de evaluar la relevancia y la fiabilidad de lo que se 
busca en Internet, es un elemento imprescindible para reducir la 
brecha digital, social y de aprendizaje.

Por otro lado, esta brecha digital y de aprendizaje es todavía 
mayor para el alumnado con necesidades específicas de 
apoyo educativo, de forma que, a los problemas que sufren 
estas personas por sus condiciones personales, se incorpora 
la discriminación introducida por la tecnología. Estamos, 
por lo tanto, en la obligación de darles una respuesta lo más 
personalizada posible, respondiendo a sus necesidades 
y dotándolos de todos los medios necesarios para que 
puedan aprender en igualdad de condiciones que el resto 
del alumnado, garantizando así la equidad y la calidad del 
sistema educativo español .

Ciertamente, la situación a la cual nos estamos enfrentando 
exige pensar y diseñar protocolos para que en un hipotético 
futuro nuestro sistema esté preparado para abordar una 
pandemia o cualquier otra circunstancia que exija el cierre 
físico de los centros educativos .

Por lo expuesto, el Grupo Parlamentario Socialista presenta 
la siguiente propuesta de resolución:

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

Las Corts Valencianes instan al Consell de la Generalitat para 
que:

1 . Apruebe, en el marco de sus competencias, un plan 
para reducir la fractura digital y de aprendizaje con el cual 
ayudar a superar las desigualdades existentes y garantizar la 
equidad y la calidad de nuestro sistema educativo para que 
se continúe aprendiendo en las mejores condiciones posibles . 
Este plan tendrá que incluir:

a) El impulso de un grupo de trabajo en el seno de la 
Conselleria de Educación, Cultura y Deporte que analice 
la situación actual en relación con la fractura digital y de 
aprendizaje que existe en los centros educativos de la 
Comunitat Valenciana .

b) Trabajo, en colaboración con el Ministerio de Asuntos 
Económicos y Transformación Digital, para que el Programa 
de extensión de la banda ancha de nueva generación 
(PEBA-NGA) que prevé ayudas para las zonas donde no hay 
cobertura se implemente lo más pronto posible propiciando 
que el 100 % de la población en España tenga acceso a 
Internet .

c) Colaboración con el Ministerio de Educación y Formación 
Profesional en sus planes de reducción de la fractura 
digital y adquisición de material informático para las aulas 
valencianas .

d) Actuaciones coordinadas para reducir la fractura digital y 
de aprendizaje con los siguientes objetivos:

i . Adoptar las medidas necesarias para que el alumnado que 
lo necesite, acceda a ayudas específicas que le permitan 
obtener un dispositivo personal con conexión a la red que 
pueda utilizar en su hogar para su proceso de aprendizaje.

ii . Poner en marcha un plan especial de formación para 
los docentes en capacitación TIC sobre metodologías de 

informació i la capacitat d’avaluar la rellevància i la fiabilitat 
d’allò que es busca en Internet, és un element imprescindible 
per a reduir la bretxa digital, social i d’aprenentatge .

D’altra banda, aquesta bretxa digital i d’aprenentatge és 
encara major per a l’alumnat amb necessitats específiques de 
suport educatiu, de manera que, als problemes que pateixen 
aquestes persones per les seues condicions personals, s’hi 
incorpora la discriminació introduïda per la tecnologia . 
Estem, per tant, en l’obligació de donar-los una resposta el 
més personalitzada possible, responent a les seues necessi-
tats i dotant-los de tots els mitjans necessaris perquè puguen 
aprendre en igualtat de condicions que la resta de l’alumnat, 
garantint així l’equitat i la qualitat del sistema educatiu 
espanyol .

Certament, la situació a la qual ens estem enfrontant exigeix 
pensar i dissenyar protocols perquè en un hipotètic futur el 
nostre sistema estiga preparat per a abordar una pandèmia o 
qualsevol altra circumstància que exigisca el tancament físic 
dels centres educatius .

Per tot el que s’ha exposat, el Grup Parlamentari Socialista 
presenta la proposta de resolució següent:

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

Les Corts Valencianes insten el Consell de la Generalitat 
perquè:

1 . Aprove, en el marc de les seues competències, un pla per 
a reduir l’escletxa digital i d’aprenentatge amb el qual ajudar 
a superar les desigualtats existents i garantir l’equitat i la 
qualitat del nostre sistema educatiu perquè es continue 
aprenent en les millors condicions possibles . Aquest pla 
haurà d’incloure:

a) L’impuls d’un grup de treball al si de la Conselleria 
d’Educació, Cultura i Esport que analitze la situació actual en 
relació amb l’escletxa digital i d’aprenentatge que existeix en 
els centres educatius de la Comunitat Valenciana .

 
b) Treball, en col·laboració amb el Ministeri d’Assumptes 
Econòmics i Transformació Digital, perquè el Programa 
d’extensió de la banda ampla de nova generació (PEBA-NGA) 
que preveu ajudes per a les zones on no hi ha cobertura 
s’implemente el més aviat possible propiciant que el 100 % 
de la població a Espanya tinga accés a Internet.

 
c) Col·laboració amb el Ministeri d’Educació i Formació 
Professional en els seus plans de reducció de l’escletxa digital 
i adquisició de material informàtic per a les aules valencianes .

 
d) Actuacions coordinades per a reduir l’escletxa digital i 
d’aprenentatge amb els següents objectius:

i . Adoptar les mesures necessàries perquè l’alumnat que ho 
necessite, accedisca a ajudes especifiques que li permeten 
obtenir un dispositiu personal amb connexió a la xarxa que 
puga utilitzar a la llar per al procés d’aprenentatge.

ii . Posar en marxa un pla especial de formació per als docents 
en capacitació TIC sobre metodologies d’ensenyaments 
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enseñanzas activas a través de herramientas de aprendizaje 
presencial y/o a distancia .

iii . Poner en marcha acciones de formación dirigidas a las 
familias y otros agentes de la comunidad educativa con el 
objetivo de formarlos en competencias digitales y ser más 
eficaces en el uso de las TIC para poder servir de apoyo en el 
aprendizaje de sus hijos y sus hijas.

iv . Contribuir a activar redes de asistencia y asesorar a las 
familias con el fin de ayudar a afrontar retos didácticos 
específicos (idiomas, matemáticas, ciencias, hábitos, etc.).

v . Capacitar digitalmente y potenciar la acción de todos 
los servicios educativos de apoyo (orientación, educación 
especial, psicopedagogía, logopedia, servicios sociales, 
etc.) en contacto y a disposición de los centros o las zonas 
escolares y de todo el alumnado con necesidades específicas 
de apoyo educativo .

2. Elabore un protocolo de actuaciones educativas ante 
cualquier posible suspensión de la actividad presencial y por 
motivos de excepcionalidad, alarma o emergencia .

Corts Valencianes, 17 de junio de 2020 
Pedro Ruiz Castell 

Ana Besalduch Besalduch 
María Sabina Escrig Monzó

Proposición no de ley sobre bandas de música, presentada 
por el Grupo Parlamentario Popular (RE número 19.712)

A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Luis Martínez Fuentes y Elena Bastidas Bono, diputado y 
portavoz adjunta, respectivamente, del Grupo Parlamentario 
Popular, al amparo de los artículos 164 y 165 del Reglamento 
de las Corts Valencianes, presentan la proposición no de ley 
de tramitación ordinaria sobre bandas de música, y solicitan 
su adscripción a la Comisión de Educación y Cultura.

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

El DOGV de 1 de junio de 2.018 publicaba el decreto por el 
que se declaró bien de interés cultural inmaterial la tradición 
musical popular valenciana materializada por las sociedades 
musicales de la Comunitat Valenciana .

Sin duda, las sociedades musicales son el primer agente 
cultural de la Comunitat Valenciana . Un hecho que se 
demuestra por sus propias cifras. 557 sociedades, 600 
centros educativos, más de 1 .100 bandas, 5 .300 profesores, 
50.000 músicos, 60.000 alumnos y más de 200.000 socios 
demuestran la magnitud e importancia del hecho cultural que 
representan las sociedades musicales .

Pero la fortaleza que demuestran sus números no ha 
quedado indemne ante la pandemia provocada por la 
COVID-19 . La suspensión de actividades ha provocado 
perjuicios en el ámbito del desarrollo de la actividad musical, 
además de los perjuicios provocados en el ámbito económico . 
Por un lado, se hubieron de suspender los ensayos de las dife-
rentes agrupaciones, así como los conciertos y actuaciones 
programadas por cada sociedad . La suspensión en los centros 

actius a través d’eines d’aprenentatge presencial i/o a 
distància .

iii . Posar en marxa accions de formació dirigides a les famílies 
i altres agents de la comunitat educativa amb l’objectiu de 
formar-los en competències digitals i ser més eficaços en l’ús 
de les TIC per a poder servir de suport en l’aprenentatge dels 
seus fills i les seues filles.

iv . Contribuir a activar xarxes d’assistència i assessorar les 
famílies amb la finalitat d’ajudar a afrontar reptes didàctics 
específics (idiomes, matemàtiques, ciències, hàbits, etc.).

v . Capacitar digitalment i potenciar l’acció de tots els serveis 
educatius de suport (orientació, educació especial, psico-
pedagogia, logopèdia, serveis socials, etc .) en contacte i a la 
disposició dels centres o les zones escolars i de tot l’alumnat 
amb necessitats específiques de suport educatiu. 

2. Elabore un protocol d’actuacions educatives davant 
qualsevol possible suspensió de l’activitat presencial i per 
motius d’excepcionalitat, alarma o emergència .

Corts Valencianes, 17 de juny de 2020 
Pedro Ruiz Castell 

Ana Besalduch Besalduch 
María Sabina Escrig Monzó

Proposició no de llei sobre bandes de música, presentada 
pel Grup Parlamentari Popular (RE número 19.712)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Luis Martínez Fuentes i Elena Bastidas Bono, diputat i 
portaveu adjunta, respectivament, del Grup Parlamentari 
Popular, a l’empara dels articles 164 i 165 del Reglament de 
les Corts Valencianes, presenten la proposició no de llei de 
tramitació ordinària sobre bandes de música, i en sol·liciten 
l’adscripció a la Comissió d’Educació i Cultura.

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

El DOGV d’1 de juny de 2.018 publicava el decret pel qual 
es va declarar bé d’interès cultural immaterial la tradició 
musical popular valenciana materialitzada per les societats 
musicals de la Comunitat Valenciana .

Sens dubte, les societats musicals són el primer agent 
cultural de la Comunitat Valenciana . Un fet que es demostra 
per les xifres mateixes. 557 societats, 600 centres educatius, 
més de 1 .100 bandes, 5 .300 professors, 50 .000 músics, 
60.000 alumnes i més de 200.000 socis demostren la 
magnitud i la importància del fet cultural que representen les 
societats musicals .

Però la fortalesa que demostren els seus nombres no ha 
quedat indemne davant la pandèmia provocada per la 
COVID-19 . La suspensió d’activitats ha provocat perjudicis 
en l’àmbit del desenvolupament de l’activitat musical, a 
més dels perjudicis provocats en l’àmbit econòmic . D’una 
banda, es van haver de suspendre els assajos de les diferents 
agrupacions, com també els concerts i les actuacions 
programades per cada societat . La suspensió en els centres 
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de enseñanza musical también ha sido otro importante 
escollo en la vida diaria de alumnos que han visto truncada 
su formación, como profesorado que se ha visto abocado al 
paro en muchos casos . Por otro lado, una parte importante 
de los ingresos que se debían recaudar por los cachés de 
las actuaciones cayeron por la suspensión de las mismas . 
Situación agravada por el impago de cuotas de socios y 
alumnado cuyas familias han tenido problemas económicos 
y se han visto obligados a dejar de pagar a las sociedades y 
centros educativos .

Por todo ello el Grupo Parlamentario Popular presenta la 
siguiente: 

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

I . Las Corts Valencianes instan al Consell a:

1 . Aumentar la línea S7275000 Ayudas remodelación locales 
sociedades musicales con el fin de cumplir con las medidas 
sanitarias y de salud necesarias para lo que se ha denomi-
nado la nueva normalidad .

2 . Crear una línea de becas destinadas a alumnado de los 
centros educativos dependientes de las sociedades musi-
cales que, debido a la crisis de la COVID-19, se hayan visto 
afectadas, impidiendo seguir con sus estudios .

3 . Crear una línea extraordinaria de ayudas a las sociedades 
musicales destinada a compensar la falta de ingresos por 
la suspensión de conciertos y fiestas populares, una de las 
principales fuentes de ingresos de las mismas .

4. Elaborar protocolos claros para la apertura y funcio-
namiento de los centros y locales de las sociedades musicales 
desde la perspectiva de sanidad y seguridad que deben 
aplicarse tras la crisis de la COVID-19 .

5. Que para la elaboración de los protocolos las consellerias 
consulten y se asesoren por miembros de la Junta Directiva 
de la Federación de Sociedades Musicales de la Comunitat 
Valenciana .

II. Que del grado de cumplimiento de esta resolución se dé 
cuenta en estas Corts Valencianes en el plazo máximo de un 
mes .

Palau dels Borja, 19 de junio de 2020 
Elena Bastidas Bono 

Luis Martínez Fuentes

Proposición no de ley sobre la Colegiata de Santa María 
de la Asunción en Gandia, presentada por el Grupo 
Parlamentario Popular (RE número 19.723)

A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Luis Martínez Fuentes y Elena Bastidas Bono, diputado y 
portavoz adjunta, respectivamente, del Grupo Parlamentario 
Popular, al amparo de los artículos 164 y 165 del Reglamento 
de las Corts Valencianes, presentan la proposición no de ley 
de tramitación ordinaria sobre la Colegiata de Santa María 
de la Asunción en Gandia, y solicitan su adscripción a la 
Comisión de Educación y Cultura.

d’ensenyament musical també ha sigut un altre important 
escull en la vida diària d’alumnes que han vist truncada la 
seua formació, com també professorat que ha estat abocat 
a l’atur en molts casos . D’altra banda, una part important 
dels ingressos que s’havien de recaptar pels caixets de les 
actuacions van caure per la suspensió d’aquestes . Situació 
agreujada per l’impagament de quotes de socis i alumnat les 
famílies dels quals han tingut problemes econòmics i han 
estat obligats a deixar de pagar a les societats i als centres 
educatius .

Per tot això el Grup Parlamentari Popular presenta la 
següent: 

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

I . Les Corts Valencianes insten  el Consell:

1 . A augmentar la línia S7275000 Ajudes remodelació 
locals societats musicals amb la finalitat de complir amb 
les mesures sanitàries i de salut necessàries per al que s’ha 
denominat la nova normalitat .

2 . A crear una línia de beques destinades a alumnat dels 
centres educatius dependents de les societats musicals que, 
a causa de la crisi de la COVID-19, hagen estat afectades i no 
han pogut seguir amb els seus estudis .

3 . A crear una línia extraordinària d’ajudes a les societats 
musicals destinada a compensar la falta d’ingressos per la 
suspensió de concerts i festes populars, una de les principals 
fonts d’ingressos d’aquestes .

4. A elaborar protocols clars per a l’obertura i funcionament 
dels centres i locals de les societats musicals des de la 
perspectiva de sanitat i seguretat que han d’aplicar-se 
després de la crisi de la COVID-19 .

5. Que, per a l’elaboració dels protocols, les conselleries 
consulten membres de la Junta Directiva de la Federació 
de Societats Musicals de la Comunitat Valenciana i s’hi 
assessoren .

II. Que del grau de compliment d’aquesta resolució es done 
compte en aquestes Corts Valencianes en el termini màxim 
d’un mes .

Palau dels Borja, 19 de juny de 2020 
Elena Bastidas Bono 

Luis Martínez Fuentes

Proposició no de llei sobre la Col·legiata de Santa María de 
l’Assumpció a Gandia, presentada pel Grup Parlamentari 
Popular (RE número 19.723)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Luis Martínez Fuentes i Elena Bastidas Bono, diputat i 
portaveu adjunta, respectivament, del Grup Parlamentari 
Popular, a l’empara dels articles 164 i 165 del Reglament 
de les Corts Valencianes, presenten la proposició no de llei 
de tramitació ordinària sobre la Col·legiata de Santa María 
de l’Assumpció a Gandia, i sol·liciten que siga adscrita a la 
Comissió d’Educació i Cultura.
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EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

La Insigne Colegiata de Santa María de la Asunción en 
Gandia es un edificio religioso cuyo origen primario se sitúa 
en 1245. La construcción actual del edificio se realizó bajo 
el patronazgo de los duques de Gandia con las manos de 
los mejores maestros canteros de la época, y entre sillares, 
contrafuertes, nervios, bóvedas y gárgolas se erigió en el 
centro de la ciudad en diferentes fases y en él dejaron su 
huella Alfonso el Viejo, Alfonso el Joven y la duquesa Maria 
Enríquez. Muchos años de historia con una sucesión de 
vicisitudes fueron ocasionando sucesivas modificaciones y 
cambios con el paso de los años y los siglos .

Declarada monumento histórico nacional y bien de interés 
cultural (BIC), presenta serios problemas estructurales a los 
que hay que dar solución con la máxima premura al tratarse 
no sólo de una cuestión meramente estética sino de un 
problema serio de falta de seguridad para usuarios, turistas 
que la visitan y viandantes en general, constituyendo un 
peligro real todos ellos .

Las partes de este templo emblemático y referente de la 
ciudad que se han ido restaurando se están deshaciendo 
literalmente día a día de forma irremisible y sin viso alguno 
de ser solucionado .

La fundación lleva años exponiendo las carencias que padece 
el templo y que hay que afrontar con premura . Pero el 
tiempo pasa mientras la problemática aumenta . Cada día los 
desprendimientos son mayores y más frecuentes y existen 
serios problemas de humedad, filtraciones, goteras, etc. Las 
acciones que han realizado las administraciones, muchas de 
ellas con los porcentajes correspondientes y los aportados 
por la propia colegiata y sus feligreses, son claramente 
insuficientes.

En la actualidad, la puerta de Santa María está cerrada 
y vallada por seguridad, el estado de los muros tanto a 
nivel externo como interno es lamentable y la inacción de 
las diferentes administraciones que forman parte de la 
fundación es más que evidente, demostrándose así una clara 
falta de interés con el mantenimiento, solución de problemas 
y necesaria restauración .

Las necesidades no son puntuales, la restauración y adecua-
ción del edificio hay que ejecutarla en la parte exterior e 
interior: muros, techumbre, capillas interiores, la caja del 
sistema eléctrico que se encuentra bajo las goteras, las 
vidrieras. El deterioro es generalizado.

Por todo ello se requiere con urgencia una reunión de la 
fundación en la que se encuentran representados como 
patronos la Generalitat Valenciana, la Diputación de Valencia 
y el Ayuntamiento de Gandia, porque el compromiso tiene 
que ser conjunto . Se requiere de un estudio en profundidad 
del estado del templo y la ejecución de un plan director que 
recoja las necesidades estructurales del mismo, una planifi-
cación temporal de acciones y un compromiso de dotación 
presupuestaria para la ejecución de las acciones necesarias . 
La implicación de todas las partes es vital para dar solución a 
este acuciante problema .

Por todo ello el Grupo Parlamentario Popular presenta la 
siguiente:

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

La Insigne Col·legiata de Santa María de l’Assumpció a 
Gandia és un edifici religiós l’origen primari del qual se situa 
en 1245. La construcció actual de l’edifici es va realitzar sota 
el patronatge dels ducs de Gandia amb les mans dels millors 
mestres picapedrers de l’època, i entre carreus, contraforts, 
nervis, voltes i gàrgoles es va erigir al centre de la ciutat en 
diferents fases i van deixar-hi la seua petjada Alfons el Vell, 
Alfons el Jove i la duquessa María Enríquez. Molts anys 
d’història amb una successió de vicissituds van ocasionar 
successives modificacions i canvis amb el pas dels anys i els 
segles .

Declarada monument històric nacional i bé d’interès cultural 
(BIC), presenta seriosos problemes estructurals als quals cal 
donar solució amb la màxima urgència en tractar-se no sols 
d’una qüestió merament estètica sinó d’un problema seriós 
de falta de seguretat per a usuaris, turistes que la visiten i 
vianants en general, i tots ells constitueixen un perill real . 

Les parts d’aquest temple emblemàtic i referent de la ciutat 
que s’ha restaurat progressivament s’estan desfent literal-
ment dia a dia de manera irremissible i sense cap aparença de 
solució .

La fundació fa anys que exposa les mancances que pateix 
el temple i que cal afrontar amb urgència . Però el temps 
passa mentre la problemàtica augmenta . Cada dia els 
despreniments són majors i més freqüents i hi ha seriosos 
problemes d’humitat, filtracions, goteres, etc. Les accions 
que han realitzat les administracions, moltes d’elles amb els 
percentatges corresponents i els aportats per la col·legiata 
mateixa i els seus feligresos, són clarament insuficients. 

En l’actualitat, la porta de Santa María està tancada i barrada 
per seguretat, l’estat dels murs tant a nivell extern com intern 
és lamentable i la inacció de les diferents administracions 
que formen part de la fundació és més que evident, la qual 
cosa demostra una clara falta d’interès amb el manteniment, 
la solució de problemes i la necessària restauració . 

Les necessitats no són puntuals, la restauració i l’adequació 
de l’edifici cal executar-la en la part exterior i interior: murs, 
sostrada, capelles interiors, la caixa del sistema elèctric que 
es troba sota les goteres, les vidrieres . La deterioració és 
generalitzada.

Per tot això es requereix amb urgència una reunió de la 
fundació en la qual es troben representats com a patrons 
la Generalitat Valenciana, la Diputació de València i 
l’Ajuntament de Gandia, perquè el compromís ha de ser 
conjunt. Es requereix un estudi en profunditat de l’estat 
del temple i l’execució d’un pla director que en reculla les 
necessitats estructurals, una planificació temporal d’accions 
i un compromís de dotació pressupostària per a l’execució 
de les accions necessàries . La implicació de totes les parts és 
vital per a donar solució a aquest problema urgent . 

Per tot això el Grup Parlamentari Popular presenta la 
següent:
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PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

1 . Las Corts Valencianes instan al Consell:

1 . A instar al Ayuntamiento de Gandia a redactar un 
proyecto, con carácter de urgencia, para la reparación de 
las humedades causadas por las lluvias en la colegiata y que 
afectan seriamente a la estructura de la misma .

2 . A que, por medio del Instituto de Restauración, realice una 
evaluación de los retablos existentes en la colegiata afecta-
dos por las humedades, estableciendo un plan de trabajo de 
reparación y medidas de conservación .

3 . A adoptar un convenio con la Diputación de Valencia y 
el Ayuntamiento de Gandia para dotar económicamente el 
proyecto que resulte del proyecto mencionado en el primer 
punto con el fin de que puedan acometerse las obras de 
eliminación de humedades .

4. A aportar una dotación económica suficiente para hacer 
viable los objetivos de la fundación que asegure el sosteni-
miento y mantenimiento de la colegiata, así como a instar 
al Ayuntamiento de Gandia y a la Diputación de Valencia a 
hacer lo propio .

II. Que del grado de cumplimiento de esta resolución se dé 
cuenta en estas Corts en el plazo máximo de tres meses.

Palau dels Borja, 19 de junio de 2020 
Elena Bastidas Bono 

Luis Martínez Fuentes

Proposición no de ley sobre las ayudas al fomento del 
valenciano en medios de comunicación, presentada por el 
Grupo Parlamentario Ciudadanos (RE número 19.736)

A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Mamen Peris Navarro y Mercedes Ventura Campos, diputado 
y portavoz adjunta, respectivamente, del Grupo Parlamentario 
Ciudadanos, de acuerdo con los artículos 164 y siguientes del 
Reglamento de las Corts Valencianes, presentan la siguiente 
proposición no de ley sobre las ayudas al fomento del 
valenciano en medios de comunicación ante la Comisión de 
Educación y Cultura:

El proyecto de Orden de la Conselleria de Educación, Cultura 
y Deporte, por la cual se aprueban las bases reguladoras 
del procedimiento de ayudas al fomento del valenciano 
en el ámbito de los medios de comunicación privados y las 
agencias de noticias, se abrió a información pública en junio 
de 2020 .

Según la orden, podrán solicitar las subvenciones las 
empresas privadas con sede profesional en la Comunitat 
Valenciana que sean propietarias de algún medio de comuni-
cación y las sociedades mercantiles con sede profesional en 
la Comunitat Valenciana que sean propietarias de agencias 
de noticias .

Al restringir estas ayudas a las empresas privadas, se dejan 
fuera a los autónomos .

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

1 . Les Corts Valencianes insten el Consell:

1 . A instar l’Ajuntament de Gandia a redactar un projecte, 
amb caràcter d’urgència, per a la reparació de les humitats 
causades per les pluges en la col·legiata i que n’afecten 
seriosament l’estructura .

2. Que, per mitjà de l’Institut de Restauració, realitze una 
avaluació dels retaules existents a la col·legiata afectats 
per les humitats, i establisca un pla de treball de reparació i 
mesures de conservació .

3 . A adoptar un conveni amb la Diputació de València i 
l’Ajuntament de Gandia per a dotar econòmicament el 
projecte que resulte del projecte esmentat en el primer 
punt amb la finalitat que puguen escometre’s les obres 
d’eliminació d’humitats .

4. A aportar una dotació econòmica suficient per a fer viable 
els objectius de la fundació que assegure el sosteniment 
i el manteniment de la col·legiata, com també a instar 
l’Ajuntament de Gandia i la Diputació de València el que els 
pertoca .

II. Que del grau de compliment d’aquesta resolució es done 
compte en aquestes Corts en el termini màxim de tres mesos .

Palau dels Borja, 19 de juny de 2020 
Elena Bastidas Bono 

Luis Martínez Fuentes

Proposició no de llei sobre les ajudes al foment del 
valencià en mitjans de comunicació, presentada pel Grup 
Parlamentari Ciudadanos (RE número 19.736)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Mamen Peris Navarro i Mercedes Ventura Campos, diputat 
i portaveu adjunta, respectivament, del Grup Parlamentari 
Ciudadanos, d’acord amb els articles 164 i següents del 
Reglament de les Corts Valencianes, presenten la proposició 
no de llei següent sobre les ajudes al foment del valencià 
en mitjans de comunicació davant la Comissió d’Educació i 
Cultura:

El projecte d’Ordre de la Conselleria d’Educació, Cultura 
i Esport, per la qual s’aproven les bases reguladores del 
procediment d’ajudes al foment del valencià en l’àmbit dels 
mitjans de comunicació privats i les agències de notícies, es 
va obrir a informació pública al juny de 2020 . 

Segons l’ordre, poden sol·licitar les subvencions les empreses 
privades amb seu professional en la Comunitat Valenciana 
que siguen propietàries d’algun mitjà de comunicació i les 
societats mercantils amb seu professional en la Comunitat 
Valenciana que siguen propietàries d’agències de notícies . 

En restringir aquestes ajudes a les empreses privades, s’hi 
deixen fora els autònoms .
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Debido a los recortes en las plantillas de los medios en los 
últimos años, muchos periodistas se han convertido en 
autónomos y han puesto en marcha pequeñas empresas 
periodísticas bien gestionadas, gracias en muchos casos a las 
nuevas tecnologías, también en la Comunitat Valenciana .

Para ello, proponemos la siguiente:

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

Las Corts Valencianes instan al Consell a:

Ampliar la posibilidad para solicitar las ayudas al fomento 
del valenciano en el ámbito de los medios de comunicación 
privados y las agencias de noticias a los profesionales 
autónomos que gestionan pequeñas empresas periodísticas .

Palau de les Corts Valencianes 
València, 17 de junio de 2020 

Mamen Peris Navarro 
Mercedes Ventura Campos

Proposición no de ley sobre la adaptación de las pruebas 
de la PAU para los alumnos con dificultades específicas 
de aprendizaje, presentada por el Grupo Parlamentario 
Ciudadanos (RE número 19.817)

A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Fernando Llopis Pascual y Mercedes Ventura Campos, 
diputado y portavoz adjunta, respectivamente, del Grupo 
Parlamentario Ciudadanos, de acuerdo con los artículos 
164 y siguientes del Reglamento de las Corts Valencianes, 
presentan la siguiente proposición no de ley sobre la 
adaptación de las pruebas de la PAU para los alumnos con 
dificultades específicas de aprendizaje ante la Comisión de 
Educación y Cultura:

La Federación Nacional de Dislexia alerta de que, en la 
Comunitat Valenciana, la comisión encargada de la PAU 
se ha negado a implementar diferentes adaptaciones en el 
desarrollo y la corrección de las pruebas para los alumnos 
afectados por dislexia u otras dificultades específicas de 
aprendizaje.

En esta convocatoria, se concederá un 25 % más de tiempo 
a estos alumnos, un aula de apoyo y un tamaño de letra 
accesible. Sin embargo, les seguirán penalizando las faltas de 
ortografía y no se les leerán las preguntas de las pruebas .

Según la Conferencia de Rectores de las Universidades 
Españolas, cada comunidad autónoma debe realizar dichas 
adaptaciones, tal como lo marca el Real decreto 310/2016, 
de 29 de julio, por el que se regulan las evaluaciones finales 
de educación secundaria obligatoria y de bachillerato .

Dicho real decreto establece que, para asegurar la igualdad 
de oportunidades, la no-discriminación y la accesibilidad 
universal de las personas, en cada convocatoria las admi-
nistraciones educativas adoptarán las medidas oportunas 
para adaptar las condiciones de realización de las pruebas 
a las necesidades del alumnado que presente necesidades 
específicas de apoyo educativo.

A causa de les retallades en les plantilles dels mitjans els 
últims anys, molts periodistes s’han convertit en autònoms 
i han posat en marxa petites empreses periodístiques ben 
gestionades, gràcies en molts casos a les noves tecnologies, 
també en la Comunitat Valenciana .

Per a això, proposem la següent:

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

Les Corts Valencianes insten el Consell a:

Ampliar la possibilitat per a sol·licitar les ajudes al foment 
del valencià en l’àmbit dels mitjans de comunicació privats 
i les agències de notícies als professionals autònoms que 
gestionen petites empreses periodístiques .

Palau de les Corts Valencianes 
València, 17 de juny de 2020 

Mamen Peris Navarro 
Mercedes Ventura Campos

Proposició no de llei sobre l’adaptació de les proves 
de la PAU per als alumnes amb dificultats específiques 
d’aprenentatge, presentada pel Grup Parlamentari 
Ciudadanos (RE número 19.817)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Fernando Llopis Pascual i Mercedes Ventura Campos, diputat 
i portaveu adjunta, respectivament, del Grup Parlamentari 
Ciudadanos, d’acord amb els articles 164 i següents del 
Reglament de les Corts Valencianes, presenten la proposició 
no de llei següent sobre l’adaptació de les proves de la PAU 
per als alumnes amb dificultats específiques d’aprenentatge 
davant la Comissió d’Educació i Cultura: 

La Federació Nacional de Dislèxia alerta que, a la Comunitat 
Valenciana, la comissió encarregada de la PAU s’ha negat a 
implementar diferents adaptacions en el desenvolupament 
i la correcció de les proves per als alumnes afectats per 
dislèxia o altres dificultats específiques d’aprenentatge. 

En aquesta convocatòria, es concedirà un 25 % més de temps 
a aquests alumnes, una aula de suport i un cos de lletra 
accessible. Tanmateix, els continuaran penalitzant les faltes 
d’ortografia i no se’ls llegiran les preguntes de les proves.

Segons la Conferència de Rectors de les Universitats 
Espanyoles, cada comunitat autònoma ha de realitzar 
aquestes adaptacions, tal com ho marca el Reial decret 
310/2016, de 29 de juliol, pel qual es regulen les avaluacions 
finals d’educació secundària obligatòria i de batxillerat.

Aquest reial decret estableix que, per a assegurar la igualtat 
d’oportunitats, la no-discriminació i l’accessibilitat universal 
de les persones, en cada convocatòria les administracions 
educatives han d’adoptar les mesures oportunes per a 
adaptar les condicions de realització de les proves a les 
necessitats de l’alumnat que presente necessitats específi-
ques de suport educatiu .
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En función de la necesidad, se podrán adoptar medidas tales 
como la adaptación de los tiempos, la utilización de formatos 
especiales y la puesta a disposición del alumnado de los 
medios materiales y humanos y de los apoyos y de las ayudas 
técnicas que precise para la realización de las pruebas, 
así como la garantía de accesibilidad de la información y 
la comunicación de los procesos y la del recinto o espacio 
físico donde esta se desarrolle . Dichas adaptaciones no 
computarán de forma negativa menoscabando la calificación 
final obtenida en las pruebas.

En el contexto actual, en que los alumnos han sufrido graves 
dificultades por el cierre de los colegios durante la crisis 
sanitaria y la educación telemática, es más necesario aún 
poner en marcha estas adaptaciones para garantizar la 
igualdad de oportunidades .

Además, en este caso las desigualdades de alumnos con 
dislexia y otras DEA no son únicamente en relación al 
resto de alumnos de la Comunitat Valenciana, sino que la 
desigualdad se amplía con respecto al resto de alumnos 
españoles, dado que en otras comunidades autónomas el 
alumnado con dislexia va a contar con unas adaptaciones en 
condiciones. Esto supone un menoscabo de los derechos de 
estos alumnos .

Para ello, proponemos la siguiente:

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

Las Corts Valencianes instan al Consell a:

1 . Implantar, en la presente y futuras convocatorias, las 
medidas requeridas por la Federación Nacional de Dislexia, 
basadas en criterios científicos, para adaptar las condiciones 
de realización y corrección de los exámenes de la prueba de 
acceso a la universidad a los alumnos afectados por dislexia 
y/u otras dificultades específicas de aprendizaje, garanti-
zando la igualdad de oportunidades, la no-discriminación y la 
accesibilidad universal de las personas .

2. Instar al Ministerio de Universidades a implementar una 
homogeneidad en las adaptaciones de las pruebas de acceso 
a la universidad en todas las comunidades autónomas, 
tomando como referencia los modelos más inclusivos y con 
mayor adaptación a los informes de los departamentos de 
orientación de los centros educativos .

Palau de les Corts Valencianes 
València, 22 de junio de 2020 

Fernando Llopis Pascual 
Mercedes Ventura Campos

Proposición no de ley sobre el patrimonio valenciano 
del comercio de la nieve, presentada por el Grupo 
Parlamentario Compromís (RE número 19.868)

A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Jesús Pla Herrero i Aitana Mas Mas, diputado y portavoz 
adjunta, respectivamente, del Grupo Parlamentario 
Compromís, de acuerdo con los artículos 164 y siguientes del 
Reglamento de las Corts Valencianes, presentan la siguiente 
proposición no de ley de tramitación ordinaria sobre el 

En funció de la necessitat, es poden adoptar mesures 
com ara l’adaptació dels temps, la utilització de formats 
especials i la posada a la disposició de l’alumnat dels mitjans 
materials i humans i dels suports i de les ajudes tècniques 
que necessite per a la realització de les proves, com també 
la garantia d’accessibilitat de la informació i la comunicació 
dels processos i la del recinte o l’espai físic on aquesta es 
desenvolupe . Aquestes adaptacions no han de computar de 
manera negativa menyscabant la qualificació final obtinguda 
en les proves .

En el context actual, en què els alumnes han patit greus 
dificultats pel tancament de les escoles durant la crisi 
sanitària i l’educació telemàtica, és més necessari encara 
posar en marxa aquestes adaptacions per a garantir la 
igualtat d’oportunitats .

A més, en aquest cas les desigualtats d’alumnes amb dislèxia i 
altres DEA no són únicament amb relació a la resta d’alumnes 
de la Comunitat Valenciana, sinó que la desigualtat s’amplia 
respecte a la resta d’alumnes espanyols, atès que en altres 
comunitats autònomes l’alumnat amb dislèxia disposarà 
d’unes adaptacions en condicions . Això comporta un 
menyscapte dels drets d’aquests alumnes . 

Per a això, proposem la següent:

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

Les Corts Valencianes insten el Consell a:

1 . Implantar, en la present i futures convocatòries, les 
mesures requerides per la Federació Nacional de Dislèxia, 
basades en criteris científics, per a adaptar les condicions 
de realització i correcció dels exàmens de la prova d’accés 
a la universitat als alumnes afectats per dislèxia i/o altres 
dificultats específiques d’aprenentatge, garantint la igualtat 
d’oportunitats, la no-discriminació i l’accessibilitat universal 
de les persones .

2. Instar el Ministeri d’Universitats a implementar una 
homogeneïtat en les adaptacions de les proves d’accés a la 
universitat en totes les comunitats autònomes, prenent com 
a referència els models més inclusius i amb major adaptació 
als informes dels departaments d’orientació dels centres 
educatius .

Palau de les Corts Valencianes 
València, 22 de juny de 2020 

Fernando Llopis Pascual 
Mercedes Ventura Campos

Proposició no de llei sobre el patrimoni valencià del comerç 
de la neu, presentada pel Grup Parlamentari Compromís 
(RE número 19.868)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Jesús Pla Herrero i Aitana Mas Mas, diputat i portaveu 
adjunta, respectivament, del Grup Parlamentari Compromís, 
d’acord amb els articles 164 i següents del Reglament de 
les Corts Valencianes, presenten la proposició no de llei 
següent, de tramitació ordinària, sobre el patrimoni valencià 
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patrimonio valenciano del comercio de la nieve para que se 
sustancie a la Comisión de Educación y Cultura.

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

Entre mediados del siglo xvi y comienzos del xix —fechas 
variables según autores— tuvo lugar la pequeña edad del 
hielo, un periodo climático que llevó inviernos muy fríos a 
muchas partes del mundo. En este contexto, en nuestro país 
se creó una extensa red de neveros y ventisqueros en lugares 
donde hoy casi no se reciben precipitaciones en forma de 
nieve, los cuales servían tanto para hacer la cosecha del frío 
en forma de nieve y de hielo, como para su conservación .

Actualmente podemos clasificar el patrimonio inmueble 
valenciano relacionado con el comercio del frío en neveros, 
cavas, pozos de nieve, hornos de nieve o casas de nieve y 
ventisqueros, heleros u hoyos . Respecto a los neveros, estos 
son construcciones destinadas a la conservación de nieve 
que constan de un pozo excavado y están proveídos de una 
cubierta generalmente de obra. Mientras que los ventisque-
ros son construcciones más rudimentarias caracterizadas 
por la ausencia de pozo, son de escasa profundidad y están 
formados por elevación de muros más que por excavación . 
Así mismo, no tienen cubierta de obra, sino que la nieve se 
protegía mediante cubiertas de ramas, materia vegetal, etc .

La distribución de neveros y ventisqueros tiene mucha 
relación con una característica territorial del Mediterráneo: 
la íntima articulación entre dos ámbitos físicos muy contras-
tados como son el litoral y las montañas. El litoral ha sido el 
gran consumidor de nieve y donde esta ha proporcionado 
buenos negocios, mientras que las montañas, por su parte, 
han sido las proveedoras de frío. Entre las muestras que 
tenemos actualmente destacan algunos depósitos de la sierra 
de la Mariola como la cava grande de Agres o la cava de Don 
Miguel de Bocairent o el conjunto de la Bellida (Sacañet), las 
cuales muy bien podrían hacer el papel de iconos de la densa 
red de construcciones del frío .

Así mismo, también podemos citar el nevero de la fuente de 
los Regatxos (Ares del Maestrat), el nevero (Barx), el Fornet 
de la Neu y la cava de la Pedrera (Agullent), el pozo de la 
Ermita (Biar), el nevero de Sant Blai (Bocairent), el nevero 
de Castro (Alfondeguilla), el nevero (Forcall), el nevero 
(Morella), el Pocico de la Nieve (Sax), el nevero de l’Oret 
(Aín), el nevero de Els Quatre Camins (Villamalur), el pozo del 
Surdo (Jijona), los neveros de Salem, el nevero del Benicadell 
o el nevero de Baix (la Vall d’Alcalà).

Gracias a estas construcciones, entre otras muchas, el 
desarrollo del comercio del frío creció progresivamente en 
nuestro país hasta alcanzar unas dimensiones que hoy en día 
nos sorprenden. En aquel momento satisfacer la demanda 
de frío no era una operación sencilla. Exigía recoger el frío en 
áreas específicas, una cierta elaboración antes de almace-
narlo en edificios exclusivos para su conservación, complejas 
redes de transporte de un producto muy perecedero, control 
y fiscalización para cobrar impuestos y, en último lugar, la 
distribución y venta en nevateries y otros establecimientos .

Curiosamente, el primer impuesto del que tenemos noticia 
en el País Valenciano es el llamado nuevo derecho del general, 
acordado en las Cortes de 1604, el cual requería sobre la nieve, 
los naipes y los sombreros, con el fin de recaudar recursos 
para la defensa marítima del reino. Este impuesto, conocido 

del comerç de la neu perquè se substancie a la Comissió 
d’Educació i Cultura.

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Entre mitjans del segle xvi i començament del xix —dates 
variables segons autors— va tenir lloc la petita edat del gel, 
un període climàtic que va portar hiverns molt freds a moltes 
parts del món. En aquest context, al nostre país es va crear 
una extensa xarxa de neveres i ventisquers en llocs on avui 
quasi no es reben precipitacions en forma de neu, els quals 
servien tant per a fer la collita del fred en forma de neu i de 
gel, com per a la seua conservació .

Actualment podem classificar el patrimoni immoble valencià 
relacionat amb el comerç del fred en neveres, caves, pous 
de neu, forns de neu o cases de neu i ventisquers, geleres o 
clots . Respecte a les neveres, aquestes són construccions 
destinades a la conservació de neu que consten d’un pou 
excavat i estan proveïdes d’una coberta generalment d’obra . 
Mentre que els ventisquers són construccions més rudimen-
tàries caracteritzades per l’absència de pou, són d’escassa 
profunditat i estan formats per elevació de murs més que per 
excavació . Així mateix, no tenen coberta d’obra, sinó que la 
neu es protegia mitjançant cobertes de branques, matèria 
vegetal, etc .

La distribució de neveres i ventisquers té molta relació amb 
una característica territorial de la Mediterrània: l’íntima 
articulació entre dos àmbits físics molt contrastats com són 
el litoral i les muntanyes. El litoral ha sigut el gran consumidor 
de neu i on aquesta ha proporcionat bons negocis, mentre 
que les muntanyes, per la seua part, han sigut les proveïdores 
de fred. Entre les mostres que tenim actualment destaquen 
alguns dipòsits de la serra de la Mariola com la cava gran 
d’Agres o la cava de Don Miguel de Bocairent o el conjunt de 
la Bellida (Sacanyet), les quals ben bé podrien fer el paper 
d’icones de la densa xarxa de construccions del fred . 

Així mateix, també podem citar la nevera de la font dels 
Regatxos (Ares del Maestrat), la nevera (Barx), el fornet de 
la Neu i la cava de la Pedrera (Agullent), el pou de l’Ermita 
(Biar), la nevera de Sant Blai (Bocairent), la nevera de Castro 
(Alfondeguilla), la nevera (el Forcall), la nevera (Morella), el 
Pocico de la Nieve (Saix), la nevera de l’Oret (Aín), la nevera 
dels Quatre Camins (Vilamalur), el pou del Surdo (Xixona), les 
neveres de Salem, la nevera del Benicadell o la nevera de Baix 
(la Vall d’Alcalà) .

Gràcies a aquestes construccions, entre moltes altres, el 
desenvolupament del comerç del fred va créixer progressiva-
ment al nostre país fins a assolir unes dimensions que hui en 
dia ens sorprenen. En aquell moment satisfer la demanda de 
fred no era una operació senzilla. Exigia recollir el fred en àrees 
específiques, una certa elaboració abans d’emmagatzemar-lo 
en edificis exclusius per a la seua conservació, complexes 
xarxes de transport d’un producte molt perible, control i 
fiscalització per cobrar impostos i, en darrer lloc, la distribució 
i venda a nevateries i altres establiments .

Curiosament, el primer impost de què tenim notícia al País 
Valencià és l’anomenat nou dret del general, acordat a les 
Corts de 1604, el qual requeria sobre la neu, els naips i els 
barrets, amb la finalitat de recaptar recursos per a la defensa 
marítima del regne . Aquest impost, conegut popularment 
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popularmente como gabellot de la neu, de una libra por carga de 
nieve, empezará a cobrarse en febrero de 1606, al aplicarse la 
Real carta del 6 de diciembre de 1605. En el siglo xviii, después 
de la victoria borbónica, el antiguo impuesto sobre la nieve será 
sustituto por el derecho del rey o de la Reial Generalitat, conocido 
como renta de la nieve, y consistirá en el pago de un real por 
arroba de nieve introducida en las villas para su consumo .

En cuanto a la logística, el frío viajaba a lomos de mulas, 
caballos y personas, en carros, en naves y barcas, como las 
que llevaban nieve desde Vinaròs a Alicante o desde este 
puerto a Orán. Más tarde, durante el último tercio del siglo 
xix lo hará en ferrocarril . Sin embargo, los avances técnicos 
que permitieron la fabricación de hielo artificial dejaron 
obsoletos los depósitos de nieve y un recurso renovable que 
la montaña ofrecía a sus habitantes .

Así, a partir de la segunda mitad del siglo xix los neveros y 
ventisqueros empiezan a caer en desuso. A partir de 1880 
ya no se llenaban, al menos de manera sistemática, los 
ventisqueros del conjunto de la Bellida en Sacañet (Alto 
Palancia) que habían sido la tradicional despensa de nieve de 
la ciudad de València . Durante la primera década del siglo xx, 
la provincia de Valencia contaba con doce fábricas de hielo y 
la de Castellón con cuatro . Una fecha simbólica en el proceso 
de desaparición del comercio del frío natural es la conocida 
gran nevada de 1926, la última que se almacenó de manera 
generalizada en las comarcas meridionales valencianas. Pero, 
poco a poco, los neveros quedaron obsoletos y empezó un 
dilatado periodo de olvido y degradación .

En total, en 2004 se conocían 320 depósitos de nieve, de 
los que aproximadamente el 20 % habían desaparecido por 
completo. En cuanto a inventarios, los trabajos de referencia 
son los de Cruz i Segura (1987, 1991 y 1996), completados 
posteriormente con los de Vicedo i Ramírez (2004) para 
las comarcas alicantinas y varios trabajos de Pascual Boira 
sobre depósitos de las comarcas septentrionales y demás, 
en colaboración con Ximo Tormo i Bataller, sobre La Vall 
d’Albaida y la sierra de Mariola.

La Ley 5/2007, de 9 de febrero, de la Generalitat Valenciana, 
de modificación de la Ley 4/1998, de patrimonio cultural 
valenciano, introdujo la disposición adicional quinta que 
otorga el reconocimiento de bienes inmuebles de relevancia 
local a los pozos o las casas de nieve o neveros. Sin embargo, 
muchos neveros y ventisqueros figuran todavía en el 
catálogo de otros inventarios sectoriales no incluidos en 
el IGPCV . Por eso, hay que completar, en colaboración con 
las entidades locales y con la ciudadanía, los trabajos de 
identificación de este patrimonio y que figure correctamente 
dentro del inventario general del patrimonio cultural 
valenciano .

Esta catalogación, así como, sobre todo, la recuperación, 
rehabilitación y protección de este patrimonio, tendrían 
que ir acompañadas de una convocatoria de subvenciones 
para que las entidades locales pudieran contar con recursos 
suficientes para llevar a cabo estas tareas. Esto, además, 
comportaría un impulso económico al sector turístico de las 
comarcas interiores valencianas, el cual sufre una precarie-
dad generalizada a la que ahora hay que sumar la paralización 
económica provocada por la COVID-19 .

Para finalizar, la puesta en valor del patrimonio histórico 
valenciano relacionado con el frío tiene que ir ligada con 

com a gabellot de la neu, d’una lliura per càrrega de neu, 
començarà a cobrar-se pel febrer de 1606, en aplicar-se la 
Reial carta del 6 de desembre de 1605. Al segle xviii, després 
de la victòria borbònica, l’antic impost sobre la neu serà 
substitut pel dret del rei o de la Reial Generalitat, conegut 
com a renda de la neu, i consistirà en el pagament d’un reial 
per arrova de neu introduïda a les viles per al seu consum .

Pel que fa a la logística, el fred viatjava a lloms de mules, 
cavalls i persones, en carros, en naus i barques, com les 
que portaven neu des de Vinaròs a Alacant o des d’aquest 
port a Orà. Més tard, durant el darrer terç del segle xix ho 
farà en ferrocarril. No obstant això, els avanços tècnics que 
permeteren la fabricació de gel artificial van deixar obsolets 
els dipòsits de neu i un recurs renovable que la muntanya 
oferia als seus habitants .

Així, a partir de la segona meitat del segle xix les neveres i els 
ventisquers comencen a caure en desús. A partir de 1880 ja 
no s’omplien, almenys de manera sistemàtica, les congestes 
del conjunt de la Bellida a Sacanyet (Alt Palància) que havien 
sigut la tradicional despensa de neu de la ciutat de València . 
Durant la primera dècada del segle xx, la província de 
València comptava amb dotze fàbriques de gel i la de Castelló 
amb quatre . Una data simbòlica en el procés de desaparició 
del comerç del fred natural és la coneguda nevada grossa 
de 1926, la darrera que es va emmagatzemar de manera 
generalitzada a les comarques meridionals valencianes. Però, 
a poc a poc, les neveres quedaren obsoletes i va començar un 
dilatat període d’oblit i degradació .

En total, el 2004 es coneixien 320 dipòsits de neu, dels quals 
aproximadament el 20 % havien desaparegut per complet. 
Quant a inventaris, els treballs de referència són els de Cruz 
i Segura (1987, 1991 i 1996), completats posteriorment amb 
els de Vicedo i Ramírez (2004) per a les comarques alacanti-
nes i diversos treballs de Pascual Boira sobre dipòsits de les 
comarques septentrionals i altres, en col·laboració amb Ximo 
Tormo i Bataller, sobre la Vall d’Albaida i la serra de Mariola. 

La Llei 5/2007, de 9 de febrer, de la Generalitat Valenciana, 
de modificació de la Llei 4/1998, de patrimoni cultural 
valencià, va introduir la disposició addicional cinquena que 
atorga el reconeixement de béns immobles de rellevància 
local als pous o les cases de neu o neveres. No obstant 
això, moltes neveres i ventisquers figuren encara al catàleg 
d’altres inventaris sectorials no inclosos en l’IGPCV . Per això, 
cal completar, en col·laboració amb les entitats locals i amb 
la ciutadania, els treballs d’identificació d’aquest patrimoni i 
que figure correctament dins l’inventari general del patri-
moni cultural valencià . 

Aquesta catalogació, com també, sobretot, la recuperació, 
la rehabilitació i la protecció d’aquest patrimoni, haurien 
d’anar acompanyades d’una convocatòria de subvencions per 
tal que les entitats locals pogueren comptar amb recursos 
suficients per tal de dur a terme aquestes tasques. Açò, a 
més, a més, comportaria un impuls econòmic al sector turístic 
de les comarques interiors valencianes, el qual pateix una 
precarietat generalitzada a la qual ara cal sumar la paralitza-
ció econòmica provocada per la COVID-19 .

Per finalitzar, la posada en valor del patrimoni històric 
valencià relacionat amb el fred ha d’anar lligada amb 
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la educación patrimonial y digitalización. Por un lado, con 
la inclusión de aspectos didácticos relacionados con el 
patrimonio del frío para ser desarrollados en compañía de 
los centros, así como con la organización de visitas escolares 
a estos espacios. Y, por otro, con la elaboración de archivos 
digitales que faciliten el conocimiento y reconocimiento 
del valor de estas construcciones, tanto en la comunidad 
educativa, como en la población en general .

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

Las Corts Valencianes instan al Consell a:

a) Completar el trabajo de identificación del patrimonio 
del frío valenciano, con la colaboración de las entidades 
locales y la sociedad civil y hacer campañas para difundirlo y 
divulgarlo .

b) Actualizar el inventario general del patrimonio cultural 
valenciano incorporando todo el patrimonio del frío que 
actualmente se encuentra dentro del catálogo de otros 
inventarios sectoriales no incluidos en el IGPCV pero 
que, con la Ley 9/2017, de 7 de abril, de la Generalitat, de 
modificación de la Ley del patrimonio cultural valenciano, ha 
pasado a ser bien de relevancia local .

c) Crear una línea de subvenciones presupuestaria para 
la protección y rehabilitación del patrimonio relacionado 
con el frío, como por ejemplo neveros, ventisqueros, pozos, 
hornos, casas de nieve, heleros u hoyos, con las modalidades 
de inventariar y rehabilitar, así como para proyectos de 
educación patrimonial .

d) Implementar medidas en el ámbito educativo con la 
introducción de aspectos didácticos en las actividades 
escolares relacionados con el patrimonio valenciano del 
comercio de la nieve, promoviendo la educación patrimonial 
a través de visitas escolares y de su digitalización.

Corts Valencianes, 23 de junio de 2020 
Jesús Pla Herrero 

Aitana Mas Mas

Proposición no de ley sobre un plan de choque para 
el control de la plaga de la especie Aedes albopictus 
en la Comunitat Valenciana, presentada por el Grupo 
Parlamentario Ciudadanos (RE número 19.396)

A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Yaneth Giraldo Jiménez, Eduardo del Pozo Querol y Patricia 
García Guasp, portavoz adjunta y diputados, respectivamente, 
del Grupo Parlamentario Ciudadanos, de acuerdo con los 
artículos 164 y siguientes del Reglamento de las Corts 
Valencianes, presentan la siguiente proposición no de ley de 
tramitación ordinaria sobre un plan de choque para el control 
de la plaga de la especie Aedes albopictus en la Comunitat 
Valenciana, para su sustanciación ante la Comisión de Medio 
Ambiente, Agua y Ordenación del Territorio .

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

La plaga de la especie Aedes albopictus, conocida vulgarmente 
como mosquito tigre, es una de las sesenta y cinco especies 

l’educació patrimonial i la digitalització. D’una banda, amb la 
inclusió d’aspectes didàctics relacionats amb el patrimoni del 
fred per a ser desenvolupats en companyia dels centres, com 
també amb l’organització de visites escolars a aquests espais. 
I, d’altra, amb l’elaboració d’arxius digitals que faciliten 
el coneixement i el reconeixement del valor d’aquestes 
construccions, tant a la comunitat educativa, com a la 
població en general .

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

Les Corts Valencianes insten el Consell a:

a) Completar el treball d’identificació del patrimoni del 
fred valencià, amb la col·laboració de les entitats locals i la 
societat civil i fer campanyes per a difondre’l i divulgar-lo . 

b) Actualitzar l’inventari general del patrimoni cultural valen-
cià incorporant-hi tot el patrimoni del fred que actualment es 
troba dins el catàleg d’altres inventaris sectorials no inclosos 
en l’IGPCV però que, amb la Llei 9/2017, de 7 d’abril, de la 
Generalitat, de modificació de la Llei del patrimoni cultural 
valencià, ha passat a ser bé de rellevància local . 

c) Crear una línia de subvencions pressupostària per a la 
protecció i la rehabilitació del patrimoni relacionat amb el 
fred, com ara neveres, ventisquers, pous, forns, cases de neu, 
geleres o clots, amb les modalitats d’inventariar i rehabilitar, 
com també per a projectes d’educació patrimonial . 

d) Implementar mesures en l’àmbit educatiu amb la introduc-
ció d’aspectes didàctics en les activitats escolars relacionats 
amb el patrimoni valencià del comerç de la neu i promoure 
l’educació patrimonial a través de visites escolars i de la seua 
digitalització.

Corts Valencianes, 23 de juny de 2020 
Jesús Pla Herrero 

Aitana Mas Mas

Proposició no de llei sobre un pla de xoc per al control de 
la plaga de l’espècie Aedes albopictus en la Comunitat 
Valenciana, presentada pel Grup Parlamentari Ciudadanos 
(RE número 19.396)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Yaneth Giraldo Jiménez, Eduardo del Pozo Querol i Patricia 
García Guasp, portaveu adjunta i diputats, respectivament, 
del Grup Parlamentari Ciudadanos, d’acord amb els articles 
164 i següents del Reglament de les Corts Valencianes, 
presenten la proposició no de llei de tramitació ordinària 
següent sobre un pla de xoc per al control de la plaga de 
l’espècie Aedes albopictus en la Comunitat Valenciana, perquè 
siga substanciada davant la Comissió de Medi Ambient, 
Aigua i Ordenació del Territori .

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

La plaga de l’espècie Aedes albopictus, coneguda vulgarment 
com a mosquit tigre, és una de les seixanta-cinc espècies de 
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de mosquitos que se encuentran presentes en nuestro país 
hasta la fecha, teniendo un periodo de actividad muy variable 
según las condiciones climáticas. En la Comunitat Valenciana, 
debido al clima cálido, al aumento de las temperaturas y a la 
capacidad de adaptación del mosquito tigre, cabe esperar 
una elevada actividad de esta especie, según datos de la 
Conselleria de Sanidad Universal y Salud Pública, principal-
mente entre los meses de mayo y noviembre .

Erradicar las plagas de este tipo de mosquitos es importante, 
dado que tienen una gran capacidad para actuar como 
vectores potenciales de patógenos de gran importancia para 
la salud pública de los ciudadanos ya que pueden ser trans-
misores de virus, bacterias, protozoos y otros organismos 
patógenos que son susceptibles de causar enfermedades 
como la fiebre amarilla, el paludismo, el dengue, la fiebre del 
Nilo occidental, el virus de Usutu, el virus de Bagaza, el virus 
del chikunguña o el virus, descubierto recientemente, de 
Schmallemberg . De hecho, ya hay descritos casos autóctonos 
de algunas de estas enfermedades en España, como el 
dengue . La llegada del calor propicia la incipiente llegada de 
esta especie y, por lo tanto, es necesario adoptar medidas de 
prevención y control adecuadas que minimicen su perjudicial 
impacto para la salud de las personas. En zonas endémicas, 
el mosquito tigre es vector de la trasmisión de más de 22 
enfermedades contagiosas que se han ido expandiendo a lo 
largo de los años .

Por poner un ejemplo, en el caso del dengue y según datos 
facilitados por la Organización Mundial de la Salud, en el 
decenio de 1970 existía apenas en 9 países, pero hoy es 
endémico en 128 países y afecta a más de 96 millones de 
personas al año .

Además, cada vez es más usual encontrar a través de los 
portales web de algunas páginas que ofertan alojamientos 
turísticos, comentarios que muestran la preocupación y 
descontento de algunos turistas por la presencia de esta 
especie en los lugares en los que se han alojado o visitado, 
pudiendo actuar también como causa de contracción de la 
demanda turística en los sitios afectados .

La Comunidad Valenciana no permanece inmune a la 
expansión de esta especie y en este sentido se ha pronunciado 
el subdirector de la Asociación Española de Empresas de 
Sanidad Ambiental (Anecpla) insistiendo que la zona del litoral 
mediterráneo es muy crítica y presenta una alta peligrosidad 
al desarrollo de plagas del mosquito tigre debido a su clima 
mediterráneo. En este sentido, el insecto está localizado 
en la comunidad desde el año 2009 . La puerta de entrada 
fue Torrevieja . Se difundió por el litoral valenciano y ahora 
también se encuentra extendido por numerosas localidades 
del interior. El mosquito tigre ha demostrado tener una 
elevada capacidad de adaptación a nuevos entornos . Se ha 
vuelto un insecto urbanita, donde su propagación ha sido 
especialmente rápida dado que encuentra las condiciones 
idóneas para su desarrollo: una temperatura cálida, pequeñas 
cantidades de agua acumulada, néctar de las flores y sangre.

De conformidad con datos de la Conselleria de Sanidad 
Universal y Salud Pública, a fecha 31 de marzo del 2020 
existen 68 municipios en Alicante, 73 en Castellón y 201 en 
Valencia donde ha sido detectada la especie Aedes albopictus, 
lo que representa un 63 % del total de municipios de la 
Comunitat Valenciana .

mosquits presents al nostre país fins avui, on té un període 
d’activitat molt variable segons les condicions climàtiques . 
En la Comunitat Valenciana, a causa del clima càlid, l’augment 
de les temperatures i la capacitat d’adaptació del mosquit 
tigre, cal esperar una elevada activitat d’aquesta espècie, 
segons dades de la Conselleria de Sanitat Universal i Salut 
Pública, principalment entre els mesos de maig i novembre .

 
Erradicar les plagues d’aquesta mena de mosquits és impor-
tant, atès que tenen una gran capacitat per a actuar com a 
vectors potencials de patògens de gran importància per a la 
salut pública dels ciutadans ja que poden ser transmissors 
de virus, bacteris, protozous i altres organismes patògens 
que són susceptibles de causar malalties com la febre 
groga, el paludisme, el dengue, la febre del Nil occidental, 
el virus d’Usutu, el virus de Bagaza, el virus del chikungunya 
o el virus, descobert recentment, de Schmallemberg . De 
fet, ja s’han descrit casos autòctons d’algunes d’aquestes 
malalties a Espanya, com ara el dengue. L’arribada de la calor 
propicia la incipient arribada d’aquesta espècie i, per tant, 
cal adoptar mesures de prevenció i control adequades que 
minimitzen el seu impacte perjudicial per a la salut de les 
persones. En zones endèmiques, el mosquit tigre és vector de 
la transmissió de més de 22 malalties contagioses que s’han 
anat expandint al llarg dels anys .

 
Per posar un exemple, en el cas del dengue i segons dades 
facilitades per l’Organització Mundial de la Salut, en el 
decenni de 1970 existia a penes en 9 països, però avui 
és endèmic en 128 països i afecta més de 96 milions de 
persones a l’any .

A més, cada vegada és més usual trobar a través dels portals 
web d’algunes pàgines que ofereixen allotjaments turístics, 
comentaris que mostren la preocupació i descontentament 
d’alguns turistes per la presència d’aquesta espècie en els 
llocs en què s’han allotjat o que han visitat, fet que pot actuar 
també com a causa de contracció de la demanda turística en 
els llocs afectats .

La Comunitat Valenciana no és immune a l’expansió 
d’aquesta espècie i en aquest sentit s’ha pronunciat el 
subdirector de l’Associació Espanyola d’Empreses de 
Sanitat Ambiental (Anecpla) insistint que la zona del litoral 
mediterrani és molt crítica i presenta una alta perillositat 
de desenvolupament de plagues del mosquit tigre a causa 
del seu clima mediterrani. En aquest sentit, l’insecte està 
localitzat en la comunitat des de l’any 2009. La porta 
d’entrada va ser Torrevella. Es va difondre pel litoral valencià 
i ara també s’ha estès per nombroses localitats de l’interior . 
El mosquit tigre ha demostrat tenir una elevada capacitat 
d’adaptació a nous entorns . S’ha tornat un insecte urbanita, 
on la seua propagació ha sigut especialment ràpida atès que 
troba les condicions idònies per al seu desenvolupament: una 
temperatura càlida, petites quantitats d’aigua acumulada, 
nèctar de les flors i sang.

De conformitat amb dades de la Conselleria de Sanitat 
Universal i Salut Pública, a 31 de març del 2020 hi ha 68 
municipis a Alacant, 73 a Castelló i 201 a València on ha sigut 
detectada l’espècie Aedes albopictus, cosa que representa un 
63 % del total de municipis de la Comunitat Valenciana. 
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Por ese motivo, para nuestra comunidad es fundamental 
reforzar las medidas de prevención y control, tanto por 
parte de las administraciones públicas como de la población 
en general, dado que su hábitat más frecuente es aquel 
vinculado con pequeñas cantidades de agua estancada tanto 
en los espacios públicos como privados. Ello es así porque 
las hembras ponen los huevos en las paredes de recipientes 
o pequeños espacios con agua como en el ámbito doméstico 
pudieran ser cubos, bebederos para animales, ceniceros, 
jarrones, platos bajo las macetas, etc ., lo que hace necesario 
adoptar medidas de prevención en los hogares u otros 
lugares de propiedad privada . Por su parte, en el ámbito 
municipal es preciso para la erradicación del mosquito tigre 
vigilar los pequeños depósitos donde se acumula el agua 
como imbornales, fuentes, estanques, redes de saneamiento, 
los sistemas de riego o algunos elementos decorativos, entre 
otros, para la posible aplicación de tratamientos biocidas una 
vez detectados los focos.

Sin embargo, si en la convocatoria de subvenciones, a través 
del extracto de resolución de 30 de mayo de 2019, de la 
consellera de Sanidad Universal y Salud Pública, redujo la 
cuantía máxima prevista respecto del ejercicio anterior, 
pasando de 450.000 a 400.000, este año el montante desti-
nado a combatirlo se ha rebajado todavía más, de manera 
que solo se han convocado ayudas por valor de 350 .000 
euros en la lucha contra las plagas . Además, a pesar de la 
reducción continuada de esta cantidad, en el ejercicio del 
2019 el Consell dejó sin repartir la subvención de 400.000 
euros, pese a que cerca de 300 localidades la solicitaron, y en 
el ejercicio 2018 se quedó sin repartir aproximadamente la 
mitad . La situación se agrava debido a que junto a esta falta 
de gestión se une la forma de realizar la convocatoria, pues 
los empresarios del sector de control de plagas han criticado 
el endurecimiento de los requisitos para acceder a las ayudas 
convocadas por la Generalitat, así como la convocatoria 
tardía de las mismas que se reitera año tras año .

Por su parte, en nuestra legislación nacional el mosquito tigre 
está incluido en el Catálogo español de especies exóticas 
invasoras, aprobado por el Real decreto 630/2013, de 2 
de agosto. Por ello, se hace necesario reforzar la actuación 
administrativa en materia de salud pública y actuar de forma 
coordinada con el Gobierno de España para lograr una 
mayor eficacia en la erradicación de la plaga en la Comunitat 
Valenciana y minimizar los riesgos que conlleva para la 
salud pública, trabajando para ello tanto en el ámbito de la 
concienciación como en el de su prevención y control .

Por lo expuesto, presentamos la siguiente propuesta de resolución:

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

Las Corts Valencianes instan al Consell a:

1 . Adoptar las medidas necesarias para el seguimiento, 
control y posible erradicación de la especie Aedes albopictus, 
en el marco del operativo establecido en la red de alerta 
para la vigilancia de especies exóticas invasoras, de forma 
coordinada con la administración central del Estado con la 
finalidad de reducir el área de distribución de dicha especie, 
limitar su abundancia y/o impedir su dispersión .

2 . Llevar a cabo campañas de concienciación y educación 
social sobre la existencia de plagas de la especie Aedes 
albopictus, los efectos dañinos que para la salud puede 

Per aquest motiu, per a la nostra comunitat és fonamental 
reforçar les mesures de prevenció i control, tant per les 
administracions públiques com per la població en general, 
atès que el seu hàbitat més freqüent és aquell vinculat 
amb petites quantitats d’aigua estancada tant en els espais 
públics com privats . Això és així perquè les femelles ponen 
els ous en les parets de recipients o petits espais amb aigua 
com podrien ser en l’àmbit domèstic poals, abeuradors per 
a animals, cendrers, pitxers, plats de baix dels testos, etc ., 
la qual cosa fa necessari adoptar mesures de prevenció 
en les cases o altres llocs de propietat privada . Per part 
seua, en l’àmbit municipal cal vigilar, per a l’erradicació del 
mosquit tigre, els petits dipòsits on s’acumula l’aigua, com ara 
embornals, fonts, estanys, xarxes de sanejament, els sistemes 
de reg o alguns elements decoratius, entre altres, per a 
la possible aplicació de tractaments biocides una vegada 
detectats els focus .

 
No obstant això, si en la convocatòria de subvencions, a 
través de l’extracte de resolució de 30 de maig de 2019, de 
la consellera de Sanitat Universal i Salut Pública, va reduir la 
quantia màxima prevista respecte de l’exercici anterior, que 
va passar de 450.000 a 400.000, enguany l’import destinat a 
combatre’l s’ha rebaixat encara més, de manera que només 
s’han convocat ajudes per valor de 350 .000 euros en la lluita 
contra les plagues . A més, malgrat la reducció continuada 
d’aquesta quantitat, en l’exercici del 2019 el Consell va 
deixar sense repartir la subvenció de 400.000 euros, malgrat 
que prop de 300 localitats la van sol·licitar, i en l’exercici 
2018 es va quedar sense repartir aproximadament la mitat. 
La situació s’agreuja pel fet que, a més d’aquesta falta de 
gestió, hi ha la manera de realitzar la convocatòria, ja que 
els empresaris del sector de control de plagues han criticat 
l’enduriment dels requisits per a accedir a les ajudes convo-
cades per la Generalitat, així com la convocatòria tardana 
d’aquestes que es reitera any rere any .

Per part seua, en la nostra legislació nacional el mosquit 
tigre està inclòs en el Catàleg espanyol d’espècies exòtiques 
invasores, aprovat pel Reial decret 630/2013, de 2 d’agost. 
Per això, cal reforçar l’actuació administrativa en matèria 
de salut pública i actuar de manera coordinada amb el 
Govern d’Espanya per a aconseguir una major eficàcia 
en l’erradicació de la plaga en la Comunitat Valenciana i 
minimitzar els riscos que comporta per a la salut pública, 
treballant per a això tant en l’àmbit de la conscienciació com 
en el de la prevenció i control .

Per tot això, presentem la proposta de resolució següent:

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

Les Corts Valencianes insten  el Consell:

1 . A adoptar les mesures necessàries per al seguiment, 
control i possible erradicació de l’espècie Aedes albopictus, 
en el marc de l’operatiu establit en la xarxa d’alerta per 
a la vigilància d’espècies exòtiques invasores, de manera 
coordinada amb l’administració central de l’Estat amb la 
finalitat de reduir l’àrea de distribució d’aquesta espècie, 
limitar la seua abundància i/o impedir la seua dispersió .

2 . A dur a terme campanyes de conscienciació i educació 
social sobre l’existència de plagues de l’espècie Aedes 
albopictus, dels efectes nocius que pot ocasionar per a la salut 
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ocasionar y las actuaciones que deben llevar a cabo los 
particulares para prevenir que se pueda desarrollar esta 
especie en sus hogares u otros lugares privados, así como 
medidas para evitar el contacto con la especie y acciones que 
deben realizar en caso de picadura.

3 . Impulsar la erradicación del mosquito tigre mediante 
tratamientos respetuosos con otras especies de insecto, 
el medio ambiente y las personas, como es el Bacillus 
thuringiensis .

4. Impulsar la utilización de tecnología para el seguimiento, 
control y posible erradicación del mosquito tigre, como es 
mediante el uso de drones .

5 . Impulsar la investigación de medidas de seguimiento, 
control y posible erradicación del mosquito tigre en las 
universidades públicas valencianas y centros de investiga-
ción públicos competentes para ello .

6. Establecer mecanismos de colaboración con la iniciativa 
Mosquito Alert, o crear un mecanismo similar como forma 
de fomentar la participación ciudadana y tener el acceso a 
datos sobre los focos de la especie Aedes albopictus, así como 
darle la publicidad necesaria para que la ciudadanía sea 
conocedora de este medio de participación .

7 . Impulsar la ejecución presupuestaria de las ayudas convo-
cadas por la Conselleria de Sanidad Universal y Salud Pública 
para la lucha contra la especie Aedes albopictus a los municipios 
y entidades locales de la Comunitat Valenciana dentro del 
programa 413.10 con el código de línea SO405000, y realizar 
un estudio sobre la eficacia y suficiencia de las mismas.

8. Modificar los plazos de las ayudas convocadas por la 
Conselleria de Sanidad Universal y Salud Pública para la 
lucha contra la especie Aedes albopictus con la finalidad de 
adelantar la concesión de las próximas ayudas, para que 
las entidades locales puedan disponer de las mismas en 
primavera y verano y no en el último trimestre del año, como 
sucede en la actualidad .

9 . Impulsar la elaboración de un plan autonómico que 
especifique las medidas que se deben implementar para el 
seguimiento, control y posible erradicación de la especie 
Aedes albopictus en la Comunitat Valenciana, contemplando 
lo previsto en los puntos anteriores, y que fomente los 
mecanismos de coordinación entre los diferentes niveles 
administrativos. En su elaboración deberán participar exper-
tos, así como representantes de los municipios afectados y 
de las diputaciones de Castellón, Valencia y Alicante .

10. Que se dé cuenta a las Corts Valencianes del cum-
plimiento de esta resolución en el plazo de tres meses.

Palau de las Corts Valencianes 
València, 3 de junio de 2020 

Yaneth Giraldo Jiménez 
Eduardo del Pozo Querol 

Patricia García Guasp

Proposición no de ley sobre la promoción de comercios 
de la Comunitat Valenciana en À Punt, presentada por el 
Grupo Parlamentario Ciudadanos (RE número 19.406)

i de les actuacions que han de dur a terme els particulars 
per a prevenir que es puga desenvolupar aquesta espècie en 
les seues cases o altres llocs privats, així com mesures per a 
evitar el contacte amb l’espècie i accions que han de realitzar 
en cas de picada .

3 . A impulsar l’erradicació del mosquit tigre mitjançant 
tractaments respectuosos amb altres espècies d’insecte, el 
medi ambient i les persones, com és el Bacillus thuringiensis .

 
4. A impulsar la utilització de tecnologia per al seguiment, 
control i possible erradicació del mosquit tigre, com és 
mitjançant l’ús de drons .

5 . A impulsar la investigació de mesures de seguiment, 
control i possible erradicació del mosquit tigre en les 
universitats públiques valencianes i centres d’investigació 
públics competents per a això .

6. A establir mecanismes de col·laboració amb la iniciativa 
Mosquito Alert, o crear un mecanisme similar com a manera 
de fomentar la participació ciutadana i tenir l’accés a dades 
sobre els focus de l’espècie Aedes albopictus, així com donar-li 
la publicitat necessària perquè la ciutadania siga coneixedora 
d’aquest mitjà de participació .

7 . A impulsar l’execució pressupostària de les ajudes convo-
cades per la Conselleria de Sanitat Universal i Salut Pública 
per a la lluita contra l’espècie Aedes albopictus als municipis i 
entitats locals de la Comunitat Valenciana dins del programa 
413.10 amb el codi de línia SO405000, i realitzar un estudi 
sobre l’eficàcia i suficiència d’aquestes.

8. A modificar els terminis de les ajudes convocades per la 
Conselleria de Sanitat Universal i Salut Pública per a la lluita 
contra l’espècie Aedes albopictus amb la finalitat d’avançar la 
concessió de les pròximes ajudes, perquè les entitats locals 
puguen disposar d’aquestes a la primavera i l’estiu i no en 
l’últim trimestre de l’any, com succeeix en l’actualitat . 

9. A impulsar l’elaboració d’un pla autonòmic que especifique 
les mesures que s’han d’implementar per al seguiment, 
control i possible erradicació de l’espècie Aedes albopictus en 
la Comunitat Valenciana i que incloga el que es preveu en els 
punts anteriors, i que fomente els mecanismes de coordina-
ció entre els diferents nivells administratius. En l’elaboració 
del pla han de participar experts, així com representants dels 
municipis afectats i de les diputacions de Castelló, València i 
Alacant .

10. Que es done compte a les Corts Valencianes del compli-
ment d’aquesta resolució en el termini de tres mesos .

Palau de les Corts Valencianes 
València, 3 de juny de 2020 

Yaneth Giraldo Jiménez 
Eduardo del Pozo Querol 

Patricia García Guasp

Proposició no de llei sobre la promoció de comerços de 
la Comunitat Valenciana en À Punt, presentada pel Grup 
Parlamentari Ciudadanos (RE número 19.406)
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A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Fernando Llopis Pascual, Mamen Peris Navarro y Ruth 
Merino Peña, diputados y portavoz adjunta del Grupo 
Parlamentario Ciudadanos, de acuerdo con los artículos 
164 y siguientes del Reglamento de las Corts Valencianes, 
presentan la siguiente proposición no de ley de tramitación 
ordinaria sobre la promoción de comercios de la Comunitat 
Valenciana en À Punt, ante la Comisión de Radiotelevisión 
Valenciana y del Espacio Audiovisual.

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

La crisis sanitaria de la COVID-19 ha provocado una gran 
caída de la actividad comercial provocada por el obligado 
confinamiento en el estado de alarma.

En la Comunitat Valenciana se han presentado, entre el 14 de 
marzo y el 8 de junio, un total de 65.477 ERTE, que afectan 
a 414.000 empleados. Por su parte, la caída del PIB de la 
Comunitat provocada por la crisis podría estar cerca del 7 %.

Según datos interanuales del mes de mayo, el segundo mes 
completo en estado de alarma, el paro creció en un 22,18 % en 
la provincia de Valencia, un 25,71 % en la provincia de Alicante 
y 22,23 % en la provincia de Castellón, alcanzando las 440.517 
personas .

Son datos que alertan de la intensidad de la pérdida de 
renta y empleo de los valencianos, que amenazan nuestro 
desarrollo .

En esta situación, muchas empresas y comercios necesitan 
en esta nueva etapa recuperar la demanda previa a la crisis, y 
para ello requieren darse a conocer en el mercado valenciano .

Sin embargo, la gran mayoría son pequeñas empresas que no 
pueden permitirse el coste de una campaña de publicidad .

Los medios de comunicación públicos, como À Punt Media, 
tienen entre sus objetivos generales la función de servicio 
público, lo que los convierte en un canal idóneo para dar 
visibilidad a estos pequeños comercios, utilizando para ello 
los espacios de publicidad de las cadenas de televisión y 
radio, de forma gratuita en este contexto de crisis .

Para ello, proponemos la siguiente:

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

Las Corts Valencianes instan al Consell a:

Realizar un protocolo conjunto entre la Conselleria de 
Economía Sostenible, Sectores Productivos, Comercio 
y Trabajo y la Corporación Valenciana de Medios de 
Comunicación para ofrecer espacios publicitarios gratuitos 
en À Punt Televisión y À Punt Radio, durante los meses de 
julio, agosto y septiembre, a comercios de la Comunitat 
Valenciana que se han visto afectados por la crisis de la 
COVID-19 .

Palau de les Corts Valencianes  
València, 9 de junio de 2020 

Ruth Merino Peña 
Fernando Llopis Pascual 

Mamen Peris Navarro

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Fernando Llopis Pascual, Mamen Peris Navarro i Ruth 
Merino Peña, diputats i portaveu adjunta del Grup 
Parlamentari Ciudadanos, d’acord amb els articles 164 i 
següents del Reglament de les Corts Valencianes, presenten 
la proposició no de llei següent, de tramitació ordinària, 
sobre la promoció de comerços de la Comunitat Valenciana 
en À Punt, davant la Comissió de Radiotelevisió Valenciana i 
de l’Espai Audiovisual.

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

La crisi sanitària de la COVID-19 ha provocat una gran 
caiguda de l’activitat comercial provocada per l’obligat 
confinament en l’estat d’alarma.

A la Comunitat Valenciana s’han presentat, entre el 14 de 
març i el 8 de juny, un total de 65.477 ERTO, que afecten 
414.000 empleats. Per part seua, la caiguda del PIB de la 
Comunitat provocada per la crisi podria estar prop del 7 %.

Segons dades interanuals del mes de maig, el segon mes 
complet en estat d’alarma, l’atur va créixer en un 22,18 % a 
la província de València, un 25,71 % a la província d’Alacant i 
22,23 % a la província de Castelló, i va arribar a les 440.517 
persones .

Són dades que alerten de la intensitat de la pèrdua de 
renda i ocupació dels valencians, que amenacen el nostre 
desenvolupament .

En aquesta situació, moltes empreses i comerços necessiten en 
aquesta nova etapa recuperar la demanda prèvia a la crisi, i per a 
això requereixen donar-se a conèixer en el mercat valencià .

Tanmateix, la gran majoria són petites empreses que no 
poden permetre’s el cost d’una campanya de publicitat .

Els mitjans de comunicació públics, com À Punt Mèdia, tenen 
entre els seus objectius generals la funció de servei públic, 
la qual cosa els converteix en un canal idoni per a donar 
visibilitat a aquests xicotets comerços, utilitzant per a això 
els espais de publicitat de les cadenes de televisió i ràdio, de 
manera gratuïta en aquest context de crisi .

Per a això, proposem la següent:

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

Les Corts Valencianes insten el Consell a:

Realitzar un protocol conjunt entre la Conselleria 
d’Economia Sostenible, Sectors Productius, Comerç i Treball 
i la Corporació Valenciana de Mitjans de Comunicació per 
a oferir espais publicitaris gratuïts en À Punt Televisió i À 
Punt Ràdio, durant els mesos de juliol, agost i setembre, a 
comerços de la Comunitat Valenciana que han estat afectats 
per la crisi de la COVID-19 .

 
Palau de les Corts Valencianes  

València, 9 de juny de 2020 
Ruth Merino Peña 

Fernando Llopis Pascual 
Mamen Peris Navarro
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Proposición no de ley sobre la continuidad de la 
retransmisión de la santa misa en À Punt, presentada por el 
Grupo Parlamentario Ciudadanos (RE número 19.534)

A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Fernando Llopis Pascual, Mamen Peris Navarro y Ruth 
Merino Peña, diputados y portavoz adjunta del Grupo 
Parlamentario Ciudadanos, de acuerdo con los artículos 
164 y siguientes del Reglamento de las Corts Valencianes, 
presentan la siguiente proposición no de ley de tramitación 
ordinaria sobre la continuidad de la retransmisión de la 
santa misa en À Punt, ante la Comisión de Radiotelevisión 
Valenciana y del Espacio Audiovisual.

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

Durante el estado de alarma, ante la obligatoriedad de 
permanecer en los domicilios y mantener el culto en el 
interior de las iglesias sin feligreses, À Punt incluyó en su 
programación la retransmisión de la santa misa desde la 
parroquia de la Asunción de Nuestra Señora de Torrent los 
domingos por la mañana .

Según los datos de audiencia, esta retransmisión durante 
los domingos y abril y mayo ha conseguido unas audiencias 
entre el 4 y el 6,6 de cuota de pantalla. Con estas cifras, la 
retransmisión de la misa ha conseguido situarse por encima 
de la media de audiencia de la cadena, que desde la llegada 
de Alfred Costa en marzo a la dirección general se sitúa 
alrededor del 3 %, y ser el programa más visto de los domin-
gos en À Punt, solo por detrás del informativo de medio día .

Se trata además de un espacio rentable por los reducidos 
costes que implica. Basta con desplazar equipos y efectuar 
las conexiones y la realización, sin incurrir en apenas costes 
de producción, generando un efecto asociado de captación 
y fidelización de nuevas audiencias, que puede redundar en 
una mayor penetración de este servicio público, y servir de 
fomento del turismo a través de la divulgación del patrimonio 
histórico-artístico y de la cultura de Valencia .

Sin embargo, el consejo rector de la Corporación Valenciana 
de Medios de Comunicación acordó finalizar la retransmisión 
de la misa tras la autorización de la asistencia a los lugares 
de culto del 50 % en la fase 2 de la desescalada, y solo tras la 
consulta con el Consejo de la Ciudadanía se decidió mante-
ner mientras dure el contexto de crisis sociosanitaria vigente .

Las cifras de audiencia de À Punt han sido desde sus inicios 
en 2018 muy reducidas, y por tanto también lo han sido los 
ingresos publicitarios. En concreto, el objetivo en el contrato 
programa para el primer año era de 4 millones de euros en 
ingresos por publicidad y comercialización y 6 millones en los 
dos siguientes años . Sin embargo, tal como recoge el informe 
de cumplimiento del contrato programa publicado en febrero 
de 2020, los ingresos en 2018 fueron de 816.352 euros, y 
entre enero y junio de 2019, de 519.896 euros.

Se hace, por tanto, evidente la necesidad de À Punt, para 
alcanzar una mínima rentabilidad, de la apuesta por aquellos 
programas que aumenten la audiencia de la cadena, como 
el caso de la retransmisión de la misa de los domingos, y 
arrastren de este modo a otros programas emitidos el mismo 
día e incluso potencien la sintonización de À Punt.

Proposició no de llei sobre la continuïtat de la retransmissió 
de la santa missa en À Punt, presentada pel Grup 
Parlamentari Ciudadanos (RE número 19.534)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Fernando Llopis Pascual, Mamen Peris Navarro i Ruth 
Merino Peña, diputats i portaveu adjunta del Grup 
Parlamentari Ciudadanos, d’acord amb els articles 164 i 
següents del Reglament de les Corts Valencianes, presenten 
la proposició no de llei següent, de tramitació ordinària, 
sobre la continuïtat de la retransmissió de la santa missa en 
À Punt, davant la Comissió de Radiotelevisió Valenciana i de 
l’Espai Audiovisual.

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Durant l’estat d’alarma, davant l’obligatorietat de romandre 
als domicilis i mantenir el culte a l’interior de les esglésies 
sense feligresos, À Punt va incloure en la programació 
la retransmissió de la santa missa des de la parròquia de 
l’Assumpció de la Nostra Senyora de Torrent els diumenges 
al matí .

Segons les dades d’audiència, aquesta retransmissió durant 
els diumenges i abril i maig ha aconseguit unes audiències 
entre el 4 i el 6,6 de quota de pantalla. Amb aquestes xifres, 
la retransmissió de la missa ha aconseguit situar-se per 
damunt de la mitjana d’audiència de la cadena, que des de 
l’arribada d’Alfred Costa al març a la direcció general se situa 
al voltant del 3%, i ser el programa més vist dels diumenges 
en À Punt, només per darrere de l’informatiu del migdia .

Es tracta a més d’un espai rendible pels reduïts costos que 
implica. N’hi ha prou amb desplaçar equips i efectuar les 
connexions i la realització, sense incórrer quasi en costos 
de producció, i genera un efecte associat de captació i 
fidelització de noves audiències, que pot redundar en una 
major penetració d’aquest servei públic, i servir de foment 
del turisme a través de la divulgació del patrimoni histori-
coartístic i de la cultura de València .

No obstant això, el consell rector de la Corporació Valenciana 
de Mitjans de Comunicació va acordar finalitzar la retransmissió 
de la missa després de l’autorització de l’assistència als llocs de 
culte del 50 % en la fase 2 de la desescalada, i només després de la 
consulta amb el Consell de la Ciutadania es va decidir mantenir-la 
mentre dure el context de crisi sociosanitària vigent .

Les xifres d’audiència d’À Punt han sigut des dels inicis 
en 2018 molt reduïdes, i per tant també ho han sigut els 
ingressos publicitaris. En concret, l’objectiu en el contracte 
programa per al primer any era de 4 milions d’euros en 
ingressos per publicitat i comercialització i 6 milions els dos 
anys següents. No obstant això, tal com recull l’informe de 
compliment del contracte programa publicat al febrer de 
2020, els ingressos en 2018 van ser de 816.352 euros, i entre 
gener i juny de 2019, de 519.896 euros.

Es fa, per tant, evident la necessitat d’À Punt, per a aconse-
guir una mínima rendibilitat, de l’aposta per aquells progra-
mes que augmenten l’audiència de la cadena, com el cas de 
la retransmissió de la missa dels diumenges, i arrosseguen 
d’aquesta manera altres programes emesos el mateix dia i 
fins i tot potencien la sintonització d’À Punt.
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Más allá de la rentabilidad, el artículo 26.1 de la Ley 6/2016, 
del servicio público de radiodifusión y televisión de ámbito 
autonómico, de titularidad de la Generalitat, establece que la 
producción audiovisual y la programación de la corporación 
deberán ajustarse al cumplimiento de sus funciones de 
servicio público .

Por su parte, el libro de estilo de la corporación indica que la 
difusión de acontecimientos y liturgias se deberá justificar en 
función de su arraigo social, lo que acreditan los resultados 
del barómetro del CIS de 2019, en que el 63 % de los 
ciudadanos de la Comunitat Valenciana se identifican como 
católicos .

Para ello, proponemos la siguiente:

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

Las Corts Valencianes instan al Consell a:

Apoyar la continuidad de la retransmisión de la santa misa 
los domingos en la televisión pública À Punt, basándose en 
los datos de audiencia registrados y la necesaria búsqueda 
de la rentabilidad de la cadena de manera compatible con su 
vocación de servicio público a la ciudadanía de la Comunitat 
Valenciana .

Palau de las Corts Valencianes  
València, 16 de junio de 2020 

Fernando Llopis Pascual  
Mamen Peris Navarro 

Ruth Merino Peña

Proposición no de ley sobre las personas acompañantes 
de mujeres supervivientes de violencia de género con 
discapacidad, presentada por el Grupo Parlamentario 
Socialista (RE número 19.477)

A LA MESA DE LAS CORTES VALENCIANAS

Rosa de Falastín Mustafá Ávila y Sabina Escrig Monzó, 
diputada y portavoz adjunta, respectivamente, del Grupo 
Parlamentario Socialista, de acuerdo con el artículo 164.3 
del Reglamento de las Corts Valencianes, presentan la 
siguiente proposición no de ley de tramitación ordinaria para 
su debate en la Comisión de Políticas de Igualdad de Género 
y del Colectivo LGTBI, sobre las personas acompañantes 
de mujeres supervivientes de violencia de género con 
discapacidad .

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

El Pacto valenciano contra la violencia de género y machista 
se estructura en cinco ejes, 21 objetivos i 293 medidas 
concretas que tienen el objetivo de transformar la sociedad y 
erradicar las violencias contra las mujeres .

Este pacto, el primero de carácter autonómico, es un 
acuerdo institucional, político, social, cultural y cívico que 
interpela a toles las administraciones públicas valencianas, 
las entidades y los organismos que lo subscriben, así como a 
la sociedad valenciana en general, a luchar conjuntamente 
contra la violencia de género y machista, y trabajar por una 
sociedad basada en la cultura de la no violencia, la igualdad 

Més enllà de la rendibilitat, l’article 26.1 de la Llei 6/2016, del 
servei públic de radiodifusió i televisió d’àmbit autonòmic, 
de titularitat de la Generalitat, estableix que la producció 
audiovisual i la programació de la corporació hauran 
d’ajustar-se al compliment de les funcions de servei públic . 

Per part seua, el llibre d’estil de la corporació indica que la 
difusió d’esdeveniments i litúrgies s’haurà de justificar en 
funció del seu arrelament social, la qual cosa acrediten els 
resultats del baròmetre del CIS de 2019, en què el 63 % dels 
ciutadans de la Comunitat Valenciana s’identifiquen com a 
catòlics .

Per a això, proposem la següent:

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

Les Corts Valencianes insten el Consell a:

Donar suport a la continuïtat de la retransmissió de la santa 
missa els diumenges en la televisió pública À Punt, basant-se 
en les dades d’audiència registrats i la necessària cerca de 
la rendibilitat de la cadena de manera compatible amb la 
vocació de servei públic a la ciutadania de la Comunitat 
Valenciana .

Palau de les Corts Valencianes  
València, 16 de juny de 2020 

Fernando Llopis Pascual  
Mamen Peris Navarro 

Ruth Merino Peña

Proposició no de llei sobre les persones acompanyants 
de dones supervivents de violència de gènere amb 
discapacitat, presentada pel Grup Parlamentari Socialista 
(RE número 19.477)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Rosa de Falastín Mustafá Ávila i Sabina Escrig Monzó, 
diputada i portaveu adjunta, respectivament, del Grup 
Parlamentari Socialista, d’acord amb l’article 164.3 del 
Reglament de les Corts Valencianes, presenten la proposició 
no de llei de tramitació ordinària següent per al seu debat en 
la Comissió de Polítiques d’Igualtat de Gènere i del Col·lectiu 
LGTBI, sobre les persones acompanyants de dones supervi-
vents de violència de gènere amb discapacitat . 

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

El Pacte valencià contra la violència de gènere i masclista 
s’estructura en cinc eixos, 21 objectius i 293 mesures 
concretes que tenen l’objectiu de transformar la societat i 
eradicar les violències contra les dones .

Aquest pacte, el primer de caràcter autonòmic, és un acord 
institucional, polític, social, cultural i cívic que interpel·la 
toles les administracions públiques valencianes, les 
entitats i els organismes que el subscriuen, com també 
la societat valenciana en general, a lluitar conjuntament 
contra la violència de gènere i masclista, i treballar per una 
societat basada en la cultura de la no violència, la igualtat 
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de oportunidades entre mujeres y hombres y que respete la 
diversidad y los derechos humanos .

El pacto valenciano, que precedió al del Estado español, 
se firmó el 7 de julio de 2017, y se propone desarrollar las 
medidas y las acciones en los próximos 5 años .

En cuanto a la prevención y asistencia a las mujeres víctimas 
de violencia de género con alguna discapacidad es necesario 
tener en cuenta las especiales circunstancias que afectan su 
protección y seguridad así como articular medidas encamina-
das a mejorar su integración social plena y segura

Para lo cual, es fundamental detectar las necesidades y las 
carencias de las mujeres con discapacidad porque estas 
puedan atravesar las barreras que impiden el desarrollo de 
una vida plena y satisfactoria, a través de la escucha de sus 
demandas, de su entorno familiar, así como de represen-
tantes de asociaciones de mujeres con diferentes tipos de 
discapacidad y profesionales vinculados a la realidad de estas 
mujeres, como servicios sociales, educación, sanidad, etc .

En este sentido, el Pacto valenciano contra la violencia de 
género y machista plantea, entre otras medidas, dirigidas a 
la atención y apoyo del colectivo de las mujeres con discapa-
cidad o diversidad funcional, estudiar la creación de la figura 
profesional de acompañante o personas facilitadoras para 
las mujeres con discapacidad, cuya coordinación estaría a 
cargo de la Conselleria de Justicia, Administración Pública, 
Reformas Democráticas y Libertades Públicas y que requeri-
ría la intervención del tercer sector y del asociacionismo de 
mujeres y feminista .

Así mismo, en los presupuestos aprobados por las Corts 
Valencianes para el año 2020 aparece como objetivo básico 
prestar asistencia a las víctimas y a las personas testigos 
especialmente a las mujeres víctimas de violencia de género 
y a personas en situación de especial vulnerabilidad a través 
de la red de oficinas de la Generalitat de atención a las 
víctimas del delito (OAVD) .

Por todo ello, el Grupo Parlamentario Socialista presenta la 
siguiente:

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

Las Corts Valencianes instan al Consell de la Generalitat a 
regular la figura de la persona acompañante o facilitadora a 
víctimas, a las personas testigos y a cualquier otra persona en 
situación de riesgo como consecuencia de su contacto circuns-
tancial con el delito, y en especial, a las mujeres víctimas de 
violencia de género que tengan discapacidad, tal y como recoge 
el Pacto valenciano contra la violencia de género machista .

Corts Valencianes, 16 de junio de 2020 
Rosa de Falastín Mustafá Ávila 

Sabina Escrig Monzó 

Proposición no de ley sobre la inclusión en la futura 
estrategia de envejecimiento activo y lucha contra la 
soledad para combatir la brecha digital, especialmente 
en mujeres en zonas rurales, presentada por el Grupo 
Parlamentario Socialista (RE número 19.570)

d’oportunitats entre dones i homes i que respecte la diversi-
tat i els drets humans .

El pacte valencià, que va precedir al de l’Estat espanyol, es 
va signar el 7 de juliol de 2017, i es proposa desenvolupar les 
mesures i les accions en els pròxims 5 anys .

Quant a la prevenció i assistència a les dones víctimes de 
violència de gènere amb alguna discapacitat és necessari tenir 
en compte les especials circumstàncies que afecten la seua 
protecció i seguretat així com articular mesures encaminades 
a millorar la seua integració social plena i segura

Per a això, és fonamental detectar les necessitats i les 
manques de les dones amb discapacitat perquè aquestes 
puguen travessar les barreres que impedeixen el desenvolu-
pament d’una vida plena i satisfactòria, a través de l’escolta 
de les seues demandes, del seu entorn familiar, com també de 
representants d’associacions de dones amb diferent mena de 
discapacitat i professionals vinculats a la realitat d’aquestes 
dones, com a serveis socials, educació, sanitat, etc .

En aquest sentit, el Pacte valencià contra la violència de 
gènere i masclista planteja, entre altres mesures, dirigides a 
l’atenció i suport del col·lectiu de les dones amb discapacitat 
o diversitat funcional, estudiar la creació de la figura 
professional d’acompanyant o persones facilitadores per a 
les dones amb discapacitat, la coordinació de la qual estaria 
a càrrec de la Conselleria de Justícia, Administració Pública, 
Reformes Democràtiques i Llibertats Públiques i que reque-
riria la intervenció del tercer sector i de l’associacionisme de 
dones i feminista .

Així mateix, en els pressupostos aprovats per les Corts 
Valencianes per a l’any 2020 apareix com a objectiu bàsic 
prestar assistència a les víctimes i a les  persones testimonis 
especialment a les dones víctimes de violència de gènere i a 
persones en situació d’especial vulnerabilitat a través de la 
xarxa d’oficines de la Generalitat d’atenció a les víctimes del 
delicte (OAVD) .

Per tot allò, el Grup Parlamentari Socialista presenta la 
següent:

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

Les Corts Valencianes insten el Consell de la Generalitat a 
regular la figura de la persona acompanyant o facilitadora a 
víctimes, a les persones testimonis i a qualsevol altra persona 
en situació de risc com a conseqüència del seu contacte 
circumstancial amb el delicte, i en especial, a les dones víctimes 
de violència de gènere que tinguen discapacitat, tal i com recull 
el Pacte valencià contra la violència de gènere masclista .

Corts Valencianes, 16 de juny de 2020 
Rosa de Falastín Mustafá Àvila 

Sabina Escrig Monzó 

Proposició no de llei sobre la inclusió en la futura estratègia 
d’envelliment actiu i  lluita contra la soledat per a combatre 
la bretxa digital, especialment en dones en zones rurals, 
presentada pel Grup Parlamentari Socialista (RE número 
19.570)
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A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Rosa de Falastín Mustafá Ávila i María Sabina Escrig Monzó, 
diputada y portavoz adjunta, respectivamente, del Grupo 
Parlamentario Socialista, de acuerdo con el artículo 164.3 del 
Reglamento de las Corts Valencianes, presentan la siguiente 
proposición no de ley de tramitación ordinaria sobre la inclusión 
en la futura estrategia de envejecimiento activo y lucha contra 
la soledad para combatir la brecha digital, especialmente en 
mujeres en zonas rurales, para su debate en la Comisión de 
Políticas de Igualdad de Género y del Colectivo LGTBI.

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

El envejecimiento es un fenómeno sin precedentes en la 
sociedad actual y se estima que el número actual de personas 
mayores de 60 años se duplicará en 2050. En el año 2019 en 
la Comunitat Valenciana las personas mayores de 65 años 
representaban el 19,5 % de la población, es decir, casi uno de 
cada cinco ciudadanos y ciudadanas .

El envejecimiento saludable es el proceso de desarrollo 
y mantenimiento de la capacidad funcional que permite 
el bienestar en la vejez, es decir, permite una vida digna, 
saludable, socializada y de calidad.

Con el fin de fomentar un envejecimiento saludable, la 
Organización Mundial de la Salud (OMS) impulsó en mayo 
de 2019 una década de acción mundial de acuerdo con los 
objetivos de desarrollo sostenible (ODS). En este sentido, la 
Década del Envejecimiento Saludable 2020-2030 será un 
esfuerzo mundial que puede marcar la diferencia en la vida 
de las personas y sus entornos .

En la Comunitat Valenciana, la vicepresidenta y consellera 
de Igualdad y Políticas Inclusivas anunció en marzo de 2020 
la elaboración para la puesta en marcha de dos programas 
de envejecimiento activo encaminados a paliar la soledad no 
deseada y para las personas mayores en el mundo rural. Estos 
programas están enmarcados en la Estrategia valenciana de 
envejecimiento activo y lucha contra la soledad no deseada 
2020-2025 y tienen un presupuesto previsto de 1,7 millones 
de euros para su ejecución a lo largo de este año .

En el medio rural se hace más necesario fortalecer este 
apoyo a las personas mayores para que cuenten con recursos 
y servicios públicos que les permitan continuar envejeciendo 
saludablemente en su entorno, al mismo tiempo que estos 
recursos públicos les posibilitan mantener y construir lazos 
sociales que les ayuden a afrontar la soledad en que muchas 
de estas personas mayores viven diariamente .

En el acceso a las tecnologías las mujeres rurales se enfren-
tan a una doble brecha digital, la de género y la del mundo 
rural, lo cual las aboca a la exclusión de una sociedad cada 
vez más digital. Además, ello significa privarlas de recursos y 
ayuda tanto en sus actividades diarias y acceso a servicios en 
línea como en su mundo relacional .

Por todo ello, el Grupo Parlamentario Socialista presenta la 
siguiente propuesta de resolución:

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

Las Corts Valencianes instan al Consell de la Generalitat a 
incluir en la futura Estrategia de envejecimiento activo y 

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Rosa de Falastín Mustafá Ávila i María Sabina Escrig Monzó, 
diputada i portaveu adjunta, respectivament, del Grup 
Parlamentari Socialista, d’acord amb l’article 164.3 del 
Reglament de les Corts Valencianes, presenten la proposició 
no de llei de tramitació ordinària següent sobre la inclusió 
en la futura estratègia d’envelliment actiu i lluita contra la 
soledat per a combatre la bretxa digital, especialment en 
dones en zones rurals, per al seu debat en la Comissió de 
Polítiques d’Igualtat de Gènere i del Col·lectiu LGTBI.

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

L’envelliment és un fenomen sense precedents en la societat 
actual i s’estima que el nombre actual de persones majors de 
60 anys es duplicarà en 2050. En l’any 2019 en la Comunitat 
Valenciana les persones majors de 65 anys representaven el 
19,5 % de la població, és a dir, quasi un de cada cinc ciutadans 
i ciutadanes .

L’envelliment saludable és el procés de desenvolupament 
i manteniment de la capacitat funcional que permet el 
benestar en la vellesa, és a dir, permet una vida digna, 
saludable, socialitzada i de qualitat.

Amb la finalitat de fomentar un envelliment saludable, 
l’Organització Mundial de la Salut (OMS) va impulsar al 
maig de 2019 una dècada d’acció mundial d’acord amb els 
objectius de desenvolupament sostenible (ODS). En aquest 
sentit, la Dècada de l’Envelliment Saludable 2020-2030 serà 
un esforç mundial que pot marcar la diferència en la vida de 
les persones i els seus entorns .

En la Comunitat Valenciana, la vicepresidenta i consellera 
d’Igualtat i Polítiques Inclusives, va anunciar al març de 2020 
l’elaboració per a la posada en marxa de dos programes 
d’envelliment actiu encaminats a pal·liar la soledat no 
desitjada i per a les persones majors en el món rural . Aquests 
programes estan emmarcats en l’Estratègia valenciana 
d’envelliment actiu i lluita contra la soledat no desitjada 
2020-2025 i tenen un pressupost previst d’1,7 milions 
d’euros per a la seua execució al llarg d’enguany .

En el medi rural es fa més necessari enfortir aquest suport 
a les persones majors per a que compten amb recursos 
i serveis públics que els permeten continuar envellint 
saludablement en el seu entorn, al mateix temps que aquests 
recursos públics els possibiliten mantenir i construir llaços 
socials que els ajuden a afrontar la soledat en la qual moltes 
d’aquestes persones majors viuen diàriament .

En l’accés a les tecnologies les dones rurals s’enfronten a una 
doble bretxa digital, la de gènere i la del món rural, la qual 
cosa les aboca a l’exclusió d’una societat cada vegada més 
digital. A més, això significa privar-les de recursos i ajuda tant 
en les seues activitats diàries i accés a serveis en línia com en 
el seu món relacional .

Per tot això, el Grup Parlamentari Socialista presenta la 
proposta de resolució següent:

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

Les Corts Valencianes insten el Consell de la Generalitat a 
incloure en la futura Estratègia d’envelliment actiu i lluita 
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lucha contra la soledad no deseada programas para combatir 
la brecha digital, especialmente en mujeres rurales .

Corts Valencianes, 17 de junio de 2020 
María Sabina Escrig Monzó 

Rosa de Falastín Mustafá Ávila

Proposición no de ley sobre la prevención de la bifobia 
en la sociedad valenciana, presentada por el Grupo 
Parlamentario Unides Podem (RE número 19.857)

A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Cristina Cabedo Laborda i Beatriz Gascó Verdier, diputada y 
portavoz adjunta, respectivamente, del Grupo Parlamentario 
Unides Podem, al amparo de los artículos 164 y siguientes 
del Reglamento de las Corts Valencianes, presentan esta 
proposición no de ley de tramitación ordinaria sobre 
prevención de la bifobia en la sociedad valenciana, para 
ser debatida en la Comisión de Igualdad de Género y del 
Colectivo LGTBI.

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

En los últimos años, desde las Corts Valencianes se han 
aprobado diferentes leyes en derechos LGTBI para avanzar 
en la igualdad real y efectiva de este colectivo. En este 
sentido, incluso se ha dado un paso clave aprobando una ley 
concreta con impacto positivo en las personas trans, si bien 
todo el mundo puede disfrutar de mayores garantías en su 
identidad y expresión de género gracias a esta ley .

Ahora es importante centrarse, también, en otro colectivo, 
dentro del colectivo LGTBI, que también suele encontrar 
una todavía mayor invisibilización y estigmatización. Nos 
referimos a las personas bisexuales . De hecho, son diferentes 
los estudios que indican que las personas bisexuales son las 
personas que mayor número de suicidio presentan, después 
de las personas trans . Imaginamos, por lo tanto, las presiones 
y represiones que puede vivir una persona trans y bisexual, o 
más aún una mujer trans y bisexual .

De hecho, la misma ONU señala que las personas bisexuales 
presentan mayor número de casos de depresión, ansiedad, 
autolesión y pensamientos suicidas que las persones 
heterosexuales, gays y lesbianas, cosa que también lleva a un 
mayor riesgo de maltrato, violencia y carencia de hogar .

Las personas bisexuales son las personas que se sienten 
atraídas emocionalmente, románticamente o sexualmente 
hacia personas, independientemente de su sexo o género . 
Para algunas personas bisexuales, el grado y la forma en la 
que se sienten atraídas por personas de diferentes sexos 
puede cambiar a lo largo de su vida. Hay otros que utilizan 
otros términos como por ejemplo pansexual, orientación 
sexual fluida o polisexual; si embargo, el término bisexualidad 
es aquel que históricamente más estigmatización ha recibido 
y al cual todavía más le falta normalización.

Debido a esto, no solo existe la bifobia, sino también la bifobia 
interiorizada como el autoodio que una persona puede llegar 
a sentir por no entenderse a ella misma o por la refutación que 
puede llegar a sentir por ella misma por el simple hecho de 
sentir atracción indistintamente por un hombre o una mujer .

contra la soledat no desitjada programes per a combatre la 
bretxa digital, especialment en dones rurals .

Corts Valencianes, 17 de juny de 2020 
María Sabina Escrig Monzó 

Rosa de Falastín Mustafá Ávila

Proposició no de llei sobre la prevenció de la bifòbia en 
la societat valenciana, presentada pel Grup Parlamentari 
Unides Podem (RE número 19.857)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Cristina Cabedo Laborda i Beatriz Gascó Verdier, diputada 
i portaveu adjunta, respectivament, del Grup Parlamentari 
Unides Podem, a l’empara dels articles 164 i següents del 
Reglament de les Corts Valencianes, presenten aquesta 
proposició no de llei de tramitació ordinària sobre prevenció 
de la bifòbia en la societat valenciana, per a ser debatuda en 
la Comissió d’Igualtat de Gènere i del Col·lectiu LGTBI.

 
EXPOSICIÓ DE MOTIUS

En els darrers anys, des de les Corts Valencianes s’han 
aprovat diferents lleis en drets LGTBI per a avançar en la 
igualtat real i efectiva d’aquest col·lectiu. En aquest sentit, 
inclús s’ha donat un pas clau aprovant una llei concreta amb 
impacte positiu en les persones trans, si bé tothom pot gaudir 
de majors garanties en la seua identitat i expressió de gènere 
gràcies a aquesta llei .

Ara és important centrar-se, també, en un altre col·lectiu, 
dintre del col·lectiu LGTBI, que també sol trobar una encara 
major invisibilització i estigmatització. Ens referim a les 
persones bisexuals . De fet, són diferents els estudis que 
indiquen que les persones bisexuals són les persones que 
major nombre de suïcidi presenten, després de les persones 
trans . Imaginem, per tant, les pressions i repressions que pot 
viure una persona trans i bisexual, o més encara una dona 
trans i bisexual .

De fet, la mateixa ONU assenyala que les persones bisexuals 
presenten major nombre de casos de depressió, ansietat, 
autolesió i pensaments suïcides que les persones hetero-
sexuals, gais i lesbianes, cosa que també porta a un major risc 
de maltractament, violència i mancança de llar .

Les persones bisexuals són les persones que es senten 
atretes emocionalment, romànticament o sexualment cap 
a persones, independentment del seu sexe o gènere . Per a 
algunes persones bisexuals, el grau i la forma en la que es 
senten atretes per persones de diferents sexes pot canviar 
al llarg de la seua vida. Hi ha d’altres que utilitzen altres 
termes com ara pansexual, orientació sexual fluida o polisexual; 
tanmateix, el terme bisexualitat és aquell que històricament 
més estigmatització ha rebut i al qual encara més li manca 
normalització.

Degut a això, no sols existeix la bifòbia, sinó també la bifòbia 
interioritzada com a l’autoodi que una persona pot arribar a 
sentir per no entendre’s a ella mateixa o per la refutació que 
pot arribar a sentir per ella mateixa pel simple fet de sentir 
atracció indistintament per un home o una dona .
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En este sentido, las personas bisexuales tienen que hacer 
frente a muchos estigmas, mitos y estereotipos que no solo 
alimentan la bifobia, sino también la bifobia interiorizada. 
Uno de los más recurrentes suele ser su promiscuidad .

Por otro lado, no existen referentes bisexuales o, mejor dicho: a 
aquellas personas bisexuales con notoriedad mediática se les ha 
invisibilizado su bisexualidad, bien conduciéndola a la homose-
xualidad o directamente ocultándola siguiendo la normatividad 
de la heterosexualidad . Podríamos hablar, como ejemplo, de 
personas como Gloria Fuertes, Freddie Mercury o Marlon 
Blando. Además, en el caso de los hombres, visibilizarse como 
bisexuales, especialmente en vez de heterosexuales, supone 
perder sus privilegios y ser cuestionados en su masculinidad . 
También se hace creer de ellos que son hombres confundidos 
y que realmente no aceptan su homosexualidad. En el caso de 
las mujeres, aun así, el mensaje de su confusión se encamina a 
entender su bisexualidad como algo pasajero, siendo realmente 
su orientación sexual la heterosexualidad . Sin duda, entre estas 
interpretaciones nos encontramos el machismo y la misoginia .

La estigmatización dentro de la familia también suele ser 
importante, tanto por padres como por madres que no llegan 
a entender la orientación sexual de sus hijos e hijas, como 
de las propias hijas e hijos de las personas bisexuales en una 
sociedad que no reconoce que las personas puedan tener una 
pareja de diferente sexo a una anterior .

Por lo tanto, más allá de la vulneración de sus derechos, en 
el caso de las personas bisexuales, existe una enorme carga 
de presión cultural, construida históricamente de forma 
específica en contra de la bisexualidad.

Por todo ello, mi grupo presenta la propuesta de resolución 
siguiente:

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

Las Corts Valencianes instan al Consell a:

1. Preparar una campaña concreta para visibilizar y normali-
zar la bisexualidad el 23 de septiembre, Día Internacional de 
la Bisexualidad.

2 . Incluir, en esta campaña, referencias a personajes mediá-
ticos bisexuales, especialmente a aquellos y aquellas que 
históricamente han sido reencaminados hacia la hetero-
sexualidad u homosexualidad como orientación sexual; y 
también la ruptura de estereotipos y mitos existentes sobre 
la bisexualidad .

3. Tratar la prevención de la bifobia interiorizada de forma 
explícita en los contenidos de educación sexoafectiva .

4. Sensibilizar al personal sanitario y asegurar que las personas 
bisexuales y sus familias tengan servicios de salud seguros 
y no discriminatorios y que tengan en cuenta sus intereses 
específicos, garantizando su salud sexual y reproductiva.

5 . Apoyar investigaciones y estudios que generen datos 
desglosados sobre la situación específica de las personas 
bisexuales .

6. Impulsar códigos o pautas de comunicación donde se evite 
un lenguaje discriminatorio y que combata mitos y estereoti-
pos perjudiciales sobre las personas bisexuales .

En aquest sentit, les persones bisexuals han de fer front a 
molts estigmes, mites i estereotips que no sols alimenten 
la bifòbia, sinó també la bifòbia interioritzada. Un dels més 
recurrents sol ser la seua promiscuïtat .

Per altra banda, no existeixen referents bisexuals o, millor dit: a 
aquelles persones bisexuals amb notorietat mediàtica se’ls ha 
invisibilitzat la seua bisexualitat, bé conduint-la a l’homosexualitat 
o directament ocultant-la seguint la normativitat de 
l’heterosexualitat . Podríem parlar, com a exemple, de persones 
com Gloria Fuertes, Freddie Mercury o Marlon Brando. A més 
a més, en el cas dels homes, visibilitzar-se com a bisexuals, 
especialment en comptes d’heterosexuals, suposa perdre els seus 
privilegis i ser qüestionats en la seua masculinitat . També es fa 
creure d’ells que són homes confosos i que realment no accepten 
la seua homosexualitat. En el cas de les dones, tanmateix, el 
missatge de la seua confusió s’encamina a entendre la seua 
bisexualitat com a quelcom passatger, sent realment la seua 
orientació sexual l’heterosexualitat . Sens dubte, entre aquestes 
interpretacions ens trobem el masclisme i la misogínia .

L’estigmatització dins de la família també sol ser important, 
tant per pares com per mares que no arriben a entendre 
l’orientació sexual dels seus fills i filles, com de les pròpies 
filles i fills de les persones bisexuals en una societat que 
no reconeix que les persones puguen tenir una parella de 
diferent sexe a una anterior .

Per tant, més enllà de la vulneració dels seus drets, en el 
cas de les persones bisexuals, existeix una enorme càrrega 
de pressió cultural, construïda històricament de forma 
específica en contra de la bisexualitat.

Per tot això, el meu grup presenta la proposta de resolució 
següent:

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

Les Corts Valencianes insten el Consell a:

1. Preparar una campanya concreta per a visibilitzar i norma-
litzar la bisexualitat el 23 de setembre, Dia Internacional de 
la Bisexualitat.

2 . Incloure, en aquesta campanya, referències a 
personatges mediàtics bisexuals, especialment aquells i 
aquelles que històricament han sigut reencaminats cap a 
l’heterosexualitat o homosexualitat com a orientació sexual; 
i també la ruptura d’estereotips i mites existents sobre la 
bisexualitat .

3. Tractar la prevenció de la bifòbia interioritzada de forma 
explícita en els continguts d’educació sexoafectiva .

4. Sensibilitzar el personal sanitari i assegurar que les persones 
bisexuals i les seues famílies tinguen serveis de salut segurs i 
no discriminatoris i que tinguen en compte els seus interessos 
específics, garantint la seua salut sexual i reproductiva.

5 . Donar suport a investigacions i estudis que generen dades 
desglossades sobre la situació específica de les persones 
bisexuals .

6. Impulsar codis o pautes de comunicació on s’evite un 
llenguatge discriminatori i que combata mites i estereotips 
perjudicials sobre les persones bisexuals .
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7. Impulsar la sensibilización ciudadana a través de:

– Informar sobre las vivencias de las personas bisexuales, sus 
problemas y preocupaciones .

– Notificar los actos de violencia y discriminación efectuados 
sobre las personas bisexuales .

– Asegurar una tolerancia cero en cuanto al lenguaje, los 
mitos y los estereotipos negativos bifóbicos .

– Impulsar el respeto hacia la privacidad de las personas sin 
hacer suposiciones sobre la orientación sexual de estas .

El Consell rendirá cuenta a las Corts Valencianes del 
cumplimiento de esta resolución en el plazo máximo de seis 
meses desde su aprobación .

Corts Valencianes, 23 de junio de 2020 
Beatriz Gascó Verdier 

Cristina Cabedo Laborda

Proposición no de ley sobre la incorporación de perros en 
la detección temprana de la COVID-19, presentada por el 
Grupo Parlamentario Ciudadanos (RE número 19.532)

A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Yaneth Giraldo Jiménez y María Quiles Bailén, portavoz 
adjunta y diputada, respectivamente, del Grupo 
Parlamentario Ciudadanos, de acuerdo con los artículos 
164 y siguientes del Reglamento de las Corts Valencianes, 
presentan la siguiente proposición no de ley sobre la incorpo-
ración de perros en la detección temprana de la COVID-19 
ante la Comisión de Sanidad y Consumo:

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

La situación de emergencia sanitaria provocada por la 
COVID-19 ha puesto en jaque a toda la población a nivel 
mundial, a las administraciones públicas y, muy especial-
mente, a los sistemas sanitarios . Una situación pandémica 
que ha adquirido una magnitud tal que ha hecho verdadera-
mente difícil la identificación de contagios, por un lado, al no 
manifestarse siempre la enfermedad en muchas personas 
infectadas que han resultado asintomáticas y, por otro lado, 
por la escasez de medios para realizar pruebas PCR a la 
población, sobre todo al personal sanitario .

Dos causas que motivaron, en el momento del pico de la 
curva de contagios, con un alto nivel de incidencia de este, 
la imposibilidad de controlar la trazabilidad de las personas 
infectadas para localizar los focos de contagio y aislar de 
forma selectiva a la población . Todo lo anterior desembocó, 
en el caso de España, pero no solo, en el confinamiento 
generalizado de la población dos meses. Una situación que 
no puede volverse a producir si, además de salvar vidas, 
queremos reavivar y reactivar nuestra economía .

De esta forma, el reto actual de todos los gobiernos que han 
salido del confinamiento y están desarrollando la comúnmente 
conocida como desescalada, es encontrar los mecanismos 
adecuados para reducir al máximo el índice de contagios, retomar 
el control de la trazabilidad de los contagios y delimitar lo más 

7. Impulsar la sensibilització ciutadana a través de:

– Informar sobre les vivències de les persones bisexuals, els 
seus problemes i preocupacions .

– Notificar els actes de violència i discriminació efectuats 
sobre les persones bisexuals .

– Assegurar una tolerància zero quant al llenguatge, els mites 
i els estereotips negatius bifòbics .

– Impulsar el respecte cap a la privacitat de les persones 
sense fer suposicions sobre l’orientació sexual d’aquestes .

El Consell retrà compte a les Corts Valencianes del compli-
ment d’aquesta resolució en el termini màxim de sis mesos 
des de la seua aprovació .

Corts Valencianes, 23 de juny de 2020 
Beatriz Gascó Verdier 

Cristina Cabedo Laborda

Proposició no de llei sobre la incorporació de gossos en la 
detecció primerenca de la COVID-19, presentada pel Grup 
Parlamentari Ciudadanos (RE número 19.532)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Yaneth Giraldo Jiménez i María Quiles Bailén, portaveu 
adjunta i diputada, respectivament, del Grup Parlamentari 
Ciudadanos, d’acord amb els articles 164 i següents del 
Reglament de les Corts Valencianes, presenten la proposició 
no de llei següent sobre la incorporació de gossos en la 
detecció primerenca de la COVID-19 davant la Comissió de 
Sanitat i Consum:

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

La situació d’emergència sanitària provocada per la COVID-
19 ha posat en una situació extrema tota la població a nivell 
mundial, les administracions públiques i, molt especialment, 
els sistemes sanitaris . Una situació pandèmica que ha 
adquirit una magnitud tal que ha fet veritablement difícil la 
identificació de contagis, d’una banda, en no manifestar-se 
sempre la malaltia en moltes persones infectades que han 
resultat asimptomàtiques i, d’altra banda, per l’escassetat de 
mitjans per a realitzar proves PCR a la població, sobretot al 
personal sanitari .

Dues causes que van motivar, en el moment del pic de 
la corba de contagis, amb un alt nivell d’incidència, la 
impossibilitat de controlar la traçabilitat de les persones 
infectades per a localitzar els focus de contagi i aïllar de 
manera selectiva la població . Tot això va desembocar, en el 
cas d’Espanya, però no sols, en el confinament generalitzat 
de la població dos mesos . Una situació que no pot tornar-se 
a produir si, a més de salvar vides, volem revifar i reactivar la 
nostra economia .

D’aquesta forma, el repte actual de tots els governs que han 
eixit del confinament i estan desenvolupant la comunament 
coneguda com desescalada, és trobar els mecanismes 
adequats per a reduir al màxim l’índex de contagis, reprendre 
el control de la traçabilitat dels contagis i delimitar el més 
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fehacientemente posible los focos de infección para responder 
ante aislamientos selectivos que, en ningún momento, desembo-
quen en el confinamiento absoluto nuevamente.

Entre estas técnicas de control de los contagios entre la 
población, los gobiernos, tanto a nivel central como autonó-
mico, están trabajando para desarrollar herramientas, sobre 
todo digitales y centradas en la geolocalización, que permitan 
un mayor control del flujo de movimiento de la población y 
que, a su vez, conviva legalmente con la normativa aplicable 
en materia de protección de datos, regulada de forma 
homogénea a nivel europeo .

Sin embargo, las técnicas digitales de geolocalización tienen 
poca transcendencia si no existe un eficaz y previo sistema 
de identificación de los contagios, algo en lo que España, 
y el conjunto de las comunidades autónomas, incluida la 
nuestra, aún presenta claras deficiencias en base a la escasa 
realización de pruebas PCR y test rápidos.

De este modo, países como Reino Unido y Francia están 
investigando otras técnicas de identificación de personas 
infectadas, ello a través de la investigación con canes, como 
los de raza Labrador y cocker spaniel, con el fin de que puedan 
ser capaces de revelar cualquier síntoma relacionado con la 
COVID-19 mediante el olfateo de saliva u orina, entre otros .

Para ello, el gobierno británico ya ha invertido un total de 
500.000 libras y esperan poder tener resultados fiables 
sobre la investigación en, aproximadamente, ocho semanas y 
prevén que con una fiabilidad de hasta el 95 o 98 %.

Pese a que se trata de un estudio inicial en lo que a la COVID-
19 se refiere, numerosas investigaciones pasadas llevadas 
a cabo con perros, como el realizado por la organización 
británica Medical Detection Dogs, han demostrado que estos 
animales son capaces de detectar la malaria, incluso en asinto-
máticos . Del mismo modo, un grupo de investigación DogRisk 
de la Universidad de Helsinki (Finlandia), ha comprobado que 
los perros pueden identificar determinados casos de cáncer.

Por todo lo anteriormente expuesto, el Grupo Parlamentario 
Ciudadanos presenta la siguiente:

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

Las Corts Valencianes instan al Consell a:

1 . Instar a la Conselleria de Sanidad Universal y Salud 
Pública a que valore la posibilidad de iniciar un estudio 
de investigación con canes para la detección precoz de la 
COVID-19 en la Comunitat Valenciana y, para ello, evaluar, 
junto con la Conselleria de Hacienda y Modelo Económico, la 
dotación presupuestaria correspondiente para llevar a cabo 
tal investigación .

2. Instar, a su vez, al Gobierno de España a impulsar esta 
investigación en el conjunto de los gobiernos autonómicos 
del resto del territorio nacional para una mayor prevención 
de la COVID-19 .

Palau de les Corts Valencianes 
València, 1 de junio de 2020 

Yaneth Giraldo Jiménez 
María Quiles Bailén

fefaentment possible els focus d’infecció per respondre 
davant aïllaments selectius que, en cap moment, desembo-
quen en el confinament absolut novament.

Entre aquestes tècniques de control dels contagis entre la 
població, els governs, tant a nivell central com autonòmic, 
estan treballant per a desenvolupar eines, sobretot digitals 
i centrades en la geolocalització, que permeten un major 
control del flux de moviment de la població i que, al seu torn, 
convisca legalment amb la normativa aplicable en matèria de 
protecció de dades, regulada de manera homogènia a nivell 
europeu .

Tanmateix, les tècniques digitals de geolocalització tenen 
poca transcendència si no hi ha un eficaç i previ sistema 
d’identificació dels contagis, una cosa en què Espanya, i el 
conjunt de les comunitats autònomes, inclosa la nostra, 
encara presenta clares deficiències sobre la base de l’escassa 
realització de proves PCR i tests ràpids.

D’aquesta manera, països com el Regne Unit i França estan 
investigant altres tècniques d’identificació de persones 
infectades, això a través de la investigació amb cans, com els 
de raça Labrador i cocker spaniel, amb la finalitat que puguen 
ser capaços de revelar qualsevol símptoma relacionat amb la 
COVID-19 mitjançant l’ensumada de saliva o orina, entre altres .

Per a això, el govern britànic ja ha invertit un total de 
500.000 lliures i esperen poder tenir resultats fiables sobre 
la investigació en, aproximadament, vuit setmanes i preveuen 
que amb una fiabilitat de fins al 95 o 98 %.

Malgrat que es tracta d’un estudi inicial pel que fa a la COVID-
19, nombroses investigacions passades dutes a terme amb 
gossos, com el realitzat per l’organització britànica Medical 
Detection Dogs, han demostrat que aquests animals són 
capaços de detectar la malària, fins i tot en asimptomàtics. 
De la mateixa manera, un grup d’investigació DogRisk de la 
Universitat d’Hèlsinki (Finlàndia), ha comprovat que els gossos 
poden identificar determinats casos de càncer.

Per tot això, el Grup Parlamentari Ciudadanos presenta la 
següent:

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

Les Corts Valencianes insten el Consell a:

1 . Instar la Conselleria de Sanitat Universal i Salut Pública 
que valore la possibilitat d’iniciar un estudi d’investigació 
amb cans per a la detecció precoç de la COVID-19 a la 
Comunitat Valenciana i, per a això, avaluar, juntament amb la 
Conselleria d’Hisenda i Model Econòmic, la dotació pressu-
postària corresponent per a dur a terme tal investigació . 

2. Instar, al seu torn, el Govern d’Espanya a impulsar aquesta 
investigació en el conjunt dels governs autonòmics de la 
resta del territori nacional per a una major prevenció de la 
COVID-19 .

Palau de les Corts Valencianes 
València, 1 de juny de 2020 

Yaneth Giraldo Jiménez 
María Quiles Bailén
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Proposición no de ley sobre el acceso a los medicamentos 
relacionados con la diabetes, presentada por el Grupo 
Parlamentario Ciudadanos (RE número 19.810)

A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

María Quiles Bailén y Yaneth Giraldo Jiménez, diputada y 
portavoz adjunta, respectivamente, del Grupo Parlamentario 
Ciudadanos, de acuerdo con los artículos 164 y siguientes del 
Reglamento de las Corts Valencianes, presentan la siguiente 
proposición no de ley sobre el acceso a los medicamentos 
relacionados con la diabetes, para su debate en la Comisión 
de Sanidad y Consumo .

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

La diabetes, entendida como un tipo de patología caracte-
rizada por una cantidad elevada de glucosa en la sangre, la 
padecen en el conjunto de España un total de 6 millones de 
personas . Una enfermedad que, además, se estima relacionada 
con una media de 25.000 muertes al año en toda España.

Para hacer frente a la diabetes y conseguir que los que la 
padecen consigan una calidad de vida óptima, hay varios 
factores fundamentales: mejorar las rutinas y asegurar los 
hábitos saludables y el control farmacológico .

Respecto al primer factor citado, debemos poner en valor la 
educación en la alimentación y los hábitos de vida saludables, 
evitar el sedentarismo y promover el ejercicio físico diario, 
disminuir la prevalencia de sobrepeso y obesidad en la 
población, sobre todo en edades tempranas, e incrementar el 
consumo de fruta y verduras .

Por lo que se refiere al tratamiento farmacológico para 
asegurar un correcto tratamiento de la diabetes, la estrategia 
de tratamiento terapéutico de las personas que tienen 
diabetes difiere en función de si hablamos de un paciente con 
diabetes tipo 1, que siempre va a necesitar un tratamiento 
farmacológico con insulina, de la diabetes tipo 2 o la diabetes 
gestacional, en el que el tratamiento diferirá atendiendo a las 
características clínicas del paciente (es decir, si tiene riesgo 
cardiovascular, sobrepeso . . .) .

Con respecto al tratamiento farmacológico, las asociaciones 
de pacientes y familiares han puesto de manifiesto la 
heterogeneidad entre las comunidades autónomas en el 
establecimiento de las políticas farmacéuticas en diabetes 
que está produciendo inequidades en el acceso a determi-
nados fármacos relacionados con la diabetes. Esta circuns-
tancia lleva asociada una serie de disfuncionalidades que, de 
ser abordada correctamente, podrían evitarse mejorando 
así, enormemente, la morbimortalidad de estos pacientes, 
además de producir enormes ahorros al sistema sanitario .

Un claro ejemplo de ello es el visado, un procedimiento 
administrativo-sanitario recogido en la Ley de garantías y 
uso racional de los medicamentos y productos sanitarios, 
que afecta a la prescripción, financiación y dispensación 
de determinados medicamentos a fin de verificar la 
conformidad del tratamiento prescrito con las condiciones 
de utilización autorizadas en la ficha del medicamento y sus 
indicaciones terapéuticas .

Este sistema, competencia del Ministerio de Sanidad, y su 
gestión, competencia de las comunidades autónomas, se 

Proposició no de llei sobre l’accés als medicaments 
relacionats amb la diabetis, presentada pel Grup 
Parlamentari Ciudadanos (RE número 19.810)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

María Quiles Bailén i Yaneth Giraldo Jiménez, diputada i 
portaveu adjunta, respectivament, del Grup Parlamentari 
Ciudadanos, d’acord amb els articles 164 i següents del 
Reglament de les Corts Valencianes, presenten la proposició 
no de llei següent sobre l’accés als medicaments relacionats 
amb la diabetis, perquè siga debatuda en la Comissió de 
Sanitat i Consum .

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

La diabetis, entesa com a un tipus de patologia caracteritzada 
per una quantitat elevada de glucosa en la sang, la pateixen 
en el conjunt d’Espanya un total de 6 milions de persones. 
Una malaltia que, a més, s’estima relacionada amb una 
mitjana de 25.000 morts a l’any en tota Espanya.

Per a fer front a la diabetis i aconseguir que els que la 
pateixen aconseguisquen una qualitat de vida òptima, hi ha 
diversos factors fonamentals: millorar les rutines i assegurar 
els hàbits saludables i el control farmacològic .

Respecte al primer factor esmentat, hem de posar en valor 
l’educació en l’alimentació i els hàbits de vida saludables, 
evitar el sedentarisme i promoure l’exercici físic diari, 
disminuir la prevalença de sobrepès i obesitat en la població, 
sobretot en edats primerenques, i incrementar el consum de 
fruita i verdures .

Pel que fa al tractament farmacològic per a assegurar un 
tractament correcte de la diabetis, l’estratègia de tractament 
terapèutic de les persones que tenen diabetis difereix 
en funció de si parlem d’un pacient amb diabetis tipus 1, 
que sempre necessitarà un tractament farmacològic amb 
insulina, de la diabetis tipus 2 o la diabetis gestacional, en 
què el tractament diferirà depenent de les característiques 
clíniques del pacient (és a dir, si té risc cardiovascular, 
sobrepès . . .) .

Respecte al tractament farmacològic, les associacions de 
pacients i familiars han posat de manifest l’heterogeneïtat 
entre les comunitats autònomes en l’establiment de les 
polítiques farmacèutiques en diabetis que està produint 
inequitats en l’accés a determinats fàrmacs relacionats 
amb la diabetis . Aquesta circumstància porta associada 
una sèrie de disfuncionalitats que, en cas de ser abordada 
correctament, podrien evitar-se millorant així, enormement, 
la morbimortalitat d’aquests pacients, a més de produir 
enormes estalvis en el sistema sanitari .

Un clar exemple d’això és el visat, un procediment adminis-
trativosanitari recollit en la Llei de garanties i ús racional dels 
medicaments i productes sanitaris, que afecta la prescripció, 
finançament i dispensació de determinats medicaments a fi 
de verificar la conformitat del tractament prescrit amb les 
condicions d’utilització autoritzades en la fitxa del medica-
ment i les seues indicacions terapèutiques . 

Aquest sistema, competència del Ministeri de Sanitat, i la 
seua gestió, competència de les comunitats autònomes, 
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está erigiendo en una barrera que limita el acceso de los 
pacientes a distintos medicamentos, bien por las necesidades 
de traslados que precisa hacer el paciente para obtener el 
fármaco concreto, o bien debido a las barreras burocráticas 
que pueden retrasar el acceso a un fármaco concreto debido 
a la falta de una ventanilla única . Incluso no hay un sistema 
que nos certifique la calidad en el proceso de visado y que 
nos asegure que el ejercicio de inspección se hace de la 
misma manera, con los mismos criterios, a través de las dife-
rentes comunidades autónomas y nuestro sistema sanitario . 
No hay por parte del ministerio ni de las comunidades una 
auditoría en el ejercicio de la inspección que certifique la 
calidad del mismo y reduzca la heterogeneidad e incidencias 
en el proceso, lo que hace que los pacientes dejen de tomar 
la medicación por culpa de la burocracia administrativa . 
Heterogeneidad que los clínicos ponen de manifiesto a la luz 
de todas las incidencias que han de resolver .

Esta situación, en definitiva, afecta sobre todo y en mayor 
medida a aquellos pacientes que necesitan un tratamiento 
farmacológico continuado para tratar esta enfermedad 
crónica, la diabetes, que en el caso de no ser controlada 
adecuadamente incrementa el riesgo de padecer otras 
enfermedades crónicas asociadas .

Por tanto, el visado, como sistema, está generando inequidad 
en el acceso a los fármacos que, de forma rutinaria, necesitan 
los afectados por diabetes, en función de dónde residan . Un 
sistema que no tiene sentido hoy en día cuando la receta es 
electrónica . Una situación que debe solventarse desde el 
gobierno central elaborando un sistema homogéneo en toda 
España que regule el acceso a los fármacos que tratan la 
diabetes .

Por todo lo anteriormente expuesto, el Grupo Parlamentario 
Ciudadanos presenta la siguiente propuesta de resolución:

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

Las Corts Valencianes instan al Consell a:

1. Que la Conselleria de Sanidad Universal y Salud Pública 
destine los recursos necesarios para avanzar en la preven-
ción, intervención, establecimientos de hábitos saludables y 
detección precoz de la diabetes.

2. Que la Conselleria de Sanidad Universal y Salud Pública 
desarrolle los mecanismos telemáticos oportunos para eliminar 
las trabas burocráticas que se encuentran los pacientes en el 
acceso a los medicamentos necesarios para tratar la diabetes, 
y se fomente la implantación definitiva de la receta electrónica 
y la ventanilla única en el acceso a los medicamentos para 
pacientes y usuarios de la sanidad pública valenciana .

3. Que la Conselleria de Sanidad Universal y Salud Pública 
fomente e impulse el desarrollo de la investigación en el 
tratamiento de la diabetes, teniendo como principal objetivo la 
prevención y el retraso de las complicaciones, así como la mejora 
de la calidad de vida de los pacientes que sufren diabetes .

4. Instar al gobierno central a realizar un informe sobre 
la adherencia terapéutica efectiva de las personas que 
padecen enfermedades crónicas en España, con referencia 
expresa a los efectos del actual diseño del sistema de copago 
farmacéutico sobre estos pacientes .

s’està erigint en una barrera que limita l’accés dels pacients 
a diferents medicaments, bé per les necessitats de trasllats 
que ha de fer el pacient per a obtenir el fàrmac concret, o ben 
a causa de les barreres burocràtiques que poden retardar 
l’accés a un fàrmac concret a causa de la falta d’una finestreta 
única. Fins i tot no hi ha un sistema que ens certifique la 
qualitat en el procés de visat i que ens assegure que l’exercici 
d’inspecció es fa de la mateixa manera, amb els mateixos 
criteris, a través de les diferents comunitats autònomes i el 
nostre sistema sanitari. No hi ha per part del ministeri ni de 
les comunitats una auditoria en l’exercici de la inspecció que 
certifique la qualitat d’aquest i reduïsca l’heterogeneïtat i 
incidències en el procés, cosa que fa que els pacients deixen 
de prendre la medicació per culpa de la burocràcia adminis-
trativa. Heterogeneïtat que els clínics posen de manifest a la 
llum de totes les incidències que han de resoldre .

 
Aquesta situació, en definitiva, afecta sobretot i en major 
mesura aquells pacients que necessiten un tractament 
farmacològic continuat per a tractar aquesta malaltia 
crònica, la diabetis, que en el cas de no ser controlada 
adequadament incrementa el risc de patir altres malalties 
cròniques associades .

Per tant, el visat, com a sistema, està generant inequitat en 
l’accés als fàrmacs que, de manera rutinària, necessiten els 
afectats per diabetis, en funció d’on residisquen . Un sistema 
que no té sentit avui en dia quan la recepta és electrònica . 
Una situació que ha de solucionar-se des del govern central 
elaborant un sistema homogeni en tota Espanya que regule 
l’accés als fàrmacs que tracten la diabetis .

 
Per tot això, el Grup Parlamentari Ciudadanos presenta la 
proposta de resolució següent:

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

Les Corts Valencianes insten  el Consell:

1. Que la Conselleria de Sanitat Universal i Salut Pública 
destine els recursos necessaris per a avançar en la prevenció, 
intervenció, establiments d’hàbits saludables i detecció 
precoç de la diabetis .

2. Que la Conselleria de Sanitat Universal i Salut Pública 
desenvolupe els mecanismes telemàtics oportuns per a 
eliminar les traves burocràtiques que troben els pacients en 
l’accés als medicaments necessaris per a tractar la diabetis, 
i que es fomente la implantació definitiva de la recepta 
electrònica i la finestreta única en l’accés als medicaments 
per a pacients i usuaris de la sanitat pública valenciana .

3. Que la Conselleria de Sanitat Universal i Salut Pública 
fomente i impulse el desenvolupament de la investigació en 
el tractament de la diabetis, tenint com a principal objectiu la 
prevenció i el retard de les complicacions, així com la millora 
de la qualitat de vida dels pacients que pateixen diabetis .

4. A instar el govern central a realitzar un informe sobre 
l’adherència terapèutica efectiva de les persones que 
pateixen malalties cròniques a Espanya, amb referència 
expressa a l’efecte de l’actual disseny del sistema de copaga-
ment farmacèutic sobre aquests pacients .
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5 . Instar al gobierno central a iniciar las acciones legis-
lativas pertinentes para eliminar el sistema de visado y, 
especialmente, la derogación del Real decreto 618/2007, 
de 11 de mayo, por el que se regula el procedimiento para 
el establecimiento, mediante visado, de reservas singulares 
a las condiciones de prescripción y dispensación de los 
medicamentos, así como el resto de normativa relacionada 
que esté generando disfuncionalidades y desigualdades en 
el acceso a los medicamentos por parte de los pacientes y 
usuarios en el conjunto del sistema nacional de salud .

6. Instar al gobierno central a establecer un sistema homo-
géneo de dispensación y uso racional del medicamento, y a 
dotar de los medios necesarios a las comunidades autónomas 
para abordar la culminación efectiva sobre la implantación 
definitiva de la receta electrónica en la dispensación y venta 
de medicamentos a todos los ciudadanos, independiente-
mente de donde residan .

7 . Impulsar, en coordinación con las comunidades 
autónomas, en el seno del Consejo Interterritorial del 
Sistema Nacional de Salud, el desarrollo de los mecanismos 
telemáticos oportunos y necesarios para eliminar las trabas 
burocráticas que sufren los pacientes en el acceso a los 
medicamentos relacionados con enfermedades crónicas y 
que se fomente la implantación de sistemas de ventanilla 
única para el acceso a los medicamentos para pacientes y 
usuarios en el conjunto del sistema nacional de salud .

8. Que del cumplimiento de esta resolución se dé cuenta a las 
Corts Valencianes en el plazo de seis meses.

Palau de las Corts Valencianes 
València, 22 de junio de 2020 

María Quiles Bailén 
Yaneth Giraldo Jiménez

Proposición no de ley sobre la campaña de la gripe, 
presentada por el Grupo Parlamentario Compromís (RE 
número 19.871)

A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Carles Esteve Aparicio i Mònica Álvaro Cerezo, diputado y 
portavoz adjunta, respectivamente, del Grupo Parlamentario 
Compromís, de acuerdo con los artículos 164 y siguientes del 
Reglamento de las Corts Valencianes, presentan la siguiente 
proposición no de ley, de tramitación ordinaria, sobre la 
campaña de la gripe, ante la Comisión de Sanidad y Consumo .

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

La pasada campaña de vacunación para la gripe estacional 
de 2019 se inició el día 4 de noviembre, y supuso la 
disposición de 800.000 dosis por parte de la Conselleria de 
Sanidad Universal y Salud Pública en más de 2 .100 puntos 
de vacunación. Estas vacunas se han inoculado tanto a 
población general como, especialmente, población mayor de 
64 años, a quienes se notificó de la campaña vía SMS, dado el 
mayor riesgo de complicaciones ante el contagio del virus .

Durante la campaña de 2019, se ha llegado al 53 % de cobertura 
en las personas mayores de 64 años, y la enfermedad vírica dejó 
578 casos graves en los diferentes departamentos de salud.

5 . A instar el govern central a iniciar les accions legislatives 
pertinents per a eliminar el sistema de visat i, especialment, 
la derogació del Reial decret 618/2007, d’11 de maig, pel 
qual es regula el procediment per a l’establiment, mitjançant 
visat, de reserves singulars a les condicions de prescripció i 
dispensació dels medicaments, així com la resta de normativa 
relacionada que estiga generant disfuncionalitats i desigual-
tats en l’accés als medicaments per part dels pacients i 
usuaris en el conjunt del sistema nacional de salut .

 
6. A instar el govern central a establir un sistema homogeni 
de dispensació i ús racional del medicament, i a dotar dels 
mitjans necessaris les comunitats autònomes per a abordar 
la culminació efectiva sobre la implantació definitiva 
de la recepta electrònica en la dispensació i venda de 
medicaments a tots els ciutadans, independentment d’on 
residisquen .

7 . A impulsar, en coordinació amb les comunitats autònomes, 
en el si del Consell Interterritorial del Sistema Nacional de 
Salut, el desenvolupament dels mecanismes telemàtics opor-
tuns i necessaris per a eliminar les traves burocràtiques que 
pateixen els pacients en l’accés als medicaments relacionats 
amb malalties cròniques i que es fomente la implantació de 
sistemes de finestreta única per a l’accés als medicaments 
per a pacients i usuaris en el conjunt del sistema nacional de 
salut .

8. Que es done compte a les Corts Valencianes del compli-
ment d’aquesta resolució en el termini de sis mesos .

Palau de les Corts Valencianes 
València, 22 de juny de 2020 

María Quiles Bailén 
Yaneth Giraldo Jiménez

Proposició no de llei sobre la campanya de la grip, 
presentada pel Grup Parlamentari Compromís (RE número 
19.871)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Carles Esteve Aparicio i Mònica Álvaro Cerezo, diputat i 
portaveu adjunta, respectivament, del Grup Parlamentari 
Compromís, d’acord amb els articles 164 i següents del 
Reglament de les Corts Valencianes, presenten la proposició 
no de llei següent, de tramitació ordinària, sobre la campanya 
de la grip, davant la Comissió de Sanitat i Consum .

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

La passada campanya de vacunació per a la grip estacional 
de 2019 es va iniciar el dia 4 de novembre, i va suposar la 
disposició de 800.000 dosis per part de la Conselleria de 
Sanitat Universal i Salut Pública en més de 2 .100 punts de 
vacunació . Aquestes vacunes s’han inoculat tant a població 
general com, especialment, població major de 64 anys, a qui 
es va notificar de la campanya via SMS, atès el major risc de 
complicacions davant el contagi del virus .

Durant la campanya de 2019, s’ha arribat al 53 % de cober-
tura en les persones majors de 64 anys, i la malaltia vírica va 
deixar 578 casos greus als diferents departaments de salut.
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La irrupción de la pandemia de la COVID-19 y la posibilidad 
de un repunte durante los meses de otoño, tal como apuntan 
varias previsiones epidemiológicas, complica la gestión del 
virus estacional de la gripe, puesto que la sintomatología es 
parecida y las complicaciones en población de especial riesgo 
son complejas .

Incidir en la prevención de la gripe estacional, aumentando la 
provisión de vacunas y ampliando y avanzando la campaña de 
vacunación, llega a ser una medida clave para mejorar nuestra 
preparación por posibles repuntes por COVID-19 en otoño .

Por lo expuesto anteriormente, se presenta la siguiente

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

Las Corts Valencianes instan al Consell a aumentar la 
cobertura y el alcance de la campaña de la gripe estacional 
para 2020-2021, con las siguientes medidas:

– Adelanto del calendario de inicio de la campaña, en función 
de la provisión de las vacunas .

– Ampliación considerable de las dosis de que pueda 
disponer la Conselleria de Sanidad Universal y Salud Pública .

– Incremento del alcance de la campaña informativa y de las 
recomendaciones dirigidas a la población de riesgo para su 
vacunación, advirtiendo de la necesaria prevención de esta 
enfermedad ante su coincidencia y similitud con la COVID-19 .

Corts Valencianes, 23 de junio de 2020 
Mònica Álvaro Cerezo 
Carles Esteve Aparicio

Proposición no de ley sobre el teletrabajo en la función 
pública, presentada por el Grupo Parlamentario Compromís 
(RE número 19.628) 

A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Nathalie Torres Garcia y Juan Ponce Guardiola, diputada y 
portavoz adjunto, respectivamente, del Grupo Parlamentario 
Compromís, de acuerdo con los artículos 164 y siguientes del 
Reglamento de las Corts Valencianes, presentan la siguiente 
proposición no de ley de tramitación ordinaria, sobre el 
teletrabajo en la función pública para que se sustancie en la 
Comisión de Justicia y Gobernación y Administración Local .

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

La crisis de la COVID-19 ha tenido consecuencias lamen-
tables en nuestro país. En primer lugar, por las pérdidas 
humanas, con casi 1 .500 personas que nos han dejado en solo 
tres meses; pero también por las consecuencias económicas 
que hemos sufrido y sufriremos durante los próximos meses, 
a pesar de las extraordinarias medidas que se han tomado 
desde las diferentes administraciones .

Sin embargo, esta pandemia también ha tenido algunas 
externalidades positivas, como por ejemplo la puesta en 
práctica del teletrabajo en todas aquellas profesiones donde 
es posible, con resultados que a priori parecen bastante 
satisfactorios. Su extensión ha sido generalizada en la función 

La irrupció de la pandèmia de la COVID-19 i la possibilitat 
d’un repunt durant els mesos de tardor, tal com apunten 
diverses previsions epidemiològiques, complica la gestió 
del virus estacional de la grip, ja que la simptomatologia és 
semblant i les complicacions en població d’especial risc són 
complexes .

Incidir en la prevenció de la grip estacional, augmentant la 
provisió de vacunes i ampliant i avançant la campanya de 
vacunació, esdevé una mesura clau per a millorar la nostra 
preparació per possibles repunts per COVID-19 en la tardor .

Per tot el que s’ha exposat anteriorment, es presenta la següent

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

Les Corts Valencianes insten el Consell a augmentar la 
cobertura i l’abast de la campanya de la grip estacional per a 
2020-2021, amb les mesures següents:

– Avançament del calendari d’inici de la campanya, en funció 
de la provisió de les vacunes .

– Ampliació considerable de les dosis de què puga disposar la 
Conselleria de Sanitat Universal i Salut Pública .

– Increment de l’abast de la campanya informativa i de les reco-
manacions dirigides a la població de risc per a la seua vacunació, 
advertint de la necessària prevenció d’aquesta malaltia davant 
la seua coincidència i similitud amb la COVID-19 .

Corts Valencianes, 23 de juny de 2020 
Mònica Álvaro Cerezo 
Carles Esteve Aparicio

Proposició no de llei sobre el teletreball en la funció pública, 
presentada pel Grup Parlamentari Compromís (RE número 
19.628) 

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Nathalie Torres Garcia i Juan Ponce Guardiola, diputada i 
portaveu adjunt, respectivament, del Grup Parlamentari 
Compromís, d’acord amb els articles 164 i següents del 
Reglament de les Corts Valencianes, presenten la proposició 
no de llei següent, de tramitació ordinària, sobre el teletre-
ball en la funció pública perquè se substancie en la Comissió 
de Justícia i Governació i Administració Local .

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

La crisi de la COVID-19 ha tingut conseqüències lamentables 
al nostre país. En primer lloc, per les pèrdues humanes, amb 
quasi 1 .500 persones que ens han deixat en només tres 
mesos; però també per les conseqüències econòmiques 
que hem patit i patirem durant els propers mesos, tot i les 
extraordinàries mesures que s’han pres des de les diferents 
administracions .

No obstant això, aquesta pandèmia també ha tingut algunes 
externalitats positives, com ara la posada en pràctica del 
teletreball en totes aquelles professions on és possible, 
amb resultats que a priori semblen prou satisfactoris . La 
seua extensió ha sigut generalitzada en la funció pública 
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pública valenciana, con un 80 % del funcionariado conectán-
dose diariamente en aquellos puestos de trabajo susceptibles 
de poderse desarrollar en esta modalidad, según datos de 
la Dirección General de Tecnologías de la Información y 
Comunicación; una experiencia que no habría tenido lugar sin 
la pandemia y que abre una oportunidad hacia la moderniza-
ción y flexibilización de la administración pública.

La propia ministra de Política Territorial y Función Pública 
del gobierno español, Carolina Darias, ha afirmado que el 
teletrabajo ha sido un gran avance durante la crisis sanitaria 
y que su eficacia puede resultar un éxito para el futuro. Sin 
embargo, en la actualidad no existe ninguna regulación estatal 
sobre el teletrabajo en la administración pública . Así, no hay 
ninguna indicación sobre las medidas de prevención e higiene 
laborales, sobre la limitación de horarios o sobre el derecho 
a la desconexión digital; hechos, estos últimos, que afectan 
plenamente la conciliación y la salud . Por ello hay que revisar y 
actualizar el Real decreto legislativo 5/2015, de 30 de octubre, 
por el cual se aprueba el texto refundido de la Ley del estatuto 
básico del empleado público para regular estas situaciones y 
dotar el teletrabajo de un marco jurídico adecuado . 

En el ámbito valenciano el Decreto 82/2016, que regula el 
teletrabajo, comportó un punto de inflexión en la adminis-
tración valenciana. Por primera vez se hacía una apuesta por 
el teletrabajo, que el decreto reconoce como un elemento 
dentro del cambio organizativo de la gestión de los procesos 
de las administraciones públicas y de los efectivos de personal; 
y también una medida de racionalización y, en consecuencia, 
de modernización de la gestión del tiempo de trabajo. Además, 
destaca que en los programas experimentales realizados se 
han constatado las ventajas de esta modalidad de prestación 
de servicios, tanto para la organización como para las personas 
intervinientes en el programa, comoquiera que favorece la 
conciliación y la corresponsabilidad .

Ahora bien, este decreto aprobado en 2016 ha tenido varias 
dificultades para su implantación, de forma que tendría que 
ser revisado para facilitar aún más el teletrabajo . Además, la 
introducción progresiva del teletrabajo en la administración 
valenciana se ve tremendamente acelerada por dos fenó-
menos: por un lado, la pandemia causada por la COVID-19, 
comentada hace poco; y, por otro lado, la Declaración de 
emergencia climática en la Comunitat Valenciana, aprobada 
por el Pleno del Consell el 6 de septiembre de 2019, que 
incorpora, entre otros objetivos, el alcance de la neutralidad 
de la administración de la Generalitat en emisiones de GEI 
para 2025. Sin duda, esta neutralización tiene que pasar por 
reducir los miles de desplazamientos que se realizan en coche 
—así como el impulso necesario de la movilidad sostenible— y, 
en este sentido, el teletrabajo se convierte en una oportunidad 
en términos de sostenibilidad ambiental y ahorro energético .

Aún más lejos, el teletrabajo también ayudaría a reducir la 
accidentalidad laboral, que se da principalmente en los despla-
zamientos entre y hacia el puesto de trabajo, más conocidos 
como accidentes in itinere e, incluso, contribuiría a combatir 
el despoblamiento de nuestros pueblos, principalmente del 
interior, que a causa de las diferentes transformaciones del 
modelo productivo han ido perdiendo población en detri-
mento de las grandes áreas urbanas, sobre todo las costeras .

Toda esta regulación que se propone no tendría que comportar 
un cambio de paradigma, en el que la mayoría del trabajo de 
nuestra función pública se haga a partir de ahora a distancia, sino 

valenciana, amb un 80 % del funcionariat connectant-se 
diàriament en aquells llocs de treball susceptibles de 
poder-se desenvolupar en aquesta modalitat, segons dades 
de la Direcció General de Tecnologies de la Informació i 
Comunicació; una experiència que no hauria tingut lloc sense 
la pandèmia i que obri una oportunitat cap a la modernització 
i flexibilització de l’administració pública.

La ministra mateixa de Política Territorial i Funció Pública del 
govern espanyol, Carolina Darias, ha afirmat que el tele-
treball ha sigut un gran avanç durant la crisi sanitària i que 
la seua eficàcia pot resultar un èxit per al futur. No obstant 
això, en l’actualitat no existeix cap regulació estatal sobre 
el teletreball en l’administració pública . Així, no hi ha cap 
indicació sobre les mesures de prevenció i higiene laborals, 
sobre la limitació d’horaris o sobre el dret a la desconnexió 
digital; fets, aquests últims, que afecten plenament la 
conciliació i la salut. Per això cal revisar i actualitzar el Reial 
decret legislatiu 5/2015, de 30 d’octubre, pel qual s’aprova el 
text refós de la Llei de l’estatut bàsic de l’empleat públic per 
a regular aquestes situacions i dotar el teletreball d’un marc 
jurídic adequat . 

En l’àmbit valencià el Decret 82/2016, que regula el 
teletreball, va comportar un punt d’inflexió en l’administració 
valenciana . Per primera vegada es feia una aposta pel 
teletreball, que el decret reconeix com un element dins 
del canvi organitzatiu de la gestió dels processos de les 
administracions públiques i dels efectius de personal; i 
també una mesura de racionalització i, en conseqüència, 
de modernització de la gestió del temps de treball. A més, a 
més, destaca que en els programes experimentals realitzats 
s’han constatat els avantatges d’aquesta modalitat de 
prestació de serveis, tant per a l’organització com per a les 
persones intervinents en el programa, per tal com afavoreix 
la conciliació i la corresponsabilitat .

Ara bé, aquest decret aprovat l’any 2016 ha tingut diverses 
dificultats per a la seua implantació, de manera que hauria 
de ser revisat per a facilitar més encara el teletreball . A 
més a més, la introducció progressiva del teletreball en 
l’administració valenciana es veu tremendament accelerada 
per dos fenòmens: d’una banda, la pandèmia causada per la 
COVID-19, comentada adés; i, d’altra banda, la Declaració 
d’emergència climàtica a la Comunitat Valenciana, aprovada 
pel Ple del Consell el 6 de setembre de 2019, que incorpora, 
entre d’altres objectius, l’assoliment de la neutralitat de 
l’administració de la Generalitat en emissions de GEH per a 
2025. Sens dubte, aquesta neutralització ha de passar per 
reduir els milers de desplaçaments que es realitzen en cotxe 
—com també l’impuls necessari de la mobilitat sostenible— i, 
en aquest sentit, el teletreball esdevé una oportunitat en 
termes de sostenibilitat ambiental i estalvi energètic .

Encara més enllà, el teletreball també ajudaria a reduir 
l’accidentalitat laboral, la qual es dona principalment en els 
desplaçaments entre i cap al lloc de treball, més coneguts 
com a accidents in itinere i, fins i tot, contribuiria a combatre 
el despoblament dels nostres pobles, principalment de 
l’interior, que a causa de les diferents transformacions del 
model productiu han anat perdent població en detriment de 
les grans àrees urbanes, sobretot les costaneres .

Tota aquesta regulació que es proposa no hauria de compor-
tar un canvi de paradigma, en el qual la majoria del treball 
de la nostra funció pública es faça a partir d’ara a distància, 
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que tiene que ser de carácter complementario a la modalidad 
presencial. Esto es por varias razones. Para empezar, no podemos 
obviar el objetivo de servicio público y de atención a la ciudadanía 
que determina la razón de ser de la función pública.

Hay que tener en cuenta que, con el tiempo, el teletrabajo 
podría facilitar la externalización o la privatización de 
muchos servicios, lo que muy probablemente conduciría a la 
precarización de muchos colectivos y a la pérdida de calidad, 
independencia y profesionalización en determinados sectores.

Para acabar, no podemos obviar la importancia del contacto 
y las relaciones interpersonales en las relaciones laborales, 
tanto de las relaciones formales como de las informales . 
Este contacto, además, facilita la cohesión y vertebración 
de los trabajadores y trabajadoras y la negociación colectiva 
e impide, al mismo tiempo, la individualización de las 
relaciones de producción que acaba perjudicando el poder de 
negociación de las personas trabajadoras .

Por todo ello, presentamos la siguiente:

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

1 . Las Corts Valencianes instan al Consell a revisar y 
actualizar el Decreto 82/2016 que regula el teletrabajo, 
en diálogo con las organizaciones sindicales presentes en 
la Mesa Sectorial de Función Pública, así como evaluar 
periódicamente su impacto e implantación . Así mismo, insta 
al Consell a dotarse de los medios y recursos suficientes a 
fin de que el teletrabajo se pueda desarrollar en las máximas 
condiciones de seguridad informática y privacidad, utilizando 
en lo posible software libre o de la propia Generalitat .

2 . Así mismo, las Corts Valencianes instan al gobierno central 
a modificar el Real decreto legislativo 5/2015, de 30 de octu-
bre, por el que se aprueba el texto refundido de la Ley del 
estatuto básico del empleado público para dotar de un marco 
jurídico adecuado el teletrabajo, que regule situaciones como 
las medidas de prevención e higiene laborales necesarias, la 
posibilidad de compensar gastos ocasionados, la limitación 
de horarios o el derecho a la desconexión digital, teniendo en 
cuenta la conciliación y la salud laboral .

Corts Valencianes, 12 de junio de 2020 
Juan Ignacio Ponce Guardiola 

Nathalie Torres Garcia

Proposición no de ley sobre la formación a los funcionarios 
sobre la regulación sobre responsabilidad social, 
presentada por el Grupo Parlamentario Socialista (RE 
número 19.878)

A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Carlos Laguna Asensi, Ernest Blanch Marín y Sabina Escrig 
Monzó, diputados y portavoz adjunta, respectivamente, del 
Grupo Parlamentario Socialista, de acuerdo con el artículo 
164.3 del Reglamento de las Corts Valencianes, presentan 
la siguiente proposición no de ley de tramitación ordinaria 
para su debate en la Comisión de Justicia, Gobernación y 

sinó que ha de ser de caràcter complementari a la modalitat 
presencial . Açò és per diverses raons . Per començar, no 
podem obviar l’objectiu de servei públic i d’atenció a la 
ciutadania que determina la raó de ser de la funció pública .

Cal tenir en compte que, amb el temps, el teletreball podria 
facilitar l’externalització o la privatització de molts serveis, 
cosa que molt probablement conduiria a la precarització de 
molts col·lectius i a la pèrdua de qualitat, independència i 
professionalització en determinats sectors.

Per acabar, no podem obviar la importància del contacte i 
les relacions interpersonals en les relacions laborals, tant de 
les relacions formals com de les informals . Aquest contacte, 
a més, facilita la cohesió i la vertebració dels treballadors 
i de les treballadores i la negociació col·lectiva i impedeix, 
al mateix temps, la individualització de les relacions de 
producció que acaba perjudicant el poder de negociació de 
les persones treballadores .

Per tot això, presentem la següent:

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

1 . Les Corts Valencianes insten el Consell a revisar i actualit-
zar el Decret 82/2016 que regula el teletreball, en diàleg amb 
les organitzacions sindicals presents en la Mesa Sectorial 
de Funció Pública, com també avaluar periòdicament el seu 
impacte i implantació . Així mateix, insta el Consell a dotar-se 
dels mitjans i recursos suficients a fi que el teletreball es 
puga desenvolupar en les màximes condicions de seguretat 
informàtica i privacitat, emprant en la mesura del possible 
programari lliure o de la Generalitat mateixa .

2 . Així mateix, les Corts Valencianes insten el govern central 
a modificar el Reial decret legislatiu 5/2015, de 30 d’octubre, 
pel qual s’aprova el text refós de la Llei de l’estatut bàsic 
de l’empleat públic per a dotar d’un marc jurídic adequat 
el teletreball, que regule situacions com les mesures de 
prevenció i higiene laborals necessàries, la possibilitat de 
compensar despeses ocasionades, la limitació d’horaris o el 
dret a la desconnexió digital, tenint en compte la conciliació i 
la salut laboral .

Corts Valencianes, 12 de juny de 2020 
Juan Ignacio Ponce Guardiola 

Nathalie Torres Garcia

Proposició no de llei sobre la formació als funcionaris sobre 
la regulació sobre responsabilitat social, presentada pel 
Grup Parlamentari Socialista (RE número 19.878)

 
A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Carlos Laguna Asensi, Ernest Blanch Marín i Sabina Escrig 
Monzó, diputats i portaveu adjunta, respectivament, del 
Grup Parlamentari Socialista, d’acord amb l’article 164.3 del 
Reglament de les Corts Valencianes, presenten la proposició 
no de llei següent, de tramitació ordinària, per a debatre-la 
en la Comissió de Justícia, Governació i Administració Local, 
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Administración Local, sobre la formación a los funcionarios 
sobre la regulación sobre responsabilidad social .

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

La Generalitat Valenciana promulga la Ley 18/2018, de 
13 de julio, para el fomento de la responsabilidad social . 
En la misma, en su artículo 3, Definiciones, se refiere a la 
contratación pública socialmente responsable como «aquella 
que tiene en cuenta aspectos sociales, éticos y ambientales 
en los procedimientos de licitación como pueden ser, entre 
otros, las oportunidades de empleo, el trabajo digno, el 
cumplimiento con los derechos sociales y laborales, la 
inclusión social, la igualdad de oportunidades, la accesibilidad 
universal y el diseño para todas las personas».

La contratación pública en la Comunitat Valenciana implica 
casi el 20 % del PIB, lo que supone la posibilidad de que las 
administraciones públicas, particularmente los municipios 
por su cercanía al ciudadano, contraten empresas social-
mente responsables y que cumplan con altos estándares 
sociales como la igualdad de género, el favorecimiento de la 
inclusión laboral de personas con discapacidad, la contrata-
ción de jóvenes, la contratación indefinida o, directamente 
incluso, reservar contratos públicos para empresas de 
economía social .

Esta oportunidad de realizar la contratación pública, no 
solamente bajo un criterio de mejor precio sino a través 
de la incorporación de valores sociales a la misma, es 
un hito histórico que modifica años de normativa que 
impedía a la administración pública contratar basando en un 
criterio distinto al precio. Por esta razón, a pesar del cambio 
normativo siguen existiendo reticencias por parte de los 
operadores jurídicos que deben aplicar la normativa, bien 
por desconocimiento del alcance de esta nueva ley, bien por 
recelo de los fundamentos últimos que responden a la propia 
esencia de la nueva normativa .

Por esta razón parece necesario focalizar unos especiales 
esfuerzos en que se imparta formación a los operadores 
jurídicos encargados de aplicar esta ley para que la conozcan 
y la lleven a término conforme el espíritu que la directiva 
europea recoge. Esto es, permitir que una administración 
pública pueda trasmitir valores sociales deseables a través de 
la contratación pública .

Toda ley es necesario que se conozca, pero especialmente 
una que, de un lado, implica un cambio disruptivo respecto 
a la normativa anterior y que es capaz de mejorar la 
contratación pública y la situación de los trabajadores de las 
empresas contratistas de la propia administración .

Por todo ello, el Grupo Parlamentario Socialista presenta la 
siguiente: 

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

Las Corts Valencianes instan al Consell de la Generalitat a 
ofrecer formación de carácter intensivo a los funcionarios 
(secretarios e interventores de ayuntamientos y técnicos 
de contratación) en materia de cláusulas sociales y sobre 
las posibilidades legales ahora recogidas en la Ley 18/2018, 
de 13 de julio, de la Generalitat, para el fomento de la 
responsabilidad social, incluyendo las posibilidades de 
reserva de contratos o lotes a la economía social y las pymes, 

sobre la formació als funcionaris sobre la regulació sobre 
responsabilitat social .

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

La Generalitat Valenciana promulga la Llei 18/2018, de 13 de 
juliol, per al foment de la responsabilitat social. En l’article 3, 
Definicions, es refereix a la contractació pública socialment 
responsable com a «aquella que té en compte aspectes 
socials, ètics i ambientals en els procediments de licitació 
com poden ser, entre d’altres, les oportunitats d’ocupació, el 
treball digne, el compliment amb els drets socials i laborals, 
la inclusió social, la igualtat d’oportunitats, l’accessibilitat 
universal i el disseny per a totes les persones». 

La contractació pública a la Comunitat Valenciana implica 
quasi el 20 % del PIB, la qual cosa suposa la possibilitat que 
les administracions públiques, particularment els municipis 
per la proximitat al ciutadà, contracten empreses socialment 
responsables i que complisquen amb alts estàndards socials 
com la igualtat de gènere, l’afavoriment de la inclusió laboral 
de persones amb discapacitat, la contractació de joves, la 
contractació indefinida o, directament fins i tot, reservar 
contractes públics per a empreses d’economia social . 

Aquesta oportunitat de realitzar la contractació pública, 
no solament sota un criteri de millor preu sinó a través 
d’incorporar-hi valors socials, és una fita històrica que 
modifica anys de normativa que impedia a l’administració 
pública contractar d’acord amb un criteri diferent al preu . 
Per aquesta raó, malgrat el canvi normatiu continuen existint 
reticències per part dels operadors jurídics que han d’aplicar 
la normativa, bé per desconeixement de l’abast d’aquesta 
nova llei, bé per recel dels fonaments últims que responen a 
l’essència mateixa de la nova normativa . 

Per aquesta raó sembla necessari focalitzar uns esforços 
especials en què s’impartisca formació als operadors jurídics 
encarregats d’aplicar aquesta llei perquè la coneguen i la 
porten a terme d’acord amb l’esperit que la directiva europea 
recull . Ço és, permetre que una administració pública puga 
transmetre valors socials desitjables a través de la contracta-
ció pública .

Tota llei cal que es conega, però especialment una que, d’una 
banda, implica un canvi disruptiu respecte a la normativa 
anterior i que és capaç de millorar la contractació pública i la 
situació dels treballadors de les empreses contractistes de 
l’administració mateixa .

Per tot això, el Grup Parlamentari Socialista presenta la 
següent: 

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

Les Corts Valencianes insten el Consell de la Generalitat a 
oferir formació de caràcter intensiu als funcionaris (secre-
taris i interventors d’ajuntaments i tècnics de contractació) 
en matèria de clàusules socials i sobre les possibilitats 
legals ara recollides en la Llei 18/2018, de 13 de juliol, de 
la Generalitat, per al foment de la responsabilitat social, 
incloses les possibilitats de reserva de contractes o lots a 
l’economia social i les pimes, a través de l’Institut Valencià 



BOCV número 90 ¦ 10-07-2020 Pàg. 11064

a través del Instituto Valenciano de Administración Pública 
y la Dirección General de Administración Local, con la 
colaboración de la Federación Valenciana de Municipios y 
Provincias .

Corts Valencianes, 25 de junio de 2020 
Carlos Laguna Asensi 
Ernest Blanch Marín 
Sabina Escrig Monzó

 

Proposición no de ley sobre los recursos que el gobierno central 
destina al transporte público valenciano, presentada por el 
Grupo Parlamentario Unides Podem (RE número 19.841) 

A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Estefania Blanes León, diputada y portavoz adjunta del Grupo 
Parlamentario Unides Podem, al amparo de los artículos 164 y 
siguientes del Reglamento de las Corts Valencianes, presenta 
esta proposición no de ley de tramitación ordinaria sobre 
los recursos que el gobierno central destina al transporte 
público valenciano, para ser debatida en la Comisión de Obras 
Públicas, Infraestructuras y Transportes:

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

El 16 de junio de 2020 se publicaba en el BOE el Real 
decreto ley 22/2020, por el cual se regulaba la creación del 
Fondo COVID-19, un fondo de 16.000 millones de euros 
para las comunidades autónomas, con el cual está previsto 
financiar los gastos derivados de la pandemia, especialmente 
en el sistema sanitario. El fondo también contempla un 
incremento en las partidas de educación de las CCAA, una 
compensación por la caída de ingresos fiscales, garantizando 
además la prestación de servicios públicos esenciales .

En la distribución de los Fondos COVID entre CCAA y ciuda-
des, y dentro del tramo 4, figura un apartado de 800.000 
euros de los cuales, según indica el decreto, el 49 % serán 
distribuidos entre el Consorcio Regional de Transportes de 
Madrid y la Autoritat de Transport Metropolità de Barcelona.

Mediante esta partida, el gobierno central pretende dar 
respuesta a la mengua de los ingresos por la caída de la activi-
dad económica, compensando así a las autoridades encarga-
das del transporte metropolitano de las ciudades de Madrid 
y Barcelona y sus cercanías, por la pérdida de pasajeros que 
ha provocado la pandemia. La propia ministra de Hacienda y 
Portavoz del gobierno central, María Jesús Montero, indicaba 
que esta parte del Fondo COVID-19 se destina a compensar 
«la caída de viajeros en el transporte público».

Así, a pesar de que la crisis sanitaria también ha provocado 
una importante caída en el número de viajeros de los trans-
portes públicos valencianos (la propia Conselleria de Política 
Territorial, Obras Públicas y Movilidad, como ejemplo, cifraba el 
descenso el 22 de marzo en un 97,68 % en Metrovalència, y en 
un 96,22% en el Tram de Alicante), en el Fondo COVID-19 no se 
ha contemplado ninguna compensación específica para la caída 
de usuarios en los transportes públicos del País Valenciano .

Este agravio se añade al habitual abandono que sufre el 
transporte metropolitano valenciano en los presupuestos 
generales del Estado, que incorporan partidas para Madrid, 

d’Administració Pública i la Direcció General d’Administració 
Local, amb la col·laboració de la Federació Valenciana de 
Municipis i Províncies. 

Corts Valencianes, 25 de juny de 2020 
Carlos Laguna Asensi 
Ernest Blanch Marín 
Sabina Escrig Monzó

Proposició no de llei sobre els recursos que el govern 
central destina al transport públic valencià, presentada pel 
Grup Parlamentari Unides Podem (RE número 19.841) 

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Estefania Blanes León, diputada i portaveu adjunta del Grup 
Parlamentari Unides Podem, a l’empara dels articles 164 i 
següents del Reglament de les Corts Valencianes, presenta 
aquesta proposició no de llei de tramitació ordinària sobre 
els recursos que el govern central destina al transport 
públic valencià, per a ser debatuda en la Comissió d’Obres 
Públiques, Infraestructures i Transports:

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

El 16 de juny de 2020 es publicava en el BOE el Reial decret 
llei 22/2020, pel qual es regulava la creació del Fons COVID-
19, un fons de 16.000 milions d’euros per a les comunitats 
autònomes, amb el qual està previst finançar les despeses 
derivades de la pandèmia, especialment en el sistema 
sanitari. El fons també preveu un increment en les partides 
d’educació de les CCAA, una compensació per la caiguda 
d’ingressos fiscals, i garanteix a més la prestació de serveis 
públics essencials .

En la distribució dels Fons COVID entre CCAA i ciutats, i dins 
el tram 4, hi figura un apartat de 800.000 euros dels quals, 
segons indica el decret, el 49 % seran distribuïts entre el 
Consorcio Regional de Transportes de Madrid i l’Autoritat de 
Transport Metropolità de Barcelona.

Mitjançant aquesta partida, el govern central pretén donar 
resposta a la minva dels ingressos per la caiguda de l’activitat 
econòmica, i compensar així les autoritats encarregades del 
transport metropolità de les ciutats de Madrid i Barcelona 
i les seues rodalies, per la pèrdua de passatgers que ha 
provocat la pandèmia. La ministra d’Hisenda i Portaveu del 
govern central mateixa, María Jesús Montero, indicava que 
aquesta part del Fons COVID-19 es destina a compensar «la 
caiguda de viatgers en el transport públic».

Així, malgrat que la crisi sanitària també ha provocat una 
important caiguda en el nombre de viatgers dels transports 
públics valencians (la Conselleria de Política Territorial, 
Obres Públiques i Mobilitat mateixa, com a exemple, xifrava 
el descens el 22 de març en un 97,68 % en Metrovalència, i 
en un 96,22 % en el Tram d’Alacant), en el Fons COVID-19 
no s’ha previst cap compensació específica per a la caiguda 
d’usuaris en els transports públics del País Valencià .

Aquest greuge s’afegeix a l’abandonament habitual que 
pateix el transport metropolità valencià en els pressupostos 
generals de l’Estat, que incorporen partides per a Madrid, 
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Barcelona y también Canarias, mientras que las aportaciones 
para el transporte público valenciano acostumbran a ser, en 
caso de existir, simbólicas .

Por todo lo expuesto, mi grupo presenta la siguiente:

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

Las Corts Valencianes instan al Consell para que insten a su 
vez al gobierno del Estado español a incluir en los próximos 
presupuestos generales del Estado una partida específica 
de subvención al transporte metropolitano de València 
y Alicante, la cual incorporará una compensación por la 
importante caída de viajeros que ha provocado la pandemia .

El Consell rendirá cuentas a las Corts Valencianes del 
cumplimiento de esta resolución en el plazo máximo de tres 
meses desde su aprobación .

Corts Valencianes, 23 de junio de 2020 
Estefania Blanes León

Proposición no de ley sobre apoyo al sector del transporte 
regular de uso especial y discrecional de viajeros por 
carretera, presentada por el Grupo Parlamentario 
Ciudadanos (RE número 19.851)

A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Mamen Peris Navarro y Ruth Merino Peña, diputada y 
portavoz adjunta del Grupo Parlamentario Ciudadanos, de 
acuerdo con los artículos 164 y siguientes del Reglamento 
de las Corts Valencianes, presentan la siguiente proposición 
no de ley de apoyo al sector del transporte regular de uso 
especial y discrecional de viajeros por carretera, ante la 
Comisión de Obras Públicas, Infraestructuras y Transportes .

La situación excepcional en la que nos encontramos, en la 
que desde mediados de marzo y hasta el próximo mes de 
septiembre los colegios permanecen cerrados y en la que 
la movilidad y la actividad turística se ha visto paralizada 
durante meses, ha afectado directamente a todos los 
sectores relacionados con la educación y la movilidad, entre 
ellos el del transporte de viajeros regular de uso especial .

La situación económica de las empresas del sector requiere 
de la toma de diferentes medidas de ayuda para garantizar su 
supervivencia .

Por una parte, actualmente el Real decreto 443/2001, de 
27 de abril, sobre condiciones de seguridad en el transporte 
escolar y de menores, indica que los autobuses escolares 
deberán tener una antigüedad que no sea superior a los 
16 años, siempre que el vehículo se viniera dedicando con 
anterioridad a la realización de este servicio.

Sin embargo, dada la situación económica actual, a estas 
empresas les es imposible poder renovar la flota a corto 
plazo y, de ser posible, la paralización de fabricación de 
vehículos e industria carrocera añade dificultades a esta 
renovación .

La ampliación de dos años más de antigüedad de los vehícu-
los, siempre y cuando estos superen una inspección técnica 

Barcelona i també Canàries, mentre que les aportacions per 
al transport públic valencià acostumen a ser, en cas d’existir, 
simbòliques .

Per tot allò exposat, el meu grup presenta la següent:

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

Les Corts Valencianes insten el Consell perquè insten al seu 
torn el govern de l’Estat espanyol a incloure en els propers 
pressupostos generals de l’Estat una partida específica de 
subvenció al transport metropolità de València i Alacant, la 
qual incorporarà una compensació per la important caiguda 
de viatgers que ha provocat la pandèmia .

El Consell retrà comptes a les Corts Valencianes del compli-
ment d’aquesta resolució en el termini màxim de tres mesos 
des que s’aprove .

Corts Valencianes, 23 de juny de 2020 
Estefania Blanes León

Proposició no de llei sobre suport al sector del transport 
regular d’ús especial i discrecional de viatgers per carretera, 
presentada pel Grup Parlamentari Ciudadanos (RE número 
19.851)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Mamen Peris Navarro i Ruth Merino Peña, diputada i 
portaveu adjunta del Grup Parlamentari Ciudadanos, d’acord 
amb els articles 164 i següents del Reglament de les Corts 
Valencianes, presenten la proposició no de llei següent de 
suport al sector del transport regular d’ús especial i discre-
cional de viatgers per carretera, davant la Comissió d’Obres 
Públiques, Infraestructures i Transports .

La situació excepcional en què ens trobem, en què des de 
mitjan març i fins al pròxim mes de setembre els col·legis 
romanen tancats i en què la mobilitat i l’activitat turística ha 
estat paralitzada durant mesos, ha afectat directament tots 
els sectors relacionats amb l’educació i la mobilitat, entre ells 
el del transport de viatgers regular d’ús especial . 

La situació econòmica de les empreses del sector requereix 
la presa de diferents mesures d’ajuda per a garantir la seua 
supervivència .

D’una banda, actualment el Reial decret 443/2001, de 27 
d’abril, sobre condicions de seguretat en el transport escolar 
i de menors, indica que els autobusos escolars han de tenir 
una antiguitat que no siga superior als 16 anys, sempre que el 
vehicle es dedicara amb anterioritat a la realització d’aquest 
servei .

No obstant això, atesa la situació econòmica actual, a aquestes 
empreses els és impossible poder renovar la flota a curt 
termini i, si és possible, la paralització de fabricació de vehicles 
i indústria carrossera afegeix dificultats a aquesta renovació. 

L’ampliació de dos anys més d’antiguitat dels vehicles, sempre 
que aquests superen una inspecció tècnica extraordinària en 
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extraordinaria en una estación ITV conforme a la normativa 
reguladora, sería un balón de oxígeno para el sector que no 
requiere coste alguno a las arcas públicas .

Si miramos además a países de nuestro entorno como Francia o 
Alemania, estos no tienen restricciones ni limitaciones de edad en 
los vehículos de transporte colectivo destinados para transporte 
escolar, salvo las inspecciones en las ITV, que igualmente también 
son exigidas en España con periodicidad semestral.

Independientemente de ello, el sector del transporte regular 
de uso especial y discrecional de viajeros por carretera 
siempre tiene grandes necesidades de inversión cada año 
al tener que renovar la flota, por comodidad, sostenibilidad 
y accesibilidad, de lo que deriva una importante ratio de 
responsabilidad financiera. 

Con la situación económica actual derivada de la crisis 
sanitaria y la suspensión de ejecución de la gran mayoría 
de servicios de transporte de viajeros por carretera, con 
ingresos cero o al 3 % de facturación, el sector requiere 
que esta categoría de obligaciones relativas al pago de las 
mensualidades de operaciones de financiación destinadas a 
la adquisición de flota se paralice hasta que se reanuden las 
condiciones normales de servicio .

Solo así, el impacto económico de la crisis económica no sería 
tan fuerte en los dos próximos años, y permitiría una mayor 
recuperación del sector .

Por otro lado, también las plantillas de estas empresas, tanto 
las dedicadas al transporte discrecional turístico como al 
transporte escolar, han sufrido mucho las consecuencias de 
la crisis sanitaria. Muchos de los trabajadores se encuentran 
actualmente reconocidos en la figura del ERTE por causa de 
fuerza mayor. Las previsiones indican que será uno de los 
sectores con mayor lentitud de recuperación, y en el caso 
de los autobuses dedicados al turismo, mayoritariamente 
dedicado al turismo extranjero, de congresos, eventos etc ., 
no llegará como mínimo hasta la temporada alta de 2021 .

Por ello, tratando de mantener el máximo posible de puestos 
de trabajo, el sector necesita que el ámbito temporal de 
los ERTE sobre el sector se amplíe y que se flexibilicen las 
condiciones de forma que se pueda paulatinamente recupe-
rar trabajadores en situación de ERTE a medida que crece la 
demanda de servicios .

Por todo ello, el Grupo Parlamentario Ciudadanos presenta 
la siguiente: 

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

Las Corts Valencianes instan al Consell a instar al Gobierno 
de España a:

– Modificar el artículo 3 del Real decreto 443/2001, de 27 
de abril, sobre condiciones de seguridad en el transporte 
escolar y de menores, para que los vehículos que realizan este 
transporte puedan tener una antigüedad al comienzo del curso 
escolar, contada desde su primera matriculación o puesta en 
servicio, no superior a 18 años, siempre que hayan superado 
favorablemente una inspección técnica extraordinaria en una 
estación ITV, conforme a la normativa reguladora, que versará 
sobre el cumplimiento de los requisitos técnicos exigibles .

una estació ITV conforme a la normativa reguladora, seria 
un baló d’oxigen per al sector que no requereix cap cost a les 
arques públiques .

Si mirem, a més, països del nostre entorn com França o 
Alemanya, aquests no tenen restriccions ni limitacions d’edat 
en els vehicles de transport col·lectiu destinats per a transport 
escolar, excepte les inspeccions en les ITV, que igualment 
també són exigides a Espanya amb periodicitat semestral.

Independentment d’això, el sector del transport regular d’ús 
especial i discrecional de viatgers per carretera sempre té 
grans necessitats d’inversió cada any en haver de renovar la 
flota, per comoditat, sostenibilitat i accessibilitat, de la qual 
cosa deriva una ràtio important de responsabilitat financera. 

 
Amb la situació econòmica actual derivada de la crisi 
sanitària i la suspensió d’execució de la gran majoria de 
serveis de transport de viatgers per carretera, amb ingressos 
zero o al 3 % de facturació, el sector requereix que aquesta 
categoria d’obligacions relatives al pagament de les mensua-
litats d’operacions de finançament destinades a l’adquisició 
de flota es paralitze fins que es reprenguen les condicions 
normals de servei .

Només així, l’impacte econòmic de la crisi econòmica no 
seria tan forta en els dos pròxims anys, i permetria una major 
recuperació del sector .

D’altra banda, també les plantilles d’aquestes empreses, 
tant les dedicades al transport discrecional turístic com al 
transport escolar, han patit molt les conseqüències de la 
crisi sanitària. Molts dels treballadors es troben actualment 
reconeguts en la figura del ERTO per causa de força major. 
Les previsions indiquen que serà un dels sectors amb major 
lentitud de recuperació, i en el cas dels autobusos dedicats 
al turisme, majoritàriament dedicat al turisme estranger, de 
congressos, esdeveniments etc., no arribarà com a mínim fins 
a la temporada alta de 2021 .

Per això, tractant de mantenir els màxims llocs de treball 
possibles, el sector necessita que l’àmbit temporal dels ERTO 
sobre el sector s’amplie i que es flexibilitzen les condicions de 
manera que es puga gradualment recuperar treballadors en 
situació de ERTO a mesura que creix la demanda de serveis. 

Per tot això, el Grup Parlamentari Ciudadanos presenta la 
següent: 

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

Les Corts Valencianes insten el Consell a instar el Govern 
d’Espanya a:

– Modificar l’article 3 del Reial decret 443/2001, de 27 
d’abril, sobre condicions de seguretat en el transport 
escolar i de menors, perquè els vehicles que realitzen aquest 
transport puguen tenir una antiguitat al començament del 
curs escolar, comptada des de la primera matriculació o 
posada en servei, no superior a 18 anys, sempre que hagen 
superat favorablement una inspecció tècnica extraordinària 
en una estació ITV, conforme a la normativa reguladora, que 
versarà sobre el compliment dels requisits tècnics exigibles .
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– La creación de una nueva línea de aval ICO específica para 
que las empresas que invierten en la compra y renovación 
de maquinaria industrial puedan cumplir con el pago de las 
obligaciones crediticias, de tal manera que no compute a 
efectos del límite del 25 % de la facturación del año anterior 
o del doble de los costes laborales y con una duración de 7 
años, con una carencia de 2 años .

– La continuidad de la figura del ERTE por causa de fuerza 
mayor, flexibilizando y adecuando el ámbito temporal y las 
condiciones propias a medida que se vaya recuperando 
la capacidad de servicios efectivos tanto de transporte 
discrecional turístico como del transporte regular de uso 
especial para escolares y menores .

Palau de les Corts Valencianes 
València, 23 de junio de 2020 

Mamen Peris Navarro  
Ruth Merino Peña

5. Propuestas de creación de comisiones

Propuesta de creación de una comisión de investigación 
sobre la gestión en las residencias de personas mayores de 
la Comunitat durante la crisis de la COVID-19, presentada 
por el Grupo Parlamentario Ciudadanos (RE número 
18.420, BOCV número 85). Corrección de errores

MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

La Mesa de las Corts Valencianes, en la reunión de 7 de julio de 
2020, ha admitido a trámite el escrito presentado por el Grupo 
Parlamentario Ciudadanos (RE número 20.057), en el que 
comunica una corrección de errores en el texto de la propuesta 
de creación de una comisión de investigación sobre la gestión en 
las residencias de personas mayores de la Comunitat durante la 
crisis de la COVID-19, presentada por el Grupo Parlamentario 
Ciudadanos (RE número 18.420, BOCV número 85). 

En este sentido, hay que hacer la siguiente corrección en la 
mencionada propuesta de creación de comisión, tanto en el 
texto valenciano como en el castellano:

Donde dice:

1 . La creación de una comisión no permanente de investiga-
ción sobre la gestión en las residencias de personas mayores 
de la Comunitat durante la crisis de la COVID-19 .

2. La comisión tendrá como finalidad analizar y evaluar la 
gestión llevada a cabo en las residencias de mayores, en las 
que se han producido más de medio centenar de muertes 
a causa de la pandemia del coronavirus. Este análisis y 
evaluación tendrá que servir para sacar lecciones aprendidas, 
mejorar protocolos de actuación y gestión, y prevenir futuros 
escenarios de alta mortalidad de personas mayores,

Debe decir:

1 . La creación de una comisión especial no permanente 
de estudio sobre el modelo de gestión de los centros 

– La creació d’una nova línia d’aval ICO específica perquè 
les empreses que inverteixen en la compra i renovació de 
maquinària industrial puguen complir amb el pagament de 
les obligacions creditícies, de tal manera que no compute a 
l’efecte del límit del 25 % de la facturació de l’any anterior o 
del doble dels costos laborals i amb una duració de 7 anys, 
amb una manca de 2 anys .

– La continuïtat de la figura del ERTO per causa de força 
major, flexibilitzant i adequant l’àmbit temporal i les 
condicions pròpies a mesura que es recupere la capacitat de 
serveis efectius tant de transport discrecional turístic com 
del transport regular d’ús especial per a escolars i menors . 

Palau de les Corts Valencianes 
València, 23 de juny de 2020 

Mamen Peris Navarro  
Ruth Merino Peña

5. Propostes de creació de comissions

Proposta de creació d’una comissió d’investigació sobre 
la gestió en les residències de persones majors de la 
Comunitat durant la crisi de la COVID-19, presentada pel 
Grup Parlamentari Ciudadanos (RE número 18.420, BOCV 
número 85). Correcció d’errades

MESA DE LES CORTS VALENCIANES

La Mesa de les Corts Valencianes, en la reunió de 7 de juliol 
de 2020, ha admès a tràmit l’escrit presentat pel Grup 
Parlamentari Ciudadanos (RE número 20.057), en què 
comunica una correcció d’errades en el text de la proposta 
de creació d’una comissió d’investigació sobre la gestió en 
les residències de persones majors de la Comunitat durant 
la crisi de la COVID-19, presentada pel Grup Parlamentari 
Ciudadanos (RE número 18.420, BOCV número 85). 

En aquest sentit, cal fer la correcció següent en l’esmentada 
proposta de creació de comissió, tant en el text valencià com 
en el castellà:

On diu:

1 . La creació d’una comissió no permanent d’investigació 
sobre la gestió en les residències de persones majors de la 
Comunitat durant la crisi de la COVID-19 .

2. La comissió tindrà com a finalitat analitzar i avaluar la 
gestió duta a terme en les residències de majors, en les quals 
s’han produït més de mig centenar de morts a causa de la 
pandèmia del coronavirus . Aquesta anàlisi i avaluació haurà 
de servir per a traure lliçons apreses, millorar protocols 
d’actuació i gestió, i prevenir futurs escenaris d’alta mortali-
tat de persones majors,

Ha de dir:

1 . La creació d’una comissió especial no permanent d’estudi 
sobre el model de gestió dels centres residencials de 
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residenciales de personas mayores, y para analizar y evaluar la 
gestión llevada a cabo durante la pandemia de la COVID-19 en 
las residencias de mayores, en las que se han producido más de 
medio millar de muertes a causa del coronavirus. Este análisis 
y evaluación tendrá que servir para mejorar protocolos de 
actuación y gestión, y prevenir futuros escenarios de alta 
mortalidad de personas mayores . Servirá también para impul-
sar los cambios normativos que mejoren el modelo residencial 
actual para paliar el impacto de la crisis de la COVID-19 .

Donde dice:

4. […] Los trabajos de la comisión tendrán un plazo inicial de 
3 meses al momento de su constitución, pudiendo ampliarse 
este plazo si así se estableciera oportuno,

Debe decir:

4. […] Los trabajos de la comisión tendrán un plazo inicial de 
6 meses al momento de su constitución, pudiendo ampliarse 
este plazo si así se estableciera oportuno.

Palau de les Corts Valencianes 
València, 7 de julio de 2020

El presidente 
Enric Morera i Català

La secretaria primera 
Cristina Cabedo Laborda

Propuesta de creación de una comisión especial de estudio 
sobre el modelo de gestión de los centros residenciales 
de personas mayores para analizar el modelo actual, 
los cambios normativos que se están impulsando para 
mejorarlo, así como el impacto de la crisis de la COVID-19 
en los centros, presentada por los grupos parlamentarios 
Socialista, Compromís y Unides Podem (RE número 20.036)

MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

La Mesa de las Corts Valencianes, en la reunión de 7 de julio 
de 2020, de acuerdo con la Junta de Síndics y en conformidad 
con lo establecido en el artículo 55 del Reglamento de las 
Corts Valencianes, ha acordado proponer al Pleno de las 
Corts Valencianes la creación de una comisión especial de 
estudio sobre el modelo de gestión de los centros residencia-
les de personas mayores para analizar el modelo actual, los 
cambios normativos que se están impulsando para mejorarlo, 
así como el impacto de la crisis de la COVID-19 en los 
centros, presentada por los grupos parlamentarios Socialista, 
Compromís y Unides Podem (RE número 20.036).

Palau de les Corts Valencianes 
València, 7 de julio de 2020

El presidente 
Enric Morera i Català

La secretaria primera  
Cristina Cabedo Laborda

persones majors, i per a analitzar i avaluar la gestió duta a 
terme durant la pandèmia de la COVID-19 a les residències 
de majors, en les quals s’han produït més de mig miler de 
morts a causa del  coronavirus . Aquesta anàlisi i avaluació 
haurà de servir per a millorar protocols d’actuació i gestió, 
i prevenir futurs escenaris d’alta mortalitat de persones 
majors . Servirà també per a impulsar els canvis normatius 
que milloren el model residencial actual per a pal·liar 
l’impacte de la crisi de la COVID-19 .

On diu:

4. […] Els treballs de la comissió tindran un termini inicial de 
3 mesos al moment de la seua constitució, podent ampliar-se 
aquest termini si així s’establira oportú,

Ha de dir:

4. […] Els treballs de la comissió tindran un termini inicial de 6 
mesos en el moment de la seua constitució, i podrà ampliar-
se aquest termini si així es considera oportú .

Palau de les Corts Valencianes 
València, 7 de juliol de 2020

El president 
Enric Morera i Català

La secretària primera 
Cristina Cabedo Laborda

Proposta de creació d’una comissió especial d’estudi sobre 
el model de gestió dels centres residencials de persones 
majors per tal d’analitzar el model actual, els canvis 
normatius que s’estan impulsant per a millorar-lo, com 
també l’impacte de la crisi de la COVID-19 en els centres, 
presentada pels grups parlamentaris Socialista, Compromís 
i Unides Podem (RE número 20.036)

MESA DE LES CORTS VALENCIANES

La Mesa de les Corts Valencianes, en la reunió de 7 de juliol 
de 2020, d’acord amb la Junta de Síndics i de conformitat 
amb el que hi ha establit en l’article 55 del Reglament 
de les Corts Valencianes, ha acordat proposar al Ple de 
les Corts Valencianes la creació d’una comissió especial 
d’estudi sobre el model de gestió dels centres residencials 
de persones majors per tal d’analitzar el model actual, els 
canvis normatius que s’estan impulsant per a millorar-lo, com 
també l’impacte de la crisi de la COVID-19 en els centres, 
presentada pels grups parlamentaris Socialista, Compromís i 
Unides Podem (RE número 20.036).

Palau de les Corts Valencianes 
València, 7 de juliol de 2020

El president 
Enric Morera i Català

La secretària primera  
Cristina Cabedo Laborda
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A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Los diputados y diputadas de los grupos parlamentarios 
abajo firmantes, de acuerdo con el artículo 55 del 
Reglamento de las Corts Valencianes, proponen al Pleno de 
las Corts Valencianes:

1 . La creación de una comisión especial de estudio sobre el 
modelo de gestión de los centros residenciales de personas 
mayores, para analizar el modelo actual, los cambios 
normativos que se están impulsando para mejorarlo, así 
como el impacto de la crisis de la COVID-19 en los centros . 
Esta comisión especial de estudio tendrá que contar con la 
participación de todo el sector (administraciones públicas, 
empresas y entidades) para hacer un análisis integral de esta 
situación y proponer medidas para mejorar el modelo de 
gestión de centros de personas mayores en el futuro .

2 . La composición de esta comisión especial de estudio será 
la misma que la establecida para las comisiones permanentes 
legislativas previstas en el artículo 45 del Reglamento de las 
Corts Valencianes .

3. La comisión establecerá en su plan de trabajo la organiza-
ción de la misma y el plazo de finalización y presentación del 
dictamen con las conclusiones .

4. La comisión podrá acordar, de acuerdo con lo establecido 
en el Reglamento de las Corts Valencianes, la comparecencia 
de representantes de las administraciones públicas y del 
Consell, así como de expertos representantes de entidades 
vinculadas a esta materia . También podrá acordar, para 
facilitar el desarrollo de sus actividades, la incorporación 
de especialistas en la materia objeto de la comisión a fin de 
asesorarla .

5 . Así mismo, la comisión podrá acordar, de acuerdo con 
lo establecido en el Reglamento de las Corts Valencianes, 
la solicitud de información, informes y documentación a 
las administraciones públicas, servicios jurídicos de las 
Corts Valencianes, centros de investigación, universidades, 
corporaciones de derecho público y entidades sociales .

6. La comisión, en un plazo máximo de seis meses, elaborará 
un dictamen que, después de su aprobación, será elevado al 
Pleno de las Corts Valencianes para su debate y votación .

Corts Valencianas, 29 de junio de 2020 
Manolo Mata Gómez 

Laura Soler Azorín 
Mònica Álvaro Cerezo 
Carles Esteve Aparicio  

María Pilar Lima Gozálvez

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Els diputats i diputades dels grups parlamentaris sotasignats, 
d’acord amb l’article 55 del Reglament de les Corts 
Valencianes, proposen al Ple de les Corts Valencianes: 

1 . La creació d’una comissió especial d’estudi sobre el model 
de gestió dels centres residencials de persones majors, per 
tal d’analitzar el model actual, els canvis normatius que 
s’estan impulsant per a millorar-lo, com també l’impacte de 
la crisi de la COVID-19 en els centres . Aquesta comissió 
especial d’estudi haurà de comptar amb la participació de tot 
el sector (administracions públiques, empreses i entitats) per 
tal de fer una anàlisi integral d’aquesta situació i proposar 
mesures per a millorar el model de gestió de centres de 
persones majors en el futur .

2 . La composició d’aquesta comissió especial d’estudi serà 
la mateixa que l’establida per a les comissions permanents 
legislatives previstes en l’article 45 del Reglament de les 
Corts Valencianes .

3. La comissió establirà en el pla de treball la seua organitza-
ció i el termini de finalització i presentació del dictamen amb 
les conclusions .

4. La comissió podrà acordar, d’acord amb el que hi ha 
establit en el Reglament de les Corts Valencianes, la compa-
reixença de representants de les administracions públiques 
i del Consell, com també d’experts representants d’entitats 
vinculades a aquesta matèria . També podrà acordar, per 
a facilitar el desenvolupament de les seues activitats, la 
incorporació d’especialistes en la matèria objecte de la 
comissió a fi d’assessorar-la.

5 . Així mateix, la comissió podrà acordar, d’acord amb el 
que hi ha establit en el Reglament de les Corts Valencianes, 
la sol·licitud d’informació, informes i documentació a les 
administracions públiques, serveis jurídics de les Corts 
Valencianes, centres d’investigació, universitats, corpora-
cions de dret públic i entitats socials .

6. La comissió, en un termini màxim de sis mesos, ha 
d’elaborar un dictamen que, després de ser aprovat, serà 
elevat al Ple de les Corts Valencianes per a ser debatut i 
votat .

Corts Valencianes, 29 de juny de 2020 
Manolo Mata Gómez 

Laura Soler Azorín 
Mònica Álvaro Cerezo 
Carles Esteve Aparicio  

María Pilar Lima Gozálvez
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J. CONTROL DE LAS DISPOSICIONES DEL 
CONSELL CON FUERZA DE LEY

2. Convalidación o derogación de los decretos leyes

Acuerdo de la Mesa de las Corts Valencianes sobre la 
admisión a trámite del Decreto Ley 9/2020, de 3 de julio, del 
Consell, de medidas urgentes en los ámbitos de seguridad 
ferroviaria, de puertos titularidad de la Generalitat y del 
taxi (RE número 20.344)

MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

La Mesa de las Corts Valencianes, en la reunión del 7 de julio 
de 2020, ha tenido conocimiento del escrito presentado por 
el Consell (RE número 20.344) con el que adjunta el Decreto 
Ley 9/2020, de 3 de julio, del Consell, de medidas urgentes en 
los ámbitos de seguridad ferroviaria, de puertos titularidad 
de la Generalitat y del taxi .

En este sentido, y de acuerdo con el artículo 141 del 
Reglamento de las Corts Valencianes, la Mesa acuerda la 
admisión a trámite del decreto ley y su remisión al Pleno 
de las Corts Valencianes a los efectos de su convalidación o 
derogación .

En cumplimiento de lo dispuesto en el artículo 96.1 del 
Reglamento de las Corts Valencianes, se ordena la publica-
ción de este acuerdo de la Mesa en el Butlletí Oficial de les 
Corts Valencianes .

Palau de les Corts Valencianes 
València, 7 de julio de 2020

El presidente 
Enric Morera i Català

La secretaria primera 
Cristina Cabedo Laborda

III. INFORMACIÓN

A. Acuerdos, resoluciones y comunicaciones 
de los órganos de la cámara

Acuerdo de la Mesa de las Corts Valencianes sobre la 
proclamación de las candidaturas para formar parte del 
Consejo Rector de la Agencia Valenciana de Seguridad 
Ferroviaria

MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

La Mesa de las Corts Valencianes, en la reunión de 7 de julio de 
2020, en atención al escrito presentado por la presidenta de 
la Comisión de Obras Públicas, Infraestructuras y Transportes 
(RE número 20.408), con relación a la sustanciación de las 
comparecencias ante la comisión mencionada de la candidata 

J. CONTROL DE LES DISPOSICIONS DEL 
CONSELL AMB FORÇA DE LLEI

2. Validació o derogació dels decrets llei

Acord de la Mesa de les Corts Valencianes sobre l’admissió 
a tràmit del Decret llei 9/2020, de 3 de juliol, del Consell, 
de mesures urgents en els àmbits de seguretat ferroviària, 
de ports titularitat de la Generalitat i del taxi (RE número 
20.344)

MESA DE LES CORTS VALENCIANES

La Mesa de les Corts Valencianes, en la reunió del 7 de juliol 
de 2020, ha tingut coneixement de l’escrit presentat pel 
Consell (RE número 20.344) amb què adjunta el Decret llei 
9/2020, de 3 de juliol, del Consell, de mesures urgents en 
els àmbits de seguretat ferroviària, de ports titularitat de la 
Generalitat i del taxi .

En aquest sentit, i d’acord amb l’article 141 del Reglament 
de les Corts Valencianes, la Mesa acorda admetre a tràmit 
el decret llei i trametre’l al Ple de les Corts Valencianes a 
l’efecte de validar-lo o derogar-lo . 

En compliment del que es disposa en l’article 96.1 del 
Reglament de les Corts Valencianes, s’ordena la publicació 
d’aquest acord de la Mesa en el Butlletí Oficial de les Corts 
Valencianes .

Palau de les Corts Valencianes 
València, 7 de juliol de 2020

El president 
Enric Morera i Català

La secretària primera 
Cristina Cabedo Laborda

III. INFORMACIÓ

A. Acords, resolucions i comunicacions dels 
òrgans de la cambra

Acord de la Mesa de les Corts Valencianes sobre la 
proclamación de les candidatures per a formar part del 
Consell Rector de l’Agència Valenciana de Seguretat 
Ferroviària

MESA DE LES CORTS VALENCIANES

La Mesa de les Corts Valencianes, en la reunió de 7 de juliol 
de 2020, en atenció a l’escrit presentat per la presidenta de 
la Comissió d’Obres Públiques, Infraestructures i Transports 
(RE número 20.408), amb relació a la substanciació de 
les compareixences davant la comissió esmentada de la 
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y de los candidatos presentados al Consejo Rector de la 
Agencia Valenciana de Seguridad Ferroviaria, según prevé el 
artículo 14.4 de la Ley 7/2018, de 26 de marzo, de seguridad 
ferroviaria, ha adoptado el siguiente acuerdo:

Primero . Proclamar las candidaturas siguientes para formar 
parte del Consejo Rector de la Agencia Valenciana de 
Seguridad Ferroviaria:

– Sr. Antonio Esparza Sanz

– Sra . Carla García Román

– Sr. Manuel Miñes Muñoz

Suplente:

– Sr. Felipe Parrilla Villarpriego

Segundo . Publicar este acuerdo en el Butlletí Oficial de les 
Corts Valencianes .

Palau de les Corts Valencianes 
València, 7 de julio de 2020

El presidente 
Enric Morera i Català

El secretario segundo 
Luis Arquillos Cruz

candidata i dels candidats presentats al Consell Rector de 
l’Agència Valenciana de Seguretat Ferroviària, segons preveu 
l’article 14.4 de la Llei 7/2018, de 26 de març, de seguretat 
ferroviària, ha adoptat l’acord següent:

Primer . Proclamar les candidatures següents per a formar 
part del Consell Rector de l’Agència Valenciana de Seguretat 
Ferroviària:

– Sr. Antonio Esparza Sanz

– Sra . Carla García Román

– Sr. Manuel Miñes Muñoz

Suplent:

– Sr. Felipe Parrilla Villarpriego

Segon . Publicar aquest acord en el Butlletí Oficial de les Corts 
Valencianes .

Palau de les Corts Valencianes 
València, 7 de juliol de 2020

El president 
Enric Morera i Català

El secretari segon 
Luis Arquillos Cruz
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